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Samenvatting  

In deze scriptie wordt een onderzoek uiteengezet dat kijkt naar de betrokkenheid van 

Nederlandse scholieren bij het klimaat. Om te achterhalen in hoeverre de scholieren zich 

betrokken voelen bij het klimaatprobleem en bij de recent opgekomen klimaatbeweging zijn ze 

onderzocht vanuit het Community of Practice framework (Wenger, 1998). Hierbij is de vraag 

gesteld in hoeverre sprake is van een gedeeld repertoire, wat wordt geuit via een gedeelde 

manier van handelen, opvattingen, verhalen, ervaringen, taal en acties. Wanneer dit aanwezig 

is wordt de kans groot geacht dat de groep in de toekomst zal voortbestaan en veranderingen 

teweeg kan brengen. Dit is onderzocht via een community based research methode waarbij 

kwalitatieve diepte-interviews zijn afgenomen. Deze zijn geanalyseerd op handelingen en de 

manier van communiceren. De resultaten tonen aan dat onder de participanten geen sprake is 

van een gedeeld repertoire en dus (nog) niet gesproken kan worden van een CofP. Overige 

bevindingen wijzen uit dat er wel sprake is van overeenkomende kenmerken die niet direct te 

plaatsen zijn binnen het theoretische framework van een CofP. Deze kenmerken duiden op de 

aanwezigheid van een bewuste, proactieve en verantwoordelijke houding ten opzichte van het 

klimaat. Vervolgonderzoek kan uitwijzen of de scholieren meer tijd nodig hebben om een 

gedeeld repertoire te ontwikkelen of dat ze op een andere manier bij elkaar betrokken zijn.  De 

geconcludeerde houding kan politici en bedrijven echter wel aanzetten om de scholieren 

serieuzer te nemen in hun strijd voor een beter klimaat.  
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Inleiding  

Scholieren uit heel Europa zijn de afgelopen maanden de straat op gegaan om aan de politici 

duidelijk te maken dat ze een beter klimaatbeleid eisen. Dit doen ze door mee te lopen in 

klimaatmarsen die onder schooltijd plaatsvinden. Ook Nederlandse jongeren hebben hun stem 

laten horen onder leiding van de organisatie Youth for Climate Nederland [Youth for Climate] 

(z.d.). De grootste klimaatmars in Nederland heeft plaatsgevonden op 7 februari in Den Haag, 

waar naar schatting 10.000 scholieren aanwezig waren (NOS). Vanwege de hoge opkomst en 

het maatschappelijke probleem dat ze aankaartten kan gesproken worden van een sociale 

protestbeweging (Cable, 2007). Critici stellen echter dat de scholieren “gemakzuchtig”, 

“hypocriet” en “onoprecht” zijn en dat ze alleen maar zijn gaan staken om een dag vrij te hebben 

(Rusman & van de Wiel, 2019). Zodoende worden ze in de media vaak aangeduid als 

‘klimaatspijbelaars’ (Rusman & van de Wiel, 2019). De vraag die opkomt is dan ook of de 

scholieren daadwerkelijk betrokken zijn bij het klimaat en bij elkaar of dat het meelopen met 

een klimaatmars een excuus is om een dag te spijbelen. Het is van belang om hier meer inzichten 

in te verwerven omdat over een aantal jaren deze jongeren stemrecht krijgen en daarmee ook 

via politieke voorkeur hun stem kunnen laten horen. Het is voor politici interessant om te weten 

of de gehele protestbeweging oprecht voor een beter klimaatbeleid strijdt en zodoende een 

toekomst heeft. Met deze kennis kunnen zij zich voorbereiden op de komst van een nieuwe 

groep stemmers. De gezichten van de Vlaamse klimaatmarsen, de Wever en Gantois, hebben 

een open brief geschreven over de recente gebeurtenissen, genaamd: “Wij zijn het klimaat” (De 

Wever & Gantois, 2019). De wij-vorm verwijst naar alle jonge ‘klimaatstakers’ en er wordt een 

sterke identificatie met het klimaat en het klimaatprobleem geïmpliceerd. Het doel van dit 

onderzoek is om te achterhalen of de Nederlandse scholieren ook deze sterke betrokkenheid 

voelen bij elkaar en het klimaatprobleem en daardoor meer inzicht te verwerven over de 

toekomst van deze beweging.  

 

Theoretisch kader 

Community of Practice  

Onderzoek naar de manier waarop individuen gezamenlijk betrokken raken bij een doel wordt 

veelal gedaan vanuit een Community of Practice-framework (Mitra, 2008). Het concept is 

geïntroduceerd door Lave en Wenger (1991) waarbij ze kijken naar CofP’s binnen organisaties. 

Later is het concept ook toegepast op verschillende andere groepen binnen een samenleving. 

Een CofP wordt gedefinieerd als een verzameling van mensen die samenkomen vanwege een 

gezamenlijke betrokkenheid bij een doel, kwestie of probleem (Eckert & McConnol-Ginnet, 
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1992). Lidmaatschap van een CofP wordt verkregen via het leren en overnemen van de centrale 

handelingen en waarden (Holmes & Meyerhoff, 1999). Een CofP heeft drie kenmerken: het 

bezitten van een gezamenlijk doel, wederzijdse betrokkenheid en een gedeeld repertoire 

(Wenger, 1998). Het gezamenlijke doel wordt gevormd rondom de centrale kwestie en is 

vervolgens terug te zien in de handelingen van individuen en in de groepsactiviteiten (Holmes 

& Meyerhoff, 1999). De wederzijdse betrokkenheid is de manier waarop groepsleden op 

reguliere basis met elkaar in contact staan en waaruit het doel en de handelingen worden 

besproken en gevormd (Holmes & Meyerhoff, 1999). Dit kan uiteindelijk leiden tot een gedeeld 

repertoire, wat gedefinieerd wordt als het hebben van gedeelde bronnen van waaruit 

handelingen en ideeën voortkomen (Wenger, 1998). Dergelijke bronnen bestaan uit gedeelde 

acties, verhalen, artefacten, discoursen, ervaringen en waarden en normen, en zorgen voor een 

gevoel van groepsidentiteit (Mills, 2001). Ze zijn vaak ontastbaar en impliciet (Rogers, 2000).  

 

Vorming van een Community of Practice  

Een CofP vormen vergt tijd en toewijding van zijn deelnemers en gaat om deze reden altijd via 

een aantal fasen (Wenger, 1998). Een CofP is zodoende meer dan alleen een community of een 

groep, omdat het actieve participatie vereist en het overnemen van de doelen en handelingen 

die centraal staan, en vindt daarom altijd in fasen plaats (Wenger, 1998). Ten eerste ontdekt 

men dat andere in dezelfde situatie zitten en er sprake is van een gedeeld probleem of doel 

(potential phase). Vervolgens komt men samen om te overleggen over de situatie en wanneer 

dit goed verloopt een gezamenlijk doel vast te stellen (coalescing phase). Men wordt actief en 

door interactie tussen de leden worden handelingen en producten ontwikkeld waardoor 

wederzijdse betrokkenheid ontstaat (active phase). De groep is gevormd en de deelnemers staan 

in nauw contact met elkaar over nieuwe ideeën en ontwikkelingen (dispersed phase). 

Vervolgens wordt een gedeeld repertoire gevormd waardoor groepsidentificatie en de ideeën 

ook zonder een actieve groep blijven voortbestaan (memorable phase). Zoals deze 

verschillende stadia aantonen vergt het vormen van een CofP tijd en inspanning van de leden.  

 

Gezamenlijk doel  

Wanneer de scholieren vanuit een Community of Practice-framework worden bekeken wordt 

duidelijk, dat sprake is van een gezamenlijk doel, namelijk meer aandacht genereren voor het 

klimaatprobleem en uiteindelijk het verbeteren van het klimaatbeleid (Dinther, 2019). Dit 

impliceert een sterke betrokkenheid bij het klimaatprobleem die men graag wil omzetten in 

actie. Corner et al. (2015) hebben een overzicht gemaakt van verschillende onderzoeken met 
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betrekking tot de manier waarop jongeren betrokken zijn bij het klimaatprobleem en 

concluderen dat er vier dominante houdingen zijn die jongeren kunnen aannemen. Ten eerste 

kunnen jongeren zich bewust en proactief opstellen en stellen dat ‘nu’ een verandering moet 

plaatsvinden waarbij tevens veranderingen in het eigen leven worden doorgevoerd. 

Tegenovergesteld staat de inactieve houding waarbij jongeren ontkennend en passief regeren 

of de angstige en pessimistische houding waarbij negatieve emoties zoals verdriet bij komt 

kijken. Tot slot bespreken ze een houding waarbij de jongeren de overheid als grootste 

verantwoordelijke zien voor het klimaatprobleem en de oplossing zien in (beleids-

)veranderingen op grote schaal (Corner et al., 2015). De houding die scholieren aannemen zorgt 

voor verschillend gedrag met betrekking tot de klimaatmarsen en in de interactie met andere 

‘klimaatspijbelaars’.  

 

Wederzijdse betrokkenheid  

De wederzijdse betrokkenheid van een CofP toont op welke wijze en op welke plekken de 

scholieren op een dagelijkse basis met elkaar in contact staan omtrent het gezamenlijke doel. 

Tijdens de klimaatmarsen zijn de scholieren in de gelegenheid om met elkaar te praten, ideeën 

met elkaar te delen en kennis uit te wisselen Via deze wederzijdse betrokkenheid worden tevens 

onderlinge relaties gevormd (Mills, 2001). Naast de klimaatmarsen zijn ook de sociale media 

een plek waar de scholieren relaties onderhouden. Hier vormen ze een netwerk, waar ze 

communiceren, foto’s, video’s en informatie over de volgende marsen delen (Dinther, 2019). 

De school is een plek waar jongeren informatie ontvangen en vervolgens met elkaar in discussie 

kunnen gaan en vormt daarom een belangrijke plek voor het ontwikkelen van hun mening en 

maatschappelijke betrokkenheid (Corner et al., 2015).   

 

Gedeeld Repertoire  

Het blijft echter onduidelijk of het gezamenlijke doel en de wederzijdse betrokkenheid bij de 

‘klimaatspijbelaars’ ook voor een verbintenis hebben gezorgd die zo sterk is dat er sprake is 

van het ontstaan van een gedeeld repertoire. Hier is nog geen onderzoek naar verschenen, 

wellicht omdat de protesten van te recente datum zijn. Het is echter wel interessant om te weten 

in hoeverre, en op welke manier, de scholieren overeenkomen in hun opvattingen en 

handelingen omdat hiermee een indicatie kan worden gegeven of de kans groot is dat ze in de 

toekomst als groep blijven voortbestaan. Een groep zonder gedeeld repertoire mist namelijk een 

essentie van waaruit ze zich als één groep kunnen presenteren, nieuwe leden kunnen aantrekken 
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en veranderingen kunnen doorvoeren (Rogers, 2011). Dit onderzoek focust dan ook op de vraag 

of de scholieren een gedeeld repertoire bezitten.  

 

Onderzoek naar een Gedeeld Repertoire  

Bij het onderzoeken van een gedeeld repertoire van een CofP is het van belang om te kijken 

naar het heersende discours binnen de groep. Discours komt tot uiting door de productie van 

kennis via taal, waarbij niet alleen de taal maar ook de praktische uiting van belang zijn (Hall, 

2013). Betekenis wordt geconstrueerd binnen het discours en het is daarom een 

representatiesysteem van de dominante opvattingen en kennis van een groep (Hall, 2013). Het 

discours van een CofP staat niet gelijk aan een gedeeld repertoire, omdat dit laatste een 

framework is om de gedeelde bronnen en handelingen mee aan te wijzen waarmee betekenis 

wordt geconstrueerd, maar het is wel een belangrijk onderdeel ervan. Om deze reden is het 

nodig om een groep te onderzoeken op de handelingen die ze uitvoeren en de manier waarop 

ze hierover communiceren (Mitra, 2008). Ten eerste is het van belang om te kijken naar de 

manier waarop de participanten van het onderzoek communiceren, oftewel de taaluitingen. 

Door een geschreven of gesproken tekst te analyseren op taaluitingen kan een groter begrip 

worden verkregen over de manier waarop betekenis wordt geproduceerd en geconstrueerd 

(Hua, 2014). Dergelijke taaluitingen worden door Lestary et al. (2017) aangehaald. Zij stellen 

dat een indicatie voor het hebben van gedeelde kennis en perspectief van de gesprekspartners 

is dat ze elkaars zinnen afmaken en zich comfortabel genoeg voelen om elkaar te onderbreken. 

Daar tegenover stellen ze dat stiltes impliceren dat de deelnemers nog geen overeenkomst 

hebben bereikt over het onderwerp, of dat er tegenstijdige perspectieven aanwezig zijn (Lestary 

et al., 2017). Lindström en Sorjonen (2013) hebben onderzoek gedaan op basis waarvan ze 

suggereren dat affiliatie, oftewel verbondenheid met een onderwerp, sterk verbonden is met 

affect en emotionele taaluitingen. Hierbij halen ze transcripten aan waar kreten, empathische 

uitingen en gehuil in voorkomen. De handelingen van de groep komen vervolgens tot uiting in 

een aantal aspecten die door Wenger (1998) worden aangehaald als belangrijke indicatoren 

voor de aanwezigheid van een gedeeld repertoire. Ten eerste wordt gekeken of de participanten 

een gedeelde manier van handelen hebben waarvan zij denken dat het gezamenlijke doel het 

beste te bereiken is. Vanuit gedeelde handelingen kunnen nieuwe ideeën en oplossingen 

ontstaan (Wenger, 1998), en daarom wordt ten tweede gekeken of de participanten in staat zijn 

om samen te beoordelen welke oplossingen werken en of ze samen nieuwe ideeën en strategieën 

ontwikkelen, zoals ook is vastgesteld door Rogers (2011). Tot slot wordt nagegaan wat het 

heersende wereldbeeld is onder de participanten, zoals ook uiteengezet door Wenger (1998). 
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Wanneer deze drie kenmerken overeenstemmen en daarnaast de participanten een gedeelde taal 

bezitten is het zeer waarschijnlijk dat er sprake is van een gedeeld repertoire onder de scholieren 

en kan een indicatie worden gegeven of dit geldt voor alle Nederlandse scholieren. Zodoende 

luidt de hoofdvraag van dit onderzoek als volgt:  

 

“In hoeverre is er onder Nederlandse scholieren sprake van een gedeeld repertoire?”  

 

Methode  

Er is gebruik gemaakt van een Community-Based approach (hierna C.B.R.) (Ohmer, Sobek, 

Teizeira, Wallace JR., Shapiro, 2013), wat betekent dat de onderzoeker actief betrokken is in, 

en gebruikt maakt van, de onderzochte groep. Zodoende wordt accurate kennis verkregen over 

een groep waar nog weinig wetenschappelijk onderzoek over is verschenen en wordt de groep 

zo betrouwbaar mogelijk gerepresenteerd (Ohmer et al., 2013). Omdat je als onderzoeker actief 

bent in de groep verkeer je in de positie om geleid te worden door wat de leden van de groep te 

bieden hebben. In dit onderzoek betekent dit dat er direct contact is geweest tussen de leden en 

onderzoeker, dat er kwalitatieve diepte-interviews zijn gehouden en de participanten als “co-

researchers” zijn ingezet door na elk interview samen op de vragen te reflecteren (Ohmer et al., 

2013). Vanwege een beperkte tijd is het niet mogelijk geweest om volledig bij de community 

betrokken te raken. Dat betekent dat er geen gebruik gemaakt is van empirische observaties, 

bijvoorbeeld tijdens de klimaatmarsen.   

 

Contact met sleutelinformanten  

C.B.R. begint met het leggen van contact met sleutelinformanten (Ohmer et al., 2013). In dit 

onderzoek worden zij gevormd door de organisatoren van Youth for Climate. De informatie die 

uit dit eerste contact voortkomt helpt om tot een beter begrip te komen van de context van de 

groep en kan verklaren waarom individuen betrokken zijn bij een bepaalde kwestie (Ohmer et 

al., 2013). Dit wordt besproken bij het vooronderzoek (zie resultaten). Vervolgens wordt deze 

informatie gebruikt om het onderzoeksonderwerp nader te specificeren en de eerste versie van 

de interviewvragen vast te stellen (zoals omschreven door Ohmer et al., 2013). 

 

Procedure   

Het vinden van participanten is gedaan via de sneeuwbalmethode, een vaak gebruikte methode 

binnen C.B.R. Dit houdt in dat de eerste participanten worden gevonden via persoonlijke 

contacten en door het verspreiden van een oproep tot deelname. Vervolgens is aan de 
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participanten gevraagd of ze een vriend(in) wilden meenemen voor een dubbelinterview, of dat 

ze scholieren kenden die ook mee wilden doen en is zo de groep samengesteld (zie logboek in 

bijlage 5). Het voordeel is dat het gemakkelijk is om nieuwe en enthousiaste participanten te 

vinden. Een nadeel is dat je als onderzoeker minder invloed hebt op de samenstelling van de 

groep waardoor de representativiteit wordt beïnvloed. Daarnaast maakt het je als onderzoeker 

afhankelijk van de inzet van de participanten voor het verzamelen van de onderzoeksdata uit de 

interviews.   

 

Participanten  

De doelgroep van het onderzoek zijn Nederlandse scholieren die hebben meegelopen in één 

van de klimaatstakingen (7 februari, 14 maart, 24 mei 2019). Er is nog geen wetenschappelijk 

onderzoek verschenen over de kenmerken van deze populatie. Om hier toch een indicatie over 

te krijgen is gekeken welke kenmerken worden genoemd in verschillende interviews en 

artikelen die zijn verschenen in kranten en online nieuwsplatformen (Bouma, 2019; Bouma & 

Dujardin, 2019; Bouma & De Ruiter, 2019; Bouma en De Zwaan, 2019; De Ruiter, 2019; 

KRO NCRV, 2019; Laan, 2019; Langelaand, 2019; NOS, 2019; Van Dongen, 2019; Winters, 

2019; Zwanenburg en Harmsen, 2019). Hieruit komen enkele kenmerken naar voren, waaraan 

de volgende conclusies kunnen worden verbonden. De leeftijden lopen uiteen van 12 tot 18 

jaar, maar de meerderheid tussen is de 15 en 18 jaar oud is. De scholieren zijn van 

verschillende opleidingsniveaus (genoemd worden vmbo-t, havo/mavo, vwo en mbo) maar de 

grootste groep lijkt op het VWO en HAVO te zitten. De woonplaatsen van de geïnterviewde 

jongeren die zijn geïnterviewd zijn verspreid over heel Nederland, zij bevinden zich zowel in 

steden als dorpen.  

De groep scholieren die heeft deelgenomen aan dit onderzoek bestaat uit vier jongens 

en vijf meisjes. De leeftijd van 2 participanten is 15 jaar, 2 zijn 16 jaar en 5 van hen zijn 17 jaar 

oud. Ze komen uit Bilthoven (3), Zeist (2), Utrecht (2) en Nijmegen (2). Acht van de 

participanten volgen onderwijs op vwo-niveau en één op havoniveau. Er zijn twee 

dubbelinterviews gehouden en voor beide interviews geldt dat de participanten in dezelfde 

vriendengroep zitten. Afgaande op de gegevens die bekend zijn over de groep Nederlandse 

‘klimaatspijbelaars’ in het algemeen lijkt de groep participanten op één kenmerk na 

(leeftijdscategorie) niet representatief voor de gehele populatie. Als gezegd is in dit onderzoek 

echter ook niet gestreefd naar representativiteit gezien het explorerend onderzoek is.  Daarvoor 

zouden bovendien meer wetenschappelijke onderzoeksgegevens over deze populatie 

beschikbaar moeten zijn.  
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Interviews  

De interviews zijn afgenomen op de middelbare scholen van de participanten. Voor aanvang is 

gevraagd of ze een toestemmingsformulier voor deelname wilden ondertekenen (zie bijlage 7). 

De duur van de interviews is niet van tevoren strikt vastgesteld, maar afhankelijk gemaakt van 

de inhoudelijke inbreng en het concentratievermogen van de participanten. In de praktijk bleken 

deze onderling verschillend waardoor de duur van de interviews uiteenliep van 20 minuten tot 

40 minuten. De interviews zijn semigestructureerd afgenomen. Voor elke onderwerp zijn 11 

vragen geformuleerd die in elk interview in wisselende volgorde zijn bevraagd, afhankelijk van 

de antwoorden van de participanten. In bijlage 1 en 2 is een overzicht te vinden van alle 

interviewvragen per onderwerp. Daarnaast is gebruik gemaakt van de participanten als “co-

researchers” (Ohmer et al., 2013). Dit houdt in dat na elk interview de interviewvragen 

gezamenlijk zijn doorlopen en eventueel geherformuleerd, waarmee de kans werd verkleind dat 

bepaalde onderwerpen werden uitgesloten (zie bijlage 1 en 2).  

 

Data-analyse 

De interviews zijn getranscribeerd (zie bijlage 8) en vervolgens open gecodeerd aan de hand 

van vooraf opgestelde categorieën (zie bijlage 3). Bij het analyseren is gelet op de taal, de 

handelingen, de normen en de ontwikkeling van nieuwe ideeën van de groep. Dit is gedaan via 

een tweeledige analyse. In de eerste plaats is op inhoudelijk niveau naar de uitingen gekeken 

om te ontdekken wat het heersende discours ten opzichte van het klimaatprobleem en de groep 

is onder de participanten. Dit wordt gedaan aan de hand van de drie deelvragen, gebaseerd op 

de theorie van Wenger (1998), waarbij verschillende interviewvragen per categorie zijn 

opgesteld (zie bijlage 2). Vervolgens is gekeken naar de taaluitingen met gebruikmaking van 

conversatie-analyse, wat inhoudt dat op een theoretisch en analytisch niveau wordt gekeken 

naar taaluitingen (Hua, 2014). De transcripten zijn geanalyseerd aan de hand van stiltes en 

onderbrekingen (zoals aangehaald door Lestary et al.,2017), van emotionele uitingen (zoals 

aangehaald door Lindström & Sorjonenm, 2013) en van woordkeuze.  Voorafgaand aan deze 

analyse is aan de hand van vooronderzoek en de transcripten gekeken of de aanwezigheid van 

een gezamenlijk doel en van wederzijdse betrokkenheid bevestigd kon worden. Tijdens het 

analyseren van de data is bovendien naar boven gekomen dat naast de deelvragen onder de 

participanten sprake is van drie overeenkomende kenmerken die niet vallen onder één van de 

deelvragen. Omdat ze bij alle participanten aanwezig waren is besloten om deze los van de 
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deelvragen te bespreken. Voorbeelden van gecodeerde transcripten zijn te vinden in bijlage 9 

en bijlage 10.  

 

Resultaten  

Vooronderzoek 

Uit het vooronderzoek1 met de organisatoren van Youth for Climate is gebleken dat het onder 

de aandacht brengen van het klimaatprobleem inderdaad het gezamenlijke doel is van de groep. 

De organisator stelt dat de scholieren die hij is tegengekomen tijdens de marsen zich serieus en 

actief opstelden. De houding die de participanten aannemen is een combinatie van twee 

houdingen zoals omschreven door Corner et al. (2015). Aan de ene kant hebben ze een bewuste 

en proactieve houding en stellen ze dat ze bereid zijn om zelf aanpassingen te maken voor een 

beter klimaat, en aan de andere kant stellen ze de overheid vast als hoofdverantwoordelijke voor 

het oplossen van het probleem (zie ook Corner et al., 2015). De wederzijdse betrokkenheid, 

oftewel de dagelijkse interactie vindt plaats op school en binnen vriendengroepen. De 

klimaatmars blijkt geen plek te zijn om nieuwe contacten op te doen en dit geldt eveneens voor 

sociale media. De organisator van Youth for Climate bevestigt dat school en vrienden een 

belangrijke plek is om informatie te delen, maar stelt ook dat sociale media hun voornaamste 

bron is om kennis uit te wisselen.  

 

Gedeelde manier van handelen  

Om de hoofdvraag te beantwoorden is ten eerste is gekeken of de participanten een manier van 

handelen delen welke wordt geuit in routines, acties, verhalen, woorden en gebaren (Wenger, 

1998). Tijdens het analyseren is gelet op de ervaringen van de mars (1.12) en de groep (1.4) de 

handelingen in het dagelijkse leven (1.2), de voornaamste bronnen van kennis en betrokkenheid 

(1.3) en reden tot participatie aan de klimaatmars (1.5) (zie bijlage 4.1 voor een tabel met 

categorieën en subcategorieën). Wat opvalt is dat bij elke categorie één antwoord door acht of 

negen van de participanten is gegeven, en dat daarnaast verschillende ervaringen, redenen en 

handelingen worden genoemd. Zo blijkt dat alle participanten met een groep vrienden of 

vriendinnen borden heeft gemaakt voor aanvang van de mars en vervolgens de trein heeft 

genomen naar de mars toe. De klimaatmarsen worden positief omschreven met woorden als 

“vet” (zie bijlage 6, interview 2,3,5,6,7) “gezellig” (8, interview 1,2,3,5) en “heel cool” (8, 

                                                           
1 Zie bijlage 8 
2 Dit zijn verwijzingen naar categorieën en subcategorieën die uiteen zijn gezet in tabellen en waarin staat 

aangegeven door hoeveel participanten deze is benoemd. Deze tabellen zijn terug te vinden in bijlage 4. 
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interview 3,5). Daarnaast voeren alle participanten in hun dagelijkse leven vergelijkbare 

handelingen uit voor een beter klimaat, zoals korter douchen en minder vlees eten. Vrienden en 

familie zijn verder de voornaamste informatiebron en de reden voor hun betrokkenheid bij het 

klimaat. In navolging daarvan wordt door acht van de negen participanten de opvoeding 

genoemd als reden voor de keuze om mee te lopen in de klimaatmars, omdat ze daardoor al in 

aanraking zijn gekomen met het onderwerp. Volgens Wenger (1998) duidt het delen van 

bepaalde handelingen en acties van een groep erop deze voortkomen uit een gedeelde bron van 

kennis. Deze bron is voor de participanten echter niet het contact dat bestaat met andere leden 

van de groep, maar berust voornamelijk op de opvoeding en de relaties met ouders en vrienden. 

Dit wordt duidelijk doordat acht van de negen participanten aangeven dat ze tijdens de mars 

grotendeels met vrienden zijn geweest, en het contact met andere scholieren oppervlakkig en 

eenmalig was. Allen geven ze een vergelijkbaar antwoord als: “OND: Hebben je nog nieuwe 

mensen leren kennen ook daar? PR: Uuuh ja, maar niet bijzonder. Niet dat ik er nu nog contact 

mee heb” (8.3, interview 2). De verbintenis tussen de leden van de groep lijkt hierdoor afwezig, 

ondanks de gedeelde handelingen en de positieve ervaringen tijdens de mars. Deze verbintenis 

lijkt daarentegen wel aanwezig binnen de vriendengroepen van de participanten zoals wordt 

aangeduid met: “We hebben het er ook wel vaker over met vrienden. We hebben een beetje een 

aparte vriendengroep. Niet persé, weet je wel, gewoon zoals een typische vriendengroep is. 

Maar we hebben best wel veel discussies altijd al” (8.4, interview 3). De vriendengroep wordt 

hiermee een plek waar de jongeren met elkaar in contact staan, kennis wordt gedeeld en nieuwe 

ideeën ontstaan (zoals genoemd door Mitra, 2008), en dit wordt bevestigd in de uitspraak: “ik 

leer ook gewoon heel veel van vriendinnen en zo, die dan weer andere informatie weten dan 

ik” (8.6, interview 5).  

 

Acties en oplossingen  

Ten tweede is gekeken of de participanten aan de hand van een gedeelde bron van kennis in 

staat zijn om samen te bepalen welke acties gevoerd moeten worden om het gezamenlijke doel 

te bereiken. Om dit te kunnen doen is het van belang dat de leden bekend zijn met de groep en 

de ideeën, opvatting en heersende normen die hierbinnen bestaan (Wenger, 1998). Dit is gedaan 

door te vragen naar ideeën over het klimaatprobleem (2.1), het effect (2.2) en de toekomst van 

de marsen (2.6), er wordt nogmaals gekeken naar het groepsgevoel (2.4), de oplossing van het 

klimaatprobleem (2.3) en de rol die de politiek hierin speelt (2.5) (zie bijlage 4.2 voor een tabel 

met categorieën en subcategorieën). Het groepsgevoel is tijdens de mars als zeer sterk aanwezig 

ervaren (zoals benoemd door 8 van de 9 participanten) en ook het doel waarmee de scholieren 
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zijn gaan staken lijkt eensgezind, namelijk de aandacht vestigen op het probleem en de 

betrokkenheid van de jongeren tonen aan politici (6). Het effect dat de mars heeft binnen de 

samenleving wordt ook door een meerderheid bevestigd, namelijk dat het ook daadwerkelijk 

heeft gezorgd voor meer aandacht binnen de politiek (7). Het idee over de toekomst van de 

marsen en hun eigen rol hierin lijkt meer verdeeld waarbij een meerderheid stelt dezelfde 

houding te houden (6) en een aantal voorzien minder activistisch te worden (4). Hoewel deze 

resultaten laten zien dat er een redelijke overeenstemming is in ideeën en opvattingen heeft dit 

nog niet geleid tot het samen bepalen van de beste oplossingen voor het klimaatprobleem. In 

deze categorie zijn namelijk 16 subcategorieën te onderscheiden, waarbij de meest genoemde 

oplossing is dat de overheid de bedrijven en individuen moet aansturen (8). De overige 

verschillende oplossingen tonen aan dat de groep geen overeenstemming heeft over de beste 

handelingen en daardoor in de kern, bijdragen aan het oplossen van het klimaatprobleem, sterk 

verdeeld is. Tevens is binnen de vriendengroep, die eerder al is genoemd als plek waar de 

scholieren sterk verbonden zijn met elkaar, ook een verscheidenheid aan oplossingen te 

ontdekken. Dit toont zich in de volgende antwoorden die opeenvolgend door twee vrienden zijn 

gegeven in één van de dubbelinterviews:   

 

PR1: Ik zou zeggen… ik zou het best wel erg op de vleesindustrie ook richten. 

Want ik heb het gevoel dat het toch best wel een groot ding is, omdat methaan I don’t 

know, 100, 1000 keer zo veel uitstoot levert als CO2 en uh- ja dan zou ik toch denken 

dat we zeker minder maar ook efficiënter vlees kunnen eten. 

PR2: Ja ik zou ook, ook omdat ik het zielig vind- maar ik zou echt- waarom zou 

je geen wetten maken om de omstandigheden voor dieren beter te maken? Want als je 

dat doet, hebben die ten eerste een beter leven en dan wordt het vlees duurder, en dan 

gaan minder mensen vlees kopen en dan verminderd dat ook alweer (8.4, interview 3). 

 

Beide participanten geven aan dat een oplossing ligt in het veranderen van de vleesindustrie, 

maar geven daarvoor verschillende redenen. Participant één stelt dat de verandering 

noodzakelijk is omdat dan de CO2-uitstoot zou verminderen. Participant twee reageert in de 

eerste plaats vanuit emotie en kijkt vervolgens naar de reactie die een verandering zou oproepen 

bij de consument; betere omstandigheden voor dieren en minder vlees consumeren door 

individuen. Niet alleen de antwoorden verschillen maar ook de redenatie is anders, wat 

bevestigd dat de ideeën over de toekomst ook binnen vriendengroepen verschillen, wat een 
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gebrek aan gedeelde bronnen, en daardoor aan een gedeelde kern weerspiegelt (zie ook Mitra, 

2008).  

 

Discours en wereldbeeld  

De door de participanten genoemde oplossingen voor het klimaatprobleem behoren tot een 

bepaald wereldbeeld en wat kan leiden tot een gedeeld discours binnen de groep, mits deze 

wereldbeelden overeenkomen. Het delen van een perspectief op de wereld zorgt eveneens voor 

een gedeelde bron van waaruit handelingen en resultaten besproken en uitgevoerd kunnen 

worden en nieuwe ideeën uit kunnen ontstaan (Wenger, 1998). Het wereldbeeld is bevraagd via 

hun mening over de term “klimaatspijbelaars” (3.1), hoe ze denken dat de rol van de 

klimaatmarsen vergroot kan worden (3.2), wat ze denken dat de oorzaak is dat voorgaande 

generaties het probleem nog niet hebben aangepakt (3.3) en zij daarentegen de noodzaak wel 

zien (3.5), hoe ze de toekomst zien (3.6) en tot slot op welke manieren ze maatschappelijk 

betrokken zijn (3.4) (zie bijlage 4.1 voor een tabel met categorieën en subcategorieën). De 

antwoorden zijn wederom zeer uiteenlopend. Wanneer wordt gevraagd wat ze vinden van de 

term “klimaatspijbelaars” is de meest genoemde reactie dat de term niet klopt omdat het feitelijk 

gezien geen spijbelen is als de school toestemming geeft (zoals benoemd door 3 van de 9 

participanten). Dit betekent dat de manier waarop ze zichzelf en de groep zien sterk verschilt. 

Dit wordt versterkt wanneer de participanten wordt gevraagd waarom ze denken dat scholieren 

op dit moment massaal gaan staken. Vier antwoorden hierop dat ze denken dat dit komt omdat 

zij de eerste zijn die de werkelijke gevolgen (gaan) meemaken terwijl drie participanten denken 

dat de oorzaak voornamelijk een politieke achtergrond heeft, namelijk dat dit de enige 

mogelijkheid is om als minderjarige hun stem te laten horen. De participanten verschillen niet 

alleen in hun kijk op zichzelf maar ook wanneer ze spreken over de oorzaken waarom het 

klimaatprobleem nog niet eerder is aangepakt. De meest uiteenlopende meningen luiden dat 

acties voor een beter klimaat niet voor een direct en zichtbaar effect zorgen en daarom minder 

worden uitgevoerd (2) en dat de lobbyfactor binnen bedrijven en de politiek te groot is en ervoor 

zorgt dat de verantwoordelijkheid komt te liggen bij de consument in plaats van bij de bedrijven 

en politiek zelf (2). De verschillen in wereldbeelden wordt nogmaals bevestigt wanneer wordt 

gevraagd of en hoe de participanten maatschappelijk betrokken zijn, waar vijf aangeven 

uitsluitend met het klimaatprobleem bezig te zijn en vier zich ook nog met andere zaken 

bezighouden. Waar de participanten het echter wel over eens zijn is dat de discussie over het 

belang van het klimaatprobleem onzinnig is (5) en dat het probleem zowel generaties als 

politieke voorkeur overstijgt (2). Deze houding komt sterk naar voren in de volgende uitspraak:  
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Jaa, ik ja, sorry hoor maar als je gewoon ogen in je hoofd hebt dan snap je toch ook wel 

dat, het is niet iets wat zomaar is aan komen waaien of zo, ik bedoel het is gewoon- het 

is gewoon bewezen dat het door ons en de CO2uitstoot komt. Dus als die debatten, ja, 

weet je, mensen geef nu maar gewoon toe, het is gewoon zo. Dus ik vind het eigenlijk 

gewoon tijdverspilling dat ze er over praten of het wel aan mensen ligt. Je zou het erover 

moeten hebben wat je eraan kan doen (8.4, interview 3).  

 

Deze houding was eveneens terug te zien wanneer gekeken wordt naar hoe de participanten met 

het gezamenlijke doel omgingen, en stemt overeen met wat Corner et al. (2015) beschreven. 

Het is een bewuste en proactieve houding waarbij ze zowel zichzelf als de overheid een rol 

toebedelen in het oplossen van het klimaatprobleem. Deze houding kan wijzen op een 

wereldbeeld van de participanten dat enigszins overeenkomt, maar de verschillende wijze van 

kijken naar zichzelf als groep en het klimaatprobleem wijst uit dat op andere vlakken dit niet 

het geval is.  

       

Verantwoordelijkheid, emotie en vanzelfsprekendheid  

Naast de besproken categorieën en subcategorieën zijn tijdens het analyseren van de gegeven 

antwoorden de volgende overeenkomsten naar boven gekomen in de interviews als geheel: 

participanten toonden allen een vorm van verantwoordelijkheidsgevoel, ze gaven blijk van 

emotie boven kennis en er kwam een manier van omgang met het klimaat naar boven die berust 

op vanzelfsprekendheid. Deze overeenkomende kenmerken worden los besproken omdat ze 

niet direct vallen onder één onder een van de deelvragen.   

 Het verantwoordelijkheidsgevoel wordt in de eerste plaats getoond in de rol die ze 

zichzelf toebedelen in het oplossen van het klimaatprobleem. In de volgende voorbeelden3 geeft 

een participant aan dat ze is gaan staken omdat ze het anders hypocriet vindt van zichzelf en 

een andere participant probeert haar omgeving te veranderen naar een proactieve houding:  

 

En ik ben zelf ook vet veel bezig met het klimaat en zo en proberen om ervoor te zorgen 

dat ik in ieder geval niet te veel verspil […]  Dus ik zo ook van ja hier [de klimaatmars] 

moet ik me natuurlijk bij aan melden anders ben ik ook hypocriet (8.4, interview 3).  

                                                           
3 Wanneer een woord of zin is onderstreept betekent dit dat dit een belangrijk woord of uiting is voor de bevinding 

die daarvoor is benoemd. Wanneer een zinsgedeelte is weggelaten wordt dat aangegeven met […]. Deze annotatie 

is afwijkend van de APA-regels omdat anders verwarring kan ontstaan met het stilte teken.  
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Ik probeer mijn ouders er altijd van te overtuigen: we kunnen ook met de auto op 

vakantie in plaats van met het vliegtuig […] Eigenlijk wilde mijn vader en zus met het 

vliegtuig, maar ik dacht nee! Het is maar 10 uur rijden dat kunnen we wel. En toen zijn 

we gaan rijden. En dat is dan toch al beter. (8.4, interview 3).  

 

Niet alleen ten opzichte van het klimaat maar ook ten opzichte van hun schoolwerk spreken de 

participanten zich verantwoordelijk uit. Eén participant stelt: “ik heb ook gewoon les en die 

uren moest ik gewoon inhalen. En ik zat die donderdagavond wel gewoon opnieuw wiskunde 

te maken zeg maar. Dus ja, het is niet het één of het ander” (8.7, interview 6), en een andere wil 

zichzelf niet persé een spijbelaar noemen want “door spijbelen klink je weer als een of ander 

radicaal persoon, rebels of zo” (8.4, interview 3). Het verantwoordelijkheidsgevoel sluit aan bij 

de eerder besproken houdingen van Corner et al. (2015) en welke eveneens terugkwamen bij 

de vorige bespreking. Ook hier tonen de participanten zich niet alleen verantwoordelijk maar 

ook proactief, bewust en bereid om zelf veranderingen door te voeren.  

Een volgend overeenkomend kenmerk is dat de participanten spreken en handelen 

vanuit hun emotie in plaats vanuit een op kennis gebaseerde redenatie. Dit toont zich in de 

eerste plaats doordat ze hun onwetendheid uitspreken: “Ik weet niet hoe, maar ook, ook 

trouwens met het verbouwen van groenten en zo” (8.4, interview 3); “Ik weet niet hoe, maar 

iets efficiënter dan vliegen, dat is zeker” (8.4, interview 3); “Ik let ook op korter douchen en zo, 

ik weet niet of dat soort dingen echt helpen” (8.7, interview 6); “Ik weet niet echt hele concrete 

dingen maar er is wel één zo’n clubje die het allemaal regelt” (8.7, interview 6). Naast het 

uitspreken toont deze onwetendheid zich ook in de manier waarop de participanten 

communiceren. Wanneer gevraagd wordt naar oplossingen of oorzaken laten ze regelmatig 

stiltes vallen, geven langzamer en meer vertwijfeld antwoord en in het geval van een 

dubbelinterview onderbreken ze elkaar4 

 

OND: En de bedrijven? Hebben die ook nog een belangrijke rol?  

PR: Ja … uhm … 

OND: Denk je dat er een soort- dat bij de overheid, de bedrijven of bij de individu de 

macht ligt?  

                                                           
4 Stiltes worden weergegeven als … en onderbrekingen met -. 
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PR: Ja … vind ik wel lastig… maar ik denk dat misschien wel … ja ik weet niet ik denk 

dat de overheid misschien ook wel gewoon vooral op het geld zit […] Ik denk dat 

bedrijven ook wel- in dat opzicht ook wel een grote rol daarin hebben en het dan niet 

persé beter maken, dus ja (8.8, interview 7). 

 

 OND: En hoe zie je de toekomst? Gaat het nog lang duren?  

PR: Ja… ik weet niet, je hebt nu natuurlijk wel de elektrische auto’s zeg maar en dat 

scheelt al wel natuurlijk en ja qua vliegtuigen- dit stoten natuurlijk ook heel veel uit, en 

ik weet niet hoe ze dat anders kunnen doen, maar … ja ik weet niet … […] moeilijk in 

te schatten (8.8, interview 7).  

 

OND: Oke en stel, je zou vanaf morgen Rutte mogen vervangen, je wordt minister-

president, wat zou dan als allereerste doorvoeren? Het mag op alle niveaus zijn maar 

wat heeft de meeste urgentie?  

PR2: Wow okee… dat vind ik echt een moeilijke vraag, er zijn zoveel dingen die je kan 

verbeteren-  

PR1: -Maar ja, het gaat ook weer sowieso een effect hebben op hoe mensen op je gaan 

reageren en zo… 

PR2: Oké, daar moet ik even over nadenken… (8.4, interview 3).  

  

Het laten vallen van stiltes en vertwijfeld antwoord geven is volgens Lestary e.a (2017) een 

indicatie dat de spreker nog niet zeker is over het besproken onderwerp of er een andere mening 

op nahoudt. Voor de participanten kan dit een indicatie zijn dat ze nog niet genoeg kennis 

hebben om uitspraken te doen over de beste oplossingen van het klimaatprobleem. Het 

onderbreken van je gesprekspartner is daarentegen volgens Lestary et al. (2017) een indicatie 

dat de participanten solidair zijn met elkaar en samen een betekenis willen creëren. Het 

dubbelinterview dat hierboven is aangehaald bevestigt dit omdat de participanten in dezelfde 

vriendengroep zitten. Het onderbreken kan erop duiden dat de participanten proberen om samen 

tot inzichten te komen. De onwetendheid wordt gecompenseerd doordat ze zich betrokken 

tonen bij het klimaat en ervan overtuigd zijn dat er nu verandering moet plaatsvinden. Dit uit 

zich ten slotte in een geëmotioneerde manier van antwoord geven: 

 

Ja en wat ik heel stom vind is dat- nou ja forum heeft het gewoon echt heel goed gedaan 

[…] en zij geven echt geen fuck om het klimaat en ik ben bang dat als dit zo wordt 
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doorgegeven dat- ook in de kamer- dat dat dan echt ja klinkt een beetje stom maar echt 

rampzalige gevolgen heeft want groen links probeert- is- ja probeert een beetje, ze zijn 

nu gewoon een beetje het kakhoopje- die dus wel ja mensen denken dan ah groen links 

dat zijn alleen maar mensen die van blaadjes houden, maar ze moeten echt- ze moeten 

het echt gewoon even doorgeven dat het klimaat belangrijk is! Want we leven erin! En 

ik vind het allemaal gewoon heel erg stom dat natuur zo stom wordt afgezet en dat links 

zo stom wordt afgezet en dat klimaat zo stom wordt afgezet, en dat er dan één rapport 

blijkt en laat zien dat het allemaal wel mee valt […] dat is ook zo met klimaat, en dat 

mag niet! (8.6, interview 5).  

 

In dit citaat wordt snel en hard gepraat en zijn woorden als “stom”, “rampzalig” en “geven geen 

fuck” gebruikt om de redenering kracht bij te zetten, wat aangeeft dat vanuit het gevoel wordt 

geredeneerd, in plaats vanuit kennis.  Lindström en Sorjonen (2013) stellen dat wanneer tijdens 

het communiceren veel emoties worden geuit, dit kan duiden op een verbondenheid met het 

besproken onderwerp. Om deze redenen doet dit citaat vermoeden dat de participant een grote 

verbondenheid voelt met het oplossen van het klimaatprobleem.  

 Tot slot tonen alle participanten dat ze een nieuwe manier van leven aanhouden waarbij 

het vanzelfsprekend is dat ze rekening houden met het klimaat in hun dagelijkse handelingen, 

voortkomend uit hun opvoeding:  

 

Uhhh ja dat is eigenlijk- ik heb niet echt een keerpunt gehad of zo, maar ik heb wel 

gewoon- ja ik had het er thuis gewoon heel veel over en op school, en mijn moeder vindt 

het ook heel erg belangrijk. En ja dat ging eigenlijk steeds een stapje iets meer. Mijn 

vader is heel erg bezig met afval en zo en scheiden en mijn moeder met vlees en dat 

soort dingen en ik probeer nu dus het idee van weinig auto gebruik en weinig vliegtuig 

dat probeer ik er nu zeg maar bij te krijgen eigenlijk (8.4, interview 3).  

 

Dat een klimaatvriendelijke houding de norm is voor de participanten wordt nogmaals 

bevestigd door hun taalgebruik. Ze maken veelvuldig gebruik van de woorden “gewoon”, 

“natuurlijk” en “sowieso”:  

 

PR2: Nou wij scheiden gewoon afval en zo en uh bij ons gaat iedereen op de fiets naar 

school, en ik denk gewoon heel veel tweedehands dingen kopen […] Alleen ja ik wil 

gewoon dat ik niet meer onnodig dingen te veel koop en zo, maar ja. En met het vliegtuig 
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ga ik sowieso al niet vaak […] ik ga het sowieso vermijden. En natuurlijk gewoon met 

de fiets of OV gaan (8.4, interview 3).  

 

Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid. Mn moeder ging gewoon steeds 

minder vlees klaarmaken en op een gegeven moment zijn we gewoon met z’n allen 

vegetarisch gaat eten (8.7, interview 6).  

 

Door gebruik te maken van de woorden “gewoon”, “natuurlijk” en “sowieso” wordt 

geïmpliceerd dat de participanten de handelingen die ze omschrijven, te weten afval scheiden, 

de fiets gebruiken, minder vliegen en minder vlees eten, als vanzelfsprekend ervaren. Deze 

vanzelfsprekendheid sluit wederom aan bij de houding die al op meerdere momenten aan bod 

is gekomen, namelijk de bewuste en proactieve houding die leidt tot het doorvoeren van 

veranderingen in het eigen leven (zoals genoemd door Corner et al., 2015).  

 

Conclusie 

Dit onderzoek is begonnen vanuit de vraag of onder de Nederlandse scholieren die hebben 

meegelopen in één van de klimaatmarsen een gedeeld repertoire bestaat, wanneer deze groep 

gezien wordt als een community of practice. Het handelen van de participanten is redelijk 

overeenkomstig gebleken. Deze handelingen lijken echter niet voort te komen uit een gedeelde 

bron van kennis, wat wel noodzakelijk is voor het ontwikkelen van een gedeeld repertoire (zoals 

benoemd door Wenger, 1998). De overeenkomsten lijken nu echter voornamelijk te berusten 

op toevalligheden. Vanwege de verschillende bronnen van kennis zijn de participanten ook niet 

in staat gebleken om samen te bepalen wat volgens hen de juiste acties en oplossingen zijn voor 

het klimaatprobleem. Eveneens ontbreekt een gedeeld perspectief op de samenleving en dus 

een gedeeld wereldbeeld. Concluderend kan vastgesteld worden dat er te weinig contact is 

tussen de leden van de groep en dat de kennis die ze hebben voornamelijk berust op hun directe 

omgeving, waardoor uitgesproken opvattingen over de groep en het gezamenlijke doel 

uiteenlopen. Zodoende kan niet gesproken worden van een gedeeld repertoire en mag de groep 

volgens Wenger (1998) dus niet gezien worden als een community of practice.  

De analyses gaven echter een drietal kenmerken te zien waarop de antwoorden van de 

participanten wel sterk overeenkwamen. Deze kenmerken zijn apart beschreven omdat ze niet 

direct te plaatsen zijn onder de deelvragen. Reden hiervoor is dat de deelvragen zijn gebaseerd 

op het theoretische framework van een CofP, waarbij de focus ligt op de praktische en 

uitvoerende kant van een groep (als te zien in de naam community of practice). De genoemde 
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kenmerken liggen op een meer abstract communicatieniveau: analytisch en interpretatief, en 

reflecteren op de diepere opvattingen die het gedrag van de participanten mogelijk bepalen. Het 

verantwoordelijkheidsgevoel dat in alle interviews werd gevonden ten opzichte van klimaat en 

schoolwerk sluit aan bij de bewuste en proactieve houding zoals omschreven door Corner et al. 

(2015). De eveneens in alle interviews gevonden emotionele manier van communiceren is terug 

te zien op zowel woordniveau als in de stiltes die tijdens de interviews vielen en de 

onderbrekingendoor participanten van elkaar. De stiltes duiden volgens Lestary (2015) op een 

gebrek aan overeenstemming over oplossingen en de onderbrekingen impliceren dat men 

desondanks wil samen werken om tot een overeenstemming te komen. Volgens de theorie van 

Lindström en Sorjonen (2013) tonen emotionele uitlatingen een sterke verbondenheid met het 

besproken onderwerp, in dit geval het klimaat. Tot slot werd in de interviews een 

overeenkomende vanzelfsprekendheid gevonden waarmee de participanten spraken over het 

integreren van klimaatoplossingen in hun eigen leven. Deze kenmerken kunnen worden gezien 

als een indicatie voor een nieuwe levenshouding die door de participanten niet direct werd 

uitgesproken maar die ze allen onbewust uitdroegen op communicatief niveau.  

 

Discussie  

Dit onderzoek draagt twee beperkingen in zich. Door de gekozen onderzoeksmethode en de 

samenstelling van de onderzoeksgroep kan het niet representatief worden genoemd voor de 

groep Nederlandse ‘klimaatspijbelaars’ als geheel. Daar staat tegenover dat over deze groep 

ook nog te weinig wetenschappelijke gegevens bekend zijn om aan deze voorwaarde te kunnen 

voldoen. Zodra dit wel het geval is zou het interessant zijn dit onderzoek te herhalen onder een 

grotere onderzoeksgroep die een betrouwbare afspiegeling vormt van de groep Nederlandse 

‘klimaatspijbelaars’ als geheel. Daarnaast hebben de klimaatmarsen nog maar zeer recent 

plaatsgevonden waardoor het aanhouden van een CofP-framework wellicht nog niet aan de orde 

is. Volgens Wenger (1998) vergt het vormen van een CofP immers tijd en energie en hier 

hebben de scholieren in feite nog geen kans voor gehad waardoor de groep slechts tot fase 3, 

de active phase, is gekomen. Dit is waarschijnlijk de belangrijkste reden voor het ontbreken 

van een gedeeld repertoire onder de participanten. Het is interessant om een vergelijkbaar 

vervolgonderzoek uit te voeren over een aanzienlijke tijd wanneer de groep de tijd heeft gehad 

zich op het niveau van wederzijdse betrokkenheid en een gedeeld repertoire verder te 

ontwikkelen.  

 De community-based research methode is hiervoor bruikbaar gebleken omdat het de 

mogelijkheid gaf om eerst de groep te verkennen en gaandeweg aanpassingen te maken. 



“Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid”  22 

 

Vanwege de beperkte tijd was het echter niet mogelijk om volledig te integreren in de 

community. Voor verder onderzoek met deze methode is het dan ook interessant om de 

scholieren te observeren wanneer ze dagelijkse handelingen met betrekking tot het 

klimaatprobleem uitvoeren, op momenten dat ze zich onder elkaar bevinden. De vondst van de 

overige bevindingen (verantwoordelijkheid, emotie en vanzelfsprekendheid) toont wel aan dat 

explorerend onderzoek naar een relatief nieuwe onderzoeksgroep baat heeft bij kwalitatief, 

community based research. Vanwege de vrijheid met deze methode om gaandeweg de 

interviewvragen aan te passen en nieuwe bevindingen te analyseren en te bespreken hebben de 

resultaten van dit onderzoek nieuwe inzichten gegeven.  

 Hoewel (nog) niet gesproken kan worden van de Nederlandse scholieren als een CofP, 

heeft deze culturele- en communicatietheorie, samen met gangbare methoden binnen het 

(inter)culturele communicatieveld (discours- en conversatieanalyse) die hier zijn toegepast, 

interessante suggesties opgeleverd. De kenmerken waarin de participanten op het niveau van 

taaluitingen overeenkomen zouden namelijk als indicatief kunnen worden gezien, niet alleen 

voor de vorming van een CofP in de toekomst, maar ook voor de vorming van een nieuwe 

generatie. Deze suggestie wordt gedaan op basis van de gevonden houding, te omschrijven als 

proactief, bewust, verantwoordelijk en sterk betrokken bij het klimaat. Deze houding is 

voornamelijk op impliciet niveau opgemerkt, wat erop kan duiden dat het hier een norm betreft 

die sturend is voor het gedrag. Wat deze suggestie kracht bij zet is dat de participanten 

verschillen in vriendengroep en woonplaats maar wel overeenkomen in leeftijdscategorie. Deze 

bevinding kan in eerste instantie relevant zijn voor politici, omdat het mogelijk voorspelt dat 

wanneer deze jongeren over een aantal jaren mogen stemmen ze het klimaat hoog op de 

politieke agenda gaan zetten. Om deze groep nieuwe stemmers aan zich te binden is het nodig 

om als politieke partij de betrokkenheid bij het klimaat te laten zien. Eveneens kunnen bedrijven 

deze nieuwe groep consumenten aantrekken door in te zetten op duurzaamheid.  

Uit dit onderzoek kan bovendien afgeleid worden, dat vervolgonderzoek onder groepen 

jongeren en generaties vanuit de culturele- en communicatiewetenschappen tot nieuwe 

inzichten kan leiden. Onderzoek aan de hand van binnen deze onderzoeksvelden gangbare 

methoden zoals de conversatieanalyse, kan namelijk tot inzichten leiden die binnen andere 

onderzoeksvelden zoals de sociologie niet naar boven zouden komen. Deze inzichten zijn niet 

alleen interessant voor politici en bedrijven, maar kunnen de leden van deze nieuwe generatie 

wellicht ook via zelfinzicht aanzetten tot gedrag en handelingen die ook werkelijk een verschil 

kunnen maken voor een beter klimaat. Dan zou, zoals de Vlaamse De Wever en Gantois over 
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zichzelf beweerden (De Wever & Gantois, 2019), uit dit onderzoek uiteindelijk geconcludeerd 

kunnen worden dat ook de Nederlandse scholieren het klimaat ‘zijn’.  
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Bijlage  

 

1 Interviewvragen  

Algemene vragen  

1. Kan je me vertellen aan hoeveel klimaatmarsen je hebt meegelopen?  

2. Hoeveel jaren zet je je al actief in voor het klimaatprobleem? 

Vragen per onderwerp  

Deelvraag 1. Hebben de Nederlandse scholieren een gedeelde manier van handelen?  

1. Hoe zag de dag van de klimaatmars eruit en hoe heb je deze ervaren?  

2. Heb je contacten gelegd tijdens de klimaatmars en heb je deze onderhouden na de 

klimaatmars?  

3. Voel je je onderdeel van de andere klimaatstakers/klimaatspijbelaars?  

4. Welke rol speelt het klimaat in je dagelijkse leven? Ben je er veel mee bezig? 

5. Wat doe je in het dagelijkse leven voor een beter klimaat? 

6. Wat was het moment dat je besloot dat het klimaat een groot probleem was, en je je 

hiermee bezig wilde houden?  

7. Waar heb jij de meeste kennis over het klimaatprobleem opgedaan? 

8. Heb je tijdens de klimaatmars nieuwe kennis opgedaan over het klimaat, oplossingen 

o.i.d.?  

9. Wat was de overheersende houding van de scholieren tijdens de marsen?  

10. Hoe ben je erachter gekomen dat er een klimaatmars plaats vond?  

11. Hoe heb je de sfeer ervaren tijdens de klimaatmars?  

Deelvraag 2. Hebben de Nederlandse scholieren de mogelijkheid om samen te bepalen of 

handelingen en resultaten geschikt zijn?  

1. Wat heeft de doorslag gegeven om mee te lopen met de mars?  

2. Wat is voor jou de voornaamste reden om mee te lopen met een klimaatmars? 

3. Wat was je insteek toen je naar de klimaatmars toeging? (wat wilde je bereiken) 

4. Wat is voor jou het belangrijkste doel van de klimaatmarsen?  

5. Hoe zie jij de rol van de klimaatmarsen in het verbeteren van het klimaat?  

6. Wat zijn jouw ideeën over hoe het klimaatprobleem kan worden opgelost?  

7. Waar denk je dat de meeste macht ligt om veranderingen door te voeren?  

8. Wat is de rol van de politiek in het klimaatdebat?  

9. Denk je dat jullie als groep een verschil kunnen maken? Wat is daarvoor (nog meer) 

nodig? 
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10. Heb je contact met andere stakers en doen jullie ook andere dingen?  

11. Wat zie je in de toekomst gebeuren met de klimaatmarsen?  

Deelvraag 3. Hebben de Nederlandse scholieren een eenduidig discourse dat het bestaande 

wereldbeeld binnen de groep weerspiegelt?  

1. Wat vind je van de term ‘klimaatspijbelaars’?  

2. Als je minister-president zou zijn, wat zou je als eerste doorvoeren voor een beter 

klimaat? 

3. Wat is de rol van de klimaatmarsen in het oplossen van het klimaatprobleem?  

4. Wat is volgens jou de ultieme oplossing van het klimaatprobleem, voor individuen, 

politiek en bedrijven? 

5. Met wie bespreek je zaken van het klimaatprobleem/de klimaatmarsen?  

6. Wat is de voornaamste reden dat het klimaatprobleem nog niet grootschalig wordt 

aangepakt/serieus wordt genomen? 

7. Ben je ook betrokken bij andere maatschappelijke problemen?  

8. Wat is de reden dat scholieren massaal de straat zijn opgegaan? 

9. Denk je dat er een consensus bestaat over de oplossingen onder de klimaat-stakers? 

10. Wat is de rol van de politiek hierin?  

11. Hoe denk je dat de politiek het beste met het klimaat om kan gaan?  

12. Ben je politiek actief?  

Afsluitende vragen  

1. Ga je meelopen met de volgende klimaatmarsen?  

2. Wil je me nog iets vertellen wat ik ben vergeten te vragen?  

3. Wat denk je dat bij een volgend interview meer of minder centraal kan staan? Welke 

onderwerpen ben ik vergeten? Welke onderwerpen mogen minder aandacht krijgen? 

 

2 Interviewvragen per categorie  

Deelvraag Categorie  Interviewvragen  

1. Hebben de Nederlandse scholieren 

een gedeelde manier van handelen 

1.1 Mars en sfeer - Hoe zag de dag van de 

klimaatmars eruit en hoe heb je 

deze ervaren?  

- Hoe ben je erachter gekomen 

dat er een klimaatmars plaats 

vond?  

- Wat was de overheersende 

houding van de scholieren 

tijdens de marsen?  

- Hoe heb je de sfeer ervaren 

tijdens de mars?  
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 1.2 Handelingen in dagelijkse leven  - Welke rol speelt het klimaat in 

je dagelijkse leven? 

- Wat doe je in het dagelijkse 

leven voor een beter klimaat?  

 1.3 Kennisbron en reden betrokkenheid  - Hoe ben je erachter gekomen 

dat er een klimaatmars plaats 

vond?  

- Waar heb jij de meeste kennis 

over het klimaatprobleem 

opgedaan? 

 1.4 Groepservaring  - heb je contacten gelegd tijdens 

de klimaatmars ne heb je deze 

onderhouden na de 

klimaatmars?  

- Voel je je onderdeel van de 

andere klimaatstakers?  

- Heb je tijdens de klimaatmars 

nieuwe kennis opgedaan over 

het klimaat, oplossingen e.d.?  

 1.5 Reden deelname  - Wat was het moment dat je 

besloot dat het klimaat een 

groot probleem was, en je je 

hiermee bezig wilde houden?  

2. Kunnen de Nederlandse scholieren 

samen bepalen of handelingen geschikt 

zijn? 

2.1 Doel van de mars  - Wat heeft voor jou de 

doorslag gegeven om mee te 

lopen met de mars?  

- Wat is voor jou de 

voornaamste reden om mee te 

lopen met een klimaatmars?  

- Wat was je insteek toen je 

naar de klimaatmars toeging/ 

wat wilde je bereiken? 

 2.2 Effect van de mars  - Wat is voor jou het 

belangrijkste doel van de 

klimaatmarsen? 

 2.3 Oplossing klimaatprobleem  - Wat zijn jouw ideeën over hoe 

het klimaatprobleem kan 

worden opgelost?  

- Waar denk je dat de meeste 

macht ligt om veranderingen 

door te voeren?  

- Wat is volgens jou de ultieme 

oplossing van het 

klimaatprobleem, voor 

individuen, politiek en 

bedrijven? 

 2.4 Groepsgevoel  - Denk je dat jullie als groep het 

verschil kunnen maken? Wat is 

daarvoor (nog meer) nodig?  

- Heb je contact met andere 

stakers en doen jullie ook 

andere dingen? 

 2.5 Rol van de politiek  - Wat is de rol van de politiek 

in het klimaatdebat?  

 2.6 Toekomst klimaatmarsen en dagelijkse 

leven  

- Hoe zie jij de rol van de 

klimaatmarsen in het verbeteren 

van het klimaat?  
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- Denk je dat jullie als groep het 

verschil kunnen maken? Wat is 

daarvoor (nog meer) nodig? 

- Wat zie je in de toekomst 

gebeuren met de 

klimaatmarsen?  

3. Hebben de Nederlandse scholieren 

een gedeeld discourse en wereldbeeld? 

3.1 Term “klimaatspijbelaars” - Wat vind je van de term 

“klimaatspijbelaars”?  

 3.2 Rol van de klimaatmarsen vergroten  - Wat is de rol van de 

klimaatmarsen in het oplossen 

van het klimaatprobleem?  

 

 3.3 Directe oplossing nodig  - Als je minister-president zou 

zijn, wat zou je als eerste 

doorvoeren voor een beter 

klimaat? 

 3.4 Maatschappelijke betrokkenheid  - Met wie bespreek je zaken 

van het klimaatprobleem/de 

klimaatmarsen?  

- Ben je ook betrokken bij 

andere maatschappelijke 

problemen?  

- Ben je politiek actief? 

 3.5 Reden dat scholieren nu staken  - Wat is de voornaamste reden 

dat het klimaatprobleem nog 

niet grootschalig wordt 

aangepakt/serieus wordt 

genomen? 

 3.6 Politiek en de toekomst van de wereld  - Denk je dat er een consensus 

bestaat over de oplossingen 

onder de klimaat-stakers? 

- Wat is de rol van de politiek 

hierin?  

- Hoe denk je dat de politiek het 

beste met het klimaat om kan 

gaan?  

 

 

3 Codeerschema  

Deelvraag Categorie  

1. Hebben de Nederlandse scholieren een gedeelde manier van handelen?  1.1 Mars en sfeer  

 1.2 Handelingen in dagelijkse leven  

 1.3 Kennisbron en reden betrokkenheid  

 1.4 Groepservaring  

 1.5 Reden deelname  

2. Kunnen de Nederlandse scholieren samen bepalen of handelingen 

geschikt zijn?  

2.1 Doel van de mars  

 

 2.2 Effect van de mars  

 2.3 Oplossing klimaatprobleem  

 2.4 Groepsgevoel  

 2.5 Rol van de politiek  

 2.6 Toekomst klimaatmarsen en 

dagelijkse leven  

3. Hebben de Nederlandse scholieren een gedeeld discourse en wereldbeeld?  3.1 Term “klimaatspijbelaars” 

 3.2 Rol van de klimaatmarsen vergroten  

 3.3 Directe oplossing nodig  

 3.4 Maatschappelijke betrokkenheid  



Verhoof, 5701937  31 

 

 3.5 Reden dat scholieren nu staken  

 3.6 Politiek en de toekomst van de 

wereld  

 

 

4 Tabellen categorieën en subcategorieën  

 

4.1 Categorieën en subcategorieën deelvraag 1 

Tabel 2.  

Resultaten deelvraag 1 per categorie en subcategorie.  

Categorie  Subcategorie  Aantal participanten  

Ervaring mars en sfeer (1.1) Met de trein en borden gemaakt (1.1.1) 9 

 Positieve ervaring (“gezellig/vet”) (1.1.2) 9 

 WhatsAppgroep aangemaakt (1.1.3) 3 

 Vanuit de school georganiseerd (1.1.4) 3  

Handelingen in het dagelijkse leven (1.2) Korter douchen politiek (1.2.1) 9 

 Parijs onderhandelingen keerpunt (1.2.2) 1 

 Nooit meer vliegen (1.2.3) 1 

Bronnen voor kennis en betrokkenheid (1.3) Vrienden (1.3.1.) 9 

 Ouders/familie/gezin (1.3.2) 7 

 Internet (1.3.3.) 7 

 School (1.3.4.) 5 

 Instagram voor informatie mars (1.3.5.) 5 

 Vrienden voor informatie mars (1.3.6.) 4 

 Documentaires (1.3.7.) 2 

 Nieuws (1.3.8.) 2 

Groepservaring tijdens de mars (1.4) Alleen met eigen vrienden (1.4.1) 8 

 Op sociale media gedeeld met vrienden met 

informatief doel (1.4.2) 

4 

 Contacten gelegd tijdens de mars maar niet 

onderhouden (1.4.3) 

3 

 Bekenden tegengekomen (1.4.4) 2 

 Op sociale media gedeeld met vrienden ter 

vermaak (1.4.5) 

1 

Reden van deelname (1.5) Betrokkenheid vanuit opvoeding 

meegekregen (1.5.1) 

8 

 Wilde al eerder een beter klimaat (1.5.3) 6 

 Geïnspireerd door omgeving (1.5.2) 5 

 Leuk om mee te maken (1.5.3) 3 

 Opgegroeid in de natuur (1.5.4) 1 

 

 

Toekomst van de wereld aan de kaak stellen 

(1.5.5) 

1 

 

4.2 Categorieën en subcategorieën deelvraag 2 

Tabel 3.  

Resultaten deelvraag 2 per categorie en subcategorie.  

Categorie  Subcategorie  Aantal 

participanten   

Doel van de marsen (2.1) Aandacht generen en betrokkenheid jongeren laten zien (2.1.1) 6 
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 Beter klimaatbeleid eisen (2.1.2) 2 

 Eigen bijdrage leveren aan de stakingen (2.1.3) 2 

 Internationaal probleem aankaarten (2.1.4) 1 

 Nieuw tijdperk inluiden (2.1.5) 1 

Effect van de marsen (2.2) Meer aandacht generen (2.2.1) 7 

 Zelf en omgeving gaat er meer over nadenken (2.2.2) 4 

 Geen direct effect (2.2.3) 3 

 Effect is sterker door spijbel-aspect (2.2.4) 2 

 Gesprek met Rutte (2.2.5) 1 

 Boodschap verspreiden (2.2.6) 1 

Oplossingen klimaatprobleem (2.3) Politiek moet individuen en bedrijven aansturen (2.3.1) 8 

 Vliegmaatschappijen aanpakken en/of vliegtaks instellen 

(2.3.2) 

4 

 Europa en/of de wereld moet samenwerken (2.3.3) 3 

 Vleesindustrie aanpakken (2.3.4) 2 

 CO2-taks instellen (2.3.5) 2 

 Bedrijven duurzame producten produceren (2.3.6) 2 

 Overheid sancties opleggen voor bedrijven (2.3.7) 2 

 Meer geld voor beter beleid beschikbaar maken (2.3.8) 1 

 Gevolgen klimaatverandering zichtbaar maken (2.3.9) 1 

 Politiek moet haalbare doelen stellen (2.3.10) 1 

 Voedselindustrie verbeteren (2.3.11) 1 

 Wegwerpplastic aanpakken (2.3.12) 2 

 Consumptiemaatschappij verkleinen (2.3.13) 1 

 Openbaar vervoer verbeteren (2.3.14) 1 

 Bewustwording vergroten (2.3.15) 1 

 Stemmen op ‘groenen’ partijen (2.3.16) 2 

 Tijdens de mars sterk door gezamenlijke doel (2.4.1) 8 

Groepsgevoel (2.4) Werkt door op/via de scholen (2.4.2) 2 

 Volgende mars weer aanwezig (2.4.3) 2 

Rol van de politiek in de strijd om 

een beter klimaat (2.5) 

Slechts middel om klimaat te verbeteren (2.5.1) 3 

 Speelt geen relevante rol voor jongeren (2.5.2) 2 

 Moet geld beschikbaar maken (2.5.3) 1 

Toekomst van de marsen en van het 

leven van de jongeren (2.6) 

Huidige houding behouden en niet radicaler gaan handelen 

(2.6.1) 

6 

 Minder activistisch, alleen wanneer makkelijk toegankelijk 

(2.6.2) 

4 

 Marsen meer effect wanneer structureler (2.6.3) 4 

 Op GroenLinks stemmen (2.6.4) 2 

 Duurzaamheidsstudie volgen (2.6.5) 1 

 Via politiek verschil maken (2.6.6) 1 

 Marsen doorzetten met volwassenen (2.6.7) 1 

 Via eigen initiatieven bewustzijn vergroten (2.6.8) 1 

 Somber toekomstbeeld (2.6.9) 1 

 

4.3 Categorieën en subcategorieën deelvraag 3 

Tabel 4.  

Resultaten deelvraag 3 per categorie en subcategorie.   

Categorie  Subcategorie  Aantal 

participanten   

Doel van de marsen (2.1) Aandacht generen en betrokkenheid jongeren laten zien (2.1.1) 6 

 Beter klimaatbeleid eisen (2.1.2) 2 

 Eigen bijdrage leveren aan de stakingen (2.1.3) 2 

 Internationaal probleem aankaarten (2.1.4) 1 
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 Nieuw tijdperk inluiden (2.1.5) 1 

Effect van de marsen (2.2) Meer aandacht generen (2.2.1) 7 

 Zelf en omgeving gaat er meer over nadenken (2.2.2) 4 

 Geen direct effect (2.2.3) 3 

 Effect is sterker door spijbel-aspect (2.2.4) 2 

 Gesprek met Rutte (2.2.5) 1 

 Boodschap verspreiden (2.2.6) 1 

Oplossingen klimaatprobleem (2.3) Politiek moet individuen en bedrijven aansturen (2.3.1) 8 

 Vliegmaatschappijen aanpakken en/of vliegtaks instellen 

(2.3.2) 

4 

 Europa en/of de wereld moet samenwerken (2.3.3) 3 

 Vleesindustrie aanpakken (2.3.4) 2 

 CO2-taks instellen (2.3.5) 2 

 Bedrijven duurzame producten produceren (2.3.6) 2 

 Overheid sancties opleggen voor bedrijven (2.3.7) 2 

 Meer geld voor beter beleid beschikbaar maken (2.3.8) 1 

 Gevolgen klimaatverandering zichtbaar maken (2.3.9) 1 

 Politiek moet haalbare doelen stellen (2.3.10) 1 

 Voedselindustrie verbeteren (2.3.11) 1 

 Wegwerpplastic aanpakken (2.3.12) 2 

 Consumptiemaatschappij verkleinen (2.3.13) 1 

 Openbaar vervoer verbeteren (2.3.14) 1 

 Bewustwording vergroten (2.3.15) 1 

 Stemmen op ‘groenen’ partijen (2.3.16) 2 

Groepsgevoel (2.4) Tijdens de mars sterk door gezamenlijke doel (2.4.1) 8 

 Werkt door op/via de scholen (2.4.2) 2 

 Volgende mars weer aanwezig (2.4.3) 2 

Rol van de politiek in de strijd om 

een beter klimaat (2.5) 

Slechts middel om klimaat te verbeteren (2.5.1) 3 

 Speelt geen relevante rol voor jongeren (2.5.2) 2 

 Moet geld beschikbaar maken (2.5.3) 1 

Toekomst van de marsen en van het 

leven van de jongeren (2.6) 

Huidige houding behouden en niet radicaler gaan handelen 

(2.6.1) 

6 

 Minder activistisch, alleen wanneer makkelijk toegankelijk 

(2.6.2) 

4 

 Marsen meer effect wanneer structureler (2.6.3) 4 

 Op GroenLinks stemmen (2.6.4) 2 

 Duurzaamheidsstudie volgen (2.6.5) 1 

 Via politiek verschil maken (2.6.6) 1 

 Marsen doorzetten met volwassenen (2.6.7) 1 

 Via eigen initiatieven bewustzijn vergroten (2.6.8) 1 

 Somber toekomstbeeld (2.6.9) 1 

 

 

5 Logboek  

Datum  Actie  Toelichting  

24 april  Vooronderzoek gestart Youth For Climate is de organisatie 

van de klimaatmarsen 

25 april Contact gelegd met ‘leiders’ 

 

Mail gestuurd maar zijn tm 10 mei met 

vakantie. Daarom via Facebook een 

bericht gestuurd.  

Positief bericht terug met een 

mailadres voor de vragen  
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1 mei  Persoonlijk contact heeft een 

telefoonnummer gegeven van een 

scholier uit Amsterdam  

 

6 mei  Vragen gestuurd aan leiders (Zie bijlage voor vragen)  

 Contact gelegd met eerste mogelijke 

participant 

Reactie: heeft geen tijd.  

7 mei Oproep via persoonlijke contacten In verschillende WhatsApp groepen 

binnen Utrecht, Amsterdam en 

Nijmegen een oproep verspreidt. 

Weinig nuttige respons  

8 mei  Oproep via persoonlijke en 

onpersoonlijk contacten  

Persoonlijk contact: gemaild met oud-

leraar eigen middelbare school. 

Reactie: gaat opzoek naar leerlingen. 

Onpersoonlijk: scholen in Utrecht 

gemaild. Reactie: vanwege privacywet 

of vele aanvragen geen hulp  

11 mei  Persoonlijk contacten in Nijmegen  Via ouders een bericht geplaats in de 

buurtapp (in Nijmegen). Reactie: 

positief 

12 mei Reactie van eerste participant Eerste participant blijkt niet in de 

doelgroep te vallen (geen scholier 

meer), maar wel nuttig als oefen 

interview  

13 mei  Reactie ‘leiders’ Antwoord van YfC, laat ook weten dat 

hij eventueel wat mogelijke 

participanten weet 

15 mei  Oproep onpersoonlijke contacten Scholen rondom Utrecht gemaild. 

Bevriende leraar School uit Bilthoven 

een oproep laten plaatsen. Via buurtapp 

(in Utrecht) oproep geplaatst. 

15 mei  Reactie eerste participanten Scholier uit Bilthoven wil helpen en 

kent mensen.  

Reactie van scholen rondom Utrecht 

dat ze de oproep hebben verspreid.  

Via Buurtapp (Utrecht) reactie van 

iemand die wil helpen, gelijk een 

gesprek gepland en weet vrienden die 

willen helpen. 

 Oefeninterview  Oefeninterview in Nijmegen om 

vragen te testen 

16 mei  Persoonlijk contact uit Nijmegen een 

bericht gestuurd 

 

17 mei Interviews gepland Via buurmeisje uit Nijmegen een 

participant gevonden, gelijk gesprek 
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mee gepland. Kent twee mensen die 

ook willen helpen.  

Reactie van school uit Zeist: één 

participant.  

19 mei  Contact met mogelijke participanten  Scholier uit Zeist afspraak mee 

gepland.  

Scholier uit Bilthoven contact 

meegehad: afspraak meegemaakt, en 

neemt nog 2 vrienden mee 

21 mei Interview  Eerste interview met scholier uit 

Utrecht. Heeft toch geen vrienden 

meegenomen, maar spreekt achteraf 

wel een andere scholier op school aan 

waarmee gelijk een interview voor de 

dag erna wordt gepland.  

Interview ging redelijk goed maar 

participant kan geen nieuwe ideeën 

verzinnen.  

22 mei Interview  Tweede interview in Utrecht. 

Participant was het vergeten waardoor 

het gesprek maar 20 minuten kon 

duren. Aanpassingen in vragen: meer 

focus leggen op oorzaak betrokkenheid 

die door de ouders/thuis komt 

 Interview  Dubbelinterview in Zeist. Is goed 

verlopen. Jongeren hadden als 

aanpassing dat de focus meer kon naar 

de ideeën die mensen als oplossing 

konden aandragen, maar ook naar hoe 

ze de toekomst zien.  

23 mei  Interviews Een individueel interview en een 

dubbelinterview in Bilthoven. Ging 

goed maar merkte dat de participanten 

wat meer politiek actief waren dan de 

voorgaande. Als aanpassing noemde ze 

om nog meer in te gaan op hoe de 

jongeren de natuur zien.  

24 mei Reactie van leiders Alsnog een reactie gekregen op de mail 

die naar YfC is gestuurd. Gereageerd 

dat het niet meer nodig is, ze gaan wel 

in de gaten houden of ze iemand 

kennen om te interviewen.  

27 mei  Interviews  Een individueel interview en een 

dubbelinterview in Nijmegen. Het 

eerste interview ging goed. Bij het 
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dubbelinterview had één van de 

participanten zich verslapen waardoor 

het een individueel interview werd.  

 

 

6 Vooronderzoek: vragen voor organisatoren: Youth for Climate 

1. Zou je (kort) willen vertellen wie je bent, wat je rol is binnen Youth For Climate en hoe 

je hier terecht bent gekomen?   

Ik ben Koen Blaauw, bij youth for climate hou ik me bezig met de social media, de website en 

de financiën. Ik ben er bij betrokken geraakt doordat ik in de eerste dagen een DM heb gestuurd, 

waarin ik vroeg of ze hulp nodig hadden voor een website.  

2. Door wie of wat ben je het meest geïnspireerd geraakt om je bezig te houden met het 

klimaatprobleem? Door familie, school, vrienden, de media, of door iets anders?   

Vooral door mezelf, ik heb me er een tijdje geleden heel erg in verdiept, waardoor ik me er mee 

bezig ben gaan houden. In die fase leefde het nog niet echt, dus was ik ook vooral degene die 

anderen inspireerde.  

3. Denk jij dat de meeste scholieren die meelopen allemaal dezelfde idealen hebben met 

betrekking tot een beter klimaat, of is er een grote groep die alleen maar meeloopt omdat 

zijn/haar vrienden het ook doen?   

Zeker niet, het overgrote gedeelte van de scholieren zijn zich allemaal bewust van de ernst van 

de klimaatcrisis, en willen zich met z’n allen inzetten voor een betere toekomst.  

 4. Hoe kijk jij naar de toekomst van het klimaatprobleem en jullie rol als groep en als 

individu daarin?   

Ik denk zeker dat er schot in de zaak zit, maar ik vind ook dat wij als groep en ik als individu 

moeten blijven strijden tot we er echt van overtuigd zijn dat het probleem zal worden opgelost 

met oplossingen die ook echt worden uitgevoerd.  

 5. Is het gebruik van sociale media zoals Facebook en Instagram voornamelijk gericht op 

het communiceren van informatie, of is het ook ontwikkelt tot een plek waar mensen 

samenkomen en de protestbeweging als geheel vorm krijgt?  

Het is natuurlijk een heel belangrijk communicatiemiddel, waarmee het denk ik ook gelijk een 

ontmoetingsplek is geworden, aangezien dat ook de plek is waar we samen met de deelnemers 

de stakingen en de beweging in het algemeen hebben vormgegeven juist door wederzijds te 

communiceren.  
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 6. Denk je dat het voor de jongeren belangrijk is om op Instagram en Facebook te laten 

zien dat ze aanwezig waren bij de klimaatmarsen? 

Nee, dat denk ik niet, wel denk ik dat sommigen het belangrijk vinden om de urgentie van onze 

huidige situatie te delen om er zo meer mensen bewust over te maken.  

7. Ben je van mening dat het gebruik maken van sociale media zoals WhatsApp, Facebook 

en Instagram jullie (Youth for Climate) meer voordelen of nadelen heeft opgeleverd?   

Voornamelijk voordelen, een aantal jaar geleden was het natuurlijk totaal niet voor te stellen 

dat je zo’n groot publiek zo makkelijk kon aanspreken, maar het laat ook wel weer zien hoe 

belangrijk het ook wordt. Vlak voor de vorige staking werd ons Instagram-account verwijderd, 

waardoor gelijk ons allergrootste communicatieplatform wegviel, wat ook veel verwarring 

veroorzaakte, dat laat wel de nadelen zien. 

 

7 Toestemmingsformulier  

Beste,             

Om te beginnen wil ik je bedanken dat je mee wilt werken aan mijn afstudeeronderzoek. 

Namens de Universiteit van Utrecht schrijf ik een scriptie voor de bachelor Communicatie- en 

Informatiewetenschappen over de betrokkenheid van Nederlandse scholieren bij het 

klimaatprobleem. Het onderzoek kijkt naar de verschillende manieren waarop jongeren 

betrokken zijn bij het klimaat, bij elkaar en hoe dit heeft geleid tot de massale klimaatstakingen.  

Om deze vragen te beantwoorden neem ik een aantal interviews af bij scholieren door heel 

Nederland. Voorafgaand aan het onderzoek worden een aantal persoonlijke gegeven gevraagd, 

te weten je leeftijd en woonplaats. Naam, geslacht en middelbare school zullen niet behoren tot 

deze gegevens. Vervolgens zal er een interview worden gehouden van 30-45 minuten waarbij 

verschillende vragen worden gesteld. De data worden uiteindelijk anoniem verwerkt.  

Als je vragen over het onderzoek of over de procedure hebt mag je deze voorafgaand en tijdens 

het interview stellen. Ook is het ten alle tijden toegestaan om deelname aan het onderzoek te 

annuleren.  

Als je interesse hebt in de resultaten van het onderzoek dan zal ik deze na het afronden van mijn 

scriptie met je delen. Vul hier het emailadres in waarop je de resultaten wenst te ontvangen:  
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8 Transcripten  

 

PR = participant  

OND = onderzoeker  

 

8.1 Oefeninterview  

OND: Hoi, superleuk dat je mee wilt doen.  

PR: Hoi, ja vind ik ook.  

OND: Oke, kan je me eerst wat vertellen over de klimaatmarsen, hoe ben je erbij gekomen en 

aan hoeveel heb je meegelopen?  

PR: Ik heb de mars meegelopen 24 maart, die grote, in Amsterdam… en ja daar ben ik achter 

gekomen via facebook eigenlijk.  

OND: hmhm wat goed, en uh heb je ook wel eens met andere marsen meegelopen? Ook voor 

uh..  

PR: voor andere-  

OND: ja voor andere doeleinden, bijvoorbeeld of-  

PR: uhhm….  

PR: na dat was eigenlijk mijn eerste 

OND: Ja?  

PR: ja,  

OND: en hoe vond je het?  

PR: ja heel vet!  

OND: Ja? En kan je een beetje omschrijven wat de sfeer was tijdens zo’n mars? 

PR: Ja ik vond het heel leuk dat er gezongen werd en gedanst- 

(OND: hmhm)  

PR: enuh  

OND: ja  

PR: dat mensen allemaal van die mooie borden hadden gemaakt  

(OND: hmm)  

PR: en ja, die leuzen ook, ja, het was gewoon een goeie sfeer.. en het was ook heel koud 

natuurlijk 

OND: ja ja  

PR: ja gewoon regenachtig enzo 
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OND: hmhm 

PR: maar ja het was heel uh-  

OND: ja 

PR: het maakte niet uit zeg maar-  

OND: -ja het was alsnog een goede en fijne sfeer,, onder iedereen  

PR: ja, zeker 

OND: ennuh kan je me vertellen wat je precies gedaan hebt die dag? Ik ben er dus zelf niet bij 

geweest, maar hoe heb je je voorbereid, hoe ben je er heen gegaan, wat heb je daar gedaan, 

waar ben je allemaal geweest?  

PR: ja ik heb een bordje gemaakt 

OND: hmh,, leuk  

PR: daar stond op: no planet b 

OND: hmh leuk  

PR: en daar hebben we eerst een kopje koffie gedronken, in Amsterdam natuurlijk, en daarna 

zijn we op de dam gaan staan, er waren daar wat speeches en muziek, en op een gegeven 

moment konden we lopen naar het museumplein,  

OND: hmhm  

PR: en toen hebben we een ronde gelopen  

OND: ja, wat leuk! Enuh met wie ben je daar heen geweest?  

PR: met Archie, een vriend van mij.  

OND: ah oke, leuk! Met z’n tweeën ben je gegaan? 

PR: Ja 

OND: oke, en je zei al dat je er via facbeook bent achter gekomen, gewoon toevallig of via 

vrienden die daardan heen gingen?  

PR: ja ik heb gewoon, ik heb gewoon alles goed inde gaten gehouden, en ja het leefde gewoon 

heel erg. En ook van politieke partijen. Ik hield gewoon alles goed in de gaten, 

OND: ja ja  

PR: want ja ik had wel het gevoel van dit wordt een grote, hier moet ik bij zijn.  

OND: van hier moet je bij zijn inderdaad, het was gewoon heel erg aanwezig op sociale media 

dat je er heen bent gegaan  

PR: ja precies 

OND: en zijn er nog meer mensen die je kent die er zijn heen gegaan?  

PR: ja zeker.  
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OND: ja, dus het leefde ook wel echt in jouw omgeving?  

PR: uh ja.. maar ik had het meer verwacht! 

OND: ja?  

PR: ja, ik vond het toch wel een beetje matig.  

OND: Ja?  

PR: ja, er was wel opkomst zeg maar. Maar ik had het meer verwacht.  

OND: en op basis waarvan had je dat gedacht? Dat mensen in je omgeving veel bezig zijn met 

het klimaatProbleem-  

PR: Ja ik doe dan elke woensdag mediteren met een groep mensen, wake up heet dat. En van 

daaruit zijn er wel een aantal gegaan, met wake up dus.  

OND: ah oke, ja leuk! 

OND: en die hebben dat georganiseerd vanuit daar en zijn er met zn allen heen gegaan?  

PR: ja precies, maar ik heb er toch voor gekozen om er met Archi heen te gaan.  

OND: uh en heb je tijdens die mars nog mensen leren kennen? Of contacten gelegegd met 

mensen?  

PR: ja ik kwam wel mensen tegen.  

OND: Ja? En ook nieuwe mensen leren kennen?  

PR: nee, dat niet.  

OND: was daar de sfeer neit naar? Of was dat gewoon toevallig?  

PR: nou ja, je kon wel op dat pelin, het museumplein op het einde, daar stonden wel allemaal 

mensen te chillen, en daar had ik wel, als ik had gewild en was gebleven, mensen kunnen leren 

kennen ja.  

OND: ja ja 

PR: ja we zijn al vrij snel terug de stad in gegaan 

OND: dus het was meer je persoonlijke behoefte dat je-  

PR: ja het was koud! 

OND: ja, ohja, tuurlijk [lacht]  

PR: [lacht] op een gegeven moment heb je het wel gezien ja  

OND: ja dat snap ik wel. En je zei dat je er met een vriend heen bent gegaan, en hebben jullie 

het vaak over het klimaatprobleem? Is dat iets wat een grote rol speelt in je dagelijkse leven?  

PR: uhm ja nou ik heb me er echt dus gigantisch in verdiept. En dan vooral in de kanteling, dat 

begrip, ken je dat?  

OND: nee, vertel!  
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PR: nou ja het is een theorie en het is heel spannend vind ik, ik was er dus helemaal fan van 

maar het houdt dus in dat ertussen, dat we tussen 2 tijdperken inzitten, en dat is de kanteling 

zeg maar 

OND: ja  

PR: en dat we nu dus naar een tijdperk toegaan die dan op duurzamaheid gestoelt is waarin we 

veel meer samenwerken met de natuur zeg maar, ene hele verandering zeg maar  

OND: ja ja oke,  

PR: beetje dat dus ja 

OND: oke dus dat is eigenlijk een positieve kant ja  

PR: ik denk dat vooruitgang altijd positief is  

OND: ja?  

PR: ja  

OND: ennuh, hoe zie je je eigen rol in die vooruitgang?  

PR: ja ik dacht dus van als ik maar tegen iedereen ging vertellen dat het zo was. dan zou het 

allemaal wel veel sneller gaan. Maar zo werkt het dus niet want er zijn een heleboel mensen die 

dus denken van ja daar moet je me helemaal niet mee lastigvallen- 

OND: ja haha  

PR: daar staat mijn hoofd helemaal niet naar, maar daar kun je het dus niet met iedereen over 

hebben. Je kan af en toe wel een ballontje op laten dat dingen aan het veranderen zijn, maar , 

ja-  

OND: en ppraat je er veel over met mensen in je omgeving, of heb je dat op een gegeven 

moment niet meer gedaan?  

PR: ja ik deed het dus wel maar daar ben ik op een moment wel mee gestopt want ja,  

OND: mensen vinden het misschien ook vervelend als je dat doet?  

PR; dat vonden ze toen vervelend ja, maar nu ben ik daar niet meer oz mee bezig, dus nu is he 

wel leuk om het daar af en toe over te hebben maar meer op een gezellige manier  

OND: ja oke, wat goed! En uh, doe je ook dingen voor het klimaat? Bijvoorbeeld, minder vlees 

eten of dergelijke?  

PR: ja ik eet wel minder vlees ja,  

OND: ja oke, en heb je dan ook van die kleine dingen dat je er bewust bij stil staat van, ja dit 

helpt voor een beter klimaat,  

PR: ja ja 

OND: ja/ vertel!  

PR: ja, nou ik ga in de zomer wel naar Zuid-Afrika vliegen, dat is niet echt ja, niet zo duurzaam  
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OND: nee haha  

PR: dat is neit handig maar ja.. ja ik ben geen duurzaamheids georoe- 

OND: nee maar je bent wel-  

PR: ik ben er wel mee bezig maar ik denk meer in stapjes. Ik wil bijvoorbeeld meer gaan kijken 

naar tweedehandskleding en minder vlees eten dus inderdaad. En ik heb een elektrische fiets, 

en ik doe eigenlijk niks meer met de auto.  

OND: oh joh, wat goed!  

PR: ja met zulke dingen probeer ik een beetje, ja een steentje bij te dragen 

OND ja ik denk dat dat alleen maar goed is als iedereen dat doet. En hoe denk je dan okver de 

stakingen? Denk je dat dat ook een grote invloed heeft gehad? Of juist niet? Gaan er nog meer 

komen?  

PR: ja ik denk dat elke vorm van burgerlijke actie zeg maar , ja ik geloof er ook gewoon heel 

erg in, dat komt ook vanuit die kanteling waar ik het over had. Verandering komt van onderop, 

en er gaat nooit een grote baas zijn die gaat zeggen van ja er moet verandering komen. Het 

begint altijd van onderop, dat mensen met elkaar denken van ja we moeten het anders doen. 

Laten we gaan staken. Laten we iets gaan verzinnen. Die kracht zit hem er juist in dat het van 

onderop, van die beweging.  

OND: ja ja, en uh hoe denk je van-  

PR: ik ben dus heel erg positief over.  

OND: en denk je dat er nog meer nodig is? Hoe zie je de toekomst van die stakingen?  

PR: ik denk dat we de komende jaren nog wel aan het staken zijn ja haha  

OND: ja haha dat denk ik ook wel  

PR: maar ook over veel meer zeg maar Ik denk dat we ook gaan staken over, ja zeg maar, het 

leenstelsel, hoe we dat gaan doen, en dat is ook wel een motivatie die veel bij studenten leeft 

ja. Dat we het leenstelsel gaan afschaffen bedoel ik dan he  

OND: ja ja  

PR: maar ook dat we naar ene basisinkomen toe gaan, ik denk dat we daar ook nog wel voor 

gaan staken 

OND: dus je denkt dat stakingen wel een grote rol kunnen spelen zeg maar  

PR: ja absoluut, ja want de politiek, de echte verandering zeg maar komt nooit naar boven. De 

politiek wacht gewoon tot de verschuiving bezig is en kijkt gewoon naar wat de mensen 

bezighoudt. Want ja dat is hun draagvlak weet je wel. De dragers zitten onderop.  
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OND: ja ja en wat zou je uiteindelijke doel zijn. Als in, jullie gaan door met de stakingen, is 

het ooit ene keer genoeg? Dat jullie of jij persoonlijk denkt van nou is het genoeg… of denk je 

dat je je hele leven blijft staken?  

PR: nou ik denk dat uh ja goeie vraag, interessant, uhm ja. Nou ik denk dat de macht steeds 

meer verschuift naar jij en ik, de burger, en burgers vind ik dan heel betuttelend klinken. 

onderdanen.. ja ik zou het dan eerder overdanen noemen, ja de macht verschuift gewoon daar 

naar toe. We krijgen steeds maar macht in handen en dat lijkt heel langzaam te gaan maar ja 

zo’n staking bewijst maar wel weer dat het aan de hand is.  

OND: ja, ja zeker, en met betrekking tot het klimaatbeleid, dus weer even heel specifiek over 

deze staking, wat zou het uiteindelijke doel zijn voor het klimaatbeleid? Hoe zie jij dat?  

PR: nou ja dat in heel 2030 heel Nederland energieneutraal is maar ja dat is al bijna niet meer 

haalbaar. Maar ja dat zou heel mooi zijn. Iedereen van het gas af. Ja er is heel veel- allemaal 

voedsel ook vanuit de overheid. Ook met het vlees. Heel veel is daar nog steeds afhankelijk van 

maar voor de vleesindustrie- ja er is nog zoveel te doen.  

OND: ja nog zoveel doelen om te bereiken!  

PR: ja ja haha 

OND: en wat zou jij dan zeggen tegen mensen die heirdoor een beetje verloren zijn, van er is 

al zoveel naar de haaien, het kan niet meer gered worden. wat zou je tegen hun zeggen, of iets 

van een tip?  

PR: een tip? 

OND: een doel, hoe zie jij een oplosising.. het kan heel direct zijn dus echt in je eigen leven 

maar het mag ook heel groot zijn; een soort oplossing van het klimaatprobleem volgens jou.  

PR: wat ik denk ik heel belangrijk vind, en wat ik ook wel vaak hoor, is dat je de hele massa 

neit in een keer mee kan nemen. Neit heel nederland kan ik één keer groen gaan leven. Maar je 

moet kijken naar de groep die het wel kan en die vormen dan een rolmodel voor de rest. Je kan 

ook niet meteen een groot draagvlak creeéren voor het klimaatprobleem, dat is onmogelijk. Dus 

ja  

OND: dat je dat beseft?  

PR: ja dat je dat beseft en ook vroeger was alles slechter, want vooruitgang zorgt ervoor dat het 

altijd beter gaat. Ook al lijkt het soms niet zo omdat maatregelen geld kosten voor jezelf. Maar 

uiteindelijk is dat een investering voor iets beters. Dus ja vroeger was alles slechter en het wordt 

alleen maar beter.  

OND: ja, mooi, mooi. Uuhm. En daarop aansluitend ben ik ook benieuwd hoe ver jij bereid 

bent om te gaan, in je persoonlijke leven, om dingen te laten voor het klimaat. Dus sommige 



“Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid”  44 

 

mensen zijn heel radicaal, van nooit meer vliegen, maar dan zou jij bijvoorbeeld je reis van de 

zomer niet meer kunnen maken. En sommige mensen hebben eignelijk het idee van de overheid 

is eignelijk het Probleem. In hoeverre zie jij je eigen rol daarin?  

PR: nou ik denk dat het soort stapsgewijs, dat iedereen daarin stapjes maken, en… ja ik denk 

dat we elkaar daarin inspireren. Ja zo wekrt het.  

OND: dus kleine stapjes en dan van elkaar leren?  

PR: ja, maar ik ben ook helemaal niet zo van je hoeft nooit meer vlees te eten of je mag nooit 

meer vliegen want ik geloof ook dat ja…. Ja duurzaamheid en duurzaam bezig zijn moet ook 

geen straf worden.  

OND: ja zeker.  

PR: dus als je dan een keer de auto of het vliegtuig pakt dat het dan niet erg is, of je eet een 

hamburger, ja PRima, je moet geen vingers wijzen van dit kan niet. Maar als iedereen mindert 

dan is het al goed.  

OND: ja precies, dus kleine stapjes, en iedereen wat minderen, dan uiteindleijk komt het wel.. 

ja zeker. Daar ben ik het mee eens. En als we teruggaan naar de klimaatmars, heb je extreme 

uitingen gehoord of waren de meeste vrij rustig over het idee dat ze zelf ook dingen kunnen 

veranderen?  

PR: ja ik zag bijvoorbeeld van, ja het bekt wel lekker, maar CO2 weg ermee! Maar ja dat-  

OND: ja mensen zijn vrij extreem 

PR: ja vrij extreem en at is natuurlijk een ridicule opmerking want dat kan helemaal niet. Want 

bomen en planten leven ook van  CO2 dus ja ik snap het wel maar het kan natuurlijk helemaal 

niet. Maar ik zag ook een bord van mensen die zeiden van Geen vliegvakanties meer! En dan 

denk ik, ja ik vind dat vrij extreem.  

OND: ja dan denk je, is dat de enige oplossing: extreem gedrag.  

PR: nee, absoluut niet. Nee ik denk dat het dan kan vergelijken met een grassPRietje. Als je 

het water geeft dan gaat het groeien maar als je eraan gaat trekken dan gaat het kapot. Je moet 

het niet forceren.  

OND: ja mooie uitsPRaak. En ik ben nog wel benieuwd wat je dan denkt over alle scholieren 

die zijn gaan staken. Zijn die oPRecht betrokken bij het klimaatProbleem? Of wilden ze 

gewoon een dagje spijbelen? Vooral de Nederlandse scholieren dan, zijn die echt bezig met het 

Probleem?  

PR: ik denk dat ze heel oPRecht zijn! Pieter Derks had een leuke kolom waarin hij schreef: de 

echte klimaatstakers zitten in Den Haag. Scholieren gaan niet voor hun lol in de regen op het 

malieveld staan snap je. Het moet, die voelen echt wel het soort belang bij het Probleem. 
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Natuurlijk zitten er altijd wel een paar bij die willen spijbelen maar ik denk dat het merendeel 

wel echt weet waar hij het over heeft. Ze zijn heel bewust dat het heel groot is en dat er stappen 

nodig zijn.  

OND: oke, ik vind het zelf heel interessant want ik verschil zelf niet heel veel van die scholieren 

qua leeftijd, jij ook niet, maar toen ik 15 was, was ik hier echt niet zoveel mee bezig haha toen 

had ik wel andere dingen aan mijn hoofd. En ik vind het fascinerend dat er nu zoveel scholieren 

ineens gaan staken en zo maatschappelijk betrokken zijn. Waar denk jij dat dit vandaan komt?  

PR: ja ik denk dat het dan ook wel een beetje, ja ken je de term nieuwetijdskinderen? Ik denk 

dat er nu wel veel van zijn die nu zeg maar hun missie aan het doen zijn.  

OND: ja, ik ben wel echt ONDer de indruk dat ze zo massaal gingen staken. En denk je dat, 

waar halen ze die kennis vandaan? En jij, waar haal jij die kennis het klimaatProbleem eigenlijk 

vandaan?  

PR: ja ik was 12 en toen heb ik een keer een foldertje gezien over dat vlees slecht is voor het 

milieu vegetarisch worden, en toen ben ik dat ook gaan doen. En dat voelde eigenlijk gewoon 

heel goed, weetje, dat je het gevoel hebt dat je goed handelt, zONDer dat je op die leeftijd veel 

kennis er over hebt. Het is een intuitief gevoel dat het een goede zet is, ja. Maar toen was er 

ook nog geen sociale media he. En ja ook bij aardrijkskunde  

OND: oke dus ja op school maar ook vanuit jezelf.  

PR: ja beide, en ik zou het ook mooi vinden als de kinderen die nu gaan staken daar ook over 

leren op school, maar ja ik weet niet echt of dat al aan de gang is. Dat ze meer uitleg krijgen 

over wat het Probleem is.  

OND: en ja volgens mij zoeken scholieren ook wel vaak zelf de informatie op, net als jij toen 

en nu, dat je veel zelf gaat ontdekken. En heb jij ook mensen in je omgeving die er mee bezig 

zijn?  

PR: ja minder, het is vooral echt zelf ja.  

OND: gewoon op internet?  

PR: ja encyclopedie ook haha  

OND: ja leuk! En de scholieren van nu hebben natuurlijk ook sociale media, denk jij dat dat 

belangrijk is voor hun voor h het krijgen van informatie en kennis? En ook om er betrokken bij 

te raken?  

PR: Ja! Zeker. Sociale media is een kei in het betrekken van mensen bij sociale acties en de 

uitvoering zeg maar. Dat werkt super goed.  

OND: en denk je dat dat ook de reden is dat het nu wel lukt en 10 jaar geleden niet? Dat sociale 

media daar de oorzaak van is? 
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PR: ja zeker, dat zie je ook bij andere PRotesten, zoals de Arabische Lente, die is bijna helemaal 

ontstaan door sociale media! Ik geloof ook echt in die kracht inderdaad.  

OND: en jij hebt er zelf ook gebruik van gemaakt voor de klimaatmars,  

PR: ja echt ook voor de datum en waar het evenement was.  

OND: ja en toen ben je op basis daarvan naar het evenement gegaan en ja dat is super goed. 

Even kijken, we hebben al best wel veel besPRoken. Ik ben ook nog wel benieuwd en misschien 

heb jij dat dan wat minder maar misschien ook niet, maar de scholieren die komen natuurlijk 

ook samen op sociale media. Ook vooral na de klimaatmarsen omdat ze natuurlijk over het hele 

land versPReid zitten. Denk je dat sociale media daardoor ook een plek kan bieden voor die 

groep of is het nog steeds alleen functioneel. Op de pagina of het evenement bijvoorbeeld. Denk 

je dat dat belangrijk is?  

PR: ja het gaat echt om hoe je mensen blijft faciliteren toch? En dat nee, gebeurt niet echt. Nee 

niet echt dingen die worden gedeeld. Maar ik denk dat het heel lastig is om, ja je ontdekt vaak 

als jong persoon dat de wereld heel anders in elkaar zit dan je had gedacht maar dat weet je 

vervolgens niet zo goed hoe je daar mee om moet gaan en hoe je daar iets aan kan veranderen. 

Behalve dat je er over kan PRaten met mensen, je hebt geen grip erop, je weet niet wat je kan 

doen. En jongeren hebben dat nu ook. Maar wat ik bijvoorbeeld doe is nu werken in een 

biologische tuin, en ja het is superfijn om echt de handen uit de mouwen te steken. En dat helpt 

heel goed om mijn idealisme te sturen zeg maar. En zo hoop ik ook dat de jongeren echt een 

plek vinden waar ze aan de slag kunnen met hun ideeën. En dat ze beter moeten doen voor het 

klimaat, dat ze een groep kunnen starten, en het kunnen kanaliseren zeg maar.  

OND: ja interessant, dus echt verder gaan dan alleen ideeën delen en staken, maar ook echt wat 

doen voor jezelf wat helpt? En jij PRobeert dus ook je idealen om te zetten in iets PRaktisch 

om dagelijks te doen. Denk je dan ook dat dit de beste manier is om er mee om te gaan?  

PR: nou ik denk dat en het lopen van een mars voor de zichtbaarheid heel belangrijk is en dat 

moet ook zeker nog een keer georganiseerd worden, maar aan de andere kant is het ook de 

toepassing dat je denkt in gewoon het PRaktsiche van wat kan ik dan daadwerlijk doen voor 

het klimaat.  

OND: ja mooi, en wat zou je dan aanraden aan de scholieren wat ze kunnen doen?  

PR: ja gewoon, ga iets doen. Want ja dat denk ik ook want je kan wel blijven zitten in Wij zijn 

scholieren en wij zijn boos! Maar ga ook kijken naar de andere generaties en ga daarmee in 

gesPRek en kijk wat we kunnen doen. Ga de samenwerking aan. 

OND: dus eigenlijk gesPRekken voeren en die kennis daaruit omzetten in iets heel PRaktisch 

om te doen. En een klimaatmars, is daar nog een rol voor dan?  
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PR: ja om te laten zien. Dat gebeurde ook tijdens die mars, iemand die riep: Waar is het 

draagvlak? En iedereen: Hier is het draagvlak! En dat is eigenlijk wat je doen: laten zien dat de 

machthebbers, van hier is het draagvlak. Je moet aandacht genereren en dat er mensen achter 

de nieuwe ideeën staan. Want dat is ook vaak het Probleem, de politiek beweegt niet zolang er 

niemand is die zegt dat ze iets willen. Want de politiek doet niet zoveel uit zichzelf.  

OND: ja zeker, en veel PRotestbewegingen hebben vaak een set van idealen, van wat ze willen, 

was die ook aanwezig? Is die bijvoorbeeld van tevoren gedeeld?  

PR: nee dat was er eigenlijk niet zo, meer van jongens we gaan actievoeren, maar niet hoe het 

dan anders kan. En iedereen die weet wel dingen als minder vliegen maar meer er was niet echt. 

Ik merk soms wel een beetje, want ja er zijn ook echt ONDerzoekers die ook activist zijn. Ken 

je bijvoorbeeld Marja Minnesma en Jan Rothmans? Dat zijn ONDerzoekers van ja drift, die 

zitten bij de Radboud Universtiteit. En zij weten heel goed wat het Probleem is en wat je kan 

doen zeg maar. En zij hebben ook echt plannen hoe je dingen PRecies moet doen. De 

antwoorden liggen er eigenlijk al, alleen nu ontbreekt het nog aan iets, de tijd misschien.  

OND: en vanuit wie dan?  

PR: ja vanuit ons echt, ja ik denk dat het heir begint.  

OND: en zo’n klimaatmars is natuurlijk ook gericht tegen overheidsbeleid en bedrijven, en 

denk je dat daar op korte termijn verandering kunnen plaats vinden? En denk je dat de 

klimaatmarsen daar een rol in hebben gespeeld?  

PR: ja, is heel belangrijk dat dit gebeurt.  

OND: en wat zie jij dan als de ultieme oplossing?  

PR: ja.. ik denk dat ja, ik denk dat de oplossing voor mij erin ligt dat iedereen iets doet wat past 

bij hem of haar. Het is niet voor iedereen weggelegd om elke dag in de tuin te werken of om 

wekelijks te gaan staken. Ik zou mijn oma bijvoorbeeld ook niet van het gas af willen halen, 

maar als iedereen doet wat hij kan, en dan in kleine stapjes, dan kom je al een heel eind denk 

ik. En ik heb het gevoel dat we niet nog niet allemaal op onze juiste plek staan. want ja ik ben 

zelf ook nog zoekende, ik weet ook nog niet waar ik ga staan en wat mijn rol en plek is. En daar 

meot je zelf achter komen. En dat zal ook niet voor iedereen hetzelfde zijn. Je moet ook niet 

streven naar een draagvlak voor iedereen. Het gaat erom dat nu een aantal mensen het doen en 

dat het goed gaat en dat dat dan andere mensen aansteekt.  

OND: ja dus het is echt dat iedereen zelf moet doen wat hij kan en dan ook in combinatie met 

een nieuw beleid voor de overheid en bedrijven?  

PR: ja dat ook ja.  

OND: ga je nog mee lopen met de volgende klimaatmars?  
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PR: weet ik niet.  

OND: wat zou een reden zijn om niet mee te lopen?  

PR: omdat ik dan in de tuin werk. Dat vind ik dan ook heel belangrijk. 

OND: ja snap ik. Dus dan komen we weer op dat verschil tussen wat iedereen doet en wat je 

zelf kan en wil doen voor een beter klimaat. En wat zou een reden zijn om wel mee te lopen?  

PR: hmm, ja omdat het supertof is. Ik vind die kick gewoon heel leuk, ik hou wel van die sfeer 

en dat activisme. Haha dat PRikkelt mij wel gewoon. Dat zingen en zo en al die borden.  

OND: ja ja, en kan je wat meer toelichten hoe die sfeer dan is?  

PR: ja echt dat iemand gewoon begint te zingen van Waar is dat draagvlak? Hier is dat 

draagvlak! Ja dat is gewoon supercool daar krijg je echt kriebels van. Hier gebeurt het zeg maar. 

Ik hou wel van die sensatie. 

OND: waar vind je die sensatie nog meer?  

PR: ja op niet zoveel plekken eigenlijk, ben niet heel activistisch verder. Maar ik PRobeer me 

wel een beetje in te houden, ook een beetje om mezelf te beschermen. Want daar word ik 

overspoeld met hoeveel er mogelijk is.  

OND: zijn er nog meer ONDerwerpen waar je gepassioneerd over bent?  

PR: ja het basisinkomen. Ik zie dat zoals een baanbrekend idee. Omdat ik zo geloof dat mensen 

dan op de plek komen te staan waar hun hart ligt. Dat iedereen kan doen waar hij zich goed bij 

voelt. Dat mensen de vrijheid hebben om dit te doen. En dat mensen ook de keuze hebben om 

aan te rommelen, dat moet ook mogelijk zijn. 

 OND: ik ben ook wel benieuwd wat jij denkt dat het grootste Probleem is dat het 

klimaatProbleem nog niet is opgelost. 

PR: het is niet tastbaar denk ik. Klimaatverandering is niet tastbaar; je kan het niet voelen, 

ruiken, vastpakken. Het is er wel maar je hebt er geen grip op. Mensen kunnen het niet begrijpen 

omdat er genoeg andere dingen te doen zijn die wel tastbaar zijn. Ik denk dat er eerst iets 

extreems moet gebeuren, zoals een overstroming ofzo, er moet een keer iets misgaan, hoe erg 

het ook is, maar eerder gaan mensen de noodzaak er niet van inzien. Ik ben wel bang dat het zo 

werkt.  

OND: is dat dan de enige oplossing? 

PR: nee dat denk ik niet, ik denk dat het ook wel kan gebeuren dat er iemand in de politiek 

komt die veranderingen gaat doorvoeren, maar ja je kan de toekomst niet voorspellen natuurlijk.  

OND: denk je dat de oplossing bij de politiek ook ligt?  
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PR: nee ik denk echt dat er een combinatie nodig is. Ik denk dat de macht bij de burgers ligt, 

bij ons, maar dat het ook nodig is om in gesPRek te gaan met politici. En dan samen te werken. 

Maar de politiek gaat het niet zelf doen. We moeten echt de straat op.  

OND: wil je nog iets vertellen, wat je opvallend vOND of iets anders?  

PR: nee maar ik zou in je ONDerzoek de link maken tussen ONDerzoek en activisme. Want 

de verschuiving van macht vindt plaats en gaat nu richting de burgers.  

 

8.2 Interview 1 

Datum  21 mei  

Locatie   Utrecht 

Leeftijd  17 jaar (man) 

 

OND: Oké, nou leuk dat je mee wilt doen! Zou je me eerst willen vertellen, even kort, aan 

welke klimaatmarsen je allemaal hebt meegelopen?  

PR: ik heb aan de eerste in Nederland meegedaan, dat was in Den Haag, georganiseerd door 

Haagse scholieren. Daarna is er een groep opgericht, Youth For Climate, en die hebben in 

Amsterdam een klimaatstaking, klimaatmars gedaan, daar zijn we heen gegaan, en nu deze 

vrijdag is er een in Utrecht.  

OND: ja 

PR: en daar gaan we ook heen.  

OND: Leuk. En je zegt wij, en wie bedoel je dan?  

PR: Nou ik heb een paar vrienden die dezelfde ideeën hebben qua, ja dat er echt verandering 

moet komen in het beleid en hoe we met de aarde moeten omgaan. En dan gaan we in ieder 

geval met z’n vieren, en verder iedereen die wilt aanhaken van onze jaarlaag nemen we mee in 

de trein. En dan gaan we die kant op. 

OND: leuk! En hoe organiseren jullie dat?  

PR: uhh nou eerst zien we op Instagram voorbijkomen wanneer en waar het start en in welke 

stad. Dan maken we een whatsapp groep aan waarin iedereen gewoon beheerder is, en dan 

zeggen we iedereen die mee wilt kan je in die groep zetten. En in die groep zetten we dan 

informatie over welke trein we nemen, en dat iedereen gewoon in kan stappen en kan aansluiten.  

OND: wat goed! En zijn dat voornamelijk mensen van je school, of zijn dat-  
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PR: ja dat zijn vooral mensen van school aangezien het ook tijdens schooltijden is, dan vertrek 

je ook tijdens schooltijden naar het station. Dus ja eigenlijk alleen maar mensen van school, en 

dan in de trein kom je wel allemaal andere mensen tegen die je kent.  

OND: en bij die klimaatmarsen waar je bent geweest, zijn daar ook veel mensen buiten je school 

om die je kende die je daar tegen kwam?  

PR: ja ik kwam wel heel veel bekenden tegen die ook meeliepen met spandoeken en alles.  

OND: ja, leuk! En uh, kun je me een beetje meenemen in de voorbereiding van die dag? Wat 

hebben jullie van tevoren gedaan, en op de dag zelf?  

PR: ja uh, nou van tevoren hebben we dus gekeken welke trein we gingen nemen, want we 

wisten dat het super druk zou worden dus we hadden gepland om een paar treinen eerder te 

nemen. We hebben een spanbord en poster gemaakt, met een leuke slogan erop. En het zou 

gaan regenen dus alles ingepakt met- alles waterdicht gemaakt. Op dag zelf zijn we hier 

vertrokken van school, en toen zijn we naar huis gefietst, bord opgehaald- 

OND: wat stond er op je bord?  

PR: “there is no planet B”, met een wereldkaart.  

OND: ah ja, heel leuk!  

PR: en toen zijn we de trein in gestapt en dan hoor je daar gewoon al mensen in de trein zeggen 

van goed dat jullie het doen, en gewoon allemaal leuke dingen, vanaf daar gaan wel open naar 

het startpunt. En dan staat daar een podium met de organisatoren en die zeggen een woordje, 

en dan ja, dan gaan we lopen.  

OND: en heb je nieuwe contacten ook gelegd, tijdens de klimaatmars? Ben je met mensen in 

gesprek gegaan die je nog niet kenden?  

PR: ja jawel, er waren wel andere groepen waarvan je er dan een kende en dan ging je met de 

rest van de groep praten, en dan zo leer je wel nieuwe mensen kennen. En die zie je dan weer 

bij de volgende mars. Dan kom je ze weer tegen, en dat is wel heel gezellig!  

OND: en heb je het met je vrienden vaak over het klimaatprobleem? Als in, leeft het al langer 

voor jullie, of wat zo’n klimaatstaking echt een moment van- 

PR: nee, nee, we hadden het al wel vaker erover, als er weer een gekke politieke actie is, dan 

praten we erover. Of in de lessen als we een opdracht krijgen, of voor een mondeling of s.o., 

dan gaan we daar over praten. Dat soort dingen.  

OND: is het op school een onderwerp dat vaak aan bod komt bij jullie? Bij de lessen? 

PR: in sommige vakken wel ja. Bij Engels bijvoorbeeld, onze Engels docent is daar heel erg 

voor dus die heeft heel vaak daarover.  
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OND: en is dat dan ook de voornaamste bron waar jij je kennis vandaan haalt, of is dat ook van 

andere plekken.  

PR: nee, dat is, nee, over het algemeen het internet, gewoon als je dingen opzoekt, of filmpjes. 

En m’n moeder, die is uh, raadslid voor groen links, dus die weet ook een heleboel.  

OND: aah ja, kijk. En wat was het moment dat jij echt dacht, nu is het klaar, het klimaat is echt 

een groot Probleem aan het worden?  

PR: uuhm, nou eerst dacht ik met die Parijs onderhandelingen, ding, van dat komt wel goed, 

want heel veel landen hebben getekend. Maar toen ging meneer Trump zich terug trekken, en 

toen dacht ik toch van, dit uh dit wordt m niet, en uhm ja toen werden die berekeningen gedaan, 

over of het klimaatakkoord genoeg was om tot die bepaalde graden te komen, en uuh.. ja en 

even denken, eerste protest, toen hebben we vooral geprotesteerd om de politiek te laten zien 

van wij- het boeit ons, doe er iets aan, want ja wij kunnen nog niet stemmen, dus dit was de 

enige manier om onze stem te láten horen aan de politiek. En het was zo mooi dat het toen in 

veel debatten werd gebruikt, ons als voorbeeld te nemen, dat er echt iets moet veranderen. En 

toen in Amsterdam hebben we geprotesteerd dat het zeg maar, het klimaat- het plan, dat om aan 

het klimaatakkoord te voldoen dat het ook echt uitgevoerd moet worden. Het was dus ook echt 

dat er aan gewerkt moet worden, dat iedereen daar over in ingelicht moet worden en dat het 

bestuur en de politiek daar ook echt wat aan moet doen. En nu in Utrecht is het volgens mij 

dat.. uh. Dat het een jaar geleden was dat de eerste protesten waren? Er wordt dan ook echt 

internationaal gestaakt vanwege het klimaatprobleem. En dat het ook echt een internationaal 

Probleem is, om dat te laten zien. 

OND: en je noemt eigenlijk dat alle drie de protesten een redelijk ander doel hebben? Wat denk 

jij dat het hoofddoel is van alle klimaatmarsen?  

PR: nou onze stem laten horen dat er echts iets moet gaan veranderen. Want zo kunnen we niet 

doorgaan. 

OND: en wat is dan volgens jóu de ultieme oplossing. 

PR: mijn ultieme oplossing is dat.. uh.. op een of andere manier de overheid erop gaat sturen, 

dat ook elke Nederlandse- elke Nederlander echt iets gaat doen voor het klimaat, voor 

verandering, dat ze zonnepanelen gaan neerleggen of andere, andere dingen gaan aanpassen aan 

om huis en uh uh manier van wonen dat ze echt uh een verschil gaat maken. Dus dat is wel een 

doel dat dat het echt opgelost gaat worden.  

OND: oke. En denk je dan dat de oplossing ligt bij het individu, de overheid of de bedrijven? 

PR: ik denk , ja eigenlijk bij de bedrijven en de individu zelf, maar dat de overheid daarop moet 

sturen. Wan tja de overheid moet campagnes sturen over hoe je dat moet doen, informatie die 
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vrijgeven, dat soort dingen allemaal, want je kan niet rekenen op het individu dat ze alles zelf 

weten. Dus ik vind dat de overheid uh..uh ja de politiek zeg maar, het moet gaan sturen, óp de 

bedrijven en de individuen dat ze echt iets moeten gaan doen.  

OND: Dus de overheid moet het mogelijk maken voor andere mensen, de individu om iets te 

doen, iets te veranderen.  

PR: iets goeds te doen ja. 

OND: en zijn er al dingen die jij in je eigen leven doet die bijdragen?  

PR: ja, wij hebben twaalf zonnepanelen liggen dus wij hebben geen elektriciteit meer nodig.  

OND: mooi.  

PR: en het huis, voor de rest, ja willen we het huis gaan isoleren. Warmtepomp erin zetten, van 

het gas af, en ja, voor de rest zo veel mogelijk energie besparen. Lampen uit doen, kort douchen 

dat soort dingen.  

OND: en zou je ook bereid zijn om concessies te maken in je eigen leven voor het klimaat? Dus 

ja, laten we zeggen, nooit meer vliegen, hele extreme dingen zou je dat.. doen? 

PR: ja nou, we zaten te denken, als ik klaar ben hier met school met examens, dat we dan naar 

Japan zouden vliegen. Maar ja nu ik toch heel veel mensen erover hoor te praten, heb ik toch 

besloten dat het m niet wordt. En m’n moeder is het ermee eens, maar nu nog m’n broer en 

vader overhalen dat we ja in Scandinavië, gewoon wat dichterbij blijven.  

OND: ja, mooi.  

PR: dat we daar met de boot heen gaan, wat iets minder vervuilend is.  

OND: ja dat is natuurlijk wel, Japan is inderdaad vrij ver. En stel je zou morgen minister-

president worden. Wat zou je als allereerste veranderen- wat zou je als eerste verandering 

doorvoeren? Dus voor de individu bijvoorbeeld.  

PR: dat er, ja zorgen dat er een groter budget gaat naar de toekomst. Dat we verder vooruit gaan 

denken. Kijk, je kan wel heel veel gaan investeren in het onderwijs, maar als er dan geen aardbol 

meer is, dan is het voor niks. Dus ik denk dat we moeten beseffen dat het écht opgelost moet 

worden voor je aan andere dingen kan gaan denken. Dus dat denk ik. Dat er veel meer prioriteit 

komt en gaat liggen bij de toekomst.  

OND: hm hm en ook meer geld dan?  

PR: ja. Ja.  

OND: oké. En uhm hoe zie jij de rol van de klimaatmarsen in deze verandering?  

PR: nou, ik denk ja, heel veel politici gebruiken ons als argument in de debatten, wat ja wel 

gewoon de aandacht trekt. En ook het nieuws. En als we in de trein zitten dan zeggen ook 

gewoon veel mensen: goed dat jullie het doen, goed dat jullie je stem laten horen. Dus ik denk 
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dat het wel echt nut heeft. En dat de rest, die naar de media kijkt, echt zien dat kinderen dit een 

probleem vinden. Dat onze toekomst eigenlijk echt verandering nodig heeft. Omdat we gewoon 

nog fijn willen blijven leven.  

OND: dus gewoon het Probleem onder de aandacht brengen van..?  

PR: ja.  

OND: oké. En als we kijken naar alle scholieren die zijn gaan staken. Voel je je dan onderdeel 

van die groep? Of hoe zie jij die groep? 

PR: nou wat heel erg opviel was dat, het waren allemaal vreemdelingen maar toch voelde het 

als één groep. Ze, iedereen staat daar voor één Probleem en het was ook supergezellig daar. 

Iedereen liep gewoon samen en het was echt, ja echt een gezellig sfeertje. Een festival sfeertje 

wel ja. En ja, ja ik voelde het toch wel echts als een groep, dat we daar met z’n allen onze stem 

wilde laten horen. 

OND: Ja. En dan kom je echt samen vanwege het probleem?  

PR: ja, ja nou, de meeste dan. Ik kan niet voor iedereen spreken, maar de meest komen daar 

toch echt omdat ze het een Probleem vinden en echt verandering willen zien.  

OND: Ja. En wat is dan de- wat denk jij dat over het algemeen de houding is van die scholieren? 

Uhm is er een eenduidige houding die je herkende bij iedereen of?  

PR: nou ik denk dat als ik de meeste heb gehoord dat de meeste te weinig verandering hebben 

gezien de afgelopen jaren.  

OND: en heb je ook extreme uitingen gezien? Dat je dacht van dit wijkt heel erg af van de 

groep?  

PR: nou opeens werd ik geïnterviewd voor De Partij tegen de Democratie, ofzo, en die vroegen 

dan of we ook bij hun kwamen staken, en de gele hesjes kwamen ook bij ons folders uitdelen, 

en van kom bij ons staken.  Maar dat is,,, ja, maar niet onder de jongeren zelf nee.  

OND: en je benoemt dus dat er verschillende politieke partijen ook aanwezig waren, en de gele 

hesjes dus ook. Hoe zie jij de rol van de politiek binnen jullie stakingen?  

PR: nou ik vond het wel goed dat, ik zag dat Jesse Klaver er ook was en foto’s plaatsen, en ja 

dat vond ik wel mooi dat hij er ook was en zijn stem liet horen. Dus ja ik denk dat het wel goed 

is dat zij hebben meegedaan.  

OND: en ja, laten jullie je ook uit over een politiek voorkeur? Bijvoorbeeld Youth For Climate, 

of jullie zelf, ook zeggen van nou, wij zijn voor deze politieke partij, daar sluiten wij ons ook 

bij aan? Of is de politiek meer een middel om..  
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PR: het is denk ik meer gewoon een middel voor de hele politiek moet groenen worden. Het is 

niet dat we zeiden van we stemmen persé op een groene partij, want iedereen moet er iets meer 

aan denken.  

OND: ja. Zou je dan willen zeggen dat het probleem los staat van de politiek? Of dat het-  

PR: ja het probleem staat wel los van de politiek, maar de politiek moet er wel voor zorgen dat 

het opgelost gaat worden…. Dus ja op die manier. Zeg maar als ik het stem recht krijg zou ik 

wel voor een partij kiezen die zich wel echt gaat inzetten voor het Probleem, ja.  

OND: ja. En ben je ook betrokken bij andere maatschappelijke problemen?  

PR: ik vind het klimaatprobleem het allergrootst. Omdat als we hier niks aan doen, we al die 

andere problemen gewoon niet meer kunnen hebben. Omdat het leven dan gewoon zo slecht 

wordt als de aarde te veel opwarmt.  

OND: ja, dan is er dadelijk geen planeet meer.  

PR: als Nederland overstroomt en alles, dan kunnen we wel ja, dus ja ik vind dat dit echt nu het 

grootste Probleem is.  

OND: en ja, merk je dat dat ook zo is onder andere jongeren? Dus dat het klimaatprobleem echt 

het meest urgent is? Of is het zo dat de meeste die daar heen gaan sowieso al heel 

maatschappelijk betrokken zijn ook bij andere problemen?  

PR: nou, uhm, ja. Ik weet niet heel goed hoe het bij de andere is, maar bij mijn vriendengroep 

bijvoorbeeld is het wel echt alleen het klimaat.  

OND: ja, interessant. Ik ben eigenlijk ook wel benieuwd wat je vindt van de term 

klimaatspijbelaars.  

PR: oh ik vond hem best wel grappig! Ja het klopt wel, we spijbelen voor het klimaat. Uhm ja 

ik vond, ja ik vond hem wel catchy ik vond m wel leuk.  

OND: ja, en voel je jezelf ook aangesproken als ze het hebben over dek klimaatspijbelaars?  

PR: ja ja eigenlijk wel.  

OND: ja? En zou je het zelf ook gebruiken?  

PR: ja denk het wel.  

OND: grappig, want het klinkt wel een beetje. Want spijbelen heeft wel een beetje een 

negatieve lading toch?  

PR: ja. Maar wij geven dat op zodat we kunnen gaan staken voor het klimaat. Dus ja we zijn 

zover bereid om onze stem te laten horen, dat we lessen willen missen, en strafwerk willen 

maken. 

OND: heb je strafwerk moeten maken ja?  

PR: ja, en ik heb alle uren moeten nablijven.  
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OND: echt waar?  

PR: ja ja.  

OND: en wat vind je ervan dat de school het eigenlijk niet ondersteunt?  

PR: ik snap het wel, dat ze dat niet kunnen doen, zomaar, ja de eerste keer deden ze het wel. 

Dan kon je een briefje ondertekenen en dan kon je gaan. En toen kwam de tweede keer en toen 

hebben ze gezegd, van nou dit kunnen we echt niet meer doen, jaa.. uhm ja maar dan zit je met 

al je vrienden na te blijven. Dat is ook niet erg.  

OND: dat heb je er wel voor over?  

PR: ja.  

OND: En uhm er is dus een hele grote kloof dus, tussen twee generaties. Tussen de jongeren 

nu die echt opstaan voor het klimaat en bijvoorbeeld een schoolleiding die zegt, nee je moet op 

school blijven. Wat denk jíj dat de reden is dat de jongeren nu ineens zo betrokken zijn hierbij? 

Dus dat ze nu ineens opstaan van nee dit kan echt niet meer. In plaats van, een jaar of tien 

geleden was het ook al heel erg, maar toen is dat niet gebeurt.  

PR: ja ik denk dat ze nu echt de gevolgen zien van, stormen en dat soort dingen. En ja alle 

dingen die toen waren beschreven, in lesboeken en zo, van dit zou gaan gebeuren als het klimaat 

verandert, dat je dat nu ook echt in werkelijkheid ziet. Dat er ook echt bewijs is van het is 

gaande. Zeg maar tien jaar geleden waren er nog heel vele mensen die ja die geloofde daar niet 

in. En nu is het ja, eigenlijk wel een feit geworden.  

OND: ja. Maar de politiek ziet het nog steeds niet echt als het meest urgente probleem, er zijn 

ook politieke partijen die het ontkennen. Wat denk jij dat er moet gebeuren voor ze inzien van 

hé dit is echt.  

PR: het bewijs laten zien. Gewoon, de rapporten, en dat ze dat, ze dat laten doorlezen en dat ze 

gewoon en ze gewoon laten zien met cijfers van kijk, als dit doorzet dan ligt Den Haag gewoon 

onder water en dan ja. Dus het heeft gewoon prioriteit.  

OND: en wat is denk je dan de reden dat, dat er, nog steeds mensen zijn die het ontkennen. 

Want ja de middelen zijn er om het klimaatprobleem aan te pakken, maar het wordt niet 

gebruikt.  

PR: hm, nou wat ik wel merk, als ik een natuurfilm wil kijken dan ga ik liever een natuurfilm 

kijken over een mooie natuur in plaats van hoe alles verpest is door klimaatverandering, door 

de mens, dat geeft ja. Het is gewoon de ontkenning van je wilt het negatieve niet weten.  

OND: ja, je wilt het negatieve niet weten inderdaad. Ja, en alleen de scholieren van nu hebben 

zoiets van ja het moet.  

PR: ja er is geen optie meer, het moet gewoon veranderen.  
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OND: en stel dat er geen klimaatstaking was geweest, dat die niet was georganiseerd. Denk je 

dat er dan op een andere manier, bijvoorbeeld jij en je vrienden, dat jullie iets anders hadden 

gedaan, dat je je op een andere manier had ingezet?  

PR: uhhm. Ja ik denk het wel. Hier op school heb je ook altijd rond de verkiezingen dat de 

school ook verkiezingen heeft. En daar komt groen links altijd enorm hoog uit. Dus ik denk dat 

we daarop wel kunnen zien dat de scholieren die daaraan mee gedaan hebben wel, dat uhm ja 

ik denk dat als die stakingen er niet waren geweest, dat wel iemand anders het georganiseerd 

had. Omdat het zich in heel Europa ging afspelen. En ook uh.. als je kijkt naar hoeveel 

organisaties hebben meegedaan met het organiseren van die stakingen. Hoe ze allemaal hebben 

samengewerkt. Ik denk dat als een organisatie daar niet tussen had gezeten dat het dan alsnog 

wel had plaatsgevonden. Dat het dan alsnog was doorgegaan. Dus ik denk dat er altijd wel een 

staking geweest zou zijn. 

OND: dat zo’n urgent onderwerp is voor de scholieren. En in het begin noemde je al even dat 

jij en je vrienden het er wel eens over hebben. Is het ook een onderwerp dat ook school-breed 

echt door iedereen wordt besproken?  

PR: nou sommige mensen boeit het echt gewoon niks, en sommige mensen echt wel.  

OND: ja, beetje fifty-fifty dus ja.  

PR: ja 

OND: en tijdens die marsen heb je toen ook gezien, of heb je gehoord van mensen die dan daar 

heb gingen en dan vervolgens gewoon daadwerkelijk gingen spijbelen, en dus niet naar die 

marsen gingen?  

PR: ja we hebben wel, toen we van school mochten gaan, toen hoefde je alleen je handtekening 

te zetten om weg te mogen gaan. En toen hebben we wel gezien dat mensen daar misbruik van 

hebben gemaakt. Dat ze gewoon door een briefje in te leveren en naar huis te gaan. Dus ja, dat 

hebben we wel gehoord. En ja uhm, wat ook nog was, sommige vrienden van ons waren de 

eerste keer wel mee gegaan, en toen uh, toen, uh nee. Die wilde niet meegaan als ze moesten 

nablijven en toen kwam er dus een dag van tevoren dat je een briefje kon inleveren om te gaan 

en toen zeiden die van Ik vond het niet waard om ervoor te gaan spijbelen hiervoor dus dan ga 

ik ook nu niet mee. Ik ga daar niet van profiteren. Dus sommige mensen zien dat wel in van 

oké je moet het niet doen voor het vrij hebben maar ja.  

OND: ja dat vind ik wel mooi. En wat vind je van die mensen die wel zijn gaan spijbelen?  

PR: ja, ja … daar kan je wel van alles overzeggen maar ja, laat ze maar lekker.  
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OND: ja ze zijn er altijd bij eigenlijk, bij elke staking. Maakt ook niet heel veel uit uiteindelijk. 

Oké even kijken, je bent nu 17, als je over een jaar of twee, dan mag je stemmen en dan ben je 

van school af, hoe ga jij- heb je al plannen of je je actief wilt gaan inzetten voor het klimaat? 

Of denk je gewoon van nou- 

PR: nou ik wil graag automotive [bachelor automotive technology, TUE] gaan studeren, en dat, 

dan focus je eigenlijk op, bijvoorbeeld op elektrische auto’s die alles dan minder erg zouden 

maken door groene stroom te gebruiken, dus ik denk dat ik me op die manier inzet door in die 

sector te gaan werken later. Uhmm voor de rest zou ik gaan stemmen op de meest groene partij. 

Voor de rest denk ik niet dat ik me extreem ga inzetten.  

OND: nee, dus gewoon als onderdeel van je leven, maar niet als activist-  

PR: nee niet als student zelf, ja misschien als er dan stakingen zijn dan zou ik wel gaan 

meelopen. Maar ik ga niet mijn studie even op pauze zetten om wat te doen voor het klimaat. 

Dat, dat vind ik toch iets te ver gaan.  

OND: ja, en hoe zie jij de toekomst van de klimaatmarsen? Hoe denk je dat het de komende 

jaren gaat verlopen?  

PR: uhm nou, ja nu de politiek steeds meer gaat doen, denk ik wel dat ze gaan afnemen. Dat 

het minder nodig is om onze stem te laten horen.  

OND: Ja.  

PR: maar ja ik denk wel dat als er weer iets gebeurt, dat het dan ja, dat als er niet meer aan een 

afspraak wordt gehouden, of als er weer een klimaatakkoord niet doorgaat, dat er dan weer een 

klimaatstaking gaat komen. Dat mensen dan wel weer gaan staken. Dat mensen dan weer gaan 

opkomen, gewoon om de politiek te laten merken van er moet iets gebeuren.  

OND: en denk je dat stakingen daar een grote invloed op hebben?  

PR: ja, ik denk, ja ik denk het wel. Want het zijn gewoon hele grote getalen mensen op straat, 

en ja … uh echt heeft best veel invloed in de pers. Het wordt best groot gemaakt. En het is 

moeilijk om het te missen. En ja die krijgen dat gewoon door van, ja zoveel mensen zijn tegen 

wat we hebben gedaan, dus dan moeten we wat veranderen.  

OND: ja, en hoe zie jij het klimaatprobleem in de politiek? Denk jij dat het nog lang gaat duren 

of denk je dat er op de korte termijn dingen gaan veranderen?  

PR: nou ik denk, ik hoop dat er op de korte termijn dingen gaan veranderen. Maar over het 

algemeen is de politiek niet heel snel, gewoon de democratie duurt gewoon even. Omdat heel 

veel mensen hun stem erover moeten uitvoeren dus ja het gaat wel lang duren maar uh als we 

nu bijvoorbeeld al hebben gezegd van in 2050 moet iedereen van het gas af, als er nu gewoon 

al door gemeente worden uitgevoerd zodat ze al klaar zijn voor 2050, als iedereen initiatief 
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neemt van we gaan niet wachten tot de deadline, maar we gaan gewoon eerder, zelfs van we 

gaan al dingen doen die helemaal niet in de deadline staan, dan uh wordt het wel snel uitgevoerd.  

OND: ja, en wat zou je als tip geven aan mensen, aan individuen, als ze niet zo goed weten 

waar ze moeten beginnen met hun eigen leven om dingen voor het klimaat te doen. Wat zou je 

zeggen van dit kan je, of dit zou je sowieso moeten veranderen?  

PR: nou er zijn sowieso, er is een site van het klimaatbureau die heeft dingen erop staan wat je 

kan doen, dus als tip zou ik zeggen ga daarop kijken want ik heb daar niet zoveel verstand van. 

Want ja daar zitten gewoon mensen die er veel verstand van hebben dus ik zou daarop kijken.  

OND: Mooi. En je gaat vrijdag weer naar de klimaatmars, weer met je vrienden? Hebben jullie 

al bordjes gemaakt?  

PR: uh we hebben nog dezelfde bordjes.  

OND: oké leuk! Is er nog iets wat je mij wilt vertellen, wat je opvallend vond, dit is nog een 

belangrijk punt? 

PR: nee denk het niet.. 

OND: nou, mooi! Oké dan wil je heel erg bedanken voor het interview!  

 

8.3 Interview 2  

Datum  22 mei  

Locatie   Utrecht 

Leeftijd  17 jaar (man) 

 

OND Leuk dat je mee wilt doen. Zou je me eerst willen vertellen aan welke klimaatmarsen je 

allemaal hebt meegelopen?  

PR ik heb met de grootste in Rotterdam toen meegelopen, ik weet niet meer precies welke 

datum dat was, maar dat was eigenlijk degene toen heel groot in het nieuws is geweest vooral 

OND ja dat was de eerst? Of- 

PR nee dat was niet de eerste, ik heb te horen gekregen dat er wel al veel meer waren geweest, 

maar dat dat allemaal best wel klein was en dat dit sneller en ineens zo opgeblazen was en dat 

er heel veel mensen zijn gegaan. Op die manier…  

OND en was dat die staking voor de scholieren?  

PR ja  

OND oke. En hoe ben je erachter gekomen dat die was?  
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PR eigenlijk via mijn vriendengroep van VWO, en die zeiden van wij gaan ook, en zijn er nog 

meer die graag mee willen? En zo zijn we uiteindelijk met een stuk of 5-6 daar heen gegaan.  

OND dat is best wel een grote groep! Allemaal van deze school? En wat heeft voor jou de 

doorslag gegeven van ik wil sowieso mee staken?  

PR Nou ik vind het sowieso belangrijk dat het klimaatplan verbeterd wordt. Maar ook dus, 

omdat, ik zou niet in mijn eentje met één iemand anders daar heen gaan. Het ging er ook wel 

om dat het gewoon gezellig was.  

OND ja. En hoe was de sfeer dan op die dag?  

PR vet. Ja ook gewoon met alle andere groepen die je niet kenden was het leuk. Met al die 

borden en zo en de mars was heel gezellig. Dat was gewoon leuk om mee te lopen.  

OND hebben je nog nieuwe mensen leren kennen ook daar?  

PR uuuh ja, maar niet bijzonder. Niet dat ik er nu nog contact mee heb.  

OND  nee, nee. Oke. En hadden jullie nog bordjes gemaakt?  

PR Ja. Maar daar heb ik toen zelf niet aan meegeholpen, want ik had gewoon nog les, maar ze 

hebben dat in een tussenuur gemaakt. En dat was een bord met die slogan van “there is no planet 

B”, en die hadden ze geplastificeerd en op zo’n bord geschreven.  

OND en het klimaatprobleem, speelt dat al langer een rol in jouw leven? Was je daar al langer 

mee bezig?  

PR niet heel bijzonder, maar wel vanuit het gezin een beetje, qua afval scheiden, en we rijden 

elektrisch en dat soort dingen. Maar het was niet dat ik me er zelf heel erg mee bezig hield. 

Maar het is toen wel een beetje tot mij gekomen hoe slecht het eigenlijk ging op dit moment en 

dat daar wel echt iets aan moet worden gedaan.  

OND en toen, bedoel je dan dat moment dat de staking was?  

PR ja toen ze met het idee kwamen om te gaan.  

OND hmhm. En is het iets waar je met je vrienden vaak over praat?  

PR toen hebben we het er een tijdje wel over gehad inderdaad. En nu gaat er, gaan er wat 

vrienden van mij naar bijna elke keer. Want er is nu vrijdag ook weer een staking, en die gaan 

daar ook heen. En daar hebben we het wel af en toe erover, maar ik zelf niet persé heel vaak.  

OND en heb je het gevoel dat het heel erg leeft onder de scholieren van deze school, het 

klimaatprobleem?  

PR uh ja we hebben een groep De Groene Gerrits.  

OND oke, wat is dat?  

PR uh dat is een groep voor het klimaat en uh het milieu die hebben ook een groene dag 

georganiseerd, bijvoorbeeld dat ze een dag de school gingen opruimen. En die krijgen van 
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school ook verlof om te gaan staken, dus, of het dan nog echt staken is, is nog maar de vraag. 

Maar het- er zijn voor hun zeg maar geen consequenties meer als ze gaan, dus. Ze moeten het 

wel met docenten regelen en zo, maar het is niet zo dat ze daar achteraf nog negatieve dingen 

van meekrijgen.  

OND en wat vind jij ervan dat de school het eigenlijk spijbelen noemt?  

PR nou eigenlijk is het niet meer spijbelen dus, want, ook die eerste dag kreeg je gewoon vrij 

als je toestemming had van je ouders, dan kon je gewoon verlof krijgen, en ik vraag me dan wel 

af of- hoe sterk het nog staag en of het nog echt staken is. Er is toen wel gezegd, de scholen 

mogen de kinderen niet zomaar verlof geven daarvoor. Maar die scholen hebben dat dus wel 

eigenlijk allemaal gedaan. Dus ik vraag me af in hoeverre het dan nog spijbelen is eigenlijk.  

OND en vind je het goed dat die scholen vrij hebben gegeven?  

PR ja deels wel en deels niet. Aan de ene kant is het voor degene die gaan spijbelen, of ja gaan 

staken, is het fijn dat ze er geen straf meer voor krijgen. Of ook, omdat school het wel een goede 

redenen vindt, blijkbaar, om niet te gaan. Maar aan de andere kant is het dan niet meer echt 

spijbelen en dan heb je zeg maar niet meer dat je… dat je er niet bent omdat het niet mag, omdat 

je echt ergens anders een punt wilt maken… dat er iets moet gebeuren.  

OND dus jij denkt dat de staking meer invloed had gehad als iedereen ging staken terwijl het 

eigenlijk niet mocht? Dus dat je dan iets doet wat niet mag. 

PR ja maar ik denk dat er dan ook veel minder mensen waren gegaan.  

OND ja?  

PR ja denk het wel. Ja want als je bijvoorbeeld 8 lesuren hebt, en mist, dan moet je 16 uren hier 

op school inhalen op andere dagen, en ik vraag me af of iedereen dan nog was gegaan.  

OND wat denk je dan dat het doel is geweest van de meeste mensen die naar de staking zijn 

gegaan?  

PR ik denk dat er een heel groot deel is gegaan om ook maar gewoon een dag vrij te hebben. 

OND ja? En heb je dat ook gehoord of gezien bijvoorbeeld?  

PR nou een aantal uit mijn havo klas nu, want ik ben van havo naar vwo afgestroomd, die zijn 

denk ik meer gegaan voor de dag vrij dan voor het klimaat. Dat weet ik natuurlijk niet zeker, 

maar in hoeverre ik hun ken, kan ik bijna met zekerheid zeggen dat zij voor de vrije dag zijn 

geweest.  

OND en zijn ze dan wel ook echt daar geweest?  

PR ja ze zijn wel echt daar geweest, maar eigenlijk gewoon met een heel ander doel.  

OND en voor de mensen die daar wel echt heen gingen, jij en je vrienden van VWO dan, wat 

was voor jullie het doel om daar heen te gaan? Wat wilde je daarmee bereiken?  
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PR nou uiteindelijk ga je daarheen om echt een punt te maken, om wel te laten zien dat er echt 

iets moet veranderen. En ook vanuit de jeugd, vanuit de jeugd laat je dan ook zien dat zij zich 

er echt mee bezig houden. Er wordt ook vaak gezegd van je hebt niet zoveel te zeggen want je 

weet er niet zoveel van, maar als je met zoveel gaat dan kan je toch wel een soort statement of 

een soort punt maken. Dat je je er dan toch wel met zoveel je er echt mee bezig houdt.  

OND dus het was ook wel echt de aandacht erop vestigen, van hé dit is een groot probleem.  

PR ja precies.  

OND en wat denk jij dan dat de ultieme oplossing zou zijn voor een beter klimaat?  

PR de ultieme oplossing? Ik denk niet dat er een ultieme oplossing is… maar uhh er zijn wel 

doelen gesteld die eigenlijk nu heel erg onhaalbaar zijn, denk ik, dus ik denk dat er vooral 

gekeken moet worden naar haalbare doelen. Want er wordt dan gezegd van in 2025 geen extra 

CO2 uitstoot meer, maar dat lijkt me heel erg onhaalbaar, dat lijkt me heel erg lastig worden. 

Ik denk dat je ook vooral doelen moet stellen die haalbaar zijn zodat je er ook vertrouwen blijft 

om het te halen.  

OND en denk je dat de oplossing dat ligt bij de overheid ook vooral bij de individu zelf?  

PR allebei, de overheid moet daar denk ik wel regels voor maken zodat er, ook bijvoorbeeld in 

de centra van Utrecht en Amsterdam en zo, daar mag je gewoon niet meer met oude auto’s 

rijden en ik denk dat daar gewoon strengere eisen voor moeten komen en dat dat dan vanuit de 

overheid helpt maar dat de individu daar ook zelf heel erg mee bezig moet zijn, om daar zelf 

ook echt iets aan te veranderen, want als het alleen vanaf één kant komt heeft het geen zin. En 

dan uiteindelijk moet het echt van beide kanten komen om er iets aan te veranderen.  

OND en doe jij in je eigen leven al dingen die bijdragen aan een beter klimaat?  

PR ja dus met mijn gezin vooral, plastic scheiden en elektrisch rijden en dat soort dingen vooral. 

En mijn ouders overwegen bijvoorbeeld ook om zonnepanelen aan te leggen. En verder hebben 

wij niet echt dingen waarvan wij denken dat we ze makkelijk kunnen verbeteren. Of nou ja 

makkelijk, gewoon op een goede manier kunnen verbeteren. Ik denk ook vooral dat het er niet 

aan ligt of één gezin veel doet maar dat veel gezinnen beter één ding kunnen doen. Dat je er 

dan meer aan hebt.  

OND en later? Als je over een aantal jaren een eigen huis hebt en wat meer geld hebt ook, hoe 

ver zou jij dan in je eigen leven bereid zijn om te gaan voor een beter klimaat?  

PR ik denk dezelfde hoeveelheid als wij er nu mee bezig zijn, want ik zou ook voor de rest niet 

zo goed weten wat ik er verder nog aan zou kunnen doen. Je kan natuurlijk heel veel eraan 

doen, maar dan wordt alles ook wel heel erg anders zeg maar. Dus ik denk dat als we he zo 

houden met z’n allen, en als meer mensen eraan kunnen werken om te leven zoals ik en m’n 
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gezin leven dat het dan al beter is. Maar als Nederland zijnde stel je natuurlijk over de hele 

wereld al niet zo heel veel voor. Dus dan, het helpt wel maar ja… niet bijzonder veel.  

OND en ben je naast het klimaatprobleem nog betrokken bij andere maatschappelijke 

problemen, of iets dergelijks?  

PR nee niet echt, niet dat ik weet.  

OND het klimaatprobleem is bij jou echt het grootste probleem.  

PR ja, ja.  

OND  en hoe zie jij de rol van de politiek in de klimaatstakingen zelf? Zijn jullie bijvoorbeeld 

ook politiek actief, of scharen jullie je achter een bepaalde politieke partij? Of spreken jullie je 

daar over uit? 

PR hmm nee ik heb me daar niet persé over uitgesproken nee. Maar we zijn dus ook echt als 

groep jongeren gegaan en niet als politieke partij. Ik weet wel dat er een aantal woordvoerders 

zijn geweest, maar ik weet niet zeg maar alles wat er is gezegd. Er was toen namelijk op het 

malieveld toen zijn er dus woordvoerders geweest, maar die stoet was zo lang weet je, het was 

al klaar voordat iedereen er was dus ik heb toen ook niet alles mee kunnen krijgen wat er is 

gezegd over wat er moet veranderen, door uh wat die voor standpunten hadden die 

woordvoerders en wat de groep die het heeft georganiseerd heeft bedacht.  

OND hmm oke. En wat vind je van de term klimaatspijbelaars?  

PR  ja ik vind het dus niet helemaal kloppen, van het spijbelen. Ik snap waar het vandaag komt 

want eigenlijk spijbel je voor het klimaat, maar omdat we dus gewoon vrij krijgen van school 

en van je ouders, je ouders kunnen je ook net zo goed ziekmelden natuurlijk en dan is het 

natuurlijk wel spijbelen maar je had gewoon vrij kunnen krijgen van school dus ik vind ja... Je 

hebt natuurlijk ook scholen die het wel hebben gedaan hoor! Maar bij onze school vind ik het 

niet echt passen.  

OND ja oké. En dan wil ik nog een laatste vraag stellen want het wordt alweer druk hier. Voel 

jij je verbonden met de andere klimaatspijbelaars, om het zo maar even te zeggen?  

PR nou ik vond wel, toen we daar liepen met z’n allen, toen voelde het wel zo omdat je allemaal 

dezelfde mening erover had zeg maar, maar nu erna is gewoon zeg maar, ja gewoon normaal. 

Het is niet alsof je nog steeds met die groep zo denkt van we zijn verbonden of zo.  

OND ja oké, ga je volgende keer weer staken? Vrijdag?  

PR ik ga vrijdag misschien maar ik weet het nog niet zeker. Denk het wel want ik ben vroeg 

uit.  

OND oké mooi! 
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8.4 Interview 3  

Datum  22 mei  

Locatie   Zeist 

Leeftijd  15 jaar (man) (pr1) en 15 jaar (vrouw) (pr2) 

 

OND nou super leuk dat jullie mee willen doen! Zouden jullie me allebei willen vertellen aan 

welke klimaatmarsen je hebt meegelopen en hoe je daar terecht bent gekomen.  

PR1 nou ik weet dat de eerst, of ja de eerste klimaatmars, wanneer was die 7 februari in Den 

Haag?  

PR2 ja volgens mij wel ja-  

PR1 nou ja gewoon die op het Malieveld. Uhhh en dat was van Youth for Climate, en daar 

hebben we- heb ik in ieder geval niet aan meegedaan om te spijbelen of zo. Of niet om van 

school vrij te krijgen, maar omdat ik wil laten zien dat we er wel op ’n manier voor moeten 

zorgen dat we toch wel de kinderen en ons toch wel veilig moeten stellen. En vooral natuurlijk 

de hele wereld met dieren en planten.  

PR2 ja, ik heb aan dezelfde meegedaan. En ik ben zelf ook vet veel bezig met het klimaat en 

zo en proberen om ervoor te zorgen dat ik in ieder geval niet te veel verspil. En ik vond het zo 

gaaf dat dit werd gedaan en dat meerdere jongeren er zoveel mee bezig waren. Dus ik zo ook 

van ja hier moet ik me natuurlijk bij aan melden anders ben ik ook hypocriet. En ik vond het 

natuurlijk ook wel gewoon- vet. Een vette ervaring. Het was eigenlijk ook gewoon heel cool.  

OND ja?  

PR1 ja het was heel vet hoe die spirit gewoon heel positief is in zo’n mars. Dat er niet een 

negatieve sfeer is van alles is slecht, maar dat we het juist van een positieve kant moeten 

bekijken.  

PR2 ja het was gewoon peacefull. En ik hoopte ook gewoon dat als de regering ook ziet dat wij 

ons ook echt zorgen maken dat ze dan denken van nou als we zoveel jeugd hebben dan gaan 

we er wel iets aan doen, weet je wel.  

OND en wat is dan, zou je zeggen, het ultieme doel waarmee je naar die klimaatmars ging? 

Van, dit was echt de reden dat ik daarheen ging.  

PR2 nou ik wilde vooral dat jongeren gezien werden, eigenlijk. Want ze worden vaak wel een 

beetje genegeerd van het zijn maar jongeren. Dus ik dacht, als we nou dit doen, en met goede 

ideeën komen, dan nemen ze ons serieus en dan gaan ze… -  
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PR1 eigenlijk is het, dit, een klimaatmars, dit is eigenlijk hetzelfde principe als überhaupt het 

klimaat zelf redden.  Ik merk wel van, je kan wel zeggen van als ik niet was gegaan ja één 

iemand minder dat merk je niet zo snel, maar stel iedereen had dat gedacht dan was er wéér 

niemand, en dat is hetzelfde als met de klimaatmars. Dus ja daarom had ik er ook aan 

meegelopen. Ik wil ook wel het gevoel hebben dat ik er zelf aan bijdraag en denk ook dat 

iedereen dat zou moeten doen. En dat je zo misschien ook wel meer mensen overhaalt om eraan 

mee te doen.  

OND ja, en zijn jullie ook bij de klimaatmarsen daarna nog geweest?  

PR1 nee…  

PR2 nee daar voel ik me eigenlijk ook best slecht over (lacht)  

OND en wat was de reden dat jullie niet zijn gegaan?  

PR2 nou ja of we hadden school, of we hadden, ja weet ik het, dan konden we niet. Maar dat is 

natuurlijk ook- je kan altijd wel wat afzeggen.  

-PR1 en daarna mocht het ook niet meer van school 

-PR2 en minder mensen gingen.  

PR2 dus het is ook wel makkelijker om te gaan als een hele groep gaat.  

OND en voor de allereerste keer, moesten jullie toen spijbelen, of kregen jullie vrij van school? 

PR1 nouuu ik was toen half bereid om te spijbelen, maar uiteindelijk mochten we wel van 

school gaan en dan moest je een briefje en zo inleveren.  

PR2 ja we hadden ook al echt een groep aangemaakt en ik was ook echt van plan om te gaan 

spijbelen, en toen zaten we ook zo van jongens we moeten gaan, maar toen, toen kregen we 

ineens een mail van jongens het mag. Dus toen zat ik al helemaal van- toen ging ik al helemaal. 

OND en zijn er toen meerdere mensen gegaan? Toen het wel mocht?  

PR1 ja, nou ja, volgens mij van onze school niet extreem veel.  

PR2 jawel! Er zijn best wel veel mensen gaan staken.  

PR1 van 4v wel maar van de rest van de school kan ik met niet herinneren dat er veel mensen 

heen zijn gegaan.  

PR2 wel een stuk of 30 of zo. Ja, ik vind dat er best veel.  

OND ja ik vind dat er ook best veel voor een hele school. En jullie zijn samen gegaan? Of met 

een groep?  

PR2 ja met een groep. Eigenlijk hadden we- we hadden zeg maar een groepsapp waar we met 

z’n allen inzaten met wat mensen en toen kwamen we erachter dat andere mensen ook gingen, 

dus toen zijn we uiteindelijk echt met een groep van 20 gegaan ofzo.  
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OND en kunnen jullie me een beetje vertellen, want ik ben er niet bij geweest, hoe zo’n dag 

dan verloopt. Echt vanaf de voorbereidingen totdat je weer naar huis gaat. Wat hebben jullie 

gedaan?  

PR1 nou de dag daarvóór, toen dachten wij van uhh wow, laten we gewoon borden maken, 

gewoon leuk. Omdat het er wel een beetje bij hoort.  

PR2 we zaten toen ’s middags karton te knippen enzo-  

PR1 wel gerecycled natuurlijk!  

PR2 en goede slogans proberen te bedenken die mensen kunnen onthouden.  

PR1 en leuke tekeningen en zo erbij gemaakt.  

OND wat waren de slogans?  

PR2 eentje was CO2 weg ermee!  

PR1 ja en daar had ik dan een auto bijgemaakt  

PR2 en uh… we hadden ook een varkentje met ff minder vlees!  

PR1 of uh wat was die andere nou! Iets met ijsberen?  

PR2 uuh oh ja! Ik had nog een bord gemaakt, echt ’s avonds, ik dacht ik ga er nog een maken, 

met door ons gekloot gaan de ijsberen dood. En dan met zo’n hele zielige ijsbeer erop. Ik dacht 

dat onthouden mensen wel. Dus dat zat ik toen ’s avonds laat nog te verven en zo.  

PR1 en toen de dag erna zijn we gewoon, ja, hoe ben ik er gekomen? Omdat ik ergens anders 

woon- volgens mij zijn we allemaal eerst naar Utrecht gegaan en hebben we iedereen daar 

gemeet. En daarna zijn we gewoon met de trein naar Den Haag toe gegaan.  

PR2 ja toen zijn we lopend naar het Malieveld toegegaan, zijn we daar gaan staan. En dan 

natuurlijk met die borden zo, en een beetje schreeuwen.  

PR1 positief schreeuwen!  

PR2 en toen ging iedereen een rondje lopen, en daar zijn we natuurlijk ook in meegelopen. En 

wat ik zo cool vond was dat er mensen- gewoon volwassenen langs de weg stonden te klappen  

PR1 en dat je ook echt de mensen uit hun raam van hun werk zo zag klappen, helemaal blij en 

filmen en zo 

PR2 en toen dacht ik echt van jongen! Er staan dus gewoon vet veel mensen achter ons.  

PR1 het was wel zo dat er een fijne koppeling- een positieve terugkoppeling is van de mensen.  

OND en hoe zou je de sfeer omschrijven als je één woord zou moeten gebruiken? De sfeer 

tijdens die klimaatmars.  

PR2 de sfeer? Uhmm zeg maar hoopvol? Want iedereen, ja iedereen wilde gewoon wat beters. 

En was gewoon blij en positief van we willen dit veranderen maar we kunnen dit ook 

veranderen.  
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PR1 in het groepje waar ik of ja waar ik bij in de buurt zat, daar was het wel heel positief 

allemaal. Ook al vond ik wel dat één van de Youth for Climate mensen, die schreeuwde door 

een megafoon iets, ik weet niet meer wat het precies was- of ja CO2 weg ermee, maar dan 

wel… een beetje… ik weet niet, het was niet negatief, maar het voelde een beetje negatief. Een 

beetje een negatieve stemming.  

PR2 maar aan de andere kant ging toen iedereen wel meedoen en schreeuwen CO2 weg ermee, 

dus dat was best wel leuk!  

OND voelde je je toen echt onderdeel van de groep?  

PR1 ja! 

PR2 ja, en er was ook- en ja dat was heel leuk, er was af en toe een soort van wave en omdat 

iedereen zoiets had van… 

PR1 volgens mij zijn wij dat ook een keer begonnen.  

PR2 en dan ging iedereen zo gillen! En dan ja. En ja we hadden ook een muziek box mee en 

we hadden een afspeellijst met allemaal liedjes zo van “where is the love”. En die hadden we 

toen opgezet en toen gingen allemaal mensen meezingen. En dat was echt zo leuk!  

OND en heb je nog nieuwe mensen leren kennen?  

PR1 nee… dat niet.  

PR2 nee dat niet persé, maar wel een beetje gewoon met random mensen gepraat. 

PR1 vooral veel in onze eigen groep eigenlijk.  

OND en na de klimaatmars, zijn jullie toen nog actief geweest op sociale media, of in whatsapp 

groepen, hebben jullie daar er nog over gepraat?  

PR2 ja ik heb het sowieso best wel vaak over het klimaat met vrienden en met wat we er tegen 

kunnen doen. En natuurlijk op Instagram gepost van jongens, klimaatmars!  

PR1 ja ik denk heel veel van ons gewoon een post hebben gepost op Instagram van foto’s en 

zo die we hebben gemaakt en ja, dan bereik je wel wat mensen ermee.  

OND en was is dan- ik ben zelf niet echt actief op sociale media, dus jullie moeten maar net 

doen alsof ik niks weet- wat is dan als je op Instagram zit en een foto maakt, wat wil je daar 

dan mee bereiken? Wat is dan het doel? Is dat dan informatief, of gewoon leuk om te delen?  

PR1 ja het is voor mij gewoon vooral leuk om te delen toch wel. Want ik denk niet- bij deze 

post zou ik het dan nog wel om een reden doen ook want het is natuurlijk wel gewoon een factor 

dat het om het klimaat ging maar het was meer eigenlijk omdat ik er heen ging, omdat ik een 

ervaring had. Net zoals ik bijvoorbeeld een keer naar de Efteling zou gaan en daar ook een foto 

van plaats.  

OND dus gewoon als onderdeel van je leven.  
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PR1 ja  

PR2 ik had wel echt- ik had er eerst niet aan gedacht om erover te posten, maar toen ik in de 

trein zit dacht ik wel echt van dit moet ik op mijn sociale media zetten want dit is wel- dit is 

echt iets waar ik voor sta! Dus als dat dan, weet je sociale media is een soort van portfolio-

achtig voor je leven, dus ik dacht als dat er staat dan zien mensen wel dat ik er om geef. En dat 

mensen die dat dan zien er misschien ook wel wat aan gaan doen.  

OND ja, dus ook wel een soort van drijfveer voor andere mensen  

PR2 ja dus ja tuurlijk is het ook gewoon leuk om te laten zien dat je erbij was maar het was 

voor mij toch wel echt de reden dat mensen zagen dat ik daarvoor stond.  

OND en jullie hebben al een aantal keer gezegd van ik vind het een belangrijk probleem, 

speelde het dan ook al voor de klimaatstakingen?  

PR1 ja. Dat zeker wel, we hebben het er ook wel vaker over met vrienden. We hebben een 

beetje een aparte vriendengroep. Niet persé, weet je wel, gewoon zoals een typische 

vriendengroep is. Maar we hebben best wel veel discussies altijd al.  

PR2 ook heel veel over klimaat ja.  

PR1 en veel over klimaat inderdaad ja.  

PR2 en dat is- op een gegeven moment zijn mijn moeder en ik gaan stoppen met vlees eten, 

omdat nou ja, mijn moeder vond het vooral heel erg zielig, dat vond ik ook natuurlijk, maar 

voor mij- ik deed het vooral voor het klimaat. En toen probeerden ik de hele tijd vrienden over 

te halen van jongens stop-  

PR1 en het heeft wel gewerkt op zich!  

PR2 het heeft gewerkt! Er zijn nu 4 mensen van onze vriendengroep die eten geen vlees meer. 

En jij iets minder-  

PR1 ik heb het een tijdje gedaan maar ja in onze familie eten we gewoon ja, niet veel hoor, we 

eten echt niet veel vlees. Maar het hoort gewoon bij het eten vinden ze dan. Ik heb het wel een 

maand gedaan maar niet langer. Maar ja alles helpt.  

OND en wat doen jullie nog meer in je dagelijkse leven dat bijdraagt aan een beter klimaat?  

PR2 nou wij scheiden gewoon afval en zo en uh bij ons gaat iedereen op de fiets naar school, 

of naar werk dus. Tenzij mijn vader helemaal naar Groningen moet of zo, dat is heel soms. En 

uh ja mijn moeder en ik eten dus helemaal geen vlees, en mijn vader en zus eten daardoor ook 

bijna geen vlees meer. Dus dat is wel handig.  

PR1 uhm ja wij scheiden natuurlijk ook afval. En ik ben eigenlijk wel heel precies op dat afval 

want ik doe, we hebben ook een tijdje ook echt een aluminium bakje gehad waarbij alleen 

aluminium dus in dat bakje mocht, en dat soort dingen, en daar scheid ik ook wel goed in. En 
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mijn moeder die fietst elke dag naar Amersfoort, bijna elke dag, ook in de winter doet ze dat. 

Wel met elektrisch maar toch nog steeds goed voor het milieu. En mijn vader die werkt 

helemaal in Dordrecht en daarvoor moet hij wel met de auto. En zelf gaan mijn broer en zus en 

ik en zo allemaal op de fiets. Dat is ook efficiënt voor het milieu.  

PR2 ik probeer mijn ouders er altijd van te overtuigen: we kunnen ook met de auto op vakantie 

in plaats van met het vliegtuig. Want we waren toen in de kerstvakantie naar Denemarken 

gegaan, en eigenlijk wilde mijn vader en zus met het vliegtuig, maar ik dacht nee! Het is maar 

10 uur rijden dat kunnen we wel. En toen zijn we gaan rijden. En dat is dan toch al beter. Ja het 

is alsnog slecht maar het is beter als vliegen.  

PR2 ik heb ook wel geprobeerd om mijn familie over te halen om geen vlees meer te eten, ik 

heb het meerdere malen geprobeerd maar ja, het is nooit helemaal doorgedrongen. Mijn broer 

hij is echt een vleeseter en die wil gewoon vlees.  

OND die houdt er echt aan vast ja?  

PR1 ja die houdt wel echt van vlees.  

OND ja oké, en stel je voor over een aantal jaren heb je misschien je eigen appartement, huis 

en je hebt meer geld, hoe ver zouden jullie dan bereid zijn om te gaan voor het klimaat? Zou je 

echt grote veranderingen doorvoeren in je leven? Sommige mensen zijn vrij extreem van ik ga 

nooit meer vliegen, maar zo leven kost ook veel tijd en geld, hoe ver zouden jullie dan bereid 

zijn om te gaan?  

PR1 ik zou wel meer, als ik in de stad zou wonen, wel meer biologisch van de groenteboer en 

zo gaan halen. En ook veel meer zonder plastic en zo-  

PR2 ja dat is echt jouw ding hé!  

PR1 ja nee, ik wil eigenlijk altijd al een tijd lang proberen afvalvrij te leven, maar dat is wel 

heel lastig. En uh, als ik in mijn eentje woon dan zou ik vast ook wel geen vlees eten, denk ik! 

En ja, met het vliegtuig ga ik wel want ik vind reizen vooral heel erg leuk maar ja om helemaal 

naar Amerika of naar Azië te gaan, ja ik ben er nog nooit geweest, maar hoe moet je er anders 

heen? Met het schip ofzo?  

PR2 ja ik wil heel graag veganistisch eten later, of nou ja niet uitsluitend maar zo veel mogelijk 

proberen, en ik ben niet persé zo extreem van geen afval meer hebben maar wel met het 

scheiden, dat vind ik ook wel redelijk vanzelfsprekend ja. En ik denk gewoon heel veel 

tweedehands dingen kopen. Dat probeer ik soms wel wat meer te doen, maar het lukt niet altijd. 

Alleen ja ik wil gewoon dat ik niet meer onnodig dingen te veel koop en zo, maar ja. En met 

het vliegtuig ga ik sowieso al niet vaak. En stel ik wil héél graag een keer ergens heen, naar 
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Amerika ofzo, misschien dat ik dan met het vliegtuig ga. Maar ik ga het sowieso vermijden. En 

natuurlijk gewoon met de fiets of OV gaan.  

PR1 of een keer een fietsvakantie naar België.  

PR2 ja dat kunnen we ook nog doen!  

OND  en wat denken jullie dat de ultieme oplossing is van het klimaatprobleem?  

PR1 ik zou zeggen… ik zou het best wel erg op de vleesindustrie ook richten. Want ik heb het 

gevoel dat het toch best wel een groot ding is, omdat methaan I don’t know, 100, 1000 keer zo 

veel uitstoot levert als CO2 en uh ja dan zou ik toch denken dat we zeker minder maar ook 

efficiënter vlees kunnen eten. Ik weet niet hoe, maar ook, ook trouwens met het verbouwen van 

groenten en zo. Dat zouden we ook veel efficiënter kunnen doen dan dat we nu doen. Dat je uh 

in een land ver weg iets moet verbouwen, en dat je daarvoor bos moet kappen, en dat je dan dat 

weer helemaal gaat verschepen of met een vrachtwagen naar een ander land. Dat is ook 

overbodig, dan zou je net zo goed je eigen broeikas in de stad kunnen maken of zo.  

PR2 ja ik zou ook, ook omdat ik het zielig vind- maar ik zou echt- waarom zou je geen weten 

maken om de omstandigheden voor dieren beter te maken? Want als je dat doet, hebben die ten 

eerste een beter leven en dan wordt het vlees duurder, en dan gaan minder mensen vlees kopen 

en dan verminderd dat ook alweer. En ik zou ook- vliegen is echt de op een na grootste 

vervuilingsfactor volgens mij, waarom maak je dan de vliegtickets niet gewoon veel duurder? 

En dan bijvoorbeeld het OV iets goedkoper?  

PR1 ook al zijn vliegtickets over het algemeen al best wel duur. Niet persé binnen Europa of 

zo. 

PR2 nou, nee, ja we hadden het toch laatst nog gezien? Dat je echt maar 80 euro kwijt bent om 

naar Finland te vliegen of zo? Dat vind ik echt niks. Dan is het veel te verleidelijk om te gaan 

vliegen. 

PR2 sowieso een betere regeling van openbaar vervoer maar ook gewoon vervoer naar verre 

plekken verbeteren. Ik weet niet hoe, maar iets efficiënter dan vliegen, dat is zeker.  

PR1 en ook van die kleine dingen, zoals, ja elke keer moet je dan weer zo’n bakje voor de 

tomaten weg gooien en mijn vader zit altijd van waarom mag ik mijn eigen bak niet meedoen 

dat ik dan daar de tomaten in doe?  

PR2 ik werk in een frietzaak trouwens, dat is ook wel grappig, en daar uh doen we alles in van 

die papieren zakken dus dat is wel goed en soms komt er dan wel iemand langs die heeft ook 

nog zijn eigen zak mee. Dus eigenlijk denk ik ook dat we wel vaker, dat we moeten, ja gewoon. 

In Nederland is het nog niet zo’n groot probleem, maar vooral in Amerika en andere 
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Engelstalige landen waar ze veel van die plastic zakjes hebben. Dat moeten we gewoon heel 

veel verminderen en gewoon eigenlijk verbannen.  

PR2 maar er zijn ook heel veel van die vet simpele oplossingen eigenlijk. Bijvoorbeeld, mijn 

moeder die zit bij zo’n zwemclub en daar heeft iedereen nu zeg maar in plaats van een fles 

shampoo, hebben ze een blokje zeep. En dat kunnen ze dan in een bakje doen en dan doen ze 

er water bij en dan hebben ze shampoo! En dan denk ik van: dat is zo handig! Het is goedkoper 

en dan heb je niet al die plastic flessen en zo.  

OND ja dat zijn mooie oplossingen! En zou je dan zeggen dat de oplossing ligt bij de overheid, 

bij de politiek, bij de bedrijven of toch meer bij de individu?  

PR1 bij ieder zou ik zeggen. En bij de individu nog wel wat minder denk ik. Want ik denk heus 

wel dat mensen er wat voor willen doen, voor het klimaat, maar dat het vaak gewoon niet 

mogelijk is. Omdat het te duur is, of het is gewoon, met recyclen niet mogelijk. En ook gewoon, 

als je geeneens een biologische supermarkt in de buurt hebt, ja dan, waar haal je anders je eten 

vandaan? En de uh de bedrijven maken er denk ik wel een groot deel vanuit, die kunnen wel ja 

die kunnen wel gewoon beter richten op het klimaat dan dat ze nu doen. Ik weet niet, sommige 

bedrijven doen het maar sommige bedrijven doen het nog steeds voor de winst. En ja de 

overheid, ook, logisch, dat ook al proberen ze wel hun best, de Nederlandse overheid… ja-  

PR1 ja ik zou toch wel echt zeggen dat het de bedrijven zijn die er het meeste invloed op 

hebben. Want als individu heb je gewoon niet echt veel invloed, helaas. Maar als, ik denk dat 

die bedrijven, die kunnen met bepaalde plannen, ik bedoel, mijn tante is klimaatdeskundige bij 

allemaal dingen, bij bedrijven en zo en die heeft zo veel oplossingen daarvoor, maar het kost 

gewoon geld. En ik denk dat zo’n overheid, die kan dan, ja die moet gewoon meer geld vind ik 

beschikbaar maken, om die bedrijven van dat soort klimaat sparende plannen door te laten 

voeren.  

PR2 terwijl je op zich-  

PR2 want het is niet dat die bedrijven het niet willen, het is gewoon, het kost gewoon veel geld-  

PR1 sommige partijen willen dat ook wel, maar ik denk dat het meer is- ja nu ga ik het echt 

wel weer over Thiery Baudet hebben (lacht), maar best wel veel mensen stemmen ook op hem, 

omdat ze zijn standpunten goed vinden, en ze willen dat hij de nieuwe leider moet worden. 

Maar uhm, ik denk wel dat hoe hij denkt over klimaat, als we dan zo’n instelling krijgen, dan 

gaat het zeker niet werken voor bedrijven om daar geld voor te krijgen, of subsidies, om dat te 

regelen. En groen links of I don’t know, andere partijen, partij voor de dieren of zo, die willen 

het denk ik wel om dat te regelen maar heel veel mensen vinden dat dat te duur omdat ze dan 
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meer belasting moeten betalen of zo. Dus op zich ligt het dan toch wel weer bij de mens. Ja… 

bij de individu denk ik… 

PR2 ja het zit eigenlijk allemaal gewoon in een rondje. Want als individu moet je stemmen op 

een partij, en als partij, die kan dan weer geld beschikbaar maken voor de bedrijven, en de 

bedrijven maken dan weer spullen en die kopen dan weer de mensen. Dus ja.  

 

OND en wat is dan denk je volgens jullie de reden dat er binnen de politiek nog steeds zo weinig 

aandacht en geld gaat naar het klimaatprobleem? Wat denken jullie dat de oorzaak is dat er zo 

weinig aan gedaan wordt?  

PR2 ik denk dat het is omdat ja je ziet echt niet snel een effect. Je hebt daar echt geduld voor 

nodig, want je ziet als je stopt met auto rijden, dan zie je niet direct een effect en dan is het voor 

mensen gewoon heel moeilijk om te zien dat het wel echt invloed heeft. Dan denken ze van zal 

wel. En ja, ik snap het ook wel, want ja als je je leven een klein beetje aanpast om het klimaat 

te verbeteren en je ziet vervolgens geen effect dan is het heel moeilijk om te geloven dat en te 

denken of het wel echt iets waard is…  

OND en wat was het moment dat jij echt dacht van nu is het klaar? Want waarschijnlijk zie jij 

dan ook geen daadwerkelijk effect van jouw daden in het dagelijkse leven, maar toch ben je 

gaan staken en ben je er veel mee bezig. Wat was het moment dat jij echt dacht van nou nu is 

het klaar, nu is het echt een probleem? Of hoe is dat zo gekomen?  

PR2 uhhh ja dat is eigenlijk- ik heb niet echt een keerpunt gehad of zo, maar ik heb wel gewoon- 

ja ik had het er thuis gewoon heel veel over en op school, en mijn moeder vindt het ook heel 

erg belangrijk. En ja dat ging eigenlijk steeds een stapje iets meer. Mijn vader is heel erg bezig 

met afval en zo en scheiden en mijn moeder met vlees en dat soort dingen en ik probeer nu dus 

het idee van weinig auto gebruik en weinig vliegtuig dat probeer ik er nu zeg maar bij te krijgen 

eigenlijk.  

OND steeds in stapjes dan?  

PR2 ja het is eigenlijk steeds in stapjes gegaan ja 

OND oké, en voor jou?  

PR1 uhh ik weet wel nog- ik denk dat het heel erg ook aan je opvoeding ligt ook, en dat dat bij 

mij- ja tegenwoordig is dat bij veel kinderen natuurlijk zo omdat het zo’n groot probleem is. 

Maar dat je dan toch al in je jeugd een negatief gevoel mee krijgt van dat klimaatverandering 

toch wel iets zwaars is en dat het echt een probleem is. En ik kan me ook wel herinneren dat ik 

in tijdschriften er dingen over las toen ik klein was. En dat ik toen al dacht van wow hier moeten 

we wel echt iets aan gaan doen. En uhmm als ik dan bijvoorbeeld- laatst weer toen ik een 
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documentaire keek dan besef ik wel weer van hoeveel effect we erop hebben. Dan dacht ik echt 

wel van ja we moeten er echt iets aan gaan doen. Ook met z’n allen en niet alleen individueel.  

PR2 en wat trouwens ook hielp, ik weet niet of je die gezien hebt, die documentaire op Netflix, 

Our Planet- 

PR1 ja die heb ik ook gekeken ja.  

PR2 het is een soort van serie en ja dan denk je eigenlijk een soort van oh een natuurserie, en 

het komt ook de hele tijd overal in de spotlight op Netflix en die gaat heel erg over het 

klimaatprobleem en dat ze ook heel erg in plaats van de mooie dingen de niet-mooie dingen 

laten zien-  

PR1 en mede door klimaatverandering 

PR2 ja allemaal door klimaatverandering. En ik denk dat dat eigenlijk best wel slim is dat 

Netflix dat heeft gedaan. Ja ik weet niet of het met opzet was maar ze zette het de hele tijd in 

de spotlight dus mensen gaan dat kijken en dan ja, het is wel gewoon heel sad om te kijken. 

Dan denk je wel van ja… 

OND er moet iets gebeuren! En wat is dan de plek waar jullie de meeste informatie vandaan 

halen? Is dat dan wat jij zegt thuis, of- 

PR1 het internet heel veel. Denk ik.  

PR2 ja internet, maar ook school! Met aardrijkskunde hadden we het er vorig jaar heel veel 

over. En ik heb dus een moeder die aardrijkskunde geeft dus ik krijg dat wel mee en een tante 

die dus klimaatdeskundige is, dus ja ik heb ook veel informatie van thuis gekregen.  

PR1 ja ik ook! En veel internet dus, en ook veel school inderdaad… bij aardrijkskunde, ik heb 

les van haar moeder dus ja (lacht) en dan hebben we het er toch wel over en dan zie je ook dat 

bijvoorbeeld vorig jaar zomer, dan zie je echt dat het een invloed heeft gehad op de temperatuur, 

en daar hebben we het dan over en daar reflecteren we dan weer op bij Aardrijkskunde 

bijvoorbeeld.  

OND en ook bij jullie vriendengroep? Is het een ding waar jullie het er wel eens over hebben? 

PR2 ja! Want een vriendin van ons ………. Die heeft een vader en die zit bij groen links en- 

dus die is nu heel erg voor het klimaat. En die is dus vanaf de klimaatmars, dacht ze, ik ga naar 

de klimaatmars, nu moet ik wel vegetariër worden. En toen is ze dus ook gestopt! En ja met 

haar hebben we het er heel veel over. En sowieso hebben we heel veel discussies vaak in onze 

vriendengroep, dus dat borrelt dan wel weer een beetje op, en dan gaan mensen weer wat 

opzoeken en ja dus we hebben eigenlijk best wel veel vrienden die daar mee bezig zijn ja.  

OND dat helpt natuurlijk ook wel hé dat-  
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PR2 ja en dat maakt het ook veel gemakkelijker om er wat aan te doen want dan denk je van ja 

dan doe ik het ook wel.  

OND ja, ja. En ik ben nog wel benieuwd wat vinden jullie van de term klimaatspijbelaars? Is 

dat iets wat jullie-  

PR2 jaaa 

PR1 ik wil mezelf niet persé een spijbelaar noemen.  

PR2 ik vind het zo, ja ik weet niet. Door spijbelen klink je weer als een of ander radicaal 

persoon, rebels of zo-  

PR1 ook al is het wel rebels (lacht)  

PR2 als een of andere rebel (lacht) maar ik vind het zo goed dat mensen ervoor spijbelen… en 

daarom…. Vind ik het een beetje en onterechte naam.  

OND want ja het heeft een negatieve landing.  

PR2 ja daarom, alsof we dan een beetje gestoorde gekken zijn of zo 

PR1 en ja voor de mening die wij willen uiten geeft het ook wel een beetje een negatief effect. 

En uhm… ik denk ook- want het is niet goed dat we spijbelen, maar waar voor spijbelen we, 

voor het klimaat, ja. Maar ja waar heeft het effect op dat we spijbelen, op ons, maar ja eigenlijk 

vooral op ons en op de scholen. Dus op zich heeft spijbelen niet persé een heel groot effect. Het 

feit dat het spijbelen was.  

Onderbreking van docent  

PR2 oke, je de term, ik heb er zelf niet heel veel over nagedacht eigenlijk. Maar ja op zich, het 

klinkt ook wel een beetje cool, van: klimaatspijbelaars, wow, die hebben invloed.  

OND en denk je dat de stakingen ook veel invloed hebben gehad?  

PR1 nou ja het is wel veel meer aan bod gekomen toch? Of in het nieuws, over dat het er 

uberhaupt was.  

PR2 het heeft nog geen direct effect gehad, ik bedoel de regering heeft er nog niet echt veel aan 

gedaan, alleen ik denk gewoon door de hele tijd die klimaatmarsen en zo, je bereikt er wel 

mensen mee, laten zien dat echt steeds meer mensen erachter staan.  

PR1 al is het wel zo dat we, of nou ja we, wij als jongeren, een gesprek hadden met Rutte, of 

premier Rutte. En dat er toen daardoor wel weer meer mensen tegen hem waren of zo? Ik ben 

niet tegen hem hoor maar, maar dat daardoor wel een soort van beweging verder is ontstaan of 

zo. Tegen wat de overheid slecht doet voor het klimaat, of juist wat ze moet doen voor het 

klimaat.  

PR2 ja dus ik denk dat het wel een goed startpunt is geweest. En dat het nu steeds meer 

verspreidt, ook naar volwassenen en zo. 
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OND en wat is de volgende stap dan?  

PR2 jaaa, dat volwassenen gaan staken! Dat wil- of ja dat hoop ik! En dan niet alleen de 

jongeren dat doen, waarvan bekend staat dat ze niet heel veel invloed hebben persé. Dat dan nu 

ook de volwassenen een keer denken van: oh ja-  

PR1 want het is natuurlijk wel je kind die er staat.  

PR2 we hebben het jaren fout gedaan, en nu moeten onze kinderen later een beetje met dit 

probleem gaan zitten: laten we er zelf wat aan doen! Dus de volgende stap vind ik dat 

volwassenen meer gaan stemmen op Groen Links en zo en partijen die voor- gewoon voor 

klimaatbescherming zijn.  

OND en hoe groot is de rol van de politiek binnen de klimaatstakingen? Hebben jullie je- of 

ook Youth For Climate zich uitgesproken over een politieke voorkeur, of hebben jullie een 

politieke partij erbij betrokken?  

PR1 ik heb eigenlijk niet zo gelet op wat Youth For Climate zelf heeft gedaan eigenlijk  

PR2 nee het is, weet je we volgden ze op Instagram maar het is niet dat ik daardoor- ik was 

altijd al een Groen Links persoon.  

PR1 het was echt meer mijn eigen mening dat ik het heb gedaan en het is zo dat ik niet echt 

heb gelet op wat Youth For Climate heeft gedaan of gezegd. En de politiek is daarin ook niet 

extreem relevant geweest voor mij.  

PR2 nou ja er waren wel veel borden met dat Rutte er wat aan moest doen en zo. Dus ik denk 

eigenlijk dat de leerlingen zelf de politiek er een beetje bij heeft verzonnen.  

PR1 en ik vind ook niet dat het persé allemaal op Rutte moet worden afgeschoven.  

PR2 nee maar ja de staking was wel ook een beetje tegen…. Het was eigenlijk wel- het ging 

wel om de politiek ja- om wetten voor het klimaat en ja- 

PR1 jaa maar ik denk niet dat  

PR2 ik denk dat je dan automatisch gewoon die partijen erbij gaat betrekken.  

PR1 niet ik er persé daarom aan heb meegedaan maar  

PR2 nee nee, zeker niet, maar ik denk wel dat het voor veel mensen daarom een reden was. En 

dat er daardoor uberahpt ook een staking was daarvoor.  

OND en wat vinden jullie van het feit dat er überhaupt nog wordt gepraat over het feit of het 

klimaatprobleem bestaat of niet? En dat het echt een issue is, net zoals de discussie over hoe 

hoog de belastingen moeten zijn?  

PR2 (lacht een beetje)  

PR1 ik vind het best wel erg eigenlijk dat we het er in Nederland zoveel over moeten hebben, 

of het uberhapt wel een feit is.  
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PR2 jaa, ik ja, sorry hoor maar als je gewoon ogen in je hoofd hebt dan snap je toch ook wel 

dat, het is niet iets wat zomaar is aan komen waaien of zo, ik bedoel het is gewoon- het is 

gewoon bewezen dat het door ons en de CO2uitstoot komt. Dus als die debatten, ja, weet je, 

mensen geef nu maar gewoon toe, het is gewoon zo. Dus ik vind het eigenlijk gewoon 

tijdverspilling dat ze er over praten of het wel aan mensen ligt. Je zou het erover moeten hebben 

wat je eraan kan doen.  

OND oke en stel, je zou vanaf morgen Rutte mogen vervangen, je wordt minister-president, 

wat zou dan als allereerste doorvoeren? Het mag op alle niveaus zijn maar wat heeft de meeste 

urgentie?  

PR2 wow okee… dat vind ik echt een moeilijke vraag…, er zijn zoveel dingen die je kan 

verbeteren-  

PR1 -maar ja, het gaat ook weer sowieso een effect hebben op hoe mensen op je gaan reageren 

en zo… 

PR2 oke daar moet ik even over nadenken… 

PR1 misschien iets met iets, iets subtiel in het openbaar vervoer veranderen. Ik weet eigenlijk 

niet of wij daar als politiek uberhapt macht op hebben. Maar ja subsidies of zo? Ja iets van 

subsidies.  

PR1 als je, je kan als regering gewoon zeggen van wij maken je openbaar vervoer goedkoper 

en wij subsidiëren- of ja als jullie minder geld verdienen dan subsidiëren wij dat. En ik zou 

denk ik- ja ik zou toch wel beginnen met een wet tegen al dat slechte omgaan met dieren. En 

dat je wetten maakt voor de omstandigheden of nou ja voor de dieren in slachthuizen en hoe ze 

gehouden worden. Bijvoorbeeld plofkippen, dat, nou ja… ja daar zou ik denk ik mee beginnen. 

OND ja mooi. Oh ja wat ik nog wilde vragen, hebben jullie een soort voorbeeld, met betrekking 

op het klimaat? Iemand waarvan jullie denken, nou die heeft het mooi gezien! (…) of juist niet! 

Dat kan ook natuurlijk.  

PR1 ik heb vooral mijn eigen meningen eigenlijk dat is wel ja-  

PR2 oh je bedoelt een bekend iemand?  

OND ja een bekend iemand, maar het mag eigenlijk iedereen wel zijn wat mij betreft. Gewoon 

iemand die jou heeft geïnspireerd bijvoorbeeld, in hoe hij of zij leeft bijvoorbeeld.  

PR1 ja ik denk dus dat ik van meerdere mensen, niet van één iemand specifiek, maar dat ik van 

meerdere mensen mijn eigen mening heb getrokken.  

PR2 nee ik ook niet, ik denk dat ik eerst gewoon vooral geïnspireerd was door- dat ik een beetje 

een idee heb gekregen door mijn moeder en zo- maar toen zij door had dat het me aansprak is 
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ze natuurlijk door gegaan en omdat ik liet zien dat het me aansprak hebben heel veel mensen 

mij eigenlijk geïnspireerd. Maar ik heb niet persé één voorbeeld of zo.  

OND nee, nee oké. Gaan jullie vrijdag naar de klimaatmars?  

RP1 is er vrijdag weer een klimaatmars?  

OND ja, in Utrecht ook!  

PR1 ooh dat wist ik niet eens.  

PR2 ja nee, ik vind het echt heel stom, maar wij gaan met de familie op vakantie en zo. Maar 

ik had wel willen gaan!  

PR1 uhm ja ik wist niet eens dat er een klimaatmars was eigenlijk. Ik hoor er ook niet extreem 

veel meer over eigenlijk. Nee ik vond de eerste belangrijk, maar ik denk van, je kan het wel de 

hele tijd blijven doen, maar of ik er zo veel moeite in zou tonen om steeds maar weer initiatief 

te nemen om daar heen te gaan… ik weet niet.  

OND denk je dat er een toekomst zit in de klimaatstakingen in Nederland, zoals in Zweden en 

in België, dat het echt wekelijk gebeurt?  

PR1 ja het gebeurt nu ook best wel vaak toch, bij ons?  

OND ja een paar keer 

PR2 ik denk zelf dat, ik denk dat niet dat de klimaatmarsen zelf een direct effect hebben op wat 

er kan gaan veranderen, maar ik denk gewoon dat het heel erg de boodschap verspreidt. Dus ja 

ik vind- ja het heeft sowieso wel effect. Maar ik denk niet dat het een direct effect is van de 

klimaatmarsen.  

OND nee oké. En zouden jullie in de toekomst blijven staken? Stel, dit gaat in de toekomst 

door?  

PR1 ik zou eerder gewoon mijn eigen initiatief doen van wat ik doe voor het klimaat. Maar niet 

persé dat ik zou staken ervoor. Maar gewoon mijn eigen dingen doen, maar misschien wel het 

wrodt verspreiden naar degene die ik ken, maar niet meer een mars meelopen.  

PR2 ik zou misschien niet meer met die staking doorlopen, maar- omdat ze ook steeds wat 

kleiner worden en zo, maar ik zou misschien wel proberen met andere dingen meer invloed te 

krijgen. Dus bijvoorbeeld gewoon dichtbij vrienden proberen te beïnvloeden met- en mensen 

overtuigen en zo. Of je campagnes organiseren of zo, ja het klinkt nu een beetje groot, maar als 

het zou kunnen zou ik me er echt voor inzetten zo. Of, ik schrijf soms ook muziek en ik probeer- 

ik heb laatst een beetje muziek geschreven over klimaat en zo en dat heb ik aan mijn tante laten 

horen- weet je wel, de klimaat-tante, en die zei van ja weet je, omdat dit zo- misschien heeft het 

wel invloed op mensen, misschien kunnen we proberen om het te verspreiden of zo, en op die 

manier probeer ik een beetje om ja  
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OND mooi! Dus eigenlijk willen jullie beiden op je eigen manier, in je eigen leven dingen doen 

die mensen kunnen inspireren en niet persé op grote schaal staken en zo?  

PR2 tenzij je een hele grote groep hebt natuurlijk want ja- 

PR1 en tenzij je, want ik denk dat je meer invloed hebt vanuit jezelf op je vrienden en familie 

en je hele omgeving door wat je doet, in plaats van dat je- soort van wel naar de politiek gericht 

maar soort van niet naar een specifiek persoon die je kent die dat doet- dus dat je meer invloed 

hebt op je vrienden op die manier.  

OND mooie afsluiting. Is er nog iets wat ik heb gemist of wat je me nog wilt vertellen?  

PR2 nou wat wel nog leuk is, wat wij op school doen, is dat wij proberen hier ook een beetje 

verandering door te voeren en wij gaan elk jaar in de vijfde op Romer reis en ik wil volgend 

jaar heel graag met de trein gaan! Dus ja hopelijk lukt dat.  

PR1 en op zich, bedenk ik me nu, zit ik in de leerlingenraad en ik doe daar niet extreem veel, 

maar ik denk wel dat ik dingen kan voorstellen die we kunnen doen, zoals beter afval scheiden 

en zo.  

OND oh ja wacht ik heb nog wel één vraag: zijn jullie ook op andere gebieden maatschappelijk 

betrokken of actief, mee bezig, of is het vooral het klimaatprobleem?  

PR2 nou iets waar ik wel heel erg achtersta is gelijke rechten voor homo’s en lesbo’s en zo. 

Dat is wel iets- maar daar ben ik wel minder mee bezig dan met klimaat. Maar dat is wel een 

ding waar ik wel echt achter sta.  

PR1 nee, ja ook natuurlijk voor de lhbqt maar niet echt verder- ja eigenlijk gewoon wat goed 

is voor de mensen en de dieren en voor de planten, voor gelijkheid, dat soort dingen, maar niet 

persé veel meer.  

OND er zijn geen andere marsen waaraan jullie hebben meegelopen?  

PR2 nee dat niet nee.  

OND oke, nou dan was dat het. Bedankt!  

 

8.5 Interview 4  

Datum  23 mei  

Locatie   Bilthoven  

Leeftijd  17 jaar (man) 

 

OND zou je me eerst willen vertellen aan welke klimaatmarsen je allemaal hebt meegedaan?  
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PR uh 3 van dit jaar, de eerste scholierenstaking o p7 februari, toen gingen we met een groep 

van 130 leerlingen van deze school naar Den Haag toe. Uhh de klimaatmars op 10 maart, de 

landelijk georganiseerde, waaronder ook van de politieke partijen was die toen, in Amsterdam, 

op de dam. Toen regende het wat nogal koud was. Maar het was wel heel mooi! En de 

scholierenstaking daarna, de datum ben ik even kwijt, maar- 14 maart uit mijn hoofd, in 

Amsterdam. En daar was de opkomst wat lager, was volgens mij maar 5000 of zo en dat was 

met de Jeugd van Tegenwoordig dus het was nog best wel een leuk feestje.  

OND wat leuk! En je zei dat je naar de eerste klimaatstaking bent geweest met een hele groep 

van hier. Hoe is dat zo gelopen? Kun je me dat uitleggen?  

PR ja. We hebben hier op school een groep jongeren die zich actief bezighouden met het 

klimaat en het milieu. De miljeugd genaamd. En eigenlijk vanuit die groep kwam dan- toen we 

doorhadden dat het vanuit België ging overslaan naar Nederland en dat er een datum geprikt 

was dat de mars gehouden ging worden, toen hebben wij met die groep gezegd: daar willen we 

ook naar toe. En toen heb ik me daar eigenlijk een beetje als coördinator opgeworpen. Dus dat 

heb ik vervolgens gedaan. En toen heb ik eerst een mail uitgestuurd naar alle werkers, op de 

werkplaats noemen we de leerlingen dan werkers, en toen heb ik een mail gestuurd met een 

aanmeldformulier en zo geregeld dat als mensen zich inschreven, we dat dan zo communiceerde 

met school. We hadden een hele namenlijst en begeleiders voor de trip opgesteld en we zorgden 

ervoor dat alle mensen zich aftekenden in Utrecht en in Den Haag. En dat dan weer 

gecommuniceerd met school, zodat niemand daadwerkelijk aan het spijbelen was, maar gewoon 

‘goed’ aan het spijbelen was zeg maar (lacht). En ja zo is dat een beetje van stand gekomen. En 

die inschrijvingen die gingen best hard. We hebben nu voor de staking van morgen weer zo’n 

inschrijfformulier maar dan met wat minder aanmeldingen. Want we hadden toen we naar Den 

Haag gingen ook bedacht dat het dan wel handig was als we een groepsticket hadden, zodat 

iedereen goedkoop kon gaan reizen. En dat werd heel veel organiseer werk want iedereen moest 

dan een tikkie dat we bij de mail hadden gestuurd ook daadwerkelijk gaan betalen en ook z’n 

emailaders, naam, geboorde datum en zo mee sturen. En toen moesten wij nog de tickets gaan 

verspreiden. En dat werd nogal veel gedoe. En nu zitten we in Utrecht dus dat scheelt. En nu 

hebben we voor morgen een aanmelding of 50, dus we zitten ongeveer op de helft. Maar 

aangezien we er iets minder energie in stoppen dan bij de eerste staking is dat niet zo slecht!  

OND ik vind het alsnog best wel veel! Als ik het vergelijk met andere scholen. Maar hoezo 

denk jij dat er nu minder mensen mee gaan dan de eerste keer?  

PR dat is een goede vraag! Ik weet het niet. Ook misschien omdat het wat minder actueel in de 

media is dan de vorige keer. Wat je de vorige keer heel erg zag was dat in de aanloop naar 7 
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februari toe, was het al een aantal dagen ook echt een onderwerp wat bij elk nieuws item wel 

aan de orde kwam eigenlijk. Waardoor mensen waarschijnlijk dachten van oh dit is in het 

nieuws en ik kan hier ook naar toe, het wordt gefaciliteerd en ik kan vrij krijgen, dus ik ga mee! 

En nu zie je dat bij deze staking wat minder, en wij pakken het ook wat minder energiek op dan 

de vorige keer, we faciliteren wat minder. We hebben de vorige keer bijvoorbeeld ook een 

informatieavond gehouden in de theaterzaal. Daar heb ik toen een presentatie gegeven met dit 

is hoe het werkt, en dit is wat we gaan doen, en ga niet naar de McDonalds zeg maar. En kijk 

uit voor telegraaf journalisten! (lacht) dat een beetje. En dit keer doen we dat iets minder- iets 

minder energie erin. Maar nog steeds wel, het organiseerwerk en ervoor zorgen dat iedereen 

zich kan aanmelden en dat dat wordt gecommuniceerd met school en ik denk dat het vooral te 

maken heeft met dat deze staking wat minder in het nieuws is geweest, het is gewoon wat 

minder aan bod gekomen, waardoor minder mensen ervan af weten. Maar goed: nog steeds 50 

mensen. 

OND ja, nog steeds een hoog aantal! Je zegt dat het via school wordt geregeld. Krijg je dan ook 

vrij ervoor? 

PR ja. Nou ja school zegt officieel: het is spijbelen, maar, dan komt het punt waarop ze het off 

the record doen, wij steunen jullie voor de staking dus dan wordt het gedoogd zeg maar. En dat 

is een beetje hoe school erin staat. Het wordt dus niet behandeld als spijbelen, maar bijvoorbeeld 

morgen moeten we dan wel zorgen dat we de eerste 3 uurtjes, wat is dat dan? Half 9 tot half 11, 

dat we dan wel op school zijn, en daarna kunnen we in principe naar de staking toe. Zo lang we 

maar ons ingeschreven hebben en dat lijstje communiceren met de teamleiders en dat de teams 

hier, en de ouders ervan af weten.  

OND oké. En je zei dat jullie ook een lijstje hebben in Den Haag, dat je daar dan ook moest 

tekenen. Heb je dan ook gezien dat leerlingen alsnog weg gingen of was het wel echt dat de 

leerlingen die gingen…-  

PR ja, we hadden- dat was wel grappig- we hadden 5 begeleiders, met iedereen een man of 20-

25 ongeveer als groepje. En het enige wat die moesten doen was in Utrecht even melden en in 

Den Haag even melden, en dat ging eigenlijk heel soepel. Iedereen heeft zich wel gemeld. En 

dat was in Den Haag nog wel even spannend van: waar gaan we staan in die 14000 scholieren 

die dan langskomen, en toen zijn we uiteindelijk bij de stations-piano gaan verzamelen. En uhh- 

dat ging uiteindelijk wel. De enige keren dat er iemand was die niet had afgetekend bleek later 

dat die wel op school zaten, of ziek waren of zo- dat kan gebeuren. Maar uiteindelijk is dat best 

wel, ja is dat best wel goed gegaan.  
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OND dus je zou wel kunnen zeggen dat alle leerlingen die mee zijn geweest ook wel echt voor 

het klimaat gingen staken?  

PR ja, nou goed, ik kan niet voor iedereen- voor elke leerlingen spreken. En we zijn daarna 

natuurlijk ook wel even de stad in geweest, om even wat te drinken en even wat te shoppen. 

Weet je tuurlijk, maar ik geloof ook wel, en ik heb ook wel heel veel leerlingen gezien waarvan 

ik het niet had gedacht, en die zich alsnog met de volle energie zich ervoor hebben ingezet. Ja 

ik denk wel dat een heel groot deel toch wel echt voor het klimaat is gegaan.  

OND en is het dan ook een onderwerp dat veel speelt hier op school? Ook al voor de stakingen?  

PR ja op zich wel, we besteden er wel veel aandacht aan. Het is wel zo dat iedereen zich bewust 

is van het probleem en dat iedereen weet dat het er is. Ik zou niet willen zeggen dat iedereen er 

even bewust mee bezig is. Nou hebben we dat groepje op school dat zich bezighoudt met milieu, 

dat is nog een klein deel, maar wat wij doen, dat zijn nu nog hele kleine dingen. Maar wat wij 

doen is bijvoorbeeld zorgen voor gescheiden afval in de teams. En dat zorgt er ook al voor dat- 

voor een klein beetje meer realisatie en dergelijke. Dus in die zin zijn we er op school wel mee 

bezig.  

OND oké, en is het dan ook iets waar je veel met elkaar over praat? Met je vrienden 

bijvoorbeeld? Het klimaatprobleem?  

PR nou (lacht) ik ben er zelf persoonlijk niet heel objectief in als klimaatactivist en zo, dus ik 

praat er denk ik iets meer dan gemiddeld over, en ik zou niet durven zeggen hoe een gemiddelde 

werker hier over het klimaat zou praten eigenlijk.  

OND maar het is wel iets dat leeft dus…  

PR ja en ik vermoed ook wel meer dan bij andere scholen.  

OND dat idee krijg ik inderdaad ook. Leuk! En het leeft dus nogal, waar haal jij dan je meeste 

kennis vandaan?  

PR ja ik ben zelf Groen Linkser en dwarser ook, de jongerenorganisatie van Groen Links, en 

ik- nou ja ik ga niet zeggen dat dat is waar ik alle kennis vandaan haal, dat zou niet heel objectief 

zijn, maar ik volg ook zeg maar vrij goed het nieuws en de actualiteiten in die zin, en alles wat 

met het klimaat te maken heeft, ik heb laatst nog een klimaat college van Bas Eikhout gevolgd 

trouwens, dat was erg leuk! Maar uhm waar haal ik mijn informatie vandaan… eigenlijk een 

beetje ja wel de algemene feiten die wel bekend zijn van het klimaat die staan dan vaak in goed 

onderbouwde artikelen, je had dan laatst in aanloop naar de klimaatstaking in het AD een artikel 

met 18 punten over klimaatverandering die gewoon bewezen zijn en die gewoon waar zijn, die 

eigenlijk ook niet ontkend kunnen worden zeg maar. Dat soort uitgebreide artikelen, en De 
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Correspondent heeft ook allemaal van dat soort long reads. Dat soort dingen, daar kan je wel 

goede, objectieve informatie vandaan halen.  

OND dus wel echt vanuit je eigen zoektocht naar kennis, toch wel.  

PR ja  

OND en zijn er dingen in je eigen leven die je doet voor een beter klimaat?  

PR ja, ja, in die zin wel. Ik eet vegetarisch en ik vlieg niet. In principe. 

OND je vliegt helemaal nooit?  

PR nee, ik heb vroeger veel gevlogen toen ik er nog niet zoveel zeggenschap over had. Maar 

nu heb ik gewoon de keus gemaakt om niet te vliegen. En ik weet niet of ik dat in de toekomst 

vol ga houden, want het zou kunnen dat het een keer nodig zou zijn of dat het niet anders kan, 

maar nu in principe niet. Ik heb een treinvakantie gepland van de zomer dus dat is ook leuk! 

Maar uh ja, ik doe zelf wel vrij veel.  

OND en waar denk jij dan dat de ultieme- of niet de ultieme- maar de oplossing voor het 

klimaatprobleem?  

PR niet bij het individu. Kijk ik eet zelf vegetarisch en ik vlieg niet omdat dat de meest 

effectieve dingen zijn die je als persoon kan doen. Maar, uiteindelijk is dat ook een beetje een 

druppel op een gloeiende plaat. En dan kom je zeg maar weer op de feiten die vaak naar boven 

komen zeg maar, dan heb je iets van- wat was het nou? 76 procent van de uitstoot komt van de 

bedrijven zeg maar, dat feitje dat vaak naar voren wordt gebracht. Als je daarnaar gaat kijken, 

dan weet je dat de oplossing van het klimaatprobleem ligt bij het aanpakken van de uitstoot in 

de grootschalige industrie, in de bio-industrie. Daadwerkelijk dat grootschalige aanpakken, en 

dat uh het korte-douchen politiek, dat dat eigenlijk meer een soort bliksemafleider is en wat er 

alleen maar voor zorgt dat zulk soort bedrijven minder maatschappelijke druk ervaren om 

minder te moeten uitstoten. Dat het minder over hun gaat maar meer over wat kunnen we zelf 

doen?  

OND en hoe zie jij de rol van de politiek daarin?  

PR ik denk dat de politiek zich er heel erg voor moet inzetten dat de klimaatdiscussie niet persé, 

ook wel maatschappelijk gevoerd moet worden, dus wat kun je doen om duurzamer te zijn, 

maar vooral moet worden gestuurd van hoe een bedrijf moet worden aangepakt. En dat het niet 

persé de bedrijven aanpakt maar dat het ook met de bedrijven samen werkt nog steeds, dat is 

het meest efficiënte uh… en als ze het dan niet doen, pak ze aan, en zorg dat de uitstoot minder 

wordt, en zorg voor- ja de politiek moet zich echt focussen op de grote impact dingen. En niet 

wat je ziet- het klimaatakkoord is vooral heel veel maatregelen die genomen zijn voor het 

individu, en bijvoorbeeld om het makkelijker te maken om elektrisch te rijden en bijvoorbeeld 
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het stimuleren van korter douchen, minder water gebruiken, het zijn goede initiatieven maar het 

zet uiteindelijk geen zoden aan de dijk. Het is alsof je zandzakken neerlegt bij de Oosterschelde 

zeg maar, om het maar zo te zeggen.  

OND ja ja dat klopt. En stel, jij bent vanaf morgen- je mag Rutte vervangen, wat zou de 

allereerste maatregel zijn die jij zou doorvoeren. Het mag niet (lacht) maar wat zou het 

allereerste zijn dat jij zou veranderen?  

PR oeh heel lastig deze vraag. Uhmm ja kijk als minister-president mag je natuurlijk ook niet 

alles zomaar doen maar stel dat ik alles mocht veranderen… maar dan zou ik een CO2 taks 

willen invoeren die daadwerkelijk ervoor zorgt dat bedrijven moeten gaan verduurzamen want 

de CO2 taks die gepland stond om in te voeren die zou uiteindelijk ook zo marginaal zijn dat- 

in de constructie eromheen- dat bedrijven er uiteindelijk nog geen last van zouden ondervinden. 

En toen heeft de VVD gezegd van we voeren wel een CO2 taks in maar uiteindelijk is daaruit 

gebleken dat het toch geen algemene CO2 taks wordt. En ik zou er dan een algemene van maken 

en er voor zorgen dat de uitstoot, en dan hebben we het niet alleen over de uitstoot in Nederland 

of in Europa want heel veel Nederlandse bedrijven die zitten niet perse in Europa of Nederland, 

en een bedrijf als shell die stoot ook vooral heel veel uit en dan heb je het echt over de Nigeria 

Delta of Alaska en zo en olieboringen, maar dat Europese en Nederlandse bedrijven in ieder 

geval ook daar verantwoordelijk voor worden gehouden en daar eigenlijk zo veel last van 

ondervinden, van die taks, dat ze het wel nodig zouden moeten vinden om te verduurzamen. 

Dan is het een prikkel, misschien wel een negatieve prikkel, om te verduurzamen omdat het 

voortbestaan van het bedrijf in gevaar wordt gebracht. Wat ik- nou ja dat is nog niet eens zo’n 

ramp (lacht) maar goed kijk, een bedrijf als Shell had dan ook weer zo’n festival in Den Haag 

waar we dan heen zijn gegaan. Ik weet niet meer precies hoe het heette maar een bedrijf als 

shell investeert nu 95% van haar budget in fossiele energie en 5% in groene energie en wat ze 

heel breed uitmeten is die 5% groene energie. Dat promoten en marketen ze enorm op. Wat een 

heel verkeerd beeld neerzet van wat het bedrijf werkelijk is. Dus als ze nou daadwerkelijk werk 

zouden maken van die 5% groene energie en voor meer zouden zorgen dan- er gewoon 50, 75 

of zelfs 95% van maken- dan mag zo’n bedrijf blijven bestaan. Prima  

OND ja precies. Dus eigenlijk zou je dan zeggen dat de politiek echt sterke maatregelen moet 

nemen voor de bedrijven dat daar veranderingen in moeten plaats vinden.  

PR ja precies.  

OND wat denk jij persoonlijk dat de oorzaak, of een van de oorzaken is dat dit nog steeds niet 

is gebeurd?  
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PR uuuh een beetje cynisch maar ik denk op dit moment de Nederlands regering, de grootste 

partijen en de bedrijven heel veel- dat er vrij veel lijntjes tussen zitten. En dat die, dat de lobby 

factor in Nederland, maar ook zeker in Europa vrij groot is. Dat zag je bij de dividendbelasting, 

met Unilever. Je zag onmiddellijk dat Unilever en shell heel veel toch wel meer invloed hebben 

dan ze zouden moeten hebben op direct beleid. En weetje, de fossiele industrieën zaten ook aan 

tafel bij het klimaatakkoord, en het zat ook aan tafel bij het opstellen van maatregelen tegen de 

industrie. Wat heel ironisch was want zo konden ze ervoor zorgen dat ze er minder last van 

ondervonden en zo kreeg je uiteindelijk een klimaatakkoord dat werd gelegd bij het individu. 

Wat een soort bliksemafleider werd dus eigenlijk. Uhm dus ja ik denk dat de invloed van grote 

bedrijven nog steeds te groot is in de politiek en dat die lijntjes wel doorgeknipt moeten worden.  

OND ja ja. En je zou ook wel kunnen zeggen dat er een soort kloof is tussen bepaalde 

generaties, de oude generatie die de urgentie niet echt inziet en de jongeren die dat wel zien. 

Zou je dat ook zo zeggen?  

PR ja maar k denk wel dat jogneren in de politiek zich er bewuster van zijn en je hebt natuurlijk 

in de Nederlandse regering eigenlijk geen jongeren zitten. Dat heeft er ook iets mee te maken 

denk ik. Ik denk wel dat het frisser en slagvaardiger zou zijn om een regering- of in elk geval 

een parlement te hebben met meer jongeren en meer mensen die meemaken en actief zullen 

meemaken wat de gevolgen zijn van klimaatverandering en zich er dan dus ook actiever voor 

inzetten.  

OND en hoe zo denk jij dat die jongeren zich er wel actief voor willen inzetten, waar komt die 

urgentie vandaan dat ze allemaal de straat op gaan?  

PR ja een idealistisch antwoord daarop is natuurlijk van wij gaan het zelf meemaken en wij zijn 

de eerste die daar de consequenties van ondervinden en de ouderen zeggen van over mijn lijk, 

ik ben over tien jaar toch dood. Ik denk ook dat het er mee te maken heeft dat deze generatie 

een generatie is die het heel tof vindt om te rebelleren tegen de oudere generaties en dat vind ik 

wel mooi! Dat zag je in de vorige generatie toch wat minder. En het is al even niet meer zo 

geweest en ik vind het prettig dat het toch weer opkomt. En ik vermoed een beetje van beide. 

En ik denk ook wel dat er- ja toch wel sinds de afgelopen 10 jaar- sinds we eigenlijk veel 

duidelijker hebben wat voor impact van klimaatverandering we gaan hebben ook in Nederland. 

Dat deze generatie zich er veel bewuster van is dan de vorige en ook wel veel meer bereid is 

om zich ervoor in te zetten. En dat is wel een groot deel van de oorzaak ja.  

OND en dat bewustzijn, waar komt dat voor jou vandaan? Of wat je om je heen ziet? Hoe komt 

het dat iedereen zich zo bewust ervan is tegenwoordig? Heb je daar ideeën over?  
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PR ja dat is moeilijk. Ja het komt eigenlijk altijd wel een beetje door je omgeving denk ik. Als 

veel mensen in je omgeving zich ergens bewust van zijn, globaal gezegd, dan heeft dat invloed 

en dan ga je er zelf ook in verdiepen en hoe groter dat is hoe meer het spreidt natuurlijk. En ik 

denk dat dat ja dat kan een soort lopend vuurtje zijn, iets dat groeit, en ja- 

OND zijn jullie er thuis veel mee bezig? Ben je- met je gezin?  

PR ja, ja goed iets meer dan gemiddeld maar mijn gezin is ook niet persé een groen links of 

duurzaamheids-gezin, maar uhm ja mijn ouders zijn altijd eigenlijk non-politiek geweest. Maar 

goed kijk sinds ik heel erg actief ben bij groen links en bij dwars en bij de klimaatmarsen is het 

wel zo dat ze er vaker mee bezig zijn dan eerst ja. En ik heb niet het gevoel dat we het er voor 

heel vaak over hebben gehad ofzo dus ja ik weet niet- kijk dat ik bij dwars en bij groen links 

ben beland is, dat komt uiteindelijk kok wel omdat ik het nieuws aan het volgen was en met 

deze onderwerpen bezig was via school en met vrienden. En ik denk dus in zekere zin dat het 

meer leeft dus onder deze leeftijd en onder deze generatie en dat dat indirect, het is een beetje 

vaag hoor, maar dat het toch dus wel meer bewustzijn is dan hiervoor mar ik zou niet durven 

zeggen waardoor dan, ja ik denk dat het heel veel factoren heeft.  

OND zeker. In ieder geval mooi dat het gebeurt. En even terug naar de dag van de 

klimaatstaking. Kun je mij een beetje meenemen in de voorbereiding, de dag van tevoren, de 

dag zelf, wat heb je gedaan qua voorbereiding.  

PR een week van tevoren zijn we begonnen met mailtjes sturen, lijsten opstellen, Excel sheets 

aan maken dat soort dingen. En toen werd op een gegeven moment duidelijk dat we best een 

flink aantal aanmeldingen hadden, en wat hadden ook nog wel discussies over de vraag hoeveel 

invloed een klimaatstaking nou heeft! En dat botste nogal eens, maar goed, toen zijn we die 

maandag met iedereen die zich op dat moment hadden aangemeld, en dat waren toen 80-90 

mensen, en toen hebben we gezegd van oké deze pauze gaan we in de theaterzaal- dan kun je 

gewoon binnenlopen, en dan hou ik even een presentatie met algemene informatie, van hoe laat 

we vertrekken, over het groepsticket, schrijf je in, maak protestborden- leuke borden- en het 

laatste stukje was van kijk uit voor media op de loer zoals Pownews, Telegraaf, Geenstijl dat 

soort dingen en zorg ervoor dat je niet betrapt wordt bij de MacDonalds, Primark of de Burger 

King, dat soort dingen ja. Want straks sta je met je hoofd op twitter ofzo en dat is minder prettig. 

En daar is vervolgens bij de Werkplaats wel goed aan gehouden volgens mij want ik heb 

niemand van ons op de media gespot dus dat was wel prettig. Het leuke was dat na die 

presentatie, we hadden de aanmeldingen al gesloten, en dan kunnen we nu even door met 

praktische zaken, maar dat er daarna nog wel 15-20-25 mensen die eigenlijk gewoon 

aangestoken waren, en in eerste instantie het mailtje niet gezien hadden ofzo, maar dat die 
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zeiden van ik ben bij de presentatie geweest en kan ik me nog aanmelden? Dus ja dat was wel 

leuk hoe het aanstak! Dat was heel mooi. En toen zijn we aan de slag gegaan met die 

groepstickets en dat was nog best wel een groot gedoe en die heeft iedereen via een tikkie 

betaalt. Het waren uiteindelijk meer dan 60 kaartjes en daarna één voor één mailen dus ja dat 

was nog best veel werk. En toen de dag van tevoren, rond een uur of 6 hebben we kartonnen 

dozen gepakt, we waren nog met een man of 5, en toen zijn we borden gaan maken.  

OND wat was de mooiste quote die jullie hadden? Of welke had jij vast/? 

PR ik had een heel groot bord met OPRUTTE, ik zit even te denken met wat we nog meer 

hadden. We hadden wel een paar hele leuke dingen. Ik weet nog dat ik een woordgrap had 

gemaakt met Wiebes maar ik weet m niet meer precies. 

OND had iedereen een bord?  

PR nee we hadden een bord of 15 gemaakt en dat werd dan een beetje afgewisseld. En sommige 

mensen hadden hun eigen borden meegenomen. Ik had een megafoon bij me. Oh ja die dag 

heeft RTH Utrecht ons gevolgd, die waren ons op het spoor gekomen via een tweet of zo die ik 

had gepost, en die hebben ons toen gefilmd. En die verslaggever kwam eerst naar mijn huis en 

toen zijn we naar Utrecht gereden, en daar hadden we dan een interview. En ook nog in Den 

Haag hebben ze ons gevolgd. Toen kwam er dus zo´n krantenartikel met Bilthovense-leerlingen 

staken voor het klimaat of zo. Ja dat was heel leuk. En uh op de dag zelf, ik weet nog wel dat 

we toen eigenlijk heel lang moesten wachten. Want we moesten nog een uur wachten tot de 

meeste mensen zouden komen en toen begon Utrecht centraal heel erg vol te stromen- eerst was 

het heel erg rustig- en toen begon het dus vol te stromen. En wij hadden op dat moment nog het 

idee dat het er 5000 of zo zouden zijn, en dat valt wel mee. En toen begonnen ze om ons heen 

bij spoor 8 -9 uit Den Haag, daar begonnen om ons heen een beetje groepjes te verzamelen. 

Dus overal stonden groepjes van de school en wij wisten niet meer waar we moesten gaan staan 

joh met die begeleiders. En toen zijn we op een gegeven moment maar op die bankjes gaan 

staan met een bord met WP er op, dat heeft een soort van gewerkt, en uh we hadden dus ook 

een begeleider- een begeleider had een formulier en een lijst met namen van Utrecht centraal ja 

– nee, en Den Haag centraal ja – nee, en dan telefoonnummer erbij voor afwezigheid en dat 

werkte eigenlijk heel goed. En uh toen iedereen aan kwam, wij gingen als laatste naar beneden 

en toen gingen we dus naar beneden en toen stond het hele perron vol met mensen. Daar was 

echt geen doorkomen aan. Dat was echt kansloos en ja wij kwamen dus als laatste aan maar 

helemaal achterin was nog zit plek, maar dat had niemand door, maar niet iedereen had het 

gehaald dus toen hebben we in Den Haag ook nog een kwartiertje extra gewacht want toen 

hadden ze de trein later gepakt. Maar in Den Haag kwamen ook nog de treinen aan vanuit 
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Rotterdam, Leiden, Haarlem, Amsterdam en zo en ja Den Haag stroomde echt helemaal vol. 

En echt vanaf elk perron stroomde de leerlingen naar boven, gewoon overal zag je leerlingen 

met borden en actie-dingen, en overal waren die perrons gewoon zwart van de mensen. En wij 

stonden dus met dat groepje- en het was fantastisch- maar wij waren dus met dat groepje ene 

beetje paniekerig, van hoe gaan we iedereen checken en controleren. En toen hebben we een 

plek geclaimd, bij de stations piano, en toen zijn we daar een beetje gaan checken. En daarna 

hebben we iedereen losgelaten van ga maar het is toch niet bij te houden. En ja daar bleken het 

uiteindelijk een man of 15 000 te zijn.  

OND en hoe was de sfeer tijdens de mars zelf?  

PR ik was zelf vooral heel erg verbaasd moet ik eerlijk zeggen, en onder de indruk. Ik bedoel 

ik heb vrij veel demonstraties meegemaakt maar ik had nog nooit meegemaakt dat zoveel van 

mijn leeftijdsgenoten ook vooral en scholieren ook vooral waarvan ik het niet had zien 

aankomen, dat die zich zo erg gingen inzetten, het was zo’n ontzettend groot aantal. Het 

grappige is- het grote verschil is tussen deze demonstraties dus als ik met dwars demonstreer 

of met scholieren is dat- ik als ik een demonstratie leus door mijn microfoon schreeuw dat 

iedereen terug schreeuwt. En dat je weet wat het antwoord daarop is. En nu was het af en toe 

zo, dan schreeuwde ik een zin en dan wist niemand wat het antwoord was- en wat ze moeten 

reageren en dan was het gewoon stil… (lacht) ja dat komt omdat het allemaal scholieren zijn, 

dat was wel ook heel grappig.  

OND dus je zou kunnen zeggen dat het geen ervaren stakers waren, geen mensen die-  

PR nee duidelijk niet, maar dat maakte het ook wel weer heel leuk, dat het duidelijk mensen 

waren die zich voor het eerste ergens voor inzetten. Dat vond ik ook wel weer wat hebben!  

OND en heb je nog andere mensen gesproken buiten leerlingen van de werkplaats?  

PR daar? Nou ik kwam daar toevallig iemand van scholieren.com en van Groen Links- die ik 

dan allemaal al kenden- en van Earth Strike, die kwam ik daar dan wel tegen. Maar het was 

voornamelijk één grote chaos, dus ja ik had ook dat ik dacht van ik heb die mensen van mijn 

school al 2 uur niet gezien, waar zijn ze? Maar ja we waren, en dat vond ik ook wel weer mooi, 

de organisaties en de studenten organisaties en die politieke jogneren bewegingen, die hadden 

zich er ook bij aangesloten, zonder organisator te zijn. En Youth For Climate had ook gezegd 

van we laten ons niet politiek kapen. Dus de organisaties zaten er niet achter, maar die waren 

alsnog, wat je niet vaak ziet, maar die waren alsnog gekomen en sloten zich erbij aan. En dat 

was wel mooi. En ja dat was het wel zo’n beetje.  
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OND en wat zou je zeggen over de groep als geheel. Je zei al dat het chaotisch was, en dat het 

geen ervaren stakers waren en dat het heel druk was, maar voelde je je wel onderdeel van het 

geheel? Van alle klimaatstakers? 

PR ik had wel het idee dat het een beweging was ja, dat iedereen dacht van dat is iets nieuws- 

en het was vooral iets heel erg nieuws. Niemand had dit eerder, dat scholier zeg maar voor één 

doel de straat op gaan. En iedereen had dat gevoel ook wel volgens mij maar de sfeer was ook 

heel erg a) ik begrijp niet wat hier gebeurt b) dit is fantastisch en c) dit is leuk zeg maar (lacht) 

dat was een beetje de sfeer, dus het was allemaal heel vrolijk en heel gemoedelijk en ja ik had 

wel het gevoel onderdeel te zijn van een grote groep die ergens voor stond, ja. En je had 

natuurlijk best een aardige groep scholieren die daarnaartoe gingen niet voor het klimaat en uh 

die het in de kern vast wel eens zou zijn met de standpunten van die beweging die vast ook wel 

vind dat er een rechtvaardiger klimaatbeleid moet komen maar die daar niet persé veel van 

weet. Of een dagje Den Haag vooral heel leuk vindt, prima! Kan. Maar die laten nog steeds hun 

stem horen op die manier door mee te lopen. En misschien zijn ze er wel niet actief mee bezig, 

ze steunen die beweging wel op die manier. En als ze daarna naar de MacDonalds gaan, ja je 

kunt ze daarop afstraffen als je wilt, maar je kunt ook zeggen, ze zijn wel me de trein daarnaar 

toe gekomen, ze zijn niet gaan rijden, snap je, je kunt het ook omdraaien. Maar- 

OND er is eigenlijk altijd wel iets negatiefs te vinden.  

PR ja er is altijd wel iets negatiefs te vinden! Als je bij een demonstratie iets wilt- kijk je kan 

niet idealistisch zijn zonder ook ergens hypocriet te zijn. Dat is onmogelijk, en het is vooral ook 

heel kinderachtig van de media natuurlijk, dat zag je ook bij het filiaal van de Burger King, die 

al verlaten was, en dan stonden daar nog een rijtje journalisten te wachten tot er scholieren 

zouden komen. En dan ja- wat is dat nou voor journalistiek?  

OND en de media hebben natuurlijk ook veelvuldig de term klimaatspijbelaars gebruikt. Wat 

vind je van die term?  

PR ja. Ja het is een soort geuzennaam geworden eigenlijk. Het wordt een beetje door elkaar 

gebruikt, klimaatstakers, klimaatspijbelaars, ik vind het prima. Kijk, het spijbelen is vooral iets 

wat weerzin oproept bij boze mensen op facebook, maar uiteindelijk den ik juist dat het goed 

geadopteerd kan worden met we spijbelen voor een doel, we spijbelen met een reden, we 

spijbelen juist omdat dan impact heeft zeg maar. Het spijbelen heeft een grondslag, namelijk, 

als je in een weekend gaat dan is het signaal niet zo groot. De verlaten scholen zijn ook een 

signaal zeg maar  

OND dus het heeft een extra impact?  

PR ja het heeft een extra impact dat er spijbelen bij zit inderdaad.  
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OND en hoe zie je de toekomst van de klimaatstakingen van scholieren?  

PR ik had graag gezien dat na 7 februari de beweging structureler verder ging en dat we- nou 

ja zoals in België is een beetje ambitieus want die deden het wekelijks met 1000en mensen. 

Maar in ieder geval iets opbouwends. Het duurde even voor er een tweede klimaatstaking was. 

Ik vond het ook jammer dat die Youth For Climate- ik had toch het gevoel dat die zich een 

beetje hadden laten inpakken door Rutte en Wiebes in het torentje, die hadden een gesprek 

gehad, en daarna had ik eigenlijk het gevoel dat ze zoiets hadden van we hebben gepraat, en nu 

is het goed. Nu komt het goed en we hebben de wereld gered. En dat vond ik een beetje jammer. 

Want het is heel goed natuurlijk, wat Rutte doet. Die knuffelt ze gewoon dood. Dat doet hij heel 

tactisch. Maar ik had het mooi gevonden als die beweging zich structureler had doorgezet en ik 

hoop vooral dat morgen de opkomst in ieder geval hoger is dan in Amsterdam, laten we zeggen 

boven de 8000, dat zou ik mooi vinden. Ik denk ook dat het kan, Utrecht is een mooie locatie, 

iedereen kan er zo komen uhmm Ik hoop ook dat het daarna wat structureler wordt, dat het 

daarna- want ook al sta je ergens maar met een man of 1000 ook al sta je ergens met z’n 20en 

te zwaaien met een vlag in Slochteren. Het werkt, het valt op. Mensen kijken sowieso wel even 

op van hun telefoon. Dus wat mij betreft zorgt de organisatie van Youth for Climate ervoor, of 

andere organisaties in Nederland die zich daarmee bezighouden, dat het in elk geval wat 

gecoördineerder en gestructureerde wordt, en niet van we prikken eens in de twee maanden een 

datum en dat is het.  

OND en wat zou dan het doel zijn van die stakingen? Waarom zou je het dan vaker willen?  

PR ja er moet wel een doel achter zitten natuurlijk. In België hebben ze gezegd, we stoppen 

niet voordat er daadwerkelijk goed klimaatbeleid komt en dan kun je zeggen dat is onrealistisch, 

maar dan kun je ook zeggen het is wel sterk. Want dan laat je zien dat het een beweging is die 

daadwerkelijk de lange adem kan volhouden. En dat het niet alleen is van het krijgt veel 

aandacht in de media en daarna gebeurt er niks meer en dan gaat het uitsterven. Dat zie je vaker. 

Dat het een beetje een hype gebeuren is. En als je doorgaat en laat zien dat het een lange termijn 

beweging is waar mensen langdurig achterstaan dan blijft het ook langdurig onder de aandacht, 

en dan heeft het ook- weet je wat in het land speelt, speelt ook in de politiek. Wat er in de media 

is, wordt ook behandeld in de tweede kamer. Op het moment dat je langdurig iets in de media 

hebt over het klimaat, is klimaat altijd een thema dat ook in Den Haag behandeld wordt. Dus in 

die zin dragen de klimaat stakingen er wel aan bij ja. 

OND dus de aandacht vestigen op-  
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PR ja absoluut. Al is het ook maar gewoon bijdragen aan het bewust zijn van het probleem. 

Dan is het al hartstikke mooi. En morgen gaan als ik me niet vergis in- in meer dan 90 landen? 

Mensen op straat of zo?  

OND ja het is heel groot.  

PR ik bedoel als je dat allemaal bij elkaar optelt dan heb je een gigantische beweging 

OND oké, en als we vooruitkijken, of een paar jaar ben je aan het studeren en zo hoe denk jij 

dat je je dan nog gaat inzetten voor het klimaat?  

PR ik hoop- ik denk dan dat ik nog steeds bij dwars en groen links zit en ik denk ook wel dat 

ik dan nog actief demonstreer. Misschien- ik vermoed niet dat mijn studie iets met klimaat te 

maken gaat hebben in zeg maar de wetenschappelijke zin. Omdat ik niet zo goed ben in bèta 

dingen. Maar qua politiek actief zijn en mij inzetten voor het klimaat op zowel gemeentelijk of 

provinciale politiek- dat weet ik nog niet- ik wil dat nog wel even blijven doen ja.  

OND dus je ziet wel een toekomst in de klimaat activistische hoek voor jezelf?  

PR  ja zeker, als er niks gebeurt wel ja. Als het probleem wordt opgelost is het niet meer nodig.  

OND denk je dat het nog lang nodig is.  

PR zoals het er nu naar uit ziet wel, maar ik hoop van niet.  

OND is er nog iets wat je kwijt wilt?  

PR nee niet per se, maar het is denk ik wel belangrijk om te bedenken dat ik niet heel objectief 

ben want ik ben een actief groen linkser.  

 

8.6 Interview 5  

Datum  23 mei  

Locatie   Bilthoven  

Leeftijd  Vrouw (17 jaar) en vrouw (17 jaar) 

 

OND super leuk dat jullie mee willen doen! Zouden jullie me eerst willen vertellen bij welke 

klimaatmarsen je aanwezig bent geweest?   

PR2 ik ben alleen naar die van Den Haag geweest.  

PR1 ja ik ben naar die van Amsterdam geweest en dus ook naar die van Den Haag  

OND oké, en hoe zijn jullie erbij gekomen dat er een klimaatmars was? 

PR2 nou we zitten beide bij mileujeugd, dat is een soort van club die zich inzet voor klimaat 

op school. En we hadden daar het idee om of mee te doen met de klimaatmars met zoveel 

mogelijk mensen van school, of er zelf dan een te organiseren, en dan meer in de buurt. En toen 
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eigenlijk hoorde we van heel veel mensen belangstelling om ook echt daar heen te gaan. En 

toen zijn we gewoon met z’n allen gegaan.  

PR1 ja en eerst wisten we nog niet dat het zo groot zou worden dus toen was er inderdaad het 

idee om ja echt meer lokaal een klimaatmars te organiseren, maar dat is verder niet echt 

helemaal van de grond gekomen, dat was ook niet nodig dus. En Nina heeft best wel veel met 

het hele uuh- 

PR2 (lacht) wat?  

PR1 ja het mailen en de organisatie en zorgen dat alles komt.  

OND echt de organisatie kant ervan?  

RP1 ja samen met Jens heb ik dat een beetje gedaan ja.  

OND en hoe is het eigenlijk dan bij de Miljeugd terecht gekomen? Is er iemand geweest die het 

heeft gelezen of- 

PR1 nou de eerste keer weet ik niet meer want dat is al best wel een tijdje geleden maar 

waarschijnlijk heeft iemand het gewoon op Instagram of in het nieuws gezien of zo en die heeft 

het dan in de groep gegooid. Vaak is het ook zo dat- bij de eerste was dat zo en bij de tweede 

ook- dat in het mailtje dat wordt rondgestuurd of in de vergadering wordt het gezegd van wat 

gaan we doen met de klimaatstaking?  

PR2 en ik denk inderdaad dat de eerste keer er iemand was die het in het nieuws heeft gezien 

en in de groep heeft gegooid met allemaal vriendinnen en vrienden en dat die vanaf daar in de 

miljeugd is gezet. Dus het is een soort van- ja via de media en via app naar de school.  

OND en kunnen je jullie me een beetje meenemen op de dag zelf? Ik ben er niet bij geweest 

maar kan je vertellen hoe die dag verliep?  

PR1 nou de eerste keer dat we gingen was heel intensief geregeld, toen kwamen er volgens mij 

ook honderd- honderdtien- honderddertig mensen gingen mee. Nou en toen hebben we ook echt 

een dag van tevoren een bijeenkomst georganiseerd in de grote zaal hier en toen hadden we nog 

even uitleg gegeven en gezegd van ga niet naar de MacDonalds als je klaar bent (lacht) en 

ideeën voor protestleuzen en zo en toen hadden we het dus heel intensief georganiseerd en toen 

kwamen er dus ook heel veel mensen uuuh en toen ja stonden we ook echt op het station in 

utrecht-  

PR2 en iedereen, en we hadden gezorgd dat iedereen die mee ging ook een groepsticket had 

zodat het wat goedkoper was. Want je moet het wel allemaal zelf betalen.  

PR1 en toen ja toen waren we dus met een groepje van een paar mensen uit miljeugd en een 

paar mensen uit onze groep zeg maar uhm wel alle mensen afgetekend die er waren. Dat 

moesten we toen ook echt doorgeven aan school dat ze er waren dat ze ook wel echt gingen 
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klimaatspijbelen en niet gewoon spijbelen. En je toen kwamen we op Den Haag aan en toen 

daar nog een beetje mensen zoeken en zo maar dat-  

PR2 vooral veel zoeken was het (lacht)  

PR1 ja dat was het wel ook een beetje ja en ja toen liepen we daar heen en toen was het gewoon 

ja 

PR2 ja en toen liepen we dus naar het malieveld en daar- we waren best wel een beetje aan het 

begin want we hadden een trein te vroeg genomen, zoals altijd. Opeens en toen zagen we 

allemaal mensen met borden, en die gewoon even oud waren als wij, en van de helft van de 

mensen dachten we van zijn jullie hier echt voor het klimaat of gewoon om te spijbelen? 

PR1 maar het maakt ook niet zoveel uit  

PR2 nee het maakt ook niet zoveel uit. En we wisten niet zo goed waar we heen moesten dus 

we stonden daar heel erg lang maar een beetje heen en weer te lopen met onze borden en het 

waaide heel hard dus alles klapte zo om. We hadden samen een heel groot bord vast, was echt 

verschrikkelijk.  

OND wat stond er op jullie bord?   

PR2 choose your future stond erop  

PR1 ja en dan hadden we aan de ene kant een fabriek en dan aan de andere kant een bos en zo  

PR2 we hadden ook lekker veel getekend en zo, dat werkt lekker op de empathie (lacht) en toen 

daarna dus gingen we lopen en dat vond ik echt heel erg cool! Ik vond het echt heel erg leuk ja  

PR1 ja ik vond het ook heel erg vet! Ik had zelf ook nog nooit eerder een protest meegdaan of 

zo dus het was best wel indrukwekkend om te zien. En dan ging ik op iemands rug zitten en 

dan kon je zo over alle mensen heen kijken. Dat was wel heel gaaf.  

PR2 ja en het was ook wel heel erg leuk want normaal zie je dat ook wel in geschiedenisboeken 

dat mensen gaan staken en zo en dat hebben wij nog nooit gedaan. En het was ook allemaal 

heel erg lief, volgens mij, niemand ging iets kapot maken of zo- ja  

OND en hoe zou je de sfeer dan omschrijven?   

PR2 ja nou het was- iedereen was heel gezellig maar iedereen was wel zo van ik ben iets goeds 

aan het doen 

PR1 jaa maar- al hoorde ik wel wat mensen schreeuwen van ik wil iets vandaliseren! Of zo 

maar niemand wist wat en hoe (lacht)  

PR2 dat was wel heel grappig ja (lacht) maar dan hoor je opeens van achter heel hard 

geschreeuw of gegil en dan ging je zelf meeschreeuwen en je schreeuwt natuurlijk maar een 

bepaalde lengte en dan hoor je dat door de hele straat zo heen. En dat was echt heel vet! En 
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Jens- die had een hele gezellig microfoon mee- megafoon- en iedereen begon helemaal mee te 

zingen. Dat was echt leuk. Het voelde wel empowering.  

OND en hebben jullie nog andere mensen gesproken, buiten de werkplaats? Nog nieuwe 

mensen leren kennen?   

PR2 ja per ongeluk- ja dan gingen ze mee zingen met de liedjes van Jens en dan begonnen wij 

daar over te lachen en dan zeiden ze zo van eeuh wat nou en dan waren wij van jullie kennen 

Jens niet eens! Dat vonden we heel leuk! 

PR1 en het was niet echt alsof je mensen leert kennen, maar het was wel een beetje van ja jullie 

zijn hetzelfde als wij 

OND voelde je je echt onderdeel van de groep?   

PR2 ja… 

PR1 nou ja wat ik- de eerste misschien nog wel minder dan de tweede, want de tweede waren 

er dus echt weinig mensen en dan krijg je gelijk die intieme sfeer en ja toen regende het ook 

dus iedereen had van die regenkleding aan en was zeiknat en ja dat- ja dat was wel meer een 

soort van bonding of zo  

OND jullie zijn dus best wel betrokken bij het klimaatprobleem. Was dat ook al zo voor de 

stakingen?  

PR2 ja heel erg.  

PR1 ja daarvoor ook al  

OND hoe is dat zo gekomen?  

PR2 nou mijn moeder werkt bij natuurmonumenten en daarvoor bij Staatsbosbeheer dus als je- 

je rolt er vanzelf heel erg in en uh ik was ook al heel lang van plan om mijn pws over iets van 

klimaat te doen dus ja ik ben altijd wel geinteresseeerd gewest en ik wil er ook wel wat mee 

gaan doen, maar ik weet nog niet wat.  

PR1 ja mijn moeder doet ook wel veel met natuur zeg maar, niet direct met klimaat, maar ik 

denk dat het daar ook wel een beetje vandaan komt en voor de rest vind ik ook gewoon kranten- 

ja ik lees ook gewoon veel kranten en dan zie je ook gewoon dat het nodig is zeg maar 

OND en waar halen jullie dan de meeste kennis vandaan? Over het klimaatprobleem?  

PR2 ik denk ja heel stom- 

PR1 nou ja de meeste kennis haal je wel gewoon van social media omdat dat het meeste op je 

afkomt, maar ik denk dat de meeste- als ik er echt naar op zoek ga, als ik echt feiten wil weten 

dan zoek ik dat gewoon op in een online krant of zo  

PR2 ja en ik leer ook gewoon heel veel van vriendinnen en zo die dan weer andere informatie 

weten dan ik 
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OND praten jullie er onderling veel over?  

PR2 ik heb wel een paar vriendinnen met wie ik er veel over praat. Ik heb ook wel echt zoiets 

van waarom wordt er niet veranderd zo op deze manier?  

OND en denk je dat jullie daar uniek in zijn, of denk dat je dat dat school breed ook wel echt 

aan de hand is?  

PR1 nou het is ook wel echt onze hele vriendengroep die zo- die zijn er wel extra in betrokken. 

En ik denk ook sowieso dat onze vriendengroep in het algemeen vrij veel betrokken is bij de 

politiek. Maar over het algemeen denk ik wel dat over de hele school het ook wel boven 

gemiddeld is want ze gooien het ook wel echt op duurzaam en zo… 

PR2 ja en je groeit ook wel echt op in de natuur ik bedoel kijk om je heen! Dus dan word je er 

ook een beetje, ja- want wij zien het ook! Dat je er ook gewoon vanuit gaat dat er natuur is en 

dat- ja ik weet eigenlijk niet hoe dat is bij iedereen! Maar ik merk wel dat wij, qua 

vriendengroep, veel bezig zijn met natuur en scheiden van afval en zo  

PR1 ook heel veel mensen die dus bij miljeugd zitten  

PR2 en ook bijvoorbeeld met miljeugd, ons eerste plan was dat tijdens sinterklaas, een soort 

middag konden we dan vieren en dan kon je of voor een pizza kiezen of voor een kadootje van 

sinterklaas. En dan kon je dus voor zo’n zakje kiezen, voor een dopper of voor een geit doneren- 

PR1 ja van zo’n, doneer een geit site  

PR2 ja precies en heel veel mensen hadden doppers en zakjes en dat is best wel snel- ja in ons 

domein is dat best wel snel zo gegaan 

OND dus je steekt elkaar dan er mee aan? Of-  

PR2 ja je steekt elkaar wel aan ja. En best weinig mensen hadden een pizza, of die deelden dan 

met vriendinnen. En de ander kreeg dan iets anders.  

OND  en is het zo dat jullie het dan ook over andere maatschappelijke problemen hebben? Of 

is het klimaatprobleem wel echt- staat dat centraal?  

PR1 ja nee eigenlijk wel- 

PR2 ja de politiek, daar maken we grapjes over, over Thierry Baudet en zo (lacht) maar ja… 

voor de rest… niet echt.  

PR1 ja nou welke maatschappelijke problemen? Daar moet ik even over nadenken… nou niet 

persé over immigratie of zo dat komt gewoon een stuk minder dichterbij dan klimaat maar 

gewoon uhm… ja we hebben het wel iets meer dan gemiddeld over dingen en over politiek en 

zo dan andere mensen 

PR2 ja en bijvoorbeeld ook over studies, studeren, kamernood dat soort dingen. Maar niet echt 

over hele grote wereldproblemen, behalve over klimaat  
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OND en wat denk je dat de reden is dat zoveel jongeren daar nu ineens mee bezig zijn? Want 

het is wel iets nieuws.  

PR1 ja ik denk ook wel dat… ja… ja sowieso dat het besef nu komt dat het belangrijk is en dat 

het nodig is. En ik denk ook dat het zo is dat het iets geeft waardoor je weer kan gaan 

protesteren. Het protesteren op zich is natuurlijk ook gewoon wat een drang is of zo en dat het 

een beetje nieuw is en zo. En dan hoor je dat ze het in de jaren ’60 ook deden en dan dank je- 

ja het is ook wel gewoon leuk om daaraan mee te doen denk ik.  

PR2 ja en ik denk ook dat natuur- vanaf dat je heel klein bent vind je dieren al heel leuk en dus 

al vanaf dat je klein bent zie je dan al eendjes doodgaan of zo en dan zie je nu dat het echt een 

groot probleem is waardoor die eendjes doodgaan en ik denk- ja misschien zit er dan nog steeds 

iets in je die dan denk van oh 

OND het is dan een beetje zo gegroeid?  

PR2 ja misschien zit het altijd al in je dat je de natuur wil redden.  

OND en wat is dan het punt dat je echt dacht van oké nu is het klimaat echt een probleem? Is 

er een kantelpunt geweest?  

PR2 nou misschien wilde ik altijd al wat eraan doen en door die staking kon ik er wat aan doen, 

misschien … 

OND dat je een soort van handvat had?  

RP2 ja want ik had het zelf niet echt snel opgezet ofzo, ik zou daar niet aan denken, dat het ook 

zo’n succes was.  

OND en bij jou? Hoe is dat zo gekomen?  

PR1 nee ik denk dat het allemaal geleidelijk gaat, dat je er iets aan gaat doen, gewoon minder 

vlees gaat eten en dat soort dingen. Maar er is niet echt een kantelpunt geweest dat ik dacht nu 

gaan we het doen, het is echt heel geleidelijk gegaan. En toevallig organiseerde ze toen een 

staking en daar ga je dan aan mee doen, als je er toch al mee bezig bent.  

PR2 ja ik denk dat wij ook een goede leeftijd ervoor hebben omdat we er al meer vanaf weten 

dan zeg maar eersteklassers, en wij hebben nu ook een soort van, ja ik weet niet, ik denk dat 

het goed is voor onze leeftijd om te staken of te protesteren ofzo. Het komt mooi samen of zo. 

Ik denk dat als het een paar jaar geleden was dan zouden we trouwens niet eens mee mogen van 

school, maar ik vind het wel fijn dat het nu is. En je kan ook alleen met de trein reizen en zo.  

OND en doen jullie in je eigen leven veel voor het klimaat?  

PR2 ja voeding let ik op.  

PR1 ja weinig vlees eten 

PR2 bakjes gebruiken, en die zakjes de hele tijd 
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OND en hoe ver zouden jullie bereid zijn om te gaan? Zou je ook heel extreem worden?  

PR1 nou ik vloog sowieso al weinig- echt heel weinig, en nu deze zomer gaan we met de trein 

op vakantie en voor volgend jaar hebben we dat eigenlijk ook al een beetje gepland dus ja het 

is niet dat ik het mis of zo want eerst vloog ik ook al bijna niet. Maar extreme maatregelen voor 

mij?  

OND ja je kan het ook niet doen, als je denkt dat dat niet nodig is bijvoorbeeld 

PR2 ja… ik vloog vroeger nooit en nu dit jaar heb ik wel toevallig een paar keer gevlogen ook 

met examenreis en zo- daar willen we ook wat aan gaan doen met transport en zo en daar willen 

we nu ook wat op verzinnen. Maar wat ik heel klein dan doe is gewoon, ik plant heel veel 

bloemen in de tuin, en ja dat werkt niet persé, het is ook niet echt een maatregel die ik neem 

maar ja 

PR1 en ja ik woon ook in een bos en we gaan nu bijenkorven neer zetten en dat ja- dat iets wat 

mijn moeder doet en ja dan heb je er toch wel weer mee bezig. 

PR2 ja, en ja, toch weer door mijn moeder! Maar daardoor ben ik er heel erg in de buurt- hoe 

noem je dat- ja gewoon op kleine schaal ben ik er- ja met cultuurlandschap en bloemen op de 

Heides en zo en ja daar ben ik dan toen ik klein was heel erg mee- heel erg aan blootgesteld en 

dus daardoor is het voor mij ook heel erg leuk om te doen dat soort dingen. En ik denk dat het 

als kind en ook als tiener dat je leert om met dit soort projecten bezig te zijn en bijvoorbeeld 

dingen op vlees gebied, daar wordt dan helemaal niks over uitgelegd op school. Dan hebben 

we een vak “gezonde school” en dan leer je dat roken en alcohol slecht is maar je leert nooit 

dat vlees slecht is.  

OND is het op jullie school vanuit de lessen dan niet heel erg een ding?  

PR1 nee dat wordt nog wel te weinig- vinden wij 

PR2 ja en daarom willen wij met miljeugd daar ook wat aan gaan doen. En bijvoorbeeld we 

hebben dan van die tussenweken in de onderbouw en dat we dan een week eraan gaan besteden 

van hoe moet je dit gaan hergebruiken? En dat soort dingen 

OND en wat zien jullie als oplossing voor het klimaatprobleem? Op alle niveaus mag je iets 

zeggen natuurlijk  

PR1 ik denk sowieso dat een duurzaam alternatief beter bereikbaar moet zijn. Ook voor mensen 

met minder inkomen en dat moet dan ook echt uit de politiek komen 

PR2 ja precies en ook dat dingen zoals vlees en slechte auto’s en dingen dat het zeg maar 

moeilijker wordt om daar aan te komen en dat je ervoor moet kiezen. Dus dat het niet de eerste 

keus is maar dat je ervoor moet kiezen dat je iets slechts doet- dat je het goede krijgt en dat je 

moet kiezen voor iets slechts.  
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PR1 maar ja ook echt dat het goede ook echt gesubsidieerd wordt zeg maar  

OND en ligt de oplossing dan bij de politiek, de bedrijven of bij de individu zelf?  

PR2 bedrijven… denk ik… 

PR1 ja maar daardoor denk ik ook politiek want die moeten natuurlijk gewoon de bedrijven… 

PR2 nou ja het is, het werk, allemaal op elkaar. Maar zeg maar als de politiek niet iets gaat 

doen voor de bedrijven, dan kunnen wij niet iets doen voor onszelf. Wan als het niet wordt 

aangeboden dan kunnen we- 

PR1 ja en het moet natuurlijk ook gewoon uit de mens komen, het idee dat bedrijven het niet 

in hun eentje doen en zoen dat je dan- je kan- je moet het natuurlijk ook gewoon doen omdat je 

het anders niet kan vragen van de politiek en van de bedrijven, of kan eisen dat zij duurzamer 

worden als je het niet zelf doet. En het is ook gewoon- ik zou ook wel iets willen zien van een 

soort onderzoek waaraan je echt kan zien van als ik dit doe zoveel impact heeft dit dan echt, en 

als de bedrijven dit doen dan hoeveel impact zou dit dan hebben. Maar ik denk toch dat je in 

ieder geval eerst bij je zelf moet beginnen, zodat je kan eisen dat andere mensen en bedrijven 

het ook doen.  

PR2 ik denk dat bewustwording één van de belangrijkste dingen is voor iedereen, en dat 

daarnaast het geld beter gestopt kan worden in echt grote dingen die echt heel veel impact 

hebben als die weg zijn. Zoals kolencentrales in Polen of zo en het allergrootste deel van de 

wereld, en als iedereen daar iets in stopt, dus niet alleen Nederland maar voor de hele wereld, 

dan red je het klimaatprobleem. Maar je gaat niet als Nederland in Polen geld geven zodat ze 

daar een kolencentrale kunnen sluiten. Dus het moet echt een ding worden waar de wereld zich 

mee gaat bemoeien en niet een land alleen. 

OND en stel je mag vanaf morgen Rutte vervangen, wat zou je dan als eerste veranderen? Wat 

zou een oplossing zijn vanuit de politiek?   

PR1 uuh.. Vliegtaks denk ik? Ja ik had zoiets gelezen dat binnen 2070 of 2050 dat uh als we- 

het- als de vliegindustrie zou blijven groeien dat dan de hele luchtvaart verantwoordelijk was 

voor wat de hele wereld nu zou mogen uitstoten volgens het Parijs akkoord, en dat vond ik toch 

wel heel erg shockerend  want ik- ja ik zou sowieso iets aan de luchtvaart doen en aan het vlees. 

Ja luchtvaart en vlees zou ik meer belasten.  

PR2 ja luchtvaart, vlees en het sluiten van slechte bronnen zoals kolencentrales. En dan 

voornamelijk waar het niet goed is geregeld want-  

PR1 maar in Nederland valt het allemaal nog wel mee-  

PR2 ja in Nederland is het nog wel weinig zo, maar ja- dan zou ik naar de Europese- daarom 

moeten we allemaal stemmen vandaag! (lacht) maar het is vooral belangrijk dat Europa en 



Verhoof, 5701937  97 

 

eigenlijk ja gewoond e hele wereld echt gaat samenwerken voor een daadwerkelijke oplossing 

en niet naar korte termijn oplossingen  

OND en hoe zien jullie de rol van de klimaatstakingen hierin?  

PR2 daar- ja dat vind ik dus heel moeilijk- 

PR1 ja dat vind ik ook heel moeilijk- 

PR2 ja want je weet niet hoeveel impact het heeft en ik… 

PR1 je doet eigenlijk wel mee voor de zekerheid en je doet dan wel mee, maar ook een beetje 

voor de zekerheid, maar in eider geval ook om te laten zien dat we vinden dat er echt iets moet 

gebeuren om een soort van nieuw tijdperk in te luiden van we moeten echt iets aan het klimaat 

gaan doen.  

PR2 en wat ik dus eigenlijk heel eng vind is dat- ik ben zeg maar gewoon bang dat de mensen 

die dit opzetten, dat die als ze hun standpunten moeten vertellen aan de kamer en het moet er 

dan doorheen komen, en ze hebben wel een hele achterban maar ik ben bang dat het gewoon 

geen realistische dingen zijn omdat we zo jong zijn. En dat omdat we zo jong zijn en we op 

school zouden moeten zitten ze zeggen van die weten niet waar ze mee bezig zijn. Maar het is 

toch wel echt onze generatie die er verandering in moet brengen, want wij moeten er mee leven, 

en onze kinderen en kleinkinderen.  

PR1 ja ik denk dat het in ieder geval, al heeft het geen invloed op de politiek maar het heeft 

wel al invloed op mensen die er normaal gesproken niks aan zouden doen. Want bijvoorbeeld 

mijn opa en oma zijn hier echt niet mee bezig maar toen ze hoorde dat ik ging staken zijn ze er 

toch wel over na gaan denken en dat zijn zeg maar echt mensen die r niks aan zouden doen. 

Dus ja het is wel- het heeft wel impact maar ik weet niet hoeveel impact het op de politiek heeft.  

OND en hebben jullie ideeën of plannen hoe je die kan vergroten?  

PR2 ja ik denk dat we gewoon lekker radicaal moeten zijn, maar dan heeft iedereen zoiets van 

wat zijn dit voor gekke tieners? Maar ik zou ook- ja ik weet niet- 

PR1 ja ik vind het ook wel echt heel moeilijk want ja je kan wel een heel uitgewerkt plan aan 

ze aanleveren maar dan hebben ze ook zoiets van ja gaan die tieners die niks beters te doen 

hebebn ons even vertellen hoe we het moeten doen, wij zitten hier elke dag over te vergaderen 

azeg maar zo voel je dat dan ook wel weer een beetje 

PR1 maar wat ik vooral wil is dat ze gaan nadenken over ja- over de gevolgen dat de 

beslissingen die zij nu maken op de lange termijn echt hebben want als ze nu geen vliegtaks 

inzetten dan gebeurt er wat Nina zojuist zei. En grote veehouderijen als ze daar niks aan doen 

dan ga je de consument weer aanbieden van meer vlees en zo of meer melk of meer kaas en… 

ik vind dat er meer klimaatvriendelijke producten moeten komen en dat mensen meer 
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blootgesteld moeten worden aan goede dingen. Want een jaar geleden zag je die zakjes 

bijvoorbeeld al niet en dat is nu wel zo dus ja misschien gebeurt het ook wel langzaam maar 

het gebeurt nu wel echt meer bij de individu dan bij de politiek.  

OND en wat is dan in één zin het voornaamste doel van de stakingen? Of je persoonlijke doel? 

PR1 uhm… nou ik denk echt een soort van nieuw tijdperk inluiden van nu gaan we iets doen 

met klimaatverandering.  

PR2 en bewustwording dat tieners er ook echt achter staan. En dat als wij het willen dat ze dan 

ook wel echt iets moeten doen.  

PR1 en ja er blijven ook wel heel veel rapporten binnenkomen van er moet nu iets gebeuren, 

maar dat gaat heel erg geleidelijk en ik denk dat door dit soort grote stakingen je echt wel een 

statement maakt van nu gaan we er echt iets aan doen.  

OND over een paar jaar heb je een ander leven, hoe zien jullie dan het klimaat en het 

klimaatprobleem nog in je leven?  

PR2 ik denk dat ik sowieso vegetariër wordt en-  

PR1 en ik blijf gewoon veel met de trein reizen in plaats van met de auto of vliegtuig denk ik 

OND zouden jullie je nog op een activistische manier- 

PR1 ja als je er makkelijk inrolt want nu kan het dus makkelijk via school en via miljeugd maar 

ik weet niet hoe dat dat op de uni geregeld is 

PR2 ja en ik wil dan ook graag natuurlijk dat dit soort dingen vaker worden gedaan- en kijk het 

maakt niet uit of het een klimaatmars is of een ander groot evenement. Maar ik denk dat het 

dan veel makkelijker is om je daarbij aan te sluiten en er iets mee te doen dan wanneer je iets 

zelf moet gaan bedenken. En dat is heel makkelijk iets naar andere mensen toe schuiven maar 

ik denk dat je er dan veel makkelijker en sneller mee door gaat, met het activistische 

gedachtengoed. Dus ja- 

PR1 ja en petities tekenen-  

PR2 ja dat doe ik ook heel vaak, petities tekenen. Ik weet niet of daar iets mee gedaan wordt 

maar hè (lacht)  

OND dus je zou er wel mee bezig blijven later ook. En stel er worden meer stakingen 

georganiseerd, zou je daar dan ook heen gaan? 

PR2 ik zou- 

PR1 ik denk dat het voor mij er ook wel aan ligt op welke dag het is, of ik dan andere dingen 

heb 
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PR2 ja, en welke plek. Want ik heb geen behoefte- kijk Utrecht is lekker centraal en dichtbij 

maar- ik ga niet naar Groningen reizen want ja ik weet überhaupt niet of het nuttig is met treinen 

en zo 

PR1 nee en ik denk ook dat als het echt heel vaak georganiseerd werd het ook een beetje 

afzwakt en zo en dan ja- ja- ik weet niet of ik dan nog steeds zou gaan. Want ik wil wel zien 

dat het impact heeft en ik ga er niet heen als er toch niks mee gedaan wordt.  

PR2 ja inderdaad en als de impact- ik denk dat die alleen maar kleiner wordt als die wekelijks 

of maandelijks ding wordt. Nou- het is- ik weet het niet. Kijk je hebt echt massa nodig en ik 

weet niet of je- als je het heel vaak doet of er dan evenveel mensen blijven.  

PR1 ja dat zag je de vorige keer wel in Amsterdam. Dat er een stuk minder mensen waren en 

dan zag je ook alweer de berichten van ooh ja ze vinden het toch minder belangrijk als het 

regent en zo dus ik denk ook dat als je het echt zo vaak gaat doen, en er steeds minder mensen 

komen, je het signaal ook afzwakt zeg maar.  

OND denk je dat het succes van de klimaatmars en de impact, die dus afhangt van het aantal 

mensen dat er is, denk je dat dat een goede afspiegeling is van hoe het klimaatprobleem leeft 

onder de jongeren?  

PR2 ja ik denk het wel. Want als er van elke school 100 mensen komen dan heb je een 

afspiegeling van heel Nederland en een heleboel kinderen. En die tieners die zijn daar helemaal 

heen gekomen. Kijk als je alleen spijbelt om het spijbelen, dan ga je daar niet eens heen! Dus 

ik denk dat de massa in ieder geval zegt van he deze tieners zijn er in ieder geval mee bezig. 

PR1 en dat wordt sowieso ook we vaak gezegd van ze spijbelen alleen om het spijbelen maar 

het is wel zo van- ja je moet alles inhalen en ik zou juist (lacht) ja je moet er veel voor doen 

want persoonlijk vind ik het niet leuk om een dag in te halen, dan ga ik liever naar school.  

PR2 en ja de mensen van hier niet zo veel maar van de andere school hier, die moesten heel 

veel inhalen als ze een dag zouden missen, die moesten echt 10 uur nablijven en daar zijn er 

dan toch een paar mensen van gekomen. En dan denk ik van ja- en dan maakt geenstijl en al 

die andere stomme dingen, die maken dan een heel stom filmpje erover van die paar mensen 

die naar de Burger King zijn gegaan en dan denk ik van ja- je zoekt het dan ook wel weer op. 

Je kan altijd wel iets negatiefs vinden als je ernaar zoekt.  

OND en ze hebben natuurlijk ook veelvuldig de term klimaatspijbelaars gebruikt, wat vind je 

daarvan? 

PR2 ja ik weet nu niet of het klimaatstakers of klimaatspijbelaars is?  

PR1 ja ik weet niet volgens mij gebruik je dat een beetje door elkaar heen en is het meer hoe je 

het dan wilt framen, maar ik heb er niet een hele sterke mening over eigenlijk. Ik vind het een 
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beetje denigrerend klinken, maar dat ligt er ook aan hoe je het gebruikt dus ja, ja ik heb er niet 

een hele sterke mening over  

PR2 ik ga daarvoor ook nog gewoon naar school dus ja (lacht) het is ook echt heel erg eigenlijk, 

maar ja ik denk ik- ja ik weet het niet. Het is natuurlijk bedacht van dat je dan niet naar school 

gaat maar volgens mij ziet iedereen het meer als een staking waar je dan naar toe gaat dan een 

dag school die je skipt.  

OND dus het staken staat veel meer centraal dan het spijbelen  

PR2 ja eigenlijk wel… het is meer protesteren dan spijbelen ja. Zo zie ik het maar-  

PR1 ja ik ook wel 

OND zijn er nog andere dingen die jullie willen vertellen?  

PR2 nou ik denk dat het vooral heel belangrijk is dat een school er veel aandacht aanbesteedt, 

vooral op deze leeftijd want dan ben je er mee bezig, en dan niet aan het einde want dan is 

iedereen alweer door de pubertijd heen en daarvoor ben je je nog een beetje aan het afzetten. 

Maar ook gewoon als je op school komt- misschien al wel op de basisschool dat je echt laat 

zien van jij moet later met deze wereld leven, en jij moet er mee omgaan, en het gaat nu mis en 

dit is hoe we het kunnen oplossen en ook hoe jij het kan oplossen. En ik denk dat echt heel 

belangrijk is dat je van kleins af aan al dingen krijgt meegegeven over hoe het allemaal werkt 

en-  

OND en is school daar dan een doorslaggevende factor in?   

PR2 nou dan heb je wel gelijk een heel groot bereik ja want als je het per individu aan de ouders 

moet gaan vertellen dan gebeurt het denk ik niet  

PR1 ja en gewoon documentaires laten zien, dat soort dingen  

PR2 ja en ook misschien- je hebt schooltv, nieuws in de natuur en zo- maar dat is heel erg 

lokaal maar dan laten zien, op een lieve manier, niet dat alles doodgaat maar dat je er iets aan 

kan doen 

OND zien jullie de toekomst somber in of juist heel hoopvol?   

PR2 somber (lacht) ja maar ik ben ook een doemdenker 

PR1 ja … ja ik ook wel. Maar ik denk dat bewustwording wel steeds groter gaat worden maar 

ik denk dat het klimaat wel steeds erger achteruitgaat ja. Want dat heb je niet in één jaar gefikst 

zeg maar.  

PR2 maar het ding is, de natuur blijft wel bestaan, het is niet dat er opeens dat je opeens een 

soort van Wally dingen krijgt, maar dat- het wordt gewoon in een andere vorm- misschien 

komen er meer dieren, misschien komen er minder dieren 
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PR1 ja en dat heb je ook op die protestborden staan van er is geen planeet b, maar ja de planeet 

vergaat niet, de mensen vergaan. Dat vind ik wel vervelend! Dat er heel erg wordt gekeken naar 

de borden en dat er heel erg naar spelfouten wordt gezocht maar dat- en dan hebben ze er een 

gevonden en dan zeggen ze van dan kan je beter naar school gaan 

PR2 jaaa fuck off!   

(lachen)  

PR1 dat is wel een beetje- omdat het kinderen zijn wordt er heel erg op gehaat. Maar ja-  

PR2 en er worden heel veel parodies opgemaakt weet je wel. Dan had- clickbait- bijvoorbeeld, 

peuters voor het klimaat. Weet je het is wel zo van we staan daar niet voor niets, we zijn nog 

steeds normaal denkende mensen maar we mogen niet stemmen dus we moeten dit doen. Als 

wij twee jaar eerder mochten stemmen- dus als je 16 was- dan hadden we nu een totaal andere 

kamer gehad. Ja ik denk- ik denk dat forum dan helemaal niet zo groot was geweest, in 

provinciale staten, en dat het heel links was- nou ja we wonen ook in Utrecht, dat is een hele 

linkse stad-  

PR1 en op de Werkplaats- dat is sowieso een hele linkse school  

PR2 lekkere, lekkere indoctrinatie (lacht) maar het is wel waar, ik denk dat het dan wel heel 

erg anders was 

OND hoe zien jullie de politiek, de rol van de politieke partijen, in het klimaatprobleem? 

PR1 ja ik vind echt dat ze minder moeten gaan geven om de uitbreiding van de luchtvaart e 

ndat de bedrijven goed voor het klimaat worden ja… 

PR2 ja en wat ik heel stom vind is dat- nou ja forum heeft het gewoon echt heel goed gedaan 

want precies na de aanslag in Utrecht, dat is denk ik echt de grootste stap die zij hebben gezet 

waardoor ze nu zo groot zijn en zij geven echt geen fuck om het klimaat en ik ben bang dat als 

dit zo wordt doorgegeven dat- ook in de kamer- dat dat dan echt ja klinkt een beetje stom maar 

echt rampzalige gevolgen heeft want groen links probeert- is- ja probeert een beetje, ze zijn nu 

gewoon een beetje het kakhoopje- die dus wel ja mensen denken dan ah groen links dat zijn 

alleen maar mensen die van blaadjes houden, maar ze moeten echt- ze moeten het echt gewoon 

even doorgeven dat het klimaat belangrijk is! Want we leven erin! En ik vind het allemaal 

gewoon heel erg stom dat natuur zo stom wordt afgezet en dat links zo stom wordt afgezet en 

dat klimaat zo stom wordt afgezet, en dat er dan één rapport blijkt en laat zien dat het allemaal 

wel mee valt en dat dat dan gelijk wordt- ja weet je ook met vaccinaties is dat dan die autisme 

zo geven en dan is er één rapport die dat dan misschien zou hebben gezegd en meteen is het 

zo’n groot ding, en dat is ook zo met klimaat, en dat mag niet!  

OND hoezo denk je dat dat toch gebeurt?  
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PR2 ja het is fijn te bedenken dat het niet erg is 

RR1 ja je wilt natuurlijk geen nieuwe auto kopen- of nou ja misschien wil je dat wel- maar je 

wilt geen dure groene auto en je wilt niet minder vlees gaan eten dus het is ja- 

PR2 ook gewoon heel fijn voor jezelf, het voelt goed, ook recyclen, voelt goed! Omdat je iets 

aan het doen bent maar het helpt niet heel erg, dus de personen die dan lekker het bakje plastic 

van zijn steak weggooit die voelt zich toch goed.  

PR1 nee maar ik bedoel, mensen willen niet veranderen dus als er dan gezegd wordt van het is 

toch niet zo nodig dan grijpen ze dat natuurlijk niet aan 

PR2 ja en het is natuurlijk fijn om te horen dat het niet slecht gaat met de wereld.  

OND hmhm en wat zou er moeten gebeuren voordat mensen het wel inzien?  

PR2 hmm ja dat vind ik lastig want we hebben alles al geprobeerd… maar ik denk dat er een 

keer een onderzoek moet komen over een heel ander thema van wat heeft de meeste impact… 

er zijn ook heel veel studies nu van wat is media impact nou, en dat is eigenlijk van hoe kan je 

jezelf een klein beetje beter veranderen.  

PR1 of gewoon heel pessimistisch een keer een soort van klimaatramp dat mensen echt kunnen 

zien wat er gebeurt… 

PR2 maar ja daar zijn ook al heel veel docu’s van- 

PR1 ja dat is waar… 

PR2 ik weet niet, misschien moeten we een keer een hele grote catastrofe voortzetten. Gewoon 

dan pakken we een deel van de wereld waar helemaal niemand is, ook geen dieren, een stuk in 

de Sahara ofzo en dat we daar een soort van hele grote ramp gaan neer zetten, maar ik weet niet 

of dat- dan zeggen ze weer van dat is toch nep… 

PR1 ja en dan… 

OND en hoe komt het dan dat júllie wel zo betrokken zijn? Wat zijn jullie ideeën erover dat 

alle scholieren ineens zo betrokken zijn?  

PR2 ik weet het niet… 

PR1 ik denk ja dat er gewoon meer media-aandacht is en dat ja wat ik gewoon hier op school 

zie is dat wij vanuit miljeugd iedereen motiveren om mee te gaan, en ja ik weet niet hoe 

daadwerkelijk gemotiveerd zij zijn- maar ze gaan wel mee! 

PR2 ja het moet wel laagdrempelig zijn denk ik. Je moet gewoon een formuliertje kunnen 

invullen en dan weet je de tijd, en dan moet je daar heen zijn, en dan ben je er! Dat moet het 

gewoon zijn 

PR1 ja en ik weet dan niet hoeveel zij echt om het klimaat geven, maar ze gaan wel mee! Dus 

ze vinden het wel belangrijk genoeg om te gaan dus ja ik weet niet-  
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PR2 en ja we hebben natuurlijk hele grote platformen waarop we dingen kunnen delen en je 

kiest er natuurlijk zelf voor wat je wilt zien maar bijvoorbeeld ik ga net via linkedin delen van 

jongens we gaan met z’n allen naar de klimaatstaking! Het is veel gemakkelijker om dat in- op 

een groot platform te doen en daar zijn wij heel goed in met z’n allen, onze generatie eigenlijk  

OND denk je dat sociale media nog een rol speelt hierin  

PR2 ja heel erg  

PR1 bedoel je om te motiveren om naar de klimaatstaking te komen of om bewustzijn te creëren 

over het klimaat?  

OND allebei eigenlijk  

PR1 ja ik denk het wel. Je krijgt natuurlijk veel meer informatie binnen- ook slechte, zeg maar 

slechte informatie over het klimaat want het gaat slecht, en ik denk dat je dat anders niet zo snel 

binnen krijgt tenzij je de krant leest en het nieuws kijkt maar dat doen veel minder mensen 

PR2 ja en ook gewoon- onze span is niet zo lang, we kunnen niet zo goed- dus als je dan één 

foto ziet dan denk je top! Nice! Dan weet ik dat en dan ga je weer verder en dat isheel stom 

maar ik denk dat het wel heel erg werkt 

OND hebben jullie op- zitten jullie op facebook of Instagram?  

PR2 ja Instagram vooral 

OND en hebben jullie daar gedeeld dat je bij die klimaatmarsen was?  

PR1 nee…- 

PR2 nee maar ik ben- 

PR1 ik ben ook niet zo van het online posten  

PR2 nee ik ook niet dus het zou raar zijn als ik dat dan wel zou doen, maar er zijn wel mensen 

die dat hebben gedaan!  

PR1 ja anderen wel, het werd wel genoeg gedaan zeg maar! Dus ik dacht van je dan hoef ik het 

niet ook nog eens te doen.  

OND met een informatief doel bedoel je dan? Of is het meer van leuk, een foto plaatsen?  

PR2 nee dat is dan wel echt van uh… kom mee met z’n allen! Dat is dan daarvoor, en heel veel 

mensen zetten het dan in hun insta story van dat ze er zijn, en dan denken andere mensen: oh 

jullie zijn er wel, zo leuk! Dus misschien werkt het wel! Maar ja bij de tweede regende het heel 

hard dus eigenlijk moeten we nu kijken hoe het heeft uitgepakt zeg maar ik denk het niet maar… 

OND en morgen gaan jullie allebei weer?  

PR2 ja 

OND en is het weer zo georganiseerd met de school?  
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PR2 nee want het is nu gewoon in Utrecht dus het is ook neit- we hadden dat voornamelijk echt 

gedaan vanwege de groepstickets. Maar nu is het zo dat je bij de teamleiders, via je ouders moet 

laten weten dat je er niet bent, dus als je ineens thuis bent dat je ouders dan denken hé jij moet 

bij de klimaatstaking zijn 

PR1 ja dus we hebben nu een systeem dat je via je ouders moeten laten weten dat je er bent  

PR2 ja, maar er hebben we minder mensen zich opgegeven, een stuk of 50 of zo maar de laatste 

dag gingen de vorige keer ook nog steeds veel mensen. En eht zijn in ieder geval meer mensen 

dan in Amsterdam  

OND en het doel van morgen blijft hetzelfde  

PR2 ja gewoon laten zien dat ik voor een beter klimaat ben en beter beleid wil zien bij de 

overheid en meer bewustzijn creëren 

OND dus je blijft strijden voor meer bewustzijn 

PR2 ja precies, met de mooie bordjes in de lucht  

OND hebben jullie nieuwe bordjes gemaakt?   

PR2 nee nee, ze staan al heel lang in de keuken! Alles herbruiken (lacht)  

OND mooi! En zijn er nog dingen die ik heb gemist?  

PR1/2 nee niet echt eigenlijk.  

 

8.7 Interview 6 

Datum  27 mei  

Locatie   Nijmegen  

Leeftijd  Vrouw (16 jaar) 

 

OND zou je me eerst willen vertellen aan welke klimaatmarsen je allemaal hebt meegelopen?  

PR uh ik heb twee keer meegelopen, de eerst keer in Den Haag vanaf het malieveld en de 

tweede in Amsterdam. En dan niet de grote maar die met alleen scholieren.  

OND dus je hebt alleen gestaakt met de stakingen voor scholieren?   

PR ja  

OND en hoe ben je erachter gekomen dat die er waren?   

PR uh ik geloof dat een vriendin van me het had doorgestuurd via Instagram, en ik had het ook 

al wel een beetje gevolgd. Want het was ook in Brussel en ik had gehoord dat het ook naar 

Nederland zou komen. En ik dacht, ja het leek me wel gewoon vet om daar een keer bij te zijn.  

OND en met wie ben je daar heen gegaan?  
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PR de eerste keer met twee meisjes uit mijn klas, die ik niet eens zo heel goed kenden, en een 

vriend ook van ons, en nog een hele goede vriendin van mij. En de tweede keer nog met 

diezelfde hele goede vriendin en nog zo’n andere jongen, en die twee komen ook nog.  

OND en waren zijn jullie eigenlijk mee gaan lopen? Wat was jullie overtuiging om mee te 

gaan?  

PR nou op zich geef ik sowieso al om het klimaat en uhm het leek me ook gewoon echt heel 

vet om een keer mee te maken. Want ik had het al op tb gezien en dat zag er heel vet uit en het 

leek me dan ook gewoon leuk om daar onderdeel van te zijn. Ja gewoon heel vet. Ja en ik denk 

ook wel dat het gewoon nu heeft om te laten zien van wij met zn allen willen dat er iets gedaan 

wordt en omdat we nog niet kunnen stemmen en zo en ik interesseer me ook wel voor politiek 

dus het leek me ook wel gewoon leuk om op die manier daarbij betrokken te zijn.  

OND en is het dan ook iets waar je met je vrienden over praat?   

PR ja nou in m’n vriendengroep ben ik wel de enige of nou ja er is een andere jongen die het 

ook heel leuk vindt om te volgen, dus vaak wel als er iets in het nieuws is dan hebben we het 

er wel over en zo. Maar ja ik ben dan meer links en klimaat en zo en hij is meer rechts dus dat 

levert wel vaak interessante discussies op.  

OND en het klimaat is dat dan het grootste probleem waar je mee bezig bent of zijn er ook 

andere dingen?  

PR ja er zijn ook wel andere dingen maar ik denk wel dat het klimaat het grootste probleem is 

op dit moment, het meest actuele, dus dan ja daar krijg ik dan ook wel het meeste van mij, maar 

sowieso ook wel andere maatschappelijke debatten en zo 

OND ja en waar haal je de meeste informatie over het klimaat vandaan?  

PR  ja de eerste keer dat ik mee ging lopen heb ik me er wel wat meer in verdiept, gewoon via 

internet en zo, wan tik wilde wel weten wat er nou aan de hand was want ik vind het wel stom 

en zo als ik daar ga staan en dingen ga roepen zonder dat ik er echts iets vanaf weet, maar ja 

wel vaak via het nieuws gewoon en ja dat vooral, ook veel online  

OND en ook tijdens school bij lessen?  

PR ja nee valt wel mee. Ik heb dan toevallig filosofie en daar hebben we sowieso wel vaak 

debatten met z’n allen en dan gaat het er ook wel veel over. En maatschappijleer heb ik niet 

meer. En ja biologie, mijn docent is heel erg- die staat heel erg voor het klimaat dus die vindt 

het leuk om daarover te vertellen, maar verder niet echt nee.  

OND en bijvoorbeeld bij jou thuis?  
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PR ja, en ik denk ook wel dat ik er daardoor een beetje in ben beland. Want mijn moeder die is 

daar ook wel heel erg actief mee bezig. Dus via thuis ben ik er ook al wel heel veel mee bezig 

dus misschien dat ik het daarom ook wel nastreef of zo  

OND en zijn er dingen in jouw dagelijkse leven die je doet voor een beter klimaat?  

PR ja sowieso eet ik vegetarisch, en ja ik vlieg ook wel gewoon heel veel dus ja dat is misschien 

wel een beetje hypocriet maar ja. En mijn moeder kookt voor ons allemaal vegetarisch en ja ik 

let ook op korter douchen en zo, ik weet niet of dat soort dingen echt helpen maar ja en wij 

hebben trouwens ook wel gewoon zonnepanelen en we hebben een elektrische auto dus op die 

manier zijn we er wel echt actief mee bezig.  

OND ja mooi, dus jullie zijn er allemaal wel actief mee bezig. En denk je dat daar ook de 

oplossing van het klimaatprobleem ligt?   

PR ja sowieso alle beetjes helpen. Maar ik denk niet dat als iedereen een elektrische auto 

aanschaft dat het probleem dat opgelost is. Want het klimaatprobleem is wel iets groter dan dat. 

Dus daarom denk ik dat de politiek ook wel iets moet doen. En ja gewoon, dingen zoals 

vliegtaks. Dat soort dingen maar- ja ik weet niet of al die kleine dingen het gaat verhelpen.  

OND en heb je een idee over een oplossingen die wel echt op grote schaal iets kan veranderen?  

PR ja ik denk dat de vleesindustrie sowieso een hele grote factor is daarin. Want je ze zeggen 

ook wel van ja één stuk vlees daar kan je wel een maand van douchen. En dan denk ik echt van 

hoe kan het zo’n groot issue zijn. En nog steeds is het niet echt normaal als je geen vlees meer 

eet. Ik word echt raar aangekeken als ik zeg dat ik geen vlees eet. Terwijl dat is eigenlijk een 

hele makkelijke stap. Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid. Mn moeder ging 

gewoon steeds minder vlees klaarmaken en op een gegeven moment zijn we gewoon met z’n 

allen vegetarisch gaat eten. En ik mis het eigenlijk ook echt totaal niet of zo. Dus dan denk ik 

van als meer mensen dat zouden doen dan zou echt echt al een heel groot verschil zijn.  

OND en zijn er maatregelen die jij in de toekomst zou willen nemen in je eigen leven, dus 

bijvoorbeeld extreem: nooit meer vliegen?  

PR ja dat vind ik wel lastig eigenlijk want bijvoorbeeld afgelopen zomer ben ik met school naar 

Tanzania geweest en dat vind ik wel heel erg leuk, om andere plekken te zien en zo en nieuwe 

dingen en nieuwe culturen en zo maar het lijkt me wel heel lastig om dat dan op te geven voor 

het klimaat. En misschien is dat dan wel een beetje kinderachtig, maar ja ik eet ook geen vlees 

dus ja sommige mensen doen er ook helemaal niks aan. Je moet ook een beetje een balans 

vinden over wat je wilt doen.  

OND en als we teruggaan naar die klimaatmars, kan je een beetje omschrijven hoe die sfeer 

was?  
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PR nou die eerste keer had het echt een hele grote indruk op me gemaakt. Wij gingen- wij 

pakten gewoon de trein vanuit Nijmegen naar Den Haag, en dat is best wel een stukje. Dus we 

gingen eerst naar Utrecht, en dan daar overstappen naar Den Haag. En in Nijmegen was het al 

superdruk en dat hadden we niet echt gedacht en toen vanaf Utrecht was ook echt chaos gewoon. 

En toen stonden we op de trein te wachten en echt het hele perron stond vol. En toen gingen we 

de trein in, ik was blij dat we nog pasten want toen we wegreden stonden er nog evenveel 

mensen op het perron te wachten dan daarvoor. En dat was gewoon gekkenhuis en overal 

werden ong borden gemaakt en dat soort dingen. En dtoen kwamen we aan in Den Haag en we 

hadden niet eens de rotue nodig want iedereen liep naar dezelfde plek. En toen voegde we ons 

gewoon bij de stroom mensen- en ze waren al aan het lopen want we waren iets te laat. En toen 

kwamen we erbij en zagen we dat de groep met wie we op het perron stonden- dat was echt nog 

niks zeg maar. En iedereen liep met van die borden en iedereen riep leuzen zoals CO2 weg 

ermee! En ja dat was echt vet. En ook echt gewoon overal waar je keek waren mensen. En dat 

was echt super vet. En de tweede keer in Amsterdam was het wel wat kleiner, maar het was nog 

steeds een hele grote groep. De hele dam stond vol. En dat maakte vooral een hele grote indruk, 

van dat idee van we zijn niet alleen. Want met z’n allen vormden we wel een hele grote groep 

ja.  

OND en voelde je je echt onderdeel van die groep?  

PR ja zeker. Je kende echt helemaal niemand maar toch- dat gevoel dat je dan met z’n allen 

deelt. Dat vond ik wel heel leuk.  

OND dat je echt met hetzelfde doel daar stond? 

PR ja 

OND en heb je na de klimaatmars nog contact onderhouden met mensen die je daar hebt leren 

kennen, of andere dingen gedaan?  

PR nee dat niet persé nou ja op een gegeven moment was er nog wel het idee om het in 

Nijmegen te organiseren maar daar voelde ik me niet echt betrokken bij en ja verder volg ik 

gewoon dat instagram account en dat ja 

OND is dat een actief account?  

PR ja best wel. Ze kondigen ook aan wanneer de volgende staking is en zo en nou ja vorige 

week was er dus een in Utrecht maar toen kon ik echt niet want ik had een se.  

OND was je anders wel gegaan?  

PR ja ik denk het wel op zich, wan tja sowieso vond ik het beide keren ook gewoon heel leuk 

en daarbij denk ik ook gewoon dat het m in de herhaling zit want ik denk dat elke keer dat je 
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gaat met z’n allen het wel meer uitstraalt dan wanneer je maar één keer gaat met z’n allen. En 

dat het dan zo is van laat ook maar weer of zo  

OND dus volgens jou mag het wel vaker plaats vinden?  

RP ja bijvoorbeeld wat ze in Brussel doen vind ik super vet. Dat je dan echt laat zien van wij 

staan ergens voor en dat het dan zo principieel is, dat werkt denk ik wel beter.  

OND en denk je dat het in Nederland ook mogelijk is? Dat er een toekomst in zit?  

PR uhm ja nou ik denk het neit echt. Op het begin hebbe nze dat wel gezegd. Maar dat viel al 

wel snel in elkaar. En nu eens in de maand vind ik ook wel prima.  

OND en wat denk je dat het effect is van zo’n klimaatstaking?  

PR nou het roept sowieso al veel op onder de mensen- de samenleving zeg maar. En wat het in 

de politiek doet weet ik nog niet goed maar de afgelopen tijd hebben we wel veel verkiezingen 

gehad en ik denk dat GroenLinks, deels door dit, ook wel veel meer aandacht heeft gekregen. 

Het werd ook echt de klimaatverkiezingen genoemd. Dus ik denk dat het daar ook wel mee te 

maken heeft dat als we niet met 15000 jogneren daar hadden gestaan, dat het niet zon ding was 

geworden. Het heeft het wel onder de aandacht gebracht zeg maar.  

OND en wanneer zouden de klimaatstakingen niet meer nodig zijn denk je?  

PR ik denk als- ja- als dep politiek gewoon echt dingen doorzet van- dat ze echt maatregelen 

gaan nemen waarmee bepaalde doelstellingen behaald worden en dat ze echt zeggen van oké 

voor 2050 dit en dat. En je ik weet niet echt hele concrete dingen maar er is wel één zo’n clubje 

die het allemaal regelt en ik denk dat die wel alles- ja gewoon een beetje in de gaten houden 

wat de overheid wel en niet doen en zij zijn ook al een paar keer in discussie gegaan met Mark 

Rutte en zij hebben wel echt concrete dingen voor ogen waarvan ze denken van ja dat wat wij 

hebben gevraag is ingevoerd.  

OND en speelt politiek en politieke partijen nog een rol binnen de organisatie of de jongeren? 

Is het zo dat Youth For Climate achter een politieke partij staat of iets dergelijks?  

PR nou dat zou ik eigenlijk niet weten eerlijk gezegd. Ik weet wel dat ze met verschillende 

partijen in gesprek zijn gegaan, maar meer weet ik eigenlijk niet of ze zich echt ergens bij aan 

sluiten.  

OND en jullie worden klimaatspijbelaars genoemd, wat vind je van die term?  

PR ja wel terecht want dat is ook eigenlijk wat het is, ja. Wat we zijn want we zin aan het 

spijbelen voor het klimat. Maar het werd wel echt een beladen ding van- op een gegeven 

moment leek het alsof het op ons werd afgeschoven en het leek wel alsof het onze schuld was 

van- ja zij hebben lekker een dagje vrij en zo en dat vond ik wel gewoon kinderachtig. Want ja 

alle generaties voor ons hebben niks gedaan en als jullie wel iets hadden gedaan dan hadden 
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wij hier nu niet gestaan. Tuurlijk er zullen echt wel een paar mensen bij zitten van ja dagje vrij, 

heel leuk, ik vond het ook heel leuk. En het is ook niet erg om daar heen te gaan omdat je het 

leuk vindt, het hoeft ook geen chagrijnige boel daar te zijn. Maar je kan gewoon er iets leuks 

van maken terwijl je voor iet leuks staat zeg maar.  

OND en wat denk jij dat de houding is van de meeste mensen 

PR ja ik weet niet wat de meeste ervoor doen zeg maar, maar de meeste mensen vinden het 

denk ik wel een belangrijk issue. Want ja kijk je mist wel gewoon uren die je moest inhalen. Ik 

moest 16 uur inhalen. Snap je dus ja ik dacht- ja ik vind het leuk om daar heen te gaan maar ik 

heb ook gewoon les en die uren moest ik gewoon inhalen. En ik zat die donderdagavond wel 

gewoon opnieuw wiskunde te maken zeg maar. Dus ja, het is niet het één of het ander.  Dus ik 

denk van ja sommige mensen- ja weetje powniews pakt er dan ook weer die mensen uit die 

zonder reden meelopen. En het is ook kinderachtig om voor de Mac te gaan staan en die mensen 

te interviewen en te opwachten. Het is niet alsof- als wij daar moeten staan wij ook het perfecte 

voorbeeld moeten geven. We stonden daar ook juist om- van grote bedrijven moeten worden 

aangepakt. Ja- dus op die manier vond ik het misschien wel kinderachtig, maar de term 

klimaatspijbelaars snap ik wel.  

OND en wat denk jij dat de reden is dat jongeren nu ineens hun stem laten horen. 

PR ja dat heb ik mezelf ook al wel afgevraagd want tien jaar geleden waren er ook problemen. 

Maar ik denk ook dat omdat er al zolang dingen worden beloofd die nog steeds niet gedaan 

zijn- en het nu ook gewoon is van er is nog steeds niks gebeurt, en dat er ook steeds meer 

klimaatwetenschappers zijn die zeggen dat we het niet gaan halen. En dat daardoor kinderen 

het ook wel steeds meer beseffen van oké het is nu of nooit eigenlijk. En ja misschien- het was 

vroeger ook al wel natuurlijk- ik weet eigenlijk verder niet zo goed hoe het is gekomen.  

OND hoe is het voor jou persoonlijk zo gekomen denk je?  

PR ja beetje meegegaan ook wel met de hype. Niet dat ik daarvoor- ik was al wel bezig met het 

klimaat maar niet dat ik had bedacht van oh ja ik ga hiervoor spijbelen maar ja ik denk dat het 

ook een soort kettingreactie is geworden op een gegeven moment, en ja. Ik wee tniet of dat 

persé slecht Is want daardoor komen er wel steeds meer mensen in actie. En vriendinnen van 

mij die meegingen, die hadden het eerst nooit bedacht maar toen zijn ze er toch wel over gaan 

nadenken. Dus ja een beetje op die manier.  

OND dus je inspireert elkaar ook wel. En merk je dan dat je na die klimaatstaking er ook meer 

over gaat praten?  

PR  ja heel erg. De dag erna kwam ik op school en iedereen gelijk vragen van hoe was het en 

zo en sowieso- die tweede keer wilde ik alweer gaan, en een ander meisje ook. Maar toen 
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dachten we van- gaan we dan met z’n tweeën en toen hebben we heel veel mensen 

meegevraagd. En nog steeds waren er heel veel mensen van ik heb geen zin, maar daardoor 

kwam je ook wel een beetje in gesprek van waarom zou je wel of niet gaan, en toen kwam er 

daardoor ook wel een discussie of staken zin had, en ook over het klimaat.  

OND het heeft dus sowieso hier al iets op gang gezet. En werd het vanuit school gesteund?  

PR ja ik ben niet afwezig gemeld, wan we hadden het geregeld met de afdelingsleider. Het 

werd verder niet gesteund, maar het was ook geen probleem als je wilde gaan. Het stond niet in 

een nieuwsbrief of zo, het is eigenlijk wel een beetje stil gebleven maar toen zijn wij een dag 

van tevoren naar de afdelingsleider gegaan en hebben we gewoon gezegd van wij willen gaan 

en ja wat vinden jullie ervan? Ja en toen moesten we een motivatiebrief schrijven en een foto 

sturen van die dag zelf, dat we er ook echt zijn geweest.  

OND en je zei al dat je je echt onderdeel voel de van de groep. En denk je dat daar een toekomst 

in zit?  

PR ja op zich wel. Het wordt sowieso op de kaar gezet. En verder, ja ik weet het niet, het is wel 

zo dat we over een paar jaar mogen stemmen en als we dan allemaal op GroenLinks gaan 

stemmen dan krijg je wel een hele andere regering natuurlijk. Dat verandert al wel veel 

natuurlijk maar ik weet niet of wij nu op dit moment al veel bereiken eigenlijk. Ja ik denk wel 

dat we mensen aan het denken hebben gezegd. Ook mensen die niet met het klimaat bezig 

waren hebben nu gezien dat jongeren er wel mee bezig zijn en die kunnen dan gaan denken 

van, wat doe ik eigenlijk voor het klimaat? Wat vind ik ervan? Want ik ken ook wel mensen 

die zeggen van gaaf dat jullie zijn gegaan, maar mij boeit het niet. Maar we kunnen wel veel 

mensen bereiken natuurlijk.  

OND en voorzie jij dan ook een grote verandering in de politiek over een paar jaar?  

PR ja ik weet niet hoe relatief dat kan zijn maar ik- ik zie wel een hele grote groep, en ik zie 

wel ja generatie klimaat, dat we dan de politiek gaan veranderen. En ik denk in ieder geval van 

ook al verandert er nu toch niks, wij hebben er wel in ieder geval gestaan en we hebben wel 

echt iets geprobeerd dan. En Ik denk- ja we kunnen ook niet heel veel meer doen dan- we 

kunnen ook wel met z’n allen stoppen met vliegen, maar daarmee ga je het klimaat ook niet 

tegenhouden.  

OND en wat denk jij dat er nu moet gebeuren?  

PR ja ik denk sowieso dat Europa nu moet gaan samenwerken. Dus daarom denk ik ook dat 

afgelopen verkiezingen belangrijk waren. Want ja iedereen zegt van- ja dat hoor ik ook vaker, 

van alsof Nederland iets kan doen, maar daarom moeten we het juist met z’n allen doen. We 

moeten samenwerken met Frankrijk en Duitsland en dan kunnen we een verschil maken. Want 
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ik snap ook wel dat alleen Nederland niet het kan oplossen maar als Europa sancties gaat leggen 

op dingen en daarmee de VS ook aanspreekt. Want voor grootmachten moeten dingen gaan 

veranderen. Ik vond het afgelopen vrijdag ook echt vet. Dat het in zo veel landen een ding is 

geworden, ja echt hel goed. Dat in 125 landen geprotesteerd is. En dat is ook wel een ding, je 

kan het nu niet meer negeren. Je kan niet zoveel mensen naar een malieveld laten gaan en dan 

niks ervan zeggen. Want dat had Rutte eerst ook gedaan, maar je kak niet meer al die kinderen 

daar laten staan en dan geen reactie geven.  

OND en wat vond je ervan dat ze bij Rutte mochten komen?  

PR ja dat vond ik wel heel vet. Dat ze dat alweer voor elkaar hebben gekregen. Denk dat dat 

clubje sowieso wel trots op zichzelf mogen zijn. en dat ze dan ook echt in gesprek mochten met 

Rutte, dat is wel echt een soort eer of zo.  

OND ga je in de toekomst nog meer staken?  

PR ja zeker in de toekomst wil ik wel weer gaan staken. Maar ik hoop wel dat het dan ook wat 

oplevert. Maar ja ik vond het sowieso ook wel heel vet, dus ik zou echt nog wel een keer gaan 

ja.  

 

8.8 Interview 7  

Datum  27 mei  

Locatie   Nijmegen  

Leeftijd  Vrouw (16 jaar) 

 

OND zou je me eerst kunnen vertellen aan welke marsen je allemaal hebt meegelopen?  

PR I k had de eerste in Den Haag, die was ook best wel groot ook, want ja ik had nog nooit 

meegedaan aan een staking dus ja was wel opeens van- wow- zoveel mensen bij elkaar en 

iedereen had borden gemaakt. En ja dat was wel heel erg gaaf. En de tweede had ik ook 

meegelopen, en die was in Amsterdam, was ook leuk- anders. Wel wat minder mensen ook. 

Maar denk ook dat omdat het een tweede keer was er minder mensen kwamen. Uh ja maar 

allebei wel ook echt leuk om aan mee gedaan te hebben zeg maar.  

OND en hoe was de sfeer tijdens zo’n mars?  

PR ja heel goed, ja iedereen die juicht gewoon mee en ook heel gaaf is als die massa ineens 

begint te schreeuwen ofzo en ja echt wel gewoon heel gaaf. Ja en ook als je op je heen keek of 

als je even wat hoger stond dan zag je één hele grote stroom van mensen die daar gewoon 

allemaal voor hetzelfde doel staan ja dat heeft wel impact op je zeg maar 
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OND voelde je je toen ook onderdeel van de groep?  

PR ja, ja, echt heel erg! 

OND en wat was jouw reden om daar heen te gaan?  

PR uh… ja kijk klimaat is sowieso belangrijk, maar als ik gewoon eerlijk naar mezelf kijk dan- 

ik ben niet zo super fanatiek qua klimaat maar ik vind gewoon het sowieso is het heel mooi dat 

in Nederland het mogelijks is om zoiets te doen en ja dat de school daar ook voor open stond, 

en- ja weet je het is gewoon… ja ik vind het wel belangrijk dat- om een keer zoiets meegemaakt 

te hebben. Gewoon om- en dat je ergens voor staat en dat is wel gewoon belangrijk ook. Dat ze 

ook wel voor de nieuwe generatie, gewoon iets over laten zeg maar.  

OND  ja uhm en was je hiervoor ook al betrokken bij het klimaat?  

PR nee niet per se heel erg betrokken. Ik heb het wel altijd belangrijk gevonden en ik ben ook 

wel, als ik naar mezelf kijk, een iets meer links persoon denk ik, maar ja weet je, een beetje 

letten op hoeveel vlees je eet en zo en douchen en dat soort dingen, daar let ik allemaal wel een 

beetje op, maar verder niet hele grote acties ofzo  

OND en toen kwam de eerste klimaatstaking, en wat was dan het moment waarop je dacht- ja 

hier moet ik echt heen?  

PR nou het was eerst een beetje van- ik dacht van hé dit is wel gaaf. Maar ik had niet echt het 

idee dat anderen het ook heel leuk vonden. En toen had het, de dag ervoor dacht ik, de dag 

voordat de staking plaats zou vinden, had ik het er dus met …. Over en een paar anderen, van 

ja eigenlijk is het wel heel gaaf. En toen dus nog heel snel geregeld met de afdelingsleider, het 

moest allemaal voor 4 uur enzo- en toen was het ook van ja als we het eerder van elkaar wisten 

hadden we het gewoon goed kunnen regelen, maar ja. Het was wel heel gaaf dat we nog steeds 

zijn gegaan. Dus ja- ja- ik weet niet- je ziet wel gewoon een beetje op insta ook het voorbij 

komen en dan denk je wel van ja, het lijkt me eigenlijk wel wat.  

OND en is Instagram dan ook een bron voor jou waar je die informatie dan vandaan hebt 

gehaald? 

PR ja ik heb alleen daarna ook nog wel wat op google erover opgezocht en zo, en het kwam 

dan natuurlijk ook wel in het nieuws en dan dacht je wel van ja- daar was ik bij! En dan voor 

de volgende denk je ook van ja – je wilt gewoon gaan.  

OND en heb je met vrienden, bijvoorbeeld met die waarmee je naar de klimaatmars bent 

gegaan, het ook vaak over het klimaat?  

PR ja nee dat valt wel mee. Ja soms gewoon als het weer heel raar is dan is het wel zo van oh 

hoe zou dat komen? En ja soms hebben we het er wel over maar niet hele diepe gesprekken, 
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maar meer op het moment zelf. En over de mars- ja meer in de voorbereidingen ernaartoe, en 

toen we borden gingen maken.  

OND hadden jullie borden gemaakt ja?  

PR de tweede keer wel. De eerste keer niet en toen vonden we het toch wel jammer. Want we 

dachten van, doen mensen dat echt? En toen stonden we daar toch wel van oke heel veel mensen 

hebben het en toen voelde het toch wel een beetje leeg (lacht) dus de tweede keer hadden we 

het wel gedaan. En dat was wel heel leuk! We hadden eerst in Amsterdam ergens in een cafeetje 

gezeten en hadden we gewoon op tafel daar die borden gemaakt, dus dat was wel leuk.  

OND en heb je het gevoeld dat je dat na die klimaatmarsen meer bent gaan nadenken over het 

klimaat?  

PR ja- ja echt wel! Gewoon ook meer een beetje opletten, als je doucht bijvoorbeeld, dat je dan 

wat korter doucht of als je iets over het klimaat hoort- ja ik weet niet- je betrekt je er wel meer 

bij dus je gaat er wel meer over nadenken.  

OND en wat doe je in je dagelijkse leven voor een beter klimaat?  

PR ja zelf dan let ik gewoon een beetje op qua eten- en qua vlees en douchen vooral. En verder- 

ja ik heb geen auto dus dat scheelt al en ik fiets dus gewoon veel.  

OND en hoe ver zou jij bereid zijn om te gaan want sommige mensen 

PR  ja ik ben- nee nee dat heb ik niet. Ik vind gewoon dingen zoals, als iedereen gewoon een 

beetje oplet het al invloed heeft dus ik denk niet dat- ja ik ben sowieso niet echt een heel extreem 

persoon dus ik denk ook niet van we moeten alles afschaffen wat slecht is want dan- ja 

uiteindelijk kom je ook nergens en ja- als je ergens anders wilt komen heb je toch wel iets nodig, 

en als je op vakantie wilt- je gaat ook niet even op de fiets naar Spanje dus ja- maar ik bedoel 

… ja ik denk er wel over na of zo 

OND denk je dat daar ook de oplossing zou liggen voor het klimaatprobleem?  

PR gewoon als iedereen een beetje op zou letten, of? Ja ik denk het wel  

OND en hoe zie je dan- 

Pr of ook de overheid- 

OND ja hoe zie je de rol van de overheid daarin?  

PR ja ik denk wel dat ze het moeten stimuleren, want nu was het vooral veel reacties van ja we 

doen al genoeg, en het is goed zo- maar ja…. Ja ik weet niet precies wat ze moeten doen- ik 

vind het lastig- maar van die kleine dingen als bijvoorbeeld ze het openbaar vervoer een stuk 

goedkoper zouden maken zouden meer mensen dat nemen dan ieder apart in een auto- scheelt 

ook alweer. Vliegtickets misschien duurder maken, scheelt ook alweer. Ja dat soort dingen, ik 

denk dat van die kleine dingen best wel veel invloed kunnen hebben  
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OND en de bedrijven? Hebben die ook nog een belangrijke rol?  

PR ja … uhm … 

OND denk je dat er een soort- dat bij de overheid, de bedrijven of bij de individu de macht ligt?  

PR ja … vind ik wel lastig… maar ik denk dat misschien wel … ja ik weet niet ik denk dat de 

overheid misschien ook wel gewoon vooral op het geld zit en de bedrijven die zij natuurlijk ook 

wel de economie ook en ik denk dat die wel het geld belangrijker vinden dan het milieu, dus ik 

denk dat bedrijven ook wel- in dat opzicht ook wel een grote rol daarin hebben en het dan niet 

persé beter maken, dus ja 

OND ja, en wat was dan voor jou het doel om te gaan staken  

PR  ja dat de regering ook even zoiets heeft van wow de jongeren zijn er ook echt bi betrokken 

en het is wel belangrijk … gewoon dat ze er nog een keer naar gaan kijken. 

OND en denk je dat het een bepaalde invloed heeft gehad? 

PR ja ik denk dat er sowieso- ok qua media-aandacht en zo, en ik denk dat als het zo door blijft 

gaan, want ik denk niet dat het de laatste stakingen waren nu, ik denk dat er nog wel meer 

komen, en uiteindelijk moet de overheid er wel iets mee doen want het krijgt zoveel media-

aandacht en dan kun je het niet negeren dus ja 

OND en denk je dat het effect heeft als er nog vaker wordt gestaakt-  

PR ja-  

OND of denk je dat, zoals in België  

PR ja ik denk gewoon dat het- nu zijn er drie geweest volgens mij uhm… ja ik denk- weet je- 

ja zolang ze niks doen denk ik gewoon blijven staken. Want je merkte het toen ook in Den 

Haag, liepen we ook gewoon volledig over de hele weg en dan ja de auto’s kunnen niet rijden, 

iedereen moet er rekening mee houden en ja- weet je- het is toch wel, het houdt wel gewoon 

het verkeer op. En ja Den Haag was echt- dat had ik ook niet zo groot verwacht eigenlijk. Want 

ja we zaten wel een beetje in de trein zo van: oeh zouden er veel mensen komen, en toen 

kwamen we op Nijmegen centraal, en toen waren er ook al best veel mensen zo van- uit 

Nijmegen alleen al, want centraal stond gewoon vol, dus je dacht wel van ja als dit uit Nijmegen 

alleen al komt, en we moeten nog naar Den Haag, daar zit heel Nederland nog tussen. Dus ja- 

en je kwam centraal uit en je belande gelijk in een grote massastroom en dat ging zo door naar 

dat park  

OND en je zei al dat je ook vanuit je omgeving daar al mee bezig was, in je leven, hoezo denk 

jij dat er nu zoveel jongeren ineens de straat zijn op gegaan?  

PR ja ik denk dat heel veel mensen er wel eens over nadenken, maar er niet persé iets mee doen 

of zo, of actie ondernemen, en als er dan een groep jongeren is die wel die stap zet, dat heel 
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veel mensen dan denken van ja ik doe mee weet je, want ja zelf de eerste stap zetten is vrij veel 

gedoe en regelen en dus ik denk dat als die stap voor je gezet word je zelf dan ook eerder mee 

gaat doen 

OND en dat je dan gewoon aansluit en… 

PR ja dat je dan aansluit en dan wel je steentje bijdraagt maar dan makkelijker  

OND en hoezo denk jij dat dit 10 jaar geleden niet is gebeurd? Hoezo is het nu opeens zo groot?  

PR uh… ja misschien ook wel door de rol van sociale media ook ik denk het wel ja.. want ja ik 

heb het ook via insta gezien en heel veel jongeren zitten daarop en ik denk wel dat ze dat via 

dat account hebben gedaan, ja dat is gewoon heel slim, want als je het op google zet of in het 

nieuws dat je dan- veel jongeren kijken niet naar het nieuws of lezen geen krant dus ja ik denk 

dat dat wel een slimme zet was ja als heel veel mensen het voorbij zien komen en het erover 

gaan hebben dan wordt het steeds groter ook 

OND en denk jij dan ook dat de klimaatstakingen niet hadden plaatsgevonden als ze geen 

gebruik hadden gemaakt van sociale media?  

PR ik denk dat ze wel hadden plaatsgevonden, maar dat het niet zo groot zou zijn.  

OND en is sociale media ook een plek waar jij je kennis vandaan haalt?  

PR uhm … ja … niet persé kennis of zo… ja ik weet het niet echt denk ik 

OND en als je iets wilt weten over het klimaat wat is dan je voornaamste bron zeg maar?  

PR ja denk wel gewoon google of zo ja 

OND ja, dat je het zelf opzoekt?  

PR ja  

OND en wordt er hier op school veel meegedaan?  

PR nee niet dat ik weet.. Misschien bij biologie of zo maar dat heb ik niet in mijn pakket  

OND nee, maar het is niet iets wat breed wordt besproken?  

PR nee niet echt nee  

OND en bij jou thuis?  

PR nee er wordt niet perse heel veel aandacht aan besteed, het is wel gewoon van als mijn 

moeder een keer heel lang doucht dan worden er wel opmerkingen gemaakt van morgen niet 

meer, dus ja die kleine dingen wel maar verder niet echt dat het een onderwerp aan de tafel is. 

Maar het is op kleine schaal wel onderdeel van wat ik doe ja- er wordt op gelet 

OND dus eigenlijk komt veel kennis die jij hebt uit je eigen drang om iets te weten? En herken 

je dat bij anderen? Heb je het gevoel dat veel mensen in jouw omgeving ermee bezig zijn?  
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PR ja niet heel erg mee bezig zijn denk ik … maar ja ik denk gewoon iedereen is er altijd- 

iedereen denkt er wel een beetje over na, maar.. niet perse dagelijks of dat het echt grote invloed 

heeft op het leven  

OND en andere maatschappelijke problemen, of dingen die gebeuren, is dat iets waar jullie 

over praten?  

PR uhm … ja.. nee. Of, thuis of op school?  

OND uh hier op school met je vrienden bijvoorbeeld?  

PR nee niet echt, alleen als er iets is gebeurt of zo dan wel, of als het groot in het nieuws is en 

je hoort het veel dan wordt het echt wel besproken maar-  

OND het is niet alsof jullie heel politiek actief zijn of zo?  

PR uhm nee… ja …. De politiek volg je wel een beetje, en toen we in Den Haag waren zijn we 

ook nog even langs de tweede kamer gegaan, ja zijn we ook nog geweest, ja we gingen daar 

zitten en dachten nog van misschien gaan ze er iets over zeggen (lacht) maar niet echt, het is 

alleen eventjes genoemd. maar ja we dachten nou, als we hier toch zijn gaan we ook maar gelijk 

even de tweede kamer in (lacht) dus ja. En vorig jaar hadden we ook een dagje naar Den Haag 

en de tweede kamer, en zo zijn we wel op de politiek gericht en bij maatschappijleer, dat vak, 

heb je natuurlijk ook dan maar verder … niet heel veel aandacht.  

OND maar het klimaat wordt wel steeds belangrijker, of?  

PR uhm.. ja ja  

OND en over de oplossingen van het klimaatprobleem, praten jullie daar wel eens over, of heb 

je daar ideeën over?  

PR ja ik weet niet, ik denk zelf gewoon dat- ja het is wel moeilijk- maar ik denk gewoon van 

alle kleine beetjes helpen wel dus ja als iedereen even tien minuten minder lang onder de douche 

staat, even twee dagen per week of zo geen vlees eet, of ja wat je zelf wilt. En gewoon, ja iets 

minder vaak de auto nemen, het helpt allemaal wel, wan als iedereen dat doet dan ja 

OND en hoe zie je de toekomst? Gaat het nog lang duren?  

PR ja… ik weet niet, je hebt nu natuurlijk wel de elektrische auto’s zeg maar en dat scheelt al 

wel natuurlijk en ja qua vliegtuigen- dit stoten natuurlijk ook heel veel uit, en ik weet niet hoe 

ze dat anders kunnen doen, maar … ja ik weet niet … ik denk dat het wel tijd gaat kosten maar 

aan de andere kant heb je wel allemaal technologieën die eigenlijk wel gewoon al van alles 

kunnen oplossen. Dus ja moeilijk in te schatten. 

OND ja het is ook heel moeilijk! Ook een oplossingen vinden is lastig maar er zijn wel heel 

veel verschillende ideeën over natuurlijk. Uhm… en hoe zie dan de rol van de klimaatmarsen 

nog in al die oplossingen?  
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PR ja ik denk dat de klimaatmars er vooral is om de aandacht er naar toe te trekken zeg maar, 

dus van het is wel belangrijk en wij staan hier ook voor en het moet veranderen, en dat de 

overheid zich er ook mee gaat bemoeien … dus ja dat denk ik vooral, media-aandacht- en 

gewoon ook van het gaat zoveel mensen aan en er staan zoveel mensen al achter- om dat te 

laten zien, denk ik dat daar zo’n mars wel heel goed voor is.  

OND en heb je een idee waarom de overheid er eigenlijk zo weinig aan doet? Want ze zouden 

veel meer kunnen doen als ze willen  

PR ja ik denk dat ze geld gewoon belangrijker vinden, dus dan ja- economie boven het milieu 

OND  ja, ja, en wat vind je daarvan?  

PR ja… ik weet niet ik denk dat er wel al genoeg geld in de economie zit en dan denk ik van- 

ja- wat heb je aan de economie als er uiteindelijk- ja … je hebt er uiteindelijk- niet dat de wereld 

straks weg is maar ja- uiteindelijk leidt het er wel toe dus … ja ik denk … nu zitten ze vooral 

met het geld in hun hoofd maar ik denk ja- die miljoenen bedrijven hebben echt al wel genoeg 

geld en daar kan echt wel een deel van aan de kant worden geschoven … dus ja  

OND  ja dat is zeker waar. Uhm oh ja ik had ook nog wel een vraag over die klimaatmars zelf, 

was je ooit eerder bij een mars geweest?  

PR nee nog nooit, en daarom denk ik ook wel dat deze zoveel invloed heeft gemaakt. Ik kwam 

ook thuis en ik kon maar niet geloven dat het zo vet was gewoon! En ja- ik weet niet je hebt er 

wel verwachtingen bij maar je wilt niet te hoge verwachtingen van te voren hebt dat het dan 

tegenvalt, van er waren maar 100 mensen of zo, dat je dan door Den Haag loopt maar- nee dat 

er zoveel mensen waren en dat iedereen zo enthousiast was- ja dat was wel echt heel gaaf. En 

je zag ook een paar politie gewoon op straat kijken en zo en je merkte wel dat de hele stad stond 

een beetje stil op dat moment, door ons, en ja dat iedereen daar voor hetzelfde doel stond ook 

OND en hoe was de sfeer onderling? Positief of waren mensen ook echt boos?  

PR nee, nee het was wel gewoon een nette demonstratie ook, geen rellen of zo, of dat soort 

dingen, politie stond wel toe te kijken maar hoefde niet echt iets te doen, nee iedereen was wel 

gewoon netjes maar wel van we willen hier een punt maken dus ja de energie zat er wel goed 

in!  

OND en heb je nog andere mensen gesproken dan de groep met wie je daar was?  

PR uhm.. nee.. ik denk het niet… nee ja je loopt gewoon in één mensen massa gewoon zo een 

rondje en ja trouwens in Den Haag hebben we gewoon nog een rondje gelopen want we kwamen 

weer bij het veld en we dachten gewoon nee het was niet lang genoeg, we doen er nog eentje 

(lacht) maar ja … nee verder gewoon met elkaar mee lopen en mee doen 

OND wat werd er geschreeuwd?  
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PR ja CO2 weg ermee dat soort dingen, mensen met een megafoon en zo  

OND en de organisatie? Die was daar ook aanwezig toch, Youth for Climate?  

PR ja die was daar ook, die stond op een podium zeg maar en daar stonden zij dus vooral en zij 

spreken het publiek dan toe en daarna was het zo van ka we gaan met z’n allen naar het veld en 

toen werd er ook muziek gedraaid, en toen ja- stond iedereen later op dat veld ook gewoon een 

beetje na te genieten, dus ja daarna gingen er nog een paar mensen spreken, en ja in Amsterdam 

was het- vond ik dat wel iets leuker zeg maar- dat einde, toen kwam de Jeugd van Tegenwoordig 

nog optreden en mensen gingen spreken van hoe trots ze waren, en ja dat lijkt me natuurlijk 

ook als je zoiets organiseert, dat is ook heel gaaf natuurlijk en er komen zoveel mensen ja dat 

is echt wel gaaf 

OND en hebben ze nog iets met de politiek gedaan? Dat ze zich uitspraken over een politieke 

voorkeur, of?  

OND uhm … ja … ze hebben het wel gewoon- een beetje richting Mark Rutte, van ja dit kan 

je niet netgeren zeg maar, en ze waren volgens mij ook met hem op gesprek geweest, na de 

eerste klimaatmars, en toen kregen we ook terug van we doen al genoeg, vraag niet meer, en 

toen was het ook wel zo van ja… daarvoor stonden we niet heir met z’n allen, dus ja toen kwam 

er dus nog een staking, en afgelopen vrijdag was er ook weer eentje 

OND en was je daarbij? 

PR nee  

OND en wat was de reden dat je niet ging?  

PR ik was ziek (lacht) ik wilde wel gaan, maar ja- na Amstedam heb ik ook gezegd dat ik de 

volgende keer sowieso weer zou gaan, maar ja nee helaas 

OND en heb je het wel gevolgd op Instagram?  

PR ja een beetje, ik heb een beetje beelden teruggekeken 

OND en heb je ook dingen daarop gedeeld of ben je mensen gaan volgen? Is het iets dat voor 

jou online ook heel erg leeft?  

PR  ja ik volg dan dat account wel, gewoon van Youth for Climate, gewoon een beetje 

bijhouden van wanneer nieuwe stakingen zijn en uhm waar- want vooral de locatie is vaak een 

beetje vaag  

OND het is voornamelijk informatief dan?  

PR ja het is vooral een beetje bijhouden- en dan achteraf zie je de foto’s van alle borden terug 

en ja dat is ook wel leuk. En na de stakingen ging ik ook wel steeds het nieuws kijken, van staan 

we erop? (Lacht) en van hoeveel wordt er over gezegd en zo, dus ja dat was wel leuk! 

OND werd er na de tweede staking ook nog veel over gepraat?  
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PR volgens mij werd het wel even genoemd, maar wel een stuk minder, want na Den Haag was 

het heel veel in het nieuws en hadden ze ook mensen op scholen geïnterviewd, van waarom ben 

jij niet gegaan en zo, dus ja de eerste had denk ik wel de meeste indruk gemaakt, maar ja die 

was ook wel een heel stuk groter 

OND ja precies, en zie jij een toekomst voor de klimaatmarsen?  

PR ja ik denk dat het nu gewoon nog een tijdje door zal gaan en dat we … weet je als de 

regering een keertje besluit van we gaan er iets mee doen, dan is het niet meer nodig, dan hebben 

we een punt bereikt-  

OND en wanneer zou je het voor jou genoeg zijn?  

PR … ja … ik denk gewoon tot dat ze het serieus nemen- het klimaat- en ja tot die tijd vind ik 

het ook gewoon heel erg leuk om mee te doen, dus ja tot die tijd- als er stakingen zijn en ik kan 

mee doen dan- en het kan allemaal geregeld worden, dan ga ik wel.  

OND  zijn er nog dingen die je wilt vertellen?  

PR nee ik denk dat ik het meeste wel heb verteld! Ik blijf in de toekomst gewoon lekker staken- 

als ik kan (lacht)  

 

 

9 Transcripten gecodeerd per categorie  

 

Gedeelde handelingen (d.v.1) 

Samen bepalen of handelingen geschikt zijn (d.v.2)  

Wereldbeeld en discours (d.v.3) 

 

9.1 Transcript 1 – interview 3  

OND nou superleuk dat jullie mee willen doen! Zouden jullie me allebei willen vertellen aan 

welke klimaatmarsen je hebt meegelopen en hoe je daar terecht bent gekomen.  

PR1 nou ik weet dat de eerst, of ja de eerste klimaatmars, wanneer was die 7 februari in Den 

Haag?  

PR2 ja volgens mij wel ja-  

PR1 nou ja gewoon die op het Malieveld. Uhhh en dat was van Youth for Climate, en daar 

hebben we- heb ik in ieder geval niet aan meegedaan om te spijbelen of zo. Of niet om van 

school vrij te krijgen, maar omdat ik wil laten zien dat we er wel op ’n manier voor moeten 
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zorgen dat we toch wel de kinderen en ons toch wel veilig moeten stellen. En vooral natuurlijk 

de hele wereld met dieren en planten.  

PR2 ja, ik heb aan dezelfde meegedaan. En ik ben zelf ook vet veel bezig met het klimaat en 

zo en proberen om ervoor te zorgen dat ik in ieder geval niet te veel verspil. En ik vond het zo 

gaaf dat dit werd gedaan en dat meerdere jongeren er zoveel mee bezig waren. Dus ik zo ook 

van ja hier moet ik me natuurlijk bij aan melden anders ben ik ook hypocriet. En ik vond het 

natuurlijk ook wel gewoon- vet. Een vette ervaring. Het was eigenlijk ook gewoon heel cool.  

OND ja?  

PR1 ja het was heel vet hoe die spirit gewoon heel positief is in zo’n mars. Dat er niet een 

negatieve sfeer is van alles is slecht, maar dat we het juist van een positieve kant moeten 

bekijken.  

PR2 ja het was gewoon peacefull. En ik hoopte ook gewoon dat als de regering ook ziet dat wij 

ons ook echt zorgen maken dat ze dan denken van nou als we zoveel jeugd hebben dan gaan 

we er wel iets aan doen, weet je wel.  

OND en wat is dan, zou je zeggen, het ultieme doel waarmee je naar die klimaatmars ging? 

Van, dit was echt de reden dat ik daarheen ging.  

PR2 nou ik wilde vooral dat jongeren gezien werden, eigenlijk. Want ze worden vaak wel een 

beetje genegeerd van het zijn maar jongeren. Dus ik dacht, als we nou dit doen, en met goede 

ideeën komen, dan nemen ze ons serieus en dan gaan ze… -  

PR1 eigenlijk is het, dit, een klimaatmars, dit is eigenlijk hetzelfde principe als überhaupt het 

klimaat zelf redden.  Ik merk wel van, je kan wel zeggen van als ik niet was gegaan ja één 

iemand minder dat merk je niet zo snel, maar stel iedereen had dat gedacht dan was er wéér 

niemand, en dat is hetzelfde als met de klimaatmars. Dus ja daarom had ik er ook aan 

meegelopen. Ik wil ook wel het gevoel hebben dat ik er zelf aan bijdraag en denk ook dat 

iedereen dat zou moeten doen. En dat je zo misschien ook wel meer mensen overhaalt om eraan 

mee te doen.  

OND ja, en zijn jullie ook bij de klimaatmarsen daarna nog geweest?  

PR1 nee…  

PR2 nee daar voel ik me eigenlijk ook best slecht over (lacht)  

OND en wat was de reden dat jullie niet zijn gegaan?  

PR2 nou ja of we hadden school, of we hadden, ja weet ik het, dan konden we niet. Maar dat is 

natuurlijk ook- je kan altijd wel wat afzeggen.  

-PR1 en daarna mocht het ook niet meer van school 

-PR2 en minder mensen gingen.  

Met opmerkingen [IV1]: 1.5.5 toekomst van de wereld 

aan de kaak stellen  

Met opmerkingen [IV2]: 1.5.3 wilde al een beter klimaat 

Met opmerkingen [IV3]: 1.2.1 Korter douchen politiek  

Met opmerkingen [IV4]: 2.1.3 eigen bijdrage leveren aan 

de stakingen  

Met opmerkingen [IV5]: 1.1.2 positieve ervaring 

Met opmerkingen [IV6]: 1.1.2 positieve ervaring 

 

Met opmerkingen [IV7]: 2.1.1 aandacht genereren en 

betrokkenheid jongeren laten zien  

Met opmerkingen [IV8]: 2.1.1 aandacht genereren en 

betrokkenheid jogneren laten zien  
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PR2 dus het is ook wel makkelijker om te gaan als een hele groep gaat.  

OND en voor de allereerste keer, moesten jullie toen spijbelen, of kregen jullie vrij van school? 

PR1 nouuu ik was toen half bereid om te spijbelen, maar uiteindelijk mochten we wel van 

school gaan en dan moest je een briefje en zo inleveren.  

PR2 ja we hadden ook al echt een groep aangemaakt en ik was ook echt van plan om te gaan 

spijbelen, en toen zaten we ook zo van jongens we moeten gaan, maar toen, toen kregen we 

ineens een mail van jongens het mag. Dus toen zat ik al helemaal van- toen ging ik al helemaal. 

OND en zijn er toen meerdere mensen gegaan? Toen het wel mocht?  

PR1 ja, nou ja, volgens mij van onze school niet extreem veel.  

PR2 jawel! Er zijn best wel veel mensen gaan staken.  

PR1 van 4v wel maar van de rest van de school kan ik met niet herinneren dat er veel mensen 

heen zijn gegaan.  

PR2 wel een stuk of 30 of zo. Ja, ik vind dat er best veel.  

OND ja ik vind dat er ook best veel voor een hele school. En jullie zijn samen gegaan? Of met 

een groep?  

PR2 ja met een groep. Eigenlijk hadden we- we hadden zeg maar een groepsapp waar we met 

z’n allen inzaten met wat mensen en toen kwamen we erachter dat andere mensen ook gingen, 

dus toen zijn we uiteindelijk echt met een groep van 20 gegaan ofzo.  

OND en kunnen jullie me een beetje vertellen, want ik ben er niet bij geweest, hoe zo’n dag 

dan verloopt. Echt vanaf de voorbereidingen totdat je weer naar huis gaat. Wat hebben jullie 

gedaan?  

PR1 nou de dag daarvóór, toen dachten wij van uhh wow, laten we gewoon borden maken, 

gewoon leuk. Omdat het er wel een beetje bij hoort.  

PR2 we zaten toen ’s middags karton te knippen enzo-  

PR1 wel gerecycled natuurlijk!  

PR2 en goede slogans proberen te bedenken die mensen kunnen onthouden.  

PR1 en leuke tekeningen en zo erbij gemaakt.  

OND wat waren de slogans?  

PR2 eentje was CO2 weg ermee!  

PR1 ja en daar had ik dan een auto bijgemaakt  

PR2 en uh… we hadden ook een varkentje met ff minder vlees!  

PR1 of uh wat was die andere nou! Iets met ijsberen?  

Met opmerkingen [IV9]: 1.5.2 geïnspireerd dooromgeving  

Met opmerkingen [IV10]: 1.1.4 vanuit de school 

georganiseerd  

Met opmerkingen [IV11]: 1.1.3 WhatsAppgroep 

aangemaakt  

Met opmerkingen [IV12]: 1.1.3 WhatsAppgroep 

aangemaakt  

Met opmerkingen [IV13]: 1.1.1 met de trein en borden 

gemaakt  
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PR2 uuh oh ja! Ik had nog een bord gemaakt, echt ’s avonds, ik dacht ik ga er nog een maken, 

met door ons gekloot gaan de ijsberen dood. En dan met zo’n hele zielige ijsbeer erop. Ik dacht 

dat onthouden mensen wel. Dus dat zat ik toen ’s avonds laat nog te verven en zo.  

PR1 en toen de dag erna zijn we gewoon, ja, hoe ben ik er gekomen? Omdat ik ergens anders 

woon- volgens mij zijn we allemaal eerst naar Utrecht gegaan en hebben we iedereen daar 

gemeet. En daarna zijn we gewoon met de trein naar Den Haag toe gegaan.  

PR2 ja toen zijn we lopend naar het Malieveld toegegaan, zijn we daar gaan staan. En dan 

natuurlijk met die borden zo, en een beetje schreeuwen.  

PR1 positief schreeuwen!  

PR2 en toen ging iedereen een rondje lopen, en daar zijn we natuurlijk ook in meegelopen. En 

wat ik zo cool vond was dat er mensen- gewoon volwassenen langs de weg stonden te klappen  

PR1 en dat je ook echt de mensen uit hun raam van hun werk zo zag klappen, helemaal blij en 

filmen en zo 

PR2 en toen dacht ik echt van jongen! Er staan dus gewoon vet veel mensen achter ons.  

PR1 het was wel zo dat er een fijne koppeling- een positieve terugkoppeling is van de mensen.  

OND en hoe zou je de sfeer omschrijven als je één woord zou moeten gebruiken? De sfeer 

tijdens die klimaatmars.  

PR2 de sfeer? Uhmm zeg maar hoopvol? Want iedereen, ja iedereen wilde gewoon wat beters. 

En was gewoon blij en positief van we willen dit veranderen maar we kunnen dit ook 

veranderen.  

PR1 in het groepje waar ik of ja waar ik bij in de buurt zat, daar was het wel heel positief 

allemaal. Ook al vond ik wel dat één van de Youth for Climate mensen, die schreeuwde door 

een megafoon iets, ik weet niet meer wat het precies was- of ja CO2 weg ermee, maar dan 

wel… een beetje… ik weet niet, het was niet negatief, maar het voelde een beetje negatief. Een 

beetje een negatieve stemming.  

PR2 maar aan de andere kant ging toen iedereen wel meedoen en schreeuwen CO2 weg ermee, 

dus dat was best wel leuk!  

OND voelde je je toen echt onderdeel van de groep?  

PR1 ja! 

PR2 ja, en er was ook- en ja dat was heel leuk, er was af en toe een soort van wave en omdat 

iedereen zoiets had van… 

PR1 volgens mij zijn wij dat ook een keer begonnen.  

Met opmerkingen [IV14]: 1.1.1 met de trein en borden 

gemaakt  

Met opmerkingen [IV15]: 1.1.1 met de trein en borden 

gemaakt  

Met opmerkingen [IV16]: 2.2.1 meer aandacht genereren  

Met opmerkingen [IV17]: 2.2.1 meer aandacht genereren  

Met opmerkingen [IV18]: 1.1.2. positieve ervaring  

Met opmerkingen [IV19]: 2.4.1. Tijdens de mars sterk 

door gezamenlijk doel  
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PR2 en dan ging iedereen zo gillen! En dan ja. En ja we hadden ook een muziek box mee en 

we hadden een afspeellijst met allemaal liedjes zo van “where is the love”. En die hadden we 

toen opgezet en toen gingen allemaal mensen meezingen. En dat was echt zo leuk!  

OND en heb je nog nieuwe mensen leren kennen?  

PR1 nee… dat niet.  

PR2 nee dat niet persé, maar wel een beetje gewoon met random mensen gepraat. 

PR1 vooral veel in onze eigen groep eigenlijk.  

OND en na de klimaatmars, zijn jullie toen nog actief geweest op sociale media, of in whatsapp 

groepen, hebben jullie daar er nog over gepraat?  

PR2 ja ik heb het sowieso best wel vaak over het klimaat met vrienden en met wat we ertegen 

kunnen doen. En natuurlijk op Instagram gepost van jongens, klimaatmars!  

PR1 ja ik denk heel veel van ons gewoon een post hebben gepost op Instagram van foto’s en 

zo die we hebben gemaakt en ja, dan bereik je wel wat mensen ermee.  

OND en was is dan- ik ben zelf niet echt actief op sociale media, dus jullie moeten maar net 

doen alsof ik niks weet- wat is dan als je op Instagram zit en een foto maakt, wat wil je daar 

dan mee bereiken? Wat is dan het doel? Is dat dan informatief, of gewoon leuk om te delen?  

PR1 ja het is voor mij gewoon vooral leuk om te delen toch wel. Want ik denk niet- bij deze 

post zou ik het dan nog wel om een reden doen ook want het is natuurlijk wel gewoon een factor 

dat het om het klimaat ging maar het was meer eigenlijk omdat ik er heen ging, omdat ik een 

ervaring had. Net zoals ik bijvoorbeeld een keer naar de Efteling zou gaan en daar ook een foto 

van plaats.  

OND dus gewoon als onderdeel van je leven.  

PR1 ja  

PR2 ik had wel echt- ik had er eerst niet aan gedacht om erover te posten, maar toen ik in de 

trein zit dacht ik wel echt van dit moet ik op mijn sociale media zetten want dit is wel- dit is 

echt iets waar ik voor sta! Dus als dat dan, weet je sociale media is een soort van portfolio-

achtig voor je leven, dus ik dacht als dat er staat dan zien mensen wel dat ik er om geef. En dat 

mensen die dat dan zien er misschien ook wel wat aan gaan doen.  

OND ja, dus ook wel een soort van drijfveer voor andere mensen  

PR2 ja dus ja tuurlijk is het ook gewoon leuk om te laten zien dat je erbij was maar het was 

voor mij toch wel echt de reden dat mensen zagen dat ik daarvoor stond.  

OND en jullie hebben al een aantal keer gezegd van ik vind het een belangrijk probleem, 

speelde het dan ook al voor de klimaatstakingen?  

Met opmerkingen [IV20]: 2.4.1. Tijdens de mars sterk 

door gezamenlijke doel  

Met opmerkingen [IV21]: 1.4.3. Contacten gelegd tijdens 

de mars maar niet onderhouden 

Met opmerkingen [IV22]: 1.3.1. Vrienden 

Met opmerkingen [IV23]: 1.4.2. Op sociale media 

gedeeld met vrienden met informatief doel  

Met opmerkingen [IV24]: 1.4.2. Op sociale media 

gedeeld met vrienden ter vermaak 

Met opmerkingen [IV25]: 2.1.1. Aandacht genereren en 

betrokkenheid jongeren laten zien  

Met opmerkingen [IV26]: 2.1.1. Aandacht genereren en 

betrokkenheid jongeren laten zien  
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PR1 ja. Dat zeker wel, we hebben het er ook wel vaker over met vrienden. We hebben een 

beetje een aparte vriendengroep. Niet persé, weet je wel, gewoon zoals een typische 

vriendengroep is. Maar we hebben best wel veel discussies altijd al.  

PR2 ook heel veel over klimaat ja.  

PR1 en veel over klimaat inderdaad ja.  

PR2 en dat is- op een gegeven moment zijn mijn moeder en ik gaan stoppen met vlees eten, 

omdat nou ja, mijn moeder vond het vooral heel erg zielig, dat vond ik ook natuurlijk, maar 

voor mij- ik deed het vooral voor het klimaat. En toen probeerden ik de hele tijd vrienden over 

te halen van jongens stop-  

PR1 en het heeft wel gewerkt op zich!  

PR2 het heeft gewerkt! Er zijn nu 4 mensen van onze vriendengroep die eten geen vlees meer. 

En jij iets minder-  

PR1 ik heb het een tijdje gedaan maar ja in onze familie eten we gewoon ja, niet veel hoor, we 

eten echt niet veel vlees. Maar het hoort gewoon bij het eten vinden ze dan. Ik heb het wel een 

maand gedaan maar niet langer. Maar ja alles helpt.  

OND en wat doen jullie nog meer in je dagelijkse leven dat bijdraagt aan een beter klimaat?  

PR2 nou wij scheiden gewoon afval en zo en uh bij ons gaat iedereen op de fiets naar school, 

of naar werk dus. Tenzij mijn vader helemaal naar Groningen moet of zo, dat is heel soms. En 

uh ja mijn moeder en ik eten dus helemaal geen vlees, en mijn vader en zus eten daardoor ook 

bijna geen vlees meer. Dus dat is wel handig.  

PR1 uhm ja wij scheiden natuurlijk ook afval. En ik ben eigenlijk wel heel precies op dat afval 

want ik doe, we hebben ook een tijdje ook echt een aluminium bakje gehad waarbij alleen 

aluminium dus in dat bakje mocht, en dat soort dingen, en daar scheid ik ook wel goed in. En 

mijn moeder die fietst elke dag naar Amersfoort, bijna elke dag, ook in de winter doet ze dat. 

Wel met elektrisch maar toch nog steeds goed voor het milieu. En mijn vader die werkt 

helemaal in Dordrecht en daarvoor moet hij wel met de auto. En zelf gaan mijn broer en zus en 

ik en zo allemaal op de fiets. Dat is ook efficiënt voor het milieu.  

PR2 ik probeer mijn ouders er altijd van te overtuigen: we kunnen ook met de auto op vakantie 

in plaats van met het vliegtuig. Want we waren toen in de kerstvakantie naar Denemarken 

gegaan, en eigenlijk wilde mijn vader en zus met het vliegtuig, maar ik dacht nee! Het is maar 

10 uur rijden dat kunnen we wel. En toen zijn we gaan rijden. En dat is dan toch al beter. Ja het 

is alsnog slecht maar het is beter als vliegen.  

Met opmerkingen [IV27]: 1.3.1. Vrienden 

Met opmerkingen [IV28]: 1.3.2. Ouders  

Met opmerkingen [IV29]: 1.3.2. Ouders  

Met opmerkingen [IV30]: 1.2.1. Korter douchen politiek  

Met opmerkingen [IV31]: 1.2.2. Korter Douchen politiek  

Met opmerkingen [IV32]: 2.3.2. Vliegmaatschappijen 

aanpakken  
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PR2 ik heb ook wel geprobeerd om mijn familie over te halen om geen vlees meer te eten, ik 

heb het meerdere malen geprobeerd maar ja, het is nooit helemaal doorgedrongen. Mijn broer 

hij is echt een vleeseter en die wil gewoon vlees.  

OND die houdt er echt aan vast ja?  

PR1 ja die houdt wel echt van vlees.  

OND ja oké, en stel je voor over een aantal jaren heb je misschien je eigen appartement, huis 

en je hebt meer geld, hoe ver zouden jullie dan bereid zijn om te gaan voor het klimaat? Zou je 

echt grote veranderingen doorvoeren in je leven? Sommige mensen zijn vrij extreem van ik ga 

nooit meer vliegen, maar zo leven kost ook veel tijd en geld, hoe ver zouden jullie dan bereid 

zijn om te gaan?  

PR1 ik zou wel meer, als ik in de stad zou wonen, wel meer biologisch van de groenteboer en 

zo gaan halen. En ook veel meer zonder plastic en zo-  

PR2 ja dat is echt jouw ding hé!  

PR1 ja nee, ik wil eigenlijk altijd al een tijd lang proberen afvalvrij te leven, maar dat is wel 

heel lastig. En uh, als ik in mijn eentje woon dan zou ik vast ook wel geen vlees eten, denk ik! 

En ja, met het vliegtuig ga ik wel want ik vind reizen vooral heel erg leuk maar ja om helemaal 

naar Amerika of naar Azië te gaan, ja ik ben er nog nooit geweest, maar hoe moet je er anders 

heen? Met het schip ofzo?  

PR2 ja ik wil heel graag veganistisch eten later, of nou ja niet uitsluitend maar zo veel mogelijk 

proberen, en ik ben niet persé zo extreem van geen afval meer hebben maar wel met het 

scheiden, dat vind ik ook wel redelijk vanzelfsprekend ja. En ik denk gewoon heel veel 

tweedehands dingen kopen. Dat probeer ik soms wel wat meer te doen, maar het lukt niet altijd. 

Alleen ja ik wil gewoon dat ik niet meer onnodig dingen te veel koop en zo, maar ja. En met 

het vliegtuig ga ik sowieso al niet vaak. En stel ik wil héél graag een keer ergens heen, naar 

Amerika ofzo, misschien dat ik dan met het vliegtuig ga. Maar ik ga het sowieso vermijden. En 

natuurlijk gewoon met de fiets of OV gaan.  

PR1 of een keer een fietsvakantie naar België.  

PR2 ja dat kunnen we ook nog doen!  

OND  en wat denken jullie dat de ultieme oplossing is van het klimaatprobleem?  

PR1 ik zou zeggen… ik zou het best wel erg op de vleesindustrie ook richten. Want ik heb het 

gevoel dat het toch best wel een groot ding is, omdat methaan I don’t know, 100, 1000 keer zo 

veel uitstoot levert als CO2 en uh ja dan zou ik toch denken dat we zeker minder maar ook 

efficiënter vlees kunnen eten. Ik weet niet hoe, maar ook, ook trouwens met het verbouwen van 

groenten en zo. Dat zouden we ook veel efficiënter kunnen doen dan dat we nu doen. Dat je uh 

Met opmerkingen [IV33]: 2.3.4. Vleesindustrie 

aanpakken  

Met opmerkingen [IV34]: 2.6.1. Huidige houding 

behouden en niet radicaler gaan handelen  

Met opmerkingen [IV35]: 2.3.11. Voedselindustrie 

verbeteren 

Met opmerkingen [IV36]: 2.3.12 Wegwerpplastic 

aanpakken 

Met opmerkingen [IV37]: 2.3.12 Wegwerpplastic 

aanpakken  

Met opmerkingen [IV38]: 2.6.1. Huidige houding 

behouden en niet radicaler gaan handelen  

Met opmerkingen [IV39]: 2.3.11. Voedselindustrie 

verbeteren 

Met opmerkingen [IV40]: 2.3.13. 

Consumptiemaatschappij verkleinen  

Met opmerkingen [IV41]: 2.3.11. Voedselindustrie 

verbeteren  

Met opmerkingen [IV42]: 2.3.11. Voedselindustrie 

verbeteren  
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in een land ver weg iets moet verbouwen, en dat je daarvoor bos moet kappen, en dat je dan dat 

weer helemaal gaat verschepen of met een vrachtwagen naar een ander land. Dat is ook 

overbodig, dan zou je net zo goed je eigen broeikas in de stad kunnen maken of zo.  

PR2 ja ik zou ook, ook omdat ik het zielig vind- maar ik zou echt- waarom zou je geen wetten 

maken om de omstandigheden voor dieren beter te maken? Want als je dat doet, hebben die ten 

eerste een beter leven en dan wordt het vlees duurder, en dan gaan minder mensen vlees kopen 

en dan verminderd dat ook alweer. En ik zou ook- vliegen is echt de op een na grootste 

vervuilingsfactor volgens mij, waarom maak je dan de vliegtickets niet gewoon veel duurder? 

En dan bijvoorbeeld het OV iets goedkoper?  

PR1 ook al zijn vliegtickets over het algemeen al best wel duur. Niet persé binnen Europa of 

zo. 

PR2 nou, nee, ja we hadden het toch laatst nog gezien? Dat je echt maar 80 euro kwijt bent om 

naar Finland te vliegen of zo? Dat vind ik echt niks. Dan is het veel te verleidelijk om te gaan 

vliegen. 

PR2 sowieso een betere regeling van openbaar vervoer maar ook gewoon vervoer naar verre 

plekken verbeteren. Ik weet niet hoe, maar iets efficiënter dan vliegen, dat is zeker.  

PR1 en ook van die kleine dingen, zoals, ja elke keer moet je dan weer zo’n bakje voor de 

tomaten weg gooien en mijn vader zit altijd van waarom mag ik mijn eigen bak niet meedoen 

dat ik dan daar de tomaten in doe?  

PR2 ik werk in een frietzaak trouwens, dat is ook wel grappig, en daar uh doen we alles in van 

die papieren zakken dus dat is wel goed en soms komt er dan wel iemand langs die heeft ook 

nog zijn eigen zak mee. Dus eigenlijk denk ik ook dat we wel vaker, dat we moeten, ja gewoon. 

In Nederland is het nog niet zo’n groot probleem, maar vooral in Amerika en andere 

Engelstalige landen waar ze veel van die plastic zakjes hebben. Dat moeten we gewoon heel 

veel verminderen en gewoon eigenlijk verbannen.  

PR2 maar er zijn ook heel veel van die vet simpele oplossingen eigenlijk. Bijvoorbeeld, mijn 

moeder die zit bij zo’n zwemclub en daar heeft iedereen nu zeg maar in plaats van een fles 

shampoo, hebben ze een blokje zeep. En dat kunnen ze dan in een bakje doen en dan doen ze 

er water bij en dan hebben ze shampoo! En dan denk ik van: dat is zo handig! Het is goedkoper 

en dan heb je niet al die plastic flessen en zo.  

OND ja dat zijn mooie oplossingen! En zou je dan zeggen dat de oplossing ligt bij de overheid, 

bij de politiek, bij de bedrijven of toch meer bij de individu?  

PR1 bij ieder zou ik zeggen. En bij de individu nog wel wat minder denk ik. Want ik denk heus 

wel dat mensen er wat voor willen doen, voor het klimaat, maar dat het vaak gewoon niet 
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mogelijk is. Omdat het te duur is, of het is gewoon, met recyclen niet mogelijk. En ook gewoon, 

als je geeneens een biologische supermarkt in de buurt hebt, ja dan, waar haal je anders je eten 

vandaan? En de uh de bedrijven maken er denk ik wel een groot deel vanuit, die kunnen wel ja 

die kunnen wel gewoon beter richten op het klimaat dan dat ze nu doen. Ik weet niet, sommige 

bedrijven doen het maar sommige bedrijven doen het nog steeds voor de winst. En ja de 

overheid, ook, logisch, dat ook al proberen ze wel hun best, de Nederlandse overheid… ja-  

PR1 ja ik zou toch wel echt zeggen dat het de bedrijven zijn die er de meeste invloed op hebben. 

Want als individu heb je gewoon niet echt veel invloed, helaas. Maar als, ik denk dat die 

bedrijven, die kunnen met bepaalde plannen, ik bedoel, mijn tante is klimaatdeskundige bij 

allemaal dingen, bij bedrijven en zo en die heeft zo veel oplossingen daarvoor, maar het kost 

gewoon geld. En ik denk dat zo’n overheid, die kan dan, ja die moet gewoon meer geld vind ik 

beschikbaar maken, om die bedrijven van dat soort klimaat sparende plannen door te laten 

voeren.  

PR2 terwijl je op zich-  

PR2 want het is niet dat die bedrijven het niet willen, het is gewoon, het kost gewoon veel geld-  

PR1 sommige partijen willen dat ook wel, maar ik denk dat het meer is- ja nu ga ik het echt 

wel weer over Thiery Baudet hebben (lacht), maar best wel veel mensen stemmen ook op hem, 

omdat ze zijn standpunten goed vinden, en ze willen dat hij de nieuwe leider moet worden. 

Maar uhm, ik denk wel dat hoe hij denkt over klimaat, als we dan zo’n instelling krijgen, dan 

gaat het zeker niet werken voor bedrijven om daar geld voor te krijgen, of subsidies, om dat te 

regelen. En groen links of I don’t know, andere partijen, partij voor de dieren of zo, die willen 

het denk ik wel om dat te regelen maar heel veel mensen vinden dat dat te duur omdat ze dan 

meer belasting moeten betalen of zo. Dus op zich ligt het dan toch wel weer bij de mens. Ja… 

bij de individu denk ik… 

PR2 ja het zit eigenlijk allemaal gewoon in een rondje. Want als individu moet je stemmen op 

een partij, en als partij, die kan dan weer geld beschikbaar maken voor de bedrijven, en de 

bedrijven maken dan weer spullen en die kopen dan weer de mensen. Dus ja.  

OND en wat is dan denk je volgens jullie de reden dat er binnen de politiek nog steeds zo weinig 

aandacht en geld gaat naar het klimaatprobleem? Wat denken jullie dat de oorzaak is dat er zo 

weinig aan gedaan wordt?  

PR2 ik denk dat het is omdat ja je ziet echt niet snel een effect. Je hebt daar echt geduld voor 

nodig, want je ziet als je stopt met auto rijden, dan zie je niet direct een effect en dan is het voor 

mensen gewoon heel moeilijk om te zien dat het wel echt invloed heeft. Dan denken ze van zal 

wel. En ja, ik snap het ook wel, want ja als je je leven een klein beetje aanpast om het klimaat 
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te verbeteren en je ziet vervolgens geen effect dan is het heel moeilijk om te geloven dat en te 

denken of het wel echt iets waard is…  

OND en wat was het moment dat jij echt dacht van nu is het klaar? Want waarschijnlijk zie jij 

dan ook geen daadwerkelijk effect van jouw daden in het dagelijkse leven, maar toch ben je 

gaan staken en ben je er veel mee bezig. Wat was het moment dat jij echt dacht van nou nu is 

het klaar, nu is het echt een probleem? Of hoe is dat zo gekomen?  

PR2 uhhh ja dat is eigenlijk- ik heb niet echt een keerpunt gehad of zo, maar ik heb wel gewoon- 

ja ik had het er thuis gewoon heel veel over en op school, en mijn moeder vindt het ook heel 

erg belangrijk. En ja dat ging eigenlijk steeds een stapje iets meer. Mijn vader is heel erg bezig 

met afval en zo en scheiden en mijn moeder met vlees en dat soort dingen en ik probeer nu dus 

het idee van weinig auto gebruik en weinig vliegtuig dat probeer ik er nu zeg maar bij te krijgen 

eigenlijk.  

OND steeds in stapjes dan?  

PR2 ja het is eigenlijk steeds in stapjes gegaan ja 

OND oké, en voor jou?  

PR1 uhh ik weet wel nog- ik denk dat het heel erg ook aan je opvoeding ligt ook, en dat dat bij 

mij- ja tegenwoordig is dat bij veel kinderen natuurlijk zo omdat het zo’n groot probleem is. 

Maar dat je dan toch al in je jeugd een negatief gevoel mee krijgt van dat klimaatverandering 

toch wel iets zwaars is en dat het echt een probleem is. En ik kan me ook wel herinneren dat ik 

in tijdschriften er dingen over las toen ik klein was. En dat ik toen al dacht van wow hier moeten 

we wel echt iets aan gaan doen. En uhmm als ik dan bijvoorbeeld- laatst weer toen ik een 

documentaire keek dan besef ik wel weer van hoeveel effect we erop hebben. Dan dacht ik echt 

wel van ja we moeten er echt iets aan gaan doen. Ook met z’n allen en niet alleen individueel.  

PR2 en wat trouwens ook hielp, ik weet niet of je die gezien hebt, die documentaire op Netflix, 

Our Planet- 

PR1 ja die heb ik ook gekeken ja.  

PR2 het is een soort van serie en ja dan denk je eigenlijk een soort van oh een natuurserie, en 

het komt ook de hele tijd overal in de spotlight op Netflix en die gaat heel erg over het 

klimaatprobleem en dat ze ook heel erg in plaats van de mooie dingen de niet-mooie dingen 

laten zien-  

PR1 en mede door klimaatverandering 

PR2 ja allemaal door klimaatverandering. En ik denk dat dat eigenlijk best wel slim is dat 

Netflix dat heeft gedaan. Ja ik weet niet of het met opzet was maar ze zette het de hele tijd in 
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de spotlight dus mensen gaan dat kijken en dan ja, het is wel gewoon heel sad om te kijken. 

Dan denk je wel van ja… 

OND er moet iets gebeuren! En wat is dan de plek waar jullie de meeste informatie vandaan 

halen? Is dat dan wat jij zegt thuis, of- 

PR1 het internet heel veel. Denk ik.  

PR2 ja internet, maar ook school! Met aardrijkskunde hadden we het er vorig jaar heel veel 

over. En ik heb dus een moeder die aardrijkskunde geeft dus ik krijg dat wel mee en een tante 

die dus klimaatdeskundige is, dus ja ik heb ook veel informatie van thuis gekregen.  

PR1 ja ik ook! En veel internet dus, en ook veel school inderdaad… bij aardrijkskunde, ik heb 

les van haar moeder dus ja (lacht) en dan hebben we het er toch wel over en dan zie je ook dat 

bijvoorbeeld vorig jaar zomer, dan zie je echt dat het een invloed heeft gehad op de temperatuur, 

en daar hebben we het dan over en daar reflecteren we dan weer op bij Aardrijkskunde 

bijvoorbeeld.  

OND en ook bij jullie vriendengroep? Is het een ding waar jullie het er wel eens over hebben? 

PR2 ja! Want een vriendin van ons ………. Die heeft een vader en die zit bij groen links en- 

dus die is nu heel erg voor het klimaat. En die is dus vanaf de klimaatmars, dacht ze, ik ga naar 

de klimaatmars, nu moet ik wel vegetariër worden. En toen is ze dus ook gestopt! En ja met 

haar hebben we het er heel veel over. En sowieso hebben we heel veel discussies vaak in onze 

vriendengroep, dus dat borrelt dan wel weer een beetje op, en dan gaan mensen weer wat 

opzoeken en ja dus we hebben eigenlijk best wel veel vrienden die daar mee bezig zijn ja.  

OND dat helpt natuurlijk ook wel hé dat-  

PR2 ja en dat maakt het ook veel gemakkelijker om er wat aan te doen want dan denk je van ja 

dan doe ik het ook wel.  

OND ja, ja. En ik ben nog wel benieuwd wat vinden jullie van de term klimaatspijbelaars? Is 

dat iets wat jullie-  

PR2 jaaa 

PR1 ik wil mezelf niet persé een spijbelaar noemen.  

PR2 ik vind het zo, ja ik weet niet. Door spijbelen klink je weer als een of ander radicaal 

persoon, rebels of zo-  

PR1 ook al is het wel rebels (lacht)  

PR2 als een of andere rebel (lacht) maar ik vind het zo goed dat mensen ervoor spijbelen… en 

daarom…. Vind ik het een beetje en onterechte naam.  

OND want ja het heeft een negatieve landing.  

PR2 ja daarom, alsof we dan een beetje gestoorde gekken zijn of zo 
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PR1 en ja voor de mening die wij willen uiten geeft het ook wel een beetje een negatief effect. 

En uhm… ik denk ook- want het is niet goed dat we spijbelen, maar waar voor spijbelen we, 

voor het klimaat, ja. Maar ja waar heeft het effect op dat we spijbelen, op ons, maar ja eigenlijk 

vooral op ons en op de scholen. Dus op zich heeft spijbelen niet persé een heel groot effect. Het 

feit dat het spijbelen was.  

Onderbreking van docent  

PR2 oke, ja de term, ik heb er zelf niet heel veel over nagedacht eigenlijk. Maar ja op zich, het 

klinkt ook wel een beetje cool, van: klimaatspijbelaars, wow, die hebben invloed.  

OND en denk je dat de stakingen ook veel invloed hebben gehad?  

PR1 nou ja het is wel veel meer aan bod gekomen toch? Of in het nieuws, over dat het er 

überhaupt was.  

PR2 het heeft nog geen direct effect gehad, ik bedoel de regering heeft er nog niet echt veel aan 

gedaan, alleen ik denk gewoon door de hele tijd die klimaatmarsen en zo, je bereikt er wel 

mensen mee, laten zien dat echt steeds meer mensen erachter staan.  

PR1 al is het wel zo dat we, of nou ja we, wij als jongeren, een gesprek hadden met Rutte, of 

premier Rutte. En dat er toen daardoor wel weer meer mensen tegen hem waren of zo? Ik ben 

niet tegen hem hoor maar, maar dat daardoor wel een soort van beweging verder is ontstaan of 

zo. Tegen wat de overheid slecht doet voor het klimaat, of juist wat ze moet doen voor het 

klimaat.  

PR2 ja dus ik denk dat het wel een goed startpunt is geweest. En dat het nu steeds meer 

verspreidt, ook naar volwassenen en zo. 

OND en wat is de volgende stap dan?  

PR2 jaaa, dat volwassenen gaan staken! Dat wil- of ja dat hoop ik! En dan niet alleen de 

jongeren dat doen, waarvan bekend staat dat ze niet heel veel invloed hebben persé. Dat dan nu 

ook de volwassenen een keer denken van: oh ja-  

PR1 -want het is natuurlijk wel je kind die er staat.  

PR2 we hebben het jaren fout gedaan, en nu moeten onze kinderen later een beetje met dit 

probleem gaan zitten: laten we er zelf wat aan doen! Dus de volgende stap vind ik dat 

volwassenen meer gaan stemmen op Groen Links en zo en partijen die voor- gewoon voor 

klimaatbescherming zijn.  

OND en hoe groot is de rol van de politiek binnen de klimaatstakingen? Hebben jullie je- of 

ook Youth For Climate zich uitgesproken over een politieke voorkeur, of hebben jullie een 

politieke partij erbij betrokken?  

PR1 ik heb eigenlijk niet zo gelet op wat Youth For Climate zelf heeft gedaan eigenlijk  
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PR2 nee het is, weet je we volgden ze op Instagram maar het is niet dat ik daardoor- ik was 

altijd al een Groen Links persoon.  

PR1 het was echt meer mijn eigen mening dat ik het heb gedaan en het is zo dat ik niet echt 

heb gelet op wat Youth For Climate heeft gedaan of gezegd. En de politiek is daarin ook niet 

extreem relevant geweest voor mij.  

PR2 nou ja er waren wel veel borden met dat Rutte er wat aan moest doen en zo. Dus ik denk 

eigenlijk dat de leerlingen zelf de politiek er een beetje bij heeft verzonnen.  

PR1 en ik vind ook niet dat het persé allemaal op Rutte moet worden afgeschoven.  

PR2 nee maar ja de staking was wel ook een beetje tegen…. Het was eigenlijk wel- het ging 

wel om de politiek ja- om wetten voor het klimaat en ja- 

PR1 jaa maar ik denk niet dat  

PR2 ik denk dat je dan automatisch gewoon die partijen erbij gaat betrekken.  

PR1 niet ik er persé daarom aan heb meegedaan maar  

PR2 nee nee, zeker niet, maar ik denk wel dat het voor veel mensen daarom een reden was. En 

dat er daardoor überhaupt ook een staking was daarvoor.  

OND en wat vinden jullie van het feit dat er überhaupt nog wordt gepraat over het feit of het 

klimaatprobleem bestaat of niet? En dat het echt een issue is, net zoals de discussie over hoe 

hoog de belastingen moeten zijn?  

PR2 (lacht een beetje)  

PR1 ik vind het best wel erg eigenlijk dat we het er in Nederland zoveel over moeten hebben, 

of het uberhapt wel een feit is.  

PR2 jaa, ik ja, sorry hoor maar als je gewoon ogen in je hoofd hebt dan snap je toch ook wel 

dat, het is niet iets wat zomaar is aan komen waaien of zo, ik bedoel het is gewoon- het is 

gewoon bewezen dat het door ons en de CO2uitstoot komt. Dus als die debatten, ja, weet je, 

mensen geef nu maar gewoon toe, het is gewoon zo. Dus ik vind het eigenlijk gewoon 

tijdverspilling dat ze er over praten of het wel aan mensen ligt. Je zou het erover moeten hebben 

wat je eraan kan doen.  

OND oke en stel, je zou vanaf morgen Rutte mogen vervangen, je wordt minister-president, 

wat zou dan als allereerste doorvoeren? Het mag op alle niveaus zijn maar wat heeft de meeste 

urgentie?  

PR2 wow okee… dat vind ik echt een moeilijke vraag… er zijn zoveel dingen die je kan 

verbeteren-  

PR1 -maar ja, het gaat ook weer sowieso een effect hebben op hoe mensen op je gaan reageren 

en zo.  
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PR2 oke daar moet ik even over nadenken… 

PR1 misschien iets met iets, iets subtiel in het openbaar vervoer veranderen. Ik weet eigenlijk 

niet of wij daar als politiek uberhapt macht op hebben. Maar ja subsidies of zo? Ja iets van 

subsidies.  

PR1 als je, je kan als regering gewoon zeggen van wij maken je openbaar vervoer goedkoper 

en wij subsidiëren- of ja als jullie minder geld verdienen dan subsidiëren wij dat. En ik zou 

denk ik- ja ik zou toch wel beginnen met een wet tegen al dat slechte omgaan met dieren. En 

dat je wetten maakt voor de omstandigheden of nou ja voor de dieren in slachthuizen en hoe ze 

gehouden worden. Bijvoorbeeld plofkippen, dat, nou ja… ja daar zou ik denk ik mee beginnen. 

OND ja mooi. Oh ja wat ik nog wilde vragen, hebben jullie een soort voorbeeld, met betrekking 

op het klimaat? Iemand waarvan jullie denken, nou die heeft het mooi gezien! (…) of juist niet! 

Dat kan ook natuurlijk.  

PR1 ik heb vooral mijn eigen meningen eigenlijk dat is wel ja-  

PR2 oh je bedoelt een bekend iemand?  

OND ja een bekend iemand, maar het mag eigenlijk iedereen wel zijn wat mij betreft. Gewoon 

iemand die jou heeft geïnspireerd bijvoorbeeld, in hoe hij of zij leeft bijvoorbeeld.  

PR1 ja ik denk dus dat ik van meerdere mensen, niet van één iemand specifiek, maar dat ik van 

meerdere mensen mijn eigen mening heb getrokken.  

PR2 nee ik ook niet, ik denk dat ik eerst gewoon vooral geïnspireerd was door- dat ik een beetje 

een idee heb gekregen door mijn moeder en zo- maar toen zij door had dat het me aansprak is 

ze natuurlijk door gegaan en omdat ik liet zien dat het me aansprak hebben heel veel mensen 

mij eigenlijk geïnspireerd. Maar ik heb niet persé één voorbeeld of zo.  

OND nee, nee oké. Gaan jullie vrijdag naar de klimaatmars?  

RP1 is er vrijdag weer een klimaatmars?  

OND ja, in Utrecht ook!  

PR1 ooh dat wist ik niet eens.  

PR2 ja nee, ik vind het echt heel stom, maar wij gaan met de familie op vakantie en zo. Maar 

ik had wel willen gaan!  

PR1 uhm ja ik wist niet eens dat er een klimaatmars was eigenlijk. Ik hoor er ook niet extreem 

veel meer over eigenlijk. Nee ik vond de eerste belangrijk, maar ik denk van, je kan het wel de 

hele tijd blijven doen, maar of ik er zo veel moeite in zou tonen om steeds maar weer initiatief 

te nemen om daar heen te gaan… ik weet niet.  

OND denk je dat er een toekomst zit in de klimaatstakingen in Nederland, zoals in Zweden en 

in België, dat het echt wekelijk gebeurt?  
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PR1 ja het gebeurt nu ook best wel vaak toch, bij ons?  

OND ja een paar keer 

PR2 ik denk zelf dat, ik denk dat niet dat de klimaatmarsen zelf een direct effect hebben op wat 

er kan gaan veranderen, maar ik denk gewoon dat het heel erg de boodschap verspreidt. Dus ja 

ik vind- ja het heeft sowieso wel effect. Maar ik denk niet dat het een direct effect is van de 

klimaatmarsen.  

OND nee oké. En zouden jullie in de toekomst blijven staken? Stel, dit gaat in de toekomst 

door?  

PR1 ik zou eerder gewoon mijn eigen initiatief doen van wat ik doe voor het klimaat. Maar niet 

persé dat ik zou staken ervoor. Maar gewoon mijn eigen dingen doen, maar misschien wel het 

wordt verspreiden naar degene die ik ken, maar niet meer een mars meelopen.  

PR2 ik zou misschien niet meer met die staking doorlopen, maar- omdat ze ook steeds wat 

kleiner worden en zo, maar ik zou misschien wel proberen met andere dingen meer invloed te 

krijgen. Dus bijvoorbeeld gewoon dichtbij vrienden proberen te beïnvloeden met- en mensen 

overtuigen en zo. Of je campagnes organiseren of zo, ja het klinkt nu een beetje groot, maar als 

het zou kunnen zou ik me er echt voor inzetten zo. Of, ik schrijf soms ook muziek en ik probeer- 

ik heb laatst een beetje muziek geschreven over klimaat en zo en dat heb ik aan mijn tante laten 

horen- weet je wel, de klimaat-tante, en die zei van ja weet je, omdat dit zo- misschien heeft het 

wel invloed op mensen, misschien kunnen we proberen om het te verspreiden of zo, en op die 

manier probeer ik een beetje om ja  

OND mooi! Dus eigenlijk willen jullie beiden op je eigen manier, in je eigen leven dingen doen 

die mensen kunnen inspireren en niet persé op grote schaal staken en zo?  

PR2 tenzij je een hele grote groep hebt natuurlijk want ja- 

PR1 en tenzij je, want ik denk dat je meer invloed hebt vanuit jezelf op je vrienden en familie 

en je hele omgeving door wat je doet, in plaats van dat je- soort van wel naar de politiek gericht 

maar soort van niet naar een specifiek persoon die je kent die dat doet- dus dat je meer invloed 

hebt op je vrienden op die manier.  

OND mooie afsluiting. Is er nog iets wat ik heb gemist of wat je me nog wilt vertellen?  

PR2 nou wat wel nog leuk is, wat wij op school doen, is dat wij proberen hier ook een beetje 

verandering door te voeren en wij gaan elk jaar in de vijfde op Romer reis en ik wil volgend 

jaar heel graag met de trein gaan! Dus ja hopelijk lukt dat.  

PR1 en op zich, bedenk ik me nu, zit ik in de leerlingenraad en ik doe daar niet extreem veel, 

maar ik denk wel dat ik dingen kan voorstellen die we kunnen doen, zoals beter afval scheiden 

en zo.  
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OND oh ja wacht ik heb nog wel één vraag: zijn jullie ook op andere gebieden maatschappelijk 

betrokken of actief, mee bezig, of is het vooral het klimaatprobleem?  

PR2 nou iets waar ik wel heel erg achtersta is gelijke rechten voor homo’s en lesbo’s en zo. 

Dat is wel iets- maar daar ben ik wel minder mee bezig dan met klimaat. Maar dat is wel een 

ding waar ik wel echt achter sta.  

PR1 nee, ja ook natuurlijk voor de lhbqt maar niet echt verder- ja eigenlijk gewoon wat goed 

is voor de mensen en de dieren en voor de planten, voor gelijkheid, dat soort dingen, maar niet 

persé veel meer.  

OND er zijn geen andere marsen waaraan jullie hebben meegelopen?  

PR2 nee dat niet nee.  

OND oke, nou dan was dat het. Bedankt!  

 

9.2 Transcript 2 – interview 6 

OND zou je me eerst willen vertellen aan welke klimaatmarsen je allemaal hebt meegelopen?  

PR uh ik heb twee keer meegelopen, de eerst keer in Den Haag vanaf het malieveld en de 

tweede in Amsterdam. En dan niet de grote maar die met alleen scholieren.  

OND dus je hebt alleen gestaakt met de stakingen voor scholieren?  

PR ja  

OND en hoe ben je erachter gekomen dat die er waren?  

PR uh ik geloof dat een vriendin van me het had doorgestuurd via Instagram, en ik had het ook 

al wel een beetje gevolgd. Want het was ook in Brussel en ik had gehoord dat het ook naar 

Nederland zou komen. En ik dacht, ja het leek me wel gewoon vet om daar een keer bij te zijn.  

OND en met wie ben je daar heen gegaan?  

PR de eerste keer met twee meisjes uit mijn klas, die ik niet eens zo heel goed kenden, en een 

vriend ook van ons, en nog een hele goede vriendin van mij. En de tweede keer nog met 

diezelfde hele goede vriendin en nog zo’n andere jongen, en die twee komen ook nog.  

OND en waren zijn jullie eigenlijk mee gaan lopen? Wat was jullie overtuiging om mee te 

gaan?  

PR nou op zich geef ik sowieso al om het klimaat en uhm het leek me ook gewoon echt heel 

vet om een keer mee te maken. Want ik had het al op tv gezien en dat zag er heel vet uit en het 

leek me dan ook gewoon leuk om daar onderdeel van te zijn. Ja gewoon heel vet. Ja en ik denk 

ook wel dat het gewoon nut heeft om te laten zien van wij met z’n allen willen dat er iets gedaan 

Met opmerkingen [IV92]: 3.4.2. Klimaat en gelijke 

rechten voor lhbt-gemeenschap 

Met opmerkingen [IV93]: 3.4.2. Klimaat en gelijke 

rechten voor lhbt-gemeenschap 

Met opmerkingen [IV94]: 1.3.5. Instagram voor vrienden  

Met opmerkingen [IV95]: 1.5.4. Leuk om mee te maken  

Met opmerkingen [IV96]: 1.5.3. Wilde al eerder een beter 

klimaat  

Met opmerkingen [IV97]: 1.5.3. Leuk om mee te maken  

Met opmerkingen [IV98]: 1.1.1. Meer aandacht genereren  



Verhoof, 5701937  135 

 

wordt en omdat we nog niet kunnen stemmen en zo en ik interesseer me ook wel voor politiek 

dus het leek me ook wel gewoon leuk om op die manier daarbij betrokken te zijn.  

OND en is het dan ook iets waar je met je vrienden over praat?  

PR ja nou in m’n vriendengroep ben ik wel de enige of nou ja er is een andere jongen die het 

ook heel leuk vindt om te volgen, dus vaak wel als er iets in het nieuws is dan hebben we het 

er wel over en zo. Maar ja ik ben dan meer links en klimaat en zo en hij is meer rechts dus dat 

levert wel vaak interessante discussies op.  

OND en het klimaat is dat dan het grootste probleem waar je mee bezig bent of zijn er ook 

andere dingen?  

PR ja er zijn ook wel andere dingen maar ik denk wel dat het klimaat het grootste probleem is 

op dit moment, het meest actuele, dus dan ja daar krijg ik dan ook wel het meeste van mij, maar 

sowieso ook wel andere maatschappelijke debatten en zo 

OND ja en waar haal je de meeste informatie over het klimaat vandaan?  

PR  ja de eerste keer dat ik mee ging lopen heb ik me er wel wat meer in verdiept, gewoon via 

internet en zo, wan tik wilde wel weten wat er nou aan de hand was want ik vind het wel stom 

en zo als ik daar ga staan en dingen ga roepen zonder dat ik er echts iets vanaf weet, maar ja 

wel vaak via het nieuws gewoon en ja dat vooral, ook veel online  

OND en ook tijdens school bij lessen?  

PR ja nee valt wel mee. Ik heb dan toevallig filosofie en daar hebben we sowieso wel vaak 

debatten met z’n allen en dan gaat het er ook wel veel over. En maatschappijleer heb ik niet 

meer. En ja biologie, mijn docent is heel erg- die staat heel erg voor het klimaat dus die vindt 

het leuk om daarover te vertellen, maar verder niet echt nee.  

OND en bijvoorbeeld bij jou thuis?  

PR ja, en ik denk ook wel dat ik er daardoor een beetje in ben beland. Want mijn moeder die is 

daar ook wel heel erg actief mee bezig. Dus via thuis ben ik er ook al wel heel veel mee bezig 

dus misschien dat ik het daarom ook wel nastreef of zo  

OND en zijn er dingen in jouw dagelijkse leven die je doet voor een beter klimaat?  

PR ja sowieso eet ik vegetarisch, en ja ik vlieg ook wel gewoon heel veel dus ja dat is misschien 

wel een beetje hypocriet maar ja. En mijn moeder kookt voor ons allemaal vegetarisch en ja ik 

let ook op korter douchen en zo, ik weet niet of dat soort dingen echt helpen maar ja en wij 

hebben trouwens ook wel gewoon zonnepanelen en we hebben een elektrische auto dus op die 

manier zijn we er wel echt actief mee bezig.  

OND ja mooi, dus jullie zijn er allemaal wel actief mee bezig. En denk je dat daar ook de 

oplossing van het klimaatprobleem ligt?  
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PR ja sowieso alle beetjes helpen. Maar ik denk niet dat als iedereen een elektrische auto 

aanschaft dat het probleem dat opgelost is. Want het klimaatprobleem is wel iets groter dan dat. 

Dus daarom denk ik dat de politiek ook wel iets moet doen. En ja gewoon, dingen zoals 

vliegtaks. Dat soort dingen maar- ja ik weet niet of al die kleine dingen het gaat verhelpen.  

OND en heb je een idee over een oplossingen die wel echt op grote schaal iets kan veranderen?  

PR ja ik denk dat de vleesindustrie sowieso een hele grote factor is daarin. Want je ze zeggen 

ook wel van ja één stuk vlees daar kan je wel een maand van douchen. En dan denk ik echt van 

hoe kan het zo’n groot issue zijn. En nog steeds is het niet echt normaal als je geen vlees meer 

eet. Ik word echt raar aangekeken als ik zeg dat ik geen vlees eet. Terwijl dat is eigenlijk een 

hele makkelijke stap. Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid. Mn moeder ging 

gewoon steeds minder vlees klaarmaken en op een gegeven moment zijn we gewoon met z’n 

allen vegetarisch gaat eten. En ik mis het eigenlijk ook echt totaal niet of zo. Dus dan denk ik 

van als meer mensen dat zouden doen dan zou echt echt al een heel groot verschil zijn.  

OND en zijn er maatregelen die jij in de toekomst zou willen nemen in je eigen leven, dus 

bijvoorbeeld extreem: nooit meer vliegen?  

PR ja dat vind ik wel lastig eigenlijk want bijvoorbeeld afgelopen zomer ben ik met school naar 

Tanzania geweest en dat vind ik wel heel erg leuk, om andere plekken te zien en zo en nieuwe 

dingen en nieuwe culturen en zo maar het lijkt me wel heel lastig om dat dan op te geven voor 

het klimaat. En misschien is dat dan wel een beetje kinderachtig, maar ja ik eet ook geen vlees 

dus ja sommige mensen doen er ook helemaal niks aan. Je moet ook een beetje een balans 

vinden over wat je wilt doen.  

OND en als we teruggaan naar die klimaatmars, kan je een beetje omschrijven hoe die sfeer 

was?  

PR nou die eerste keer had het echt een hele grote indruk op me gemaakt. Wij gingen- wij 

pakten gewoon de trein vanuit Nijmegen naar Den Haag, en dat is best wel een stukje. Dus we 

gingen eerst naar Utrecht, en dan daar overstappen naar Den Haag. En in Nijmegen was het al 

superdruk en dat hadden we niet echt gedacht en toen vanaf Utrecht was ook echt chaos gewoon. 

En toen stonden we op de trein te wachten en echt het hele perron stond vol. En toen gingen we 

de trein in, ik was blij dat we nog pasten want toen we wegreden stonden er nog evenveel 

mensen op het perron te wachten dan daarvoor. En dat was gewoon gekkenhuis en overal 

werden ong borden gemaakt en dat soort dingen. En dtoen kwamen we aan in Den Haag en we 

hadden niet eens de rotue nodig want iedereen liep naar dezelfde plek. En toen voegde we ons 

gewoon bij de stroom mensen- en ze waren al aan het lopen want we waren iets te laat. En toen 

kwamen we erbij en zagen we dat de groep met wie we op het perron stonden- dat was echt nog 
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niks zeg maar. En iedereen liep met van die borden en iedereen riep leuzen zoals CO2 weg 

ermee! En ja dat was echt vet. En ook echt gewoon overal waar je keek waren mensen. En dat 

was echt super vet. En de tweede keer in Amsterdam was het wel wat kleiner, maar het was nog 

steeds een hele grote groep. De hele dam stond vol. En dat maakte vooral een hele grote indruk, 

van dat idee van we zijn niet alleen. Want met z’n allen vormden we wel een hele grote groep 

ja.  

OND en voelde je je echt onderdeel van die groep?  

PR ja zeker. Je kende echt helemaal niemand maar toch- dat gevoel dat je dan met z’n allen 

deelt. Dat vond ik wel heel leuk.  

OND dat je echt met hetzelfde doel daar stond? 

PR ja 

OND en heb je na de klimaatmars nog contact onderhouden met mensen die je daar hebt leren 

kennen, of andere dingen gedaan?  

PR nee dat niet persé nou ja op een gegeven moment was er nog wel het idee om het in 

Nijmegen te organiseren maar daar voelde ik me niet echt betrokken bij en ja verder volg ik 

gewoon dat Instagram account en dat ja 

OND is dat een actief account?  

PR ja best wel. Ze kondigen ook aan wanneer de volgende staking is en zo en nou ja vorige 

week was er dus een in Utrecht maar toen kon ik echt niet want ik had een se.  

OND was je anders wel gegaan?  

PR ja ik denk het wel op zich, wan tja sowieso vond ik het beide keren ook gewoon heel leuk 

en daarbij denk ik ook gewoon dat het m in de herhaling zit want ik denk dat elke keer dat je 

gaat met z’n allen het wel meer uitstraalt dan wanneer je maar één keer gaat met z’n allen. En 

dat het dan zo is van laat ook maar weer of zo  

OND dus volgens jou mag het wel vaker plaats vinden?  

RP ja bijvoorbeeld wat ze in Brussel doen vind ik super vet. Dat je dan echt laat zien van wij 

staan ergens voor en dat het dan zo principieel is, dat werkt denk ik wel beter.  

OND en denk je dat het in Nederland ook mogelijk is? Dat er een toekomst in zit?  

PR uhm ja nou ik denk het niet echt. Op het begin hebben ze dat wel gezegd. Maar dat viel al 

wel snel in elkaar. En nu eens in de maand vind ik ook wel prima.  

OND en wat denk je dat het effect is van zo’n klimaatstaking?  

PR nou het roept sowieso al veel op onder de mensen- de samenleving zeg maar. En wat het in 

de politiek doet weet ik nog niet goed maar de afgelopen tijd hebben we wel veel verkiezingen 

gehad en ik denk dat GroenLinks, deels door dit, ook wel veel meer aandacht heeft gekregen. 
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Het werd ook echt de klimaatverkiezingen genoemd. Dus ik denk dat het daar ook wel mee te 

maken heeft dat als we niet met 15000 jogneren daar hadden gestaan, dat het niet zon ding was 

geworden. Het heeft het wel onder de aandacht gebracht zeg maar.  

OND en wanneer zouden de klimaatstakingen niet meer nodig zijn denk je?  

PR ik denk als- ja- als de politiek gewoon echt dingen doorzet van- dat ze echt maatregelen 

gaan nemen waarmee bepaalde doelstellingen behaald worden en dat ze echt zeggen van oké 

voor 2050 dit en dat. En je ik weet niet echt hele concrete dingen maar er is wel één zo’n clubje 

die het allemaal regelt en ik denk dat die wel alles- ja gewoon een beetje in de gaten houden 

wat de overheid wel en niet doen en zij zijn ook al een paar keer in discussie gegaan met Mark 

Rutte en zij hebben wel echt concrete dingen voor ogen waarvan ze denken van ja dat wat wij 

hebben gevraag is ingevoerd.  

OND en speelt politiek en politieke partijen nog een rol binnen de organisatie of de jongeren? 

Is het zo dat Youth For Climate achter een politieke partij staat of iets dergelijks?  

PR nou dat zou ik eigenlijk niet weten eerlijk gezegd. Ik weet wel dat ze met verschillende 

partijen in gesprek zijn gegaan, maar meer weet ik eigenlijk niet of ze zich echt ergens bij aan 

sluiten.  

OND en jullie worden klimaatspijbelaars genoemd, wat vind je van die term?  

PR ja wel terecht want dat is ook eigenlijk wat het is, ja. Wat we zijn want we zin aan het 

spijbelen voor het klimaat. Maar het werd wel echt een beladen ding van- op een gegeven 

moment leek het alsof het op ons werd afgeschoven en het leek wel alsof het onze schuld was 

van- ja zij hebben lekker een dagje vrij en zo en dat vond ik wel gewoon kinderachtig. Want ja 

alle generaties voor ons hebben niks gedaan en als jullie wel iets hadden gedaan dan hadden 

wij hier nu niet gestaan. Tuurlijk er zullen echt wel een paar mensen bij zitten van ja dagje vrij, 

heel leuk, ik vond het ook heel leuk. En het is ook niet erg om daar heen te gaan omdat je het 

leuk vindt, het hoeft ook geen chagrijnige boel daar te zijn. Maar je kan gewoon er iets leuks 

van maken terwijl je voor iet leuks staat zeg maar.  

OND en wat denk jij dat de houding is van de meeste mensen 

PR ja ik weet niet wat de meeste ervoor doen zeg maar, maar de meeste mensen vinden het 

denk ik wel een belangrijk issue. Want ja kijk je mist wel gewoon uren die je moest inhalen. Ik 

moest 16 uur inhalen. Snap je dus ja ik dacht- ja ik vind het leuk om daar heen te gaan maar ik 

heb ook gewoon les en die uren moest ik gewoon inhalen. En ik zat die donderdagavond wel 

gewoon opnieuw wiskunde te maken zeg maar. Dus ja, het is niet het één of het ander.  Dus ik 

denk van ja sommige mensen- ja weetje powniews pakt er dan ook weer die mensen uit die 

zonder reden meelopen. En het is ook kinderachtig om voor de Mac te gaan staan en die mensen 
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te interviewen en te opwachten. Het is niet alsof- als wij daar moeten staan wij ook het perfecte 

voorbeeld moeten geven. We stonden daar ook juist om- van grote bedrijven moeten worden 

aangepakt. Ja- dus op die manier vond ik het misschien wel kinderachtig, maar de term 

klimaatspijbelaars snap ik wel.  

OND en wat denk jij dat de reden is dat jongeren nu ineens hun stem laten horen. 

PR ja dat heb ik mezelf ook al wel afgevraagd want tien jaar geleden waren er ook problemen. 

Maar ik denk ook dat omdat er al zolang dingen worden beloofd die nog steeds niet gedaan 

zijn- en het nu ook gewoon is van er is nog steeds niks gebeurt, en dat er ook steeds meer 

klimaatwetenschappers zijn die zeggen dat we het niet gaan halen. En dat daardoor kinderen 

het ook wel steeds meer beseffen van oké het is nu of nooit eigenlijk. En ja misschien- het was 

vroeger ook al wel natuurlijk- ik weet eigenlijk verder niet zo goed hoe het is gekomen.  

OND hoe is het voor jou persoonlijk zo gekomen denk je?  

PR ja beetje meegegaan ook wel met de hype. Niet dat ik daarvoor- ik was al wel bezig met het 

klimaat maar niet dat ik had bedacht van oh ja ik ga hiervoor spijbelen maar ja ik denk dat het 

ook een soort kettingreactie is geworden op een gegeven moment, en ja. Ik wee tniet of dat 

persé slecht Is want daardoor komen er wel steeds meer mensen in actie. En vriendinnen van 

mij die meegingen, die hadden het eerst nooit bedacht maar toen zijn ze er toch wel over gaan 

nadenken. Dus ja een beetje op die manier.  

OND dus je inspireert elkaar ook wel. En merk je dan dat je na die klimaatstaking er ook meer 

over gaat praten?  

PR  ja heel erg. De dag erna kwam ik op school en iedereen gelijk vragen van hoe was het en 

zo en sowieso- die tweede keer wilde ik alweer gaan, en een ander meisje ook. Maar toen 

dachten we van- gaan we dan met z’n tweeën en toen hebben we heel veel mensen 

meegevraagd. En nog steeds waren er heel veel mensen van ik heb geen zin, maar daardoor 

kwam je ook wel een beetje in gesprek van waarom zou je wel of niet gaan, en toen kwam er 

daardoor ook wel een discussie of staken zin had, en ook over het klimaat.  

OND het heeft dus sowieso hier al iets op gang gezet. En werd het vanuit school gesteund?  

PR ja ik ben niet afwezig gemeld, wan we hadden het geregeld met de afdelingsleider. Het 

werd verder niet gesteund, maar het was ook geen probleem als je wilde gaan. Het stond niet in 

een nieuwsbrief of zo, het is eigenlijk wel een beetje stil gebleven maar toen zijn wij een dag 

van tevoren naar de afdelingsleider gegaan en hebben we gewoon gezegd van wij willen gaan 

en ja wat vinden jullie ervan? Ja en toen moesten we een motivatiebrief schrijven en een foto 

sturen van die dag zelf, dat we er ook echt zijn geweest.  
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OND en je zei al dat je je echt onderdeel voel de van de groep. En denk je dat daar een toekomst 

in zit?  

PR ja op zich wel. Het wordt sowieso op de kaart gezet. En verder, ja ik weet het niet, het is 

wel zo dat we over een paar jaar mogen stemmen en als we dan allemaal op GroenLinks gaan 

stemmen dan krijg je wel een hele andere regering natuurlijk. Dat verandert al wel veel 

natuurlijk maar ik weet niet of wij nu op dit moment al veel bereiken eigenlijk. Ja ik denk wel 

dat we mensen aan het denken hebben gezegd. Ook mensen die niet met het klimaat bezig 

waren hebben nu gezien dat jongeren er wel mee bezig zijn en die kunnen dan gaan denken 

van, wat doe ik eigenlijk voor het klimaat? Wat vind ik ervan? Want ik ken ook wel mensen 

die zeggen van gaaf dat jullie zijn gegaan, maar mij boeit het niet. Maar we kunnen wel veel 

mensen bereiken natuurlijk.  

OND en voorzie jij dan ook een grote verandering in de politiek over een paar jaar?  

PR ja ik weet niet hoe relatief dat kan zijn maar ik- ik zie wel een hele grote groep, en ik zie 

wel ja generatie klimaat, dat we dan de politiek gaan veranderen. En ik denk in ieder geval van 

ook al verandert er nu toch niks, wij hebben er wel in ieder geval gestaan en we hebben wel 

echt iets geprobeerd dan. En Ik denk- ja we kunnen ook niet heel veel meer doen dan- we 

kunnen ook wel met z’n allen stoppen met vliegen, maar daarmee ga je het klimaat ook niet 

tegenhouden.  

OND en wat denk jij dat er nu moet gebeuren?  

PR ja ik denk sowieso dat Europa nu moet gaan samenwerken. Dus daarom denk ik ook dat 

afgelopen verkiezingen belangrijk waren. Want ja iedereen zegt van- ja dat hoor ik ook vaker, 

van alsof Nederland iets kan doen, maar daarom moeten we het juist met z’n allen doen. We 

moeten samenwerken met Frankrijk en Duitsland en dan kunnen we een verschil maken. Want 

ik snap ook wel dat alleen Nederland niet het kan oplossen maar als Europa sancties gaat leggen 

op dingen en daarmee de VS ook aanspreekt. Want voor grootmachten moeten dingen gaan 

veranderen. Ik vond het afgelopen vrijdag ook echt vet. Dat het in zo veel landen een ding is 

geworden, ja echt hel goed. Dat in 125 landen geprotesteerd is. En dat is ook wel een ding, je 

kan het nu niet meer negeren. Je kan niet zoveel mensen naar een malieveld laten gaan en dan 

niks ervan zeggen. Want dat had Rutte eerst ook gedaan, maar je kan niet meer al die kinderen 

daar laten staan en dan geen reactie geven.  

OND en wat vond je ervan dat ze bij Rutte mochten komen?  

PR ja dat vond ik wel heel vet. Dat ze dat alweer voor elkaar hebben gekregen. Denk dat dat 

clubje sowieso wel trots op zichzelf mogen zijn. En dat ze dan ook echt in gesprek mochten 

met Rutte, dat is wel echt een soort eer of zo.  

Met opmerkingen [IV128]: 2.2.1. Meer aandacht 

genereren  

Met opmerkingen [IV129]: 2.6.4. Op GroenLinks 

stemmen  

Met opmerkingen [IV130]: 2.2.3. Geen direct effect  

Met opmerkingen [IV131]: 2.2.2. Zelf en omgeving gaat 

er meer over nadenken  

Met opmerkingen [IV132]: 3.6.2. Jongeren én 

klimaatprobleem overstijg politieke voorkeuren  

Met opmerkingen [IV133]: 2.3.2. Europa moet 

samenwerken  

Met opmerkingen [IV134]: 2.2.1. Meer aandacht 

genereren  

Met opmerkingen [IV135]: 2.2.5. Gesprek met Rutte  
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OND ga je in de toekomst nog meer staken?  

PR ja zeker in de toekomst wil ik wel weer gaan staken. Maar ik hoop wel dat het dan ook wat 

oplevert. Maar ja ik vond het sowieso ook wel heel vet, dus ik zou echt nog wel een keer gaan 

ja.  

 

 

10 Transcripten gecodeerd nieuwe bevindingen  

 

Verantwoordelijkheidsgevoel  

Emotie boven kennis 

Nieuwe manier van leven 

 

10.1 Transcript 1 – interview 3 

OND nou superleuk dat jullie mee willen doen! Zouden jullie me allebei willen vertellen aan 

welke klimaatmarsen je hebt meegelopen en hoe je daar terecht bent gekomen.  

PR1 nou ik weet dat de eerst, of ja de eerste klimaatmars, wanneer was die 7 februari in Den 

Haag?  

PR2 ja volgens mij wel ja-  

PR1 nou ja gewoon die op het Malieveld. Uhhh en dat was van Youth for Climate, en daar 

hebben we- heb ik in ieder geval niet aan meegedaan om te spijbelen of zo. Of niet om van 

school vrij te krijgen, maar omdat ik wil laten zien dat we er wel op ’n manier voor moeten 

zorgen dat we toch wel de kinderen en ons toch wel veilig moeten stellen. En vooral natuurlijk 

de hele wereld met dieren en planten.  

PR2 ja, ik heb aan dezelfde meegedaan. En ik ben zelf ook vet veel bezig met het klimaat en 

zo en proberen om ervoor te zorgen dat ik in ieder geval niet te veel verspil. En ik vond het zo 

gaaf dat dit werd gedaan en dat meerdere jongeren er zoveel mee bezig waren. Dus ik zo ook 

van ja hier moet ik me natuurlijk bij aan melden anders ben ik ook hypocriet. En ik vond het 

natuurlijk ook wel gewoon- vet. Een vette ervaring. Het was eigenlijk ook gewoon heel cool.  

OND ja?  

PR1 ja het was heel vet hoe die spirit gewoon heel positief is in zo’n mars. Dat er niet een 

negatieve sfeer is van alles is slecht, maar dat we het juist van een positieve kant moeten 

bekijken.  

Met opmerkingen [IV136]: 2.6.1. Huidige houding 

behouden en niet radicaler gaan handelen  

Met opmerkingen [IV137]: Emotie: Begon gelijk over de 

beweegredenen zonder dat ik daar specifiek naar had 

gevraagd; wil graag veel vertellen en ook op mij de urgentie 

overbrengen.  

Met opmerkingen [IV138]: Verantwoordelijk: over eigen 

gedrag en gevoel hypocriet te zijn wanneer niet gegaan  
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PR2 ja het was gewoon peacefull. En ik hoopte ook gewoon dat als de regering ook ziet dat wij 

ons ook echt zorgen maken dat ze dan denken van nou als we zoveel jeugd hebben dan gaan 

we er wel iets aan doen, weet je wel.  

OND en wat is dan, zou je zeggen, het ultieme doel waarmee je naar die klimaatmars ging? 

Van, dit was echt de reden dat ik daarheen ging.  

PR2 nou ik wilde vooral dat jongeren gezien werden, eigenlijk. Want ze worden vaak wel een 

beetje genegeerd van het zijn maar jongeren. Dus ik dacht, als we nou dit doen, en met goede 

ideeën komen, dan nemen ze ons serieus en dan gaan ze… -  

PR1 eigenlijk is het, dit, een klimaatmars, dit is eigenlijk hetzelfde principe als überhaupt het 

klimaat zelf redden.  Ik merk wel van, je kan wel zeggen van als ik niet was gegaan ja één 

iemand minder dat merk je niet zo snel, maar stel iedereen had dat gedacht dan was er wéér 

niemand, en dat is hetzelfde als met de klimaatmars. Dus ja daarom had ik er ook aan 

meegelopen. Ik wil ook wel het gevoel hebben dat ik er zelf aan bijdraag en denk ook dat 

iedereen dat zou moeten doen. En dat je zo misschien ook wel meer mensen overhaalt om eraan 

mee te doen.  

OND ja, en zijn jullie ook bij de klimaatmarsen daarna nog geweest?  

PR1 nee…  

PR2 nee daar voel ik me eigenlijk ook best slecht over (lacht)  

OND en wat was de reden dat jullie niet zijn gegaan?  

PR2 nou ja of we hadden school, of we hadden, ja weet ik het, dan konden we niet. Maar dat is 

natuurlijk ook- je kan altijd wel wat afzeggen.  

-PR1 en daarna mocht het ook niet meer van school 

-PR2 en minder mensen gingen.  

PR2 dus het is ook wel makkelijker om te gaan als een hele groep gaat.  

OND en voor de allereerste keer, moesten jullie toen spijbelen, of kregen jullie vrij van school? 

PR1 nouuu ik was toen half bereid om te spijbelen, maar uiteindelijk mochten we wel van 

school gaan en dan moest je een briefje en zo inleveren.  

PR2 ja we hadden ook al echt een groep aangemaakt en ik was ook echt van plan om te gaan 

spijbelen, en toen zaten we ook zo van jongens we moeten gaan, maar toen, toen kregen we 

ineens een mail van jongens het mag. Dus toen zat ik al helemaal van- toen ging ik al helemaal. 

OND en zijn er toen meerdere mensen gegaan? Toen het wel mocht?  

PR1 ja, nou ja, volgens mij van onze school niet extreem veel.  

PR2 jawel! Er zijn best wel veel mensen gaan staken.  

Met opmerkingen [IV139]: Verantwoordelijk: drang om 

zelf bij te dragen aan het oplossen  

Met opmerkingen [IV140]: Verantwoordelijk: voelen 

zich slecht omdat ze niet zijn gegaan  

Met opmerkingen [IV141]: Verantwoordelijk: voelen 

zich slecht omdat ze niet zijn gegaan 

Met opmerkingen [IV142]: Verantwoordelijk: maakte 

zich zorgen over het missen van lessen  
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PR1 van 4v wel maar van de rest van de school kan ik met niet herinneren dat er veel mensen 

heen zijn gegaan.  

PR2 wel een stuk of 30 of zo. Ja, ik vind dat er best veel.  

OND ja ik vind dat er ook best veel voor een hele school. En jullie zijn samen gegaan? Of met 

een groep?  

PR2 ja met een groep. Eigenlijk hadden we- we hadden zeg maar een groepsapp waar we met 

z’n allen inzaten met wat mensen en toen kwamen we erachter dat andere mensen ook gingen, 

dus toen zijn we uiteindelijk echt met een groep van 20 gegaan ofzo.  

OND en kunnen jullie me een beetje vertellen, want ik ben er niet bij geweest, hoe zo’n dag 

dan verloopt. Echt vanaf de voorbereidingen totdat je weer naar huis gaat. Wat hebben jullie 

gedaan?  

PR1 nou de dag daarvóór, toen dachten wij van uhh wow, laten we gewoon borden maken, 

gewoon leuk. Omdat het er wel een beetje bij hoort.  

PR2 we zaten toen ’s middags karton te knippen enzo-  

PR1 wel gerecycled natuurlijk!  

PR2 en goede slogans proberen te bedenken die mensen kunnen onthouden.  

PR1 en leuke tekeningen en zo erbij gemaakt.  

OND wat waren de slogans?  

PR2 eentje was CO2 weg ermee!  

PR1 ja en daar had ik dan een auto bijgemaakt  

PR2 en uh… we hadden ook een varkentje met ff minder vlees!  

PR1 of uh wat was die andere nou! Iets met ijsberen?  

PR2 uuh oh ja! Ik had nog een bord gemaakt, echt ’s avonds, ik dacht ik ga er nog een maken, 

met door ons gekloot gaan de ijsberen dood. En dan met zo’n hele zielige ijsbeer erop. Ik dacht 

dat onthouden mensen wel. Dus dat zat ik toen ’s avonds laat nog te verven en zo.  

PR1 en toen de dag erna zijn we gewoon, ja, hoe ben ik er gekomen? Omdat ik ergens anders 

woon- volgens mij zijn we allemaal eerst naar Utrecht gegaan en hebben we iedereen daar 

gemeet. En daarna zijn we gewoon met de trein naar Den Haag toe gegaan.  

PR2 ja toen zijn we lopend naar het Malieveld toegegaan, zijn we daar gaan staan. En dan 

natuurlijk met die borden zo, en een beetje schreeuwen.  

PR1 positief schreeuwen!  

PR2 en toen ging iedereen een rondje lopen, en daar zijn we natuurlijk ook in meegelopen. En 

wat ik zo cool vond was dat er mensen- gewoon volwassenen langs de weg stonden te klappen  

Met opmerkingen [IV143]: Nieuwe manier van leven: 

recyclen hoor erbij 

Met opmerkingen [IV144]: Emotie: deze slogan heeft 

geen wetenschappelijk achtergrond want een wereld zonder 

CO2 is onmogelijk.  
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PR1 en dat je ook echt de mensen uit hun raam van hun werk zo zag klappen, helemaal blij en 

filmen en zo 

PR2 en toen dacht ik echt van jongen! Er staan dus gewoon vet veel mensen achter ons.  

PR1 het was wel zo dat er een fijne koppeling- een positieve terugkoppeling is van de mensen.  

OND en hoe zou je de sfeer omschrijven als je één woord zou moeten gebruiken? De sfeer 

tijdens die klimaatmars.  

PR2 de sfeer? Uhmm zeg maar hoopvol? Want iedereen, ja iedereen wilde gewoon wat beters. 

En was gewoon blij en positief van we willen dit veranderen maar we kunnen dit ook 

veranderen.  

PR1 in het groepje waar ik of ja waar ik bij in de buurt zat, daar was het wel heel positief 

allemaal. Ook al vond ik wel dat één van de Youth for Climate mensen, die schreeuwde door 

een megafoon iets, ik weet niet meer wat het precies was- of ja CO2 weg ermee, maar dan 

wel… een beetje… ik weet niet, het was niet negatief, maar het voelde een beetje negatief. Een 

beetje een negatieve stemming.  

PR2 maar aan de andere kant ging toen iedereen wel meedoen en schreeuwen CO2 weg ermee, 

dus dat was best wel leuk!  

OND voelde je je toen echt onderdeel van de groep?  

PR1 ja! 

PR2 ja, en er was ook- en ja dat was heel leuk, er was af en toe een soort van wave en omdat 

iedereen zoiets had van… 

PR1 volgens mij zijn wij dat ook een keer begonnen.  

PR2 en dan ging iedereen zo gillen! En dan ja. En ja we hadden ook een muziek box mee en 

we hadden een afspeellijst met allemaal liedjes zo van “where is the love”. En die hadden we 

toen opgezet en toen gingen allemaal mensen meezingen. En dat was echt zo leuk!  

OND en heb je nog nieuwe mensen leren kennen?  

PR1 nee… dat niet.  

PR2 nee dat niet persé, maar wel een beetje gewoon met random mensen gepraat. 

PR1 vooral veel in onze eigen groep eigenlijk.  

OND en na de klimaatmars, zijn jullie toen nog actief geweest op sociale media, of in whatsapp 

groepen, hebben jullie daar er nog over gepraat?  

PR2 ja ik heb het sowieso best wel vaak over het klimaat met vrienden en met wat we ertegen 

kunnen doen. En natuurlijk op Instagram gepost van jongens, klimaatmars!  

PR1 ja ik denk heel veel van ons gewoon een post hebben gepost op Instagram van foto’s en 

zo die we hebben gemaakt en ja, dan bereik je wel wat mensen ermee.  

Met opmerkingen [IV145]: Verantwoordelijk: overtuigt 

dat ze dit willen en kunnen doen  
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OND en was is dan- ik ben zelf niet echt actief op sociale media, dus jullie moeten maar net 

doen alsof ik niks weet- wat is dan als je op Instagram zit en een foto maakt, wat wil je daar 

dan mee bereiken? Wat is dan het doel? Is dat dan informatief, of gewoon leuk om te delen?  

PR1 ja het is voor mij gewoon vooral leuk om te delen toch wel. Want ik denk niet- bij deze 

post zou ik het dan nog wel om een reden doen ook want het is natuurlijk wel gewoon een factor 

dat het om het klimaat ging maar het was meer eigenlijk omdat ik er heen ging, omdat ik een 

ervaring had. Net zoals ik bijvoorbeeld een keer naar de Efteling zou gaan en daar ook een foto 

van plaats.  

OND dus gewoon als onderdeel van je leven.  

PR1 ja  

PR2 ik had wel echt- ik had er eerst niet aan gedacht om erover te posten, maar toen ik in de 

trein zit dacht ik wel echt van dit moet ik op mijn sociale media zetten want dit is wel- dit is 

echt iets waar ik voor sta! Dus als dat dan, weet je sociale media is een soort van portfolio-

achtig voor je leven, dus ik dacht als dat er staat dan zien mensen wel dat ik er om geef. En dat 

mensen die dat dan zien er misschien ook wel wat aan gaan doen.  

OND ja, dus ook wel een soort van drijfveer voor andere mensen  

PR2 ja dus ja tuurlijk is het ook gewoon leuk om te laten zien dat je erbij was maar het was 

voor mij toch wel echt de reden dat mensen zagen dat ik daarvoor stond.  

OND en jullie hebben al een aantal keer gezegd van ik vind het een belangrijk probleem, 

speelde het dan ook al voor de klimaatstakingen?  

PR1 ja. Dat zeker wel, we hebben het er ook wel vaker over met vrienden. We hebben een 

beetje een aparte vriendengroep. Niet persé, weet je wel, gewoon zoals een typische 

vriendengroep is. Maar we hebben best wel veel discussies altijd al.  

PR2 ook heel veel over klimaat ja.  

PR1 en veel over klimaat inderdaad ja.  

PR2 en dat is- op een gegeven moment zijn mijn moeder en ik gaan stoppen met vlees eten, 

omdat nou ja, mijn moeder vond het vooral heel erg zielig, dat vond ik ook natuurlijk, maar 

voor mij- ik deed het vooral voor het klimaat. En toen probeerden ik de hele tijd vrienden over 

te halen van jongens stop-  

PR1 en het heeft wel gewerkt op zich!  

PR2 het heeft gewerkt! Er zijn nu 4 mensen van onze vriendengroep die eten geen vlees meer. 

En jij iets minder-  

Met opmerkingen [IV146]: Nieuwe manier van leven: 

Instagram en klimaat zijn onderdeel van het dagelijkse leven 

Met opmerkingen [IV147]: Nieuwe manier van leven: 

Instagram en klimaat zijn onderdeel van het dagelijkse leven 

Met opmerkingen [IV148]: Nieuwe manier van leven: 

meegekregen van ouders en wilt het graag doorgeven aan 

vrienden  
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PR1 ik heb het een tijdje gedaan maar ja in onze familie eten we gewoon ja, niet veel hoor, we 

eten echt niet veel vlees. Maar het hoort gewoon bij het eten vinden ze dan. Ik heb het wel een 

maand gedaan maar niet langer. Maar ja alles helpt.  

OND en wat doen jullie nog meer in je dagelijkse leven dat bijdraagt aan een beter klimaat?  

PR2 nou wij scheiden gewoon afval en zo en uh bij ons gaat iedereen op de fiets naar school, 

of naar werk dus. Tenzij mijn vader helemaal naar Groningen moet of zo, dat is heel soms. En 

uh ja mijn moeder en ik eten dus helemaal geen vlees, en mijn vader en zus eten daardoor ook 

bijna geen vlees meer. Dus dat is wel handig.  

PR1 uhm ja wij scheiden natuurlijk ook afval. En ik ben eigenlijk wel heel precies op dat afval 

want ik doe, we hebben ook een tijdje ook echt een aluminium bakje gehad waarbij alleen 

aluminium dus in dat bakje mocht, en dat soort dingen, en daar scheid ik ook wel goed in. En 

mijn moeder die fietst elke dag naar Amersfoort, bijna elke dag, ook in de winter doet ze dat. 

Wel met elektrisch maar toch nog steeds goed voor het milieu. En mijn vader die werkt 

helemaal in Dordrecht en daarvoor moet hij wel met de auto. En zelf gaan mijn broer en zus en 

ik en zo allemaal op de fiets. Dat is ook efficiënt voor het milieu.  

PR2 ik probeer mijn ouders er altijd van te overtuigen: we kunnen ook met de auto op vakantie 

in plaats van met het vliegtuig. Want we waren toen in de kerstvakantie naar Denemarken 

gegaan, en eigenlijk wilde mijn vader en zus met het vliegtuig, maar ik dacht nee! Het is maar 

10 uur rijden dat kunnen we wel. En toen zijn we gaan rijden. En dat is dan toch al beter. Ja het 

is alsnog slecht maar het is beter als vliegen.  

PR2 ik heb ook wel geprobeerd om mijn familie over te halen om geen vlees meer te eten, ik 

heb het meerdere malen geprobeerd maar ja, het is nooit helemaal doorgedrongen. Mijn broer 

hij is echt een vleeseter en die wil gewoon vlees.  

OND die houdt er echt aan vast ja?  

PR1 ja die houdt wel echt van vlees.  

OND ja oké, en stel je voor over een aantal jaren heb je misschien je eigen appartement, huis 

en je hebt meer geld, hoe ver zouden jullie dan bereid zijn om te gaan voor het klimaat? Zou je 

echt grote veranderingen doorvoeren in je leven? Sommige mensen zijn vrij extreem van ik ga 

nooit meer vliegen, maar zo leven kost ook veel tijd en geld, hoe ver zouden jullie dan bereid 

zijn om te gaan?  

PR1 ik zou wel meer, als ik in de stad zou wonen, wel meer biologisch van de groenteboer en 

zo gaan halen. En ook veel meer zonder plastic en zo-  

PR2 ja dat is echt jouw ding hé!  

Met opmerkingen [IV149]: Nieuwe manier van leven: 

thuis en met vrienden  

Met opmerkingen [IV150]: Verantwoordelijk: gevoel dat 

ze anderen moeten overtuigen  

Met opmerkingen [IV151]: Verantwoordelijk: gevoel dat 

ze anderen moeten overtuigen 
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PR1 ja nee, ik wil eigenlijk altijd al een tijd lang proberen afvalvrij te leven, maar dat is wel 

heel lastig. En uh, als ik in mijn eentje woon dan zou ik vast ook wel geen vlees eten, denk ik! 

En ja, met het vliegtuig ga ik wel want ik vind reizen vooral heel erg leuk maar ja om helemaal 

naar Amerika of naar Azië te gaan, ja ik ben er nog nooit geweest, maar hoe moet je er anders 

heen? Met het schip ofzo?  

PR2 ja ik wil heel graag veganistisch eten later, of nou ja niet uitsluitend maar zo veel mogelijk 

proberen, en ik ben niet persé zo extreem van geen afval meer hebben maar wel met het 

scheiden, dat vind ik ook wel redelijk vanzelfsprekend ja. En ik denk gewoon heel veel 

tweedehands dingen kopen. Dat probeer ik soms wel wat meer te doen, maar het lukt niet altijd. 

Alleen ja ik wil gewoon dat ik niet meer onnodig dingen te veel koop en zo, maar ja. En met 

het vliegtuig ga ik sowieso al niet vaak. En stel ik wil héél graag een keer ergens heen, naar 

Amerika ofzo, misschien dat ik dan met het vliegtuig ga. Maar ik ga het sowieso vermijden. En 

natuurlijk gewoon met de fiets of OV gaan.  

PR1 of een keer een fietsvakantie naar België.  

PR2 ja dat kunnen we ook nog doen!  

OND  en wat denken jullie dat de ultieme oplossing is van het klimaatprobleem?  

PR1 ik zou zeggen… ik zou het best wel erg op de vleesindustrie ook richten. Want ik heb het 

gevoel dat het toch best wel een groot ding is, omdat methaan I don’t know, 100, 1000 keer zo 

veel uitstoot levert als CO2 en uh ja dan zou ik toch denken dat we zeker minder maar ook 

efficiënter vlees kunnen eten. Ik weet niet hoe, maar ook, ook trouwens met het verbouwen van 

groenten en zo. Dat zouden we ook veel efficiënter kunnen doen dan dat we nu doen. Dat je uh 

in een land ver weg iets moet verbouwen, en dat je daarvoor bos moet kappen, en dat je dan dat 

weer helemaal gaat verschepen of met een vrachtwagen naar een ander land. Dat is ook 

overbodig, dan zou je net zo goed je eigen broeikas in de stad kunnen maken of zo.  

PR2 ja ik zou ook, ook omdat ik het zielig vind- maar ik zou echt- waarom zou je geen weten 

maken om de omstandigheden voor dieren beter te maken? Want als je dat doet, hebben die ten 

eerste een beter leven en dan wordt het vlees duurder, en dan gaan minder mensen vlees kopen 

en dan verminderd dat ook alweer. En ik zou ook- vliegen is echt de op een na grootste 

vervuilingsfactor volgens mij, waarom maak je dan de vliegtickets niet gewoon veel duurder? 

En dan bijvoorbeeld het OV iets goedkoper?  

PR1 ook al zijn vliegtickets over het algemeen al best wel duur. Niet persé binnen Europa of 

zo. 

Met opmerkingen [IV152]: Emotie: worden enthousiast 

als ze over plannen praten maar weten niet hoe exact hoe ze 

dat willen doen  

Met opmerkingen [IV153]: Emotie: geven langzaam 

antwoord, twijfelen en geven verschillende antwoorden 

hoewel ze er samen over praten. Antwoorden ook vanuit 

emotie: zielig 
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PR2 nou, nee, ja we hadden het toch laatst nog gezien? Dat je echt maar 80 euro kwijt bent om 

naar Finland te vliegen of zo? Dat vind ik echt niks. Dan is het veel te verleidelijk om te gaan 

vliegen. 

PR2 sowieso een betere regeling van openbaar vervoer maar ook gewoon vervoer naar verre 

plekken verbeteren. Ik weet niet hoe, maar iets efficiënter dan vliegen, dat is zeker.  

PR1 en ook van die kleine dingen, zoals, ja elke keer moet je dan weer zo’n bakje voor de 

tomaten weg gooien en mijn vader zit altijd van waarom mag ik mijn eigen bak niet meedoen 

dat ik dan daar de tomaten in doe?  

PR2 ik werk in een frietzaak trouwens, dat is ook wel grappig, en daar uh doen we alles in van 

die papieren zakken dus dat is wel goed en soms komt er dan wel iemand langs die heeft ook 

nog zijn eigen zak mee. Dus eigenlijk denk ik ook dat we wel vaker, dat we moeten, ja gewoon. 

In Nederland is het nog niet zo’n groot probleem, maar vooral in Amerika en andere 

Engelstalige landen waar ze veel van die plastic zakjes hebben. Dat moeten we gewoon heel 

veel verminderen en gewoon eigenlijk verbannen.  

PR2 maar er zijn ook heel veel van die vet simpele oplossingen eigenlijk. Bijvoorbeeld, mijn 

moeder die zit bij zo’n zwemclub en daar heeft iedereen nu zeg maar in plaats van een fles 

shampoo, hebben ze een blokje zeep. En dat kunnen ze dan in een bakje doen en dan doen ze 

er water bij en dan hebben ze shampoo! En dan denk ik van: dat is zo handig! Het is goedkoper 

en dan heb je niet al die plastic flessen en zo.  

OND ja dat zijn mooie oplossingen! En zou je dan zeggen dat de oplossing ligt bij de overheid, 

bij de politiek, bij de bedrijven of toch meer bij de individu?  

PR1 bij ieder zou ik zeggen. En bij de individu nog wel wat minder denk ik. Want ik denk heus 

wel dat mensen er wat voor willen doen, voor het klimaat, maar dat het vaak gewoon niet 

mogelijk is. Omdat het te duur is, of het is gewoon, met recyclen niet mogelijk. En ook gewoon, 

als je geeneens een biologische supermarkt in de buurt hebt, ja dan, waar haal je anders je eten 

vandaan? En de uh de bedrijven maken er denk ik wel een groot deel vanuit, die kunnen wel ja 

die kunnen wel gewoon beter richten op het klimaat dan dat ze nu doen. Ik weet niet, sommige 

bedrijven doen het maar sommige bedrijven doen het nog steeds voor de winst. En ja de 

overheid, ook, logisch, dat ook al proberen ze wel hun best, de Nederlandse overheid… ja-  

PR1 ja ik zou toch wel echt zeggen dat het de bedrijven zijn die er het meeste invloed op 

hebben. Want als individu heb je gewoon niet echt veel invloed, helaas. Maar als, ik denk dat 

die bedrijven, die kunnen met bepaalde plannen, ik bedoel, mijn tante is klimaatdeskundige bij 

allemaal dingen, bij bedrijven en zo en die heeft zo veel oplossingen daarvoor, maar het kost 

gewoon geld. En ik denk dat zo’n overheid, die kan dan, ja die moet gewoon meer geld vind ik 
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beschikbaar maken, om die bedrijven van dat soort klimaat sparende plannen door te laten 

voeren.  

PR2 terwijl je op zich-  

PR2 want het is niet dat die bedrijven het niet willen, het is gewoon, het kost gewoon veel geld-  

PR1 sommige partijen willen dat ook wel, maar ik denk dat het meer is- ja nu ga ik het echt 

wel weer over Thiery Baudet hebben (lacht), maar best wel veel mensen stemmen ook op hem, 

omdat ze zijn standpunten goed vinden, en ze willen dat hij de nieuwe leider moet worden. 

Maar uhm, ik denk wel dat hoe hij denkt over klimaat, als we dan zo’n instelling krijgen, dan 

gaat het zeker niet werken voor bedrijven om daar geld voor te krijgen, of subsidies, om dat te 

regelen. En groen links of I don’t know, andere partijen, partij voor de dieren of zo, die willen 

het denk ik wel om dat te regelen maar heel veel mensen vinden dat dat te duur omdat ze dan 

meer belasting moeten betalen of zo. Dus op zich ligt het dan toch wel weer bij de mens. Ja… 

bij de individu denk ik… 

PR2 ja het zit eigenlijk allemaal gewoon in een rondje. Want als individu moet je stemmen op 

een partij, en als partij, die kan dan weer geld beschikbaar maken voor de bedrijven, en de 

bedrijven maken dan weer spullen en die kopen dan weer de mensen. Dus ja.  

OND en wat is dan denk je volgens jullie de reden dat er binnen de politiek nog steeds zo weinig 

aandacht en geld gaat naar het klimaatprobleem? Wat denken jullie dat de oorzaak is dat er zo 

weinig aan gedaan wordt?  

PR2 ik denk dat het is omdat ja je ziet echt niet snel een effect. Je hebt daar echt geduld voor 

nodig, want je ziet als je stopt met auto rijden, dan zie je niet direct een effect en dan is het voor 

mensen gewoon heel moeilijk om te zien dat het wel echt invloed heeft. Dan denken ze van zal 

wel. En ja, ik snap het ook wel, want ja als je je leven een klein beetje aanpast om het klimaat 

te verbeteren en je ziet vervolgens geen effect dan is het heel moeilijk om te geloven dat en te 

denken of het wel echt iets waard is…  

OND en wat was het moment dat jij echt dacht van nu is het klaar? Want waarschijnlijk zie jij 

dan ook geen daadwerkelijk effect van jouw daden in het dagelijkse leven, maar toch ben je 

gaan staken en ben je er veel mee bezig. Wat was het moment dat jij echt dacht van nou nu is 

het klaar, nu is het echt een probleem? Of hoe is dat zo gekomen?  

PR2 uhhh ja dat is eigenlijk- ik heb niet echt een keerpunt gehad of zo, maar ik heb wel gewoon- 

ja ik had het er thuis gewoon heel veel over en op school, en mijn moeder vindt het ook heel 

erg belangrijk. En ja dat ging eigenlijk steeds een stapje iets meer. Mijn vader is heel erg bezig 

met afval en zo en scheiden en mijn moeder met vlees en dat soort dingen en ik probeer nu dus 
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het idee van weinig auto gebruik en weinig vliegtuig dat probeer ik er nu zeg maar bij te krijgen 

eigenlijk.  

OND steeds in stapjes dan?  

PR2 ja het is eigenlijk steeds in stapjes gegaan ja 

OND oké, en voor jou?  

PR1 uhh ik weet wel nog- ik denk dat het heel erg ook aan je opvoeding ligt ook, en dat dat bij 

mij- ja tegenwoordig is dat bij veel kinderen natuurlijk zo omdat het zo’n groot probleem is. 

Maar dat je dan toch al in je jeugd een negatief gevoel mee krijgt van dat klimaatverandering 

toch wel iets zwaars is en dat het echt een probleem is. En ik kan me ook wel herinneren dat ik 

in tijdschriften er dingen over las toen ik klein was. En dat ik toen al dacht van wow hier moeten 

we wel echt iets aan gaan doen. En uhmm als ik dan bijvoorbeeld- laatst weer toen ik een 

documentaire keek dan besef ik wel weer van hoeveel effect we erop hebben. Dan dacht ik echt 

wel van ja we moeten er echt iets aan gaan doen. Ook met z’n allen en niet alleen individueel.  

PR2 en wat trouwens ook hielp, ik weet niet of je die gezien hebt, die documentaire op Netflix, 

Our Planet- 

PR1 ja die heb ik ook gekeken ja.  

PR2 het is een soort van serie en ja dan denk je eigenlijk een soort van oh een natuurserie, en 

het komt ook de hele tijd overal in de spotlight op Netflix en die gaat heel erg over het 

klimaatprobleem en dat ze ook heel erg in plaats van de mooie dingen de niet-mooie dingen 

laten zien-  

PR1 en mede door klimaatverandering 

PR2 ja allemaal door klimaatverandering. En ik denk dat dat eigenlijk best wel slim is dat 

Netflix dat heeft gedaan. Ja ik weet niet of het met opzet was maar ze zette het de hele tijd in 

de spotlight dus mensen gaan dat kijken en dan ja, het is wel gewoon heel sad om te kijken. 

Dan denk je wel van ja… 

OND er moet iets gebeuren! En wat is dan de plek waar jullie de meeste informatie vandaan 

halen? Is dat dan wat jij zegt thuis, of- 

PR1 het internet heel veel. Denk ik.  

PR2 ja internet, maar ook school! Met aardrijkskunde hadden we het er vorig jaar heel veel 

over. En ik heb dus een moeder die aardrijkskunde geeft dus ik krijg dat wel mee en een tante 

die dus klimaatdeskundige is, dus ja ik heb ook veel informatie van thuis gekregen.  

PR1 ja ik ook! En veel internet dus, en ook veel school inderdaad… bij aardrijkskunde, ik heb 

les van haar moeder dus ja (lacht) en dan hebben we het er toch wel over en dan zie je ook dat 

bijvoorbeeld vorig jaar zomer, dan zie je echt dat het een invloed heeft gehad op de temperatuur, 

Met opmerkingen [IV157]: Nieuwe manier van leven: 

van thuis uit meekregen om duurzaam te leven 



Verhoof, 5701937  151 

 

en daar hebben we het dan over en daar reflecteren we dan weer op bij Aardrijkskunde 

bijvoorbeeld.  

OND en ook bij jullie vriendengroep? Is het een ding waar jullie het er wel eens over hebben? 

PR2 ja! Want een vriendin van ons ………. Die heeft een vader en die zit bij groen links en- 

dus die is nu heel erg voor het klimaat. En die is dus vanaf de klimaatmars, dacht ze, ik ga naar 

de klimaatmars, nu moet ik wel vegetariër worden. En toen is ze dus ook gestopt! En ja met 

haar hebben we het er heel veel over. En sowieso hebben we heel veel discussies vaak in onze 

vriendengroep, dus dat borrelt dan wel weer een beetje op, en dan gaan mensen weer wat 

opzoeken en ja dus we hebben eigenlijk best wel veel vrienden die daar mee bezig zijn ja.  

OND dat helpt natuurlijk ook wel hé dat-  

PR2 ja en dat maakt het ook veel gemakkelijker om er wat aan te doen want dan denk je van ja 

dan doe ik het ook wel.  

OND ja, ja. En ik ben nog wel benieuwd wat vinden jullie van de term klimaatspijbelaars? Is 

dat iets wat jullie-  

PR2 jaaa 

PR1 ik wil mezelf niet persé een spijbelaar noemen.  

PR2 ik vind het zo, ja ik weet niet. Door spijbelen klink je weer als een of ander radicaal 

persoon, rebels of zo-  

PR1 ook al is het wel rebels (lacht)  

PR2 als een of andere rebel (lacht) maar ik vind het zo goed dat mensen ervoor spijbelen… en 

daarom…. Vind ik het een beetje en onterechte naam.  

OND want ja het heeft een negatieve landing.  

PR2 ja daarom, alsof we dan een beetje gestoorde gekken zijn of zo 

PR1 en ja voor de mening die wij willen uiten geeft het ook wel een beetje een negatief effect. 

En uhm… ik denk ook- want het is niet goed dat we spijbelen, maar waar voor spijbelen we, 

voor het klimaat, ja. Maar ja waar heeft het effect op dat we spijbelen, op ons, maar ja eigenlijk 

vooral op ons en op de scholen. Dus op zich heeft spijbelen niet persé een heel groot effect. Het 

feit dat het spijbelen was.  

Onderbreking van docent  

PR2 oke, je de term, ik heb er zelf niet heel veel over nagedacht eigenlijk. Maar ja op zich, het 

klinkt ook wel een beetje cool, van: klimaatspijbelaars, wow, die hebben invloed.  

OND en denk je dat de stakingen ook veel invloed hebben gehad?  

PR1 nou ja het is wel veel meer aan bod gekomen toch? Of in het nieuws, over dat het er 

uberhaupt was.  
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PR2 het heeft nog geen direct effect gehad, ik bedoel de regering heeft er nog niet echt veel aan 

gedaan, alleen ik denk gewoon door de hele tijd die klimaatmarsen en zo, je bereikt er wel 

mensen mee, laten zien dat echt steeds meer mensen erachter staan.  

PR1 al is het wel zo dat we, of nou ja we, wij als jongeren, een gesprek hadden met Rutte, of 

premier Rutte. En dat er toen daardoor wel weer meer mensen tegen hem waren of zo? Ik ben 

niet tegen hem hoor maar, maar dat daardoor wel een soort van beweging verder is ontstaan of 

zo. Tegen wat de overheid slecht doet voor het klimaat, of juist wat ze moet doen voor het 

klimaat.  

PR2 ja dus ik denk dat het wel een goed startpunt is geweest. En dat het nu steeds meer 

verspreidt, ook naar volwassenen en zo. 

OND en wat is de volgende stap dan?  

PR2 jaaa, dat volwassenen gaan staken! Dat wil- of ja dat hoop ik! En dan niet alleen de 

jongeren dat doen, waarvan bekend staat dat ze niet heel veel invloed hebben persé. Dat dan nu 

ook de volwassenen een keer denken van: oh ja-  

PR1 want het is natuurlijk wel je kind die er staat.  

PR2 we hebben het jaren fout gedaan, en nu moeten onze kinderen later een beetje met dit 

probleem gaan zitten: laten we er zelf wat aan doen! Dus de volgende stap vind ik dat 

volwassenen meer gaan stemmen op Groen Links en zo en partijen die voor- gewoon voor 

klimaatbescherming zijn.  

OND en hoe groot is de rol van de politiek binnen de klimaatstakingen? Hebben jullie je- of 

ook Youth For Climate zich uitgesproken over een politieke voorkeur, of hebben jullie een 

politieke partij erbij betrokken?  

PR1 ik heb eigenlijk niet zo gelet op wat Youth For Climate zelf heeft gedaan eigenlijk  

PR2 nee het is, weet je we volgden ze op Instagram maar het is niet dat ik daardoor- ik was 

altijd al een Groen Links persoon.  

PR1 het was echt meer mijn eigen mening dat ik het heb gedaan en het is zo dat ik niet echt 

heb gelet op wat Youth For Climate heeft gedaan of gezegd. En de politiek is daarin ook niet 

extreem relevant geweest voor mij.  

PR2 nou ja er waren wel veel borden met dat Rutte er wat aan moest doen en zo. Dus ik denk 

eigenlijk dat de leerlingen zelf de politiek er een beetje bij heeft verzonnen.  

PR1 en ik vind ook niet dat het persé allemaal op Rutte moet worden afgeschoven.  

PR2 nee maar ja de staking was wel ook een beetje tegen…. Het was eigenlijk wel- het ging 

wel om de politiek ja- om wetten voor het klimaat en ja- 

PR1 jaa maar ik denk niet dat  
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PR2 ik denk dat je dan automatisch gewoon die partijen erbij gaat betrekken.  

PR1 niet ik er persé daarom aan heb meegedaan maar  

PR2 nee nee, zeker niet, maar ik denk wel dat het voor veel mensen daarom een reden was. En 

dat er daardoor uberahpt ook een staking was daarvoor.  

OND en wat vinden jullie van het feit dat er überhaupt nog wordt gepraat over het feit of het 

klimaatprobleem bestaat of niet? En dat het echt een issue is, net zoals de discussie over hoe 

hoog de belastingen moeten zijn?  

PR2 (lacht een beetje)  

PR1 ik vind het best wel erg eigenlijk dat we het er in Nederland zoveel over moeten hebben, 

of het uberhapt wel een feit is.  

PR2 jaa, ik ja, sorry hoor maar als je gewoon ogen in je hoofd hebt dan snap je toch ook wel 

dat, het is niet iets wat zomaar is aan komen waaien of zo, ik bedoel het is gewoon- het is 

gewoon bewezen dat het door ons en de CO2uitstoot komt. Dus als die debatten, ja, weet je, 

mensen geef nu maar gewoon toe, het is gewoon zo. Dus ik vind het eigenlijk gewoon 

tijdverspilling dat ze er over praten of het wel aan mensen ligt. Je zou het erover moeten hebben 

wat je eraan kan doen.  

OND oke en stel, je zou vanaf morgen Rutte mogen vervangen, je wordt minister-president, 

wat zou dan als allereerste doorvoeren? Het mag op alle niveaus zijn maar wat heeft de meeste 

urgentie?  

PR2 wow okee… dat vind ik echt een moeilijke vraag … er zijn zoveel dingen die je kan 

verbeteren-  

PR1 -maar ja, het gaat ook weer sowieso een effect hebben op hoe mensen op je gaan reageren 

en zo… 

PR2 oke daar moet ik even over nadenken…. 

PR1 misschien iets met iets … iets subtiel in het openbaar vervoer veranderen. Ik weet eigenlijk 

niet of wij daar als politiek uberhapt macht op hebben. Maar ja subsidies of zo? Ja iets van 

subsidies.  

PR1 als je, je kan als regering gewoon zeggen van wij maken je openbaar vervoer goedkoper 

en wij subsidiëren- of ja als jullie minder geld verdienen dan subsidiëren wij dat. En ik zou 

denk ik- ja ik zou toch wel beginnen met een wet tegen al dat slechte omgaan met dieren. En 

dat je wetten maakt voor de omstandigheden of nou ja voor de dieren in slachthuizen en hoe ze 

gehouden worden. Bijvoorbeeld plofkippen, dat, nou ja… ja daar zou ik denk ik mee beginnen. 
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OND ja mooi. Oh ja wat ik nog wilde vragen, hebben jullie een soort voorbeeld, met betrekking 

op het klimaat? Iemand waarvan jullie denken, nou die heeft het mooi gezien! (…) of juist niet! 

Dat kan ook natuurlijk.  

PR1 ik heb vooral mijn eigen meningen eigenlijk dat is wel ja-  

PR2 oh je bedoelt een bekend iemand?  

OND ja een bekend iemand, maar het mag eigenlijk iedereen wel zijn wat mij betreft. Gewoon 

iemand die jou heeft geïnspireerd bijvoorbeeld, in hoe hij of zij leeft bijvoorbeeld.  

PR1 ja ik denk dus dat ik van meerdere mensen, niet van één iemand specifiek, maar dat ik van 

meerdere mensen mijn eigen mening heb getrokken.  

PR2 nee ik ook niet, ik denk dat ik eerst gewoon vooral geïnspireerd was door- dat ik een beetje 

een idee heb gekregen door mijn moeder en zo- maar toen zij door had dat het me aansprak is 

ze natuurlijk door gegaan en omdat ik liet zien dat het me aansprak hebben heel veel mensen 

mij eigenlijk geïnspireerd. Maar ik heb niet persé één voorbeeld of zo.  

OND nee, nee oké. Gaan jullie vrijdag naar de klimaatmars?  

RP1 is er vrijdag weer een klimaatmars?  

OND ja, in Utrecht ook!  

PR1 ooh dat wist ik niet eens.  

PR2 ja nee, ik vind het echt heel stom, maar wij gaan met de familie op vakantie en zo. Maar 

ik had wel willen gaan!  

PR1 uhm ja ik wist niet eens dat er een klimaatmars was eigenlijk. Ik hoor er ook niet extreem 

veel meer over eigenlijk. Nee ik vond de eerste belangrijk, maar ik denk van, je kan het wel de 

hele tijd blijven doen, maar of ik er zo veel moeite in zou tonen om steeds maar weer initiatief 

te nemen om daar heen te gaan… ik weet niet.  

OND denk je dat er een toekomst zit in de klimaatstakingen in Nederland, zoals in Zweden en 

in België, dat het echt wekelijk gebeurt?  

PR1 ja het gebeurt nu ook best wel vaak toch, bij ons?  

OND ja een paar keer 

PR2 ik denk zelf dat, ik denk dat niet dat de klimaatmarsen zelf een direct effect hebben op wat 

er kan gaan veranderen, maar ik denk gewoon dat het heel erg de boodschap verspreidt. Dus ja 

ik vind- ja het heeft sowieso wel effect. Maar ik denk niet dat het een direct effect is van de 

klimaatmarsen.  

OND nee oké. En zouden jullie in de toekomst blijven staken? Stel, dit gaat in de toekomst 

door?  
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PR1 ik zou eerder gewoon mijn eigen initiatief doen van wat ik doe voor het klimaat. Maar niet 

persé dat ik zou staken ervoor. Maar gewoon mijn eigen dingen doen, maar misschien wel het 

wrodt verspreiden naar degene die ik ken, maar niet meer een mars meelopen.  

PR2 ik zou misschien niet meer met die staking doorlopen, maar- omdat ze ook steeds wat 

kleiner worden en zo, maar ik zou misschien wel proberen met andere dingen meer invloed te 

krijgen. Dus bijvoorbeeld gewoon dichtbij vrienden proberen te beïnvloeden met- en mensen 

overtuigen en zo. Of je campagnes organiseren of zo, ja het klinkt nu een beetje groot, maar als 

het zou kunnen zou ik me er echt voor inzetten zo. Of, ik schrijf soms ook muziek en ik probeer- 

ik heb laatst een beetje muziek geschreven over klimaat en zo en dat heb ik aan mijn tante laten 

horen- weet je wel, de klimaat-tante, en die zei van ja weet je, omdat dit zo- misschien heeft het 

wel invloed op mensen, misschien kunnen we proberen om het te verspreiden of zo, en op die 

manier probeer ik een beetje om ja  

OND mooi! Dus eigenlijk willen jullie beiden op je eigen manier, in je eigen leven dingen doen 

die mensen kunnen inspireren en niet persé op grote schaal staken en zo?  

PR2 tenzij je een hele grote groep hebt natuurlijk want ja- 

PR1 en tenzij je, want ik denk dat je meer invloed hebt vanuit jezelf op je vrienden en familie 

en je hele omgeving door wat je doet, in plaats van dat je- soort van wel naar de politiek gericht 

maar soort van niet naar een specifiek persoon die je kent die dat doet- dus dat je meer invloed 

hebt op je vrienden op die manier.  

OND mooie afsluiting. Is er nog iets wat ik heb gemist of wat je me nog wilt vertellen?  

PR2 nou wat wel nog leuk is, wat wij op school doen, is dat wij proberen hier ook een beetje 

verandering door te voeren en wij gaan elk jaar in de vijfde op Romer reis en ik wil volgend 

jaar heel graag met de trein gaan! Dus ja hopelijk lukt dat.  

PR1 en op zich, bedenk ik me nu, zit ik in de leerlingenraad en ik doe daar niet extreem veel, 

maar ik denk wel dat ik dingen kan voorstellen die we kunnen doen, zoals beter afval scheiden 

en zo.  

OND oh ja wacht ik heb nog wel één vraag: zijn jullie ook op andere gebieden maatschappelijk 

betrokken of actief, mee bezig, of is het vooral het klimaatprobleem?  

PR2 nou iets waar ik wel heel erg achtersta is gelijke rechten voor homo’s en lesbo’s en zo. 

Dat is wel iets- maar daar ben ik wel minder mee bezig dan met klimaat. Maar dat is wel een 

ding waar ik wel echt achter sta.  

PR1 nee, ja ook natuurlijk voor de lhbqt maar niet echt verder- ja eigenlijk gewoon wat goed 

is voor de mensen en de dieren en voor de planten, voor gelijkheid, dat soort dingen, maar niet 

persé veel meer.  
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OND er zijn geen andere marsen waaraan jullie hebben meegelopen?  

PR2 nee dat niet nee.  

OND oke, nou dan was dat het. Bedankt!  

 

10.2 Transcript 2 – interview 6 

OND zou je me eerst willen vertellen aan welke klimaatmarsen je allemaal hebt meegelopen?  

PR uh ik heb twee keer meegelopen, de eerst keer in Den Haag vanaf het malieveld en de 

tweede in Amsterdam. En dan niet de grote maar die met alleen scholieren.  

OND dus je hebt alleen gestaakt met de stakingen voor scholieren?   

PR ja  

OND en hoe ben je erachter gekomen dat die er waren?   

PR uh ik geloof dat een vriendin van me het had doorgestuurd via Instagram, en ik had het ook 

al wel een beetje gevolgd. Want het was ook in Brussel en ik had gehoord dat het ook naar 

Nederland zou komen. En ik dacht, ja het leek me wel gewoon vet om daar een keer bij te zijn.  

OND en met wie ben je daar heen gegaan?  

PR de eerste keer met twee meisjes uit mijn klas, die ik niet eens zo heel goed kenden, en een 

vriend ook van ons, en nog een hele goede vriendin van mij. En de tweede keer nog met 

diezelfde hele goede vriendin en nog zo’n andere jongen, en die twee komen ook nog.  

OND en waren zijn jullie eigenlijk mee gaan lopen? Wat was jullie overtuiging om mee te 

gaan?  

PR nou op zich geef ik sowieso al om het klimaat en uhm het leek me ook gewoon echt heel 

vet om een keer mee te maken. Want ik had het al op tb gezien en dat zag er heel vet uit en het 

leek me dan ook gewoon leuk om daar onderdeel van te zijn. Ja gewoon heel vet. Ja en ik denk 

ook wel dat het gewoon nu heeft om te laten zien van wij met zn allen willen dat er iets gedaan 

wordt en omdat we nog niet kunnen stemmen en zo en ik interesseer me ook wel voor politiek 

dus het leek me ook wel gewoon leuk om op die manier daarbij betrokken te zijn.  

OND en is het dan ook iets waar je met je vrienden over praat?   

PR ja nou in m’n vriendengroep ben ik wel de enige of nou ja er is een andere jongen die het 

ook heel leuk vindt om te volgen, dus vaak wel als er iets in het nieuws is dan hebben we het 

er wel over en zo. Maar ja ik ben dan meer links en klimaat en zo en hij is meer rechts dus dat 

levert wel vaak interessante discussies op.  

OND en het klimaat is dat dan het grootste probleem waar je mee bezig bent of zijn er ook 

andere dingen?  
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PR ja er zijn ook wel andere dingen maar ik denk wel dat het klimaat het grootste probleem is 

op dit moment, het meest actuele, dus dan ja daar krijg ik dan ook wel het meeste van mij, maar 

sowieso ook wel andere maatschappelijke debatten en zo 

OND ja en waar haal je de meeste informatie over het klimaat vandaan?  

PR  ja de eerste keer dat ik mee ging lopen heb ik me er wel wat meer in verdiept, gewoon via 

internet en zo, wan tik wilde wel weten wat er nou aan de hand was want ik vind het wel stom 

en zo als ik daar ga staan en dingen ga roepen zonder dat ik er echts iets vanaf weet, maar ja 

wel vaak via het nieuws gewoon en ja dat vooral, ook veel online  

OND en ook tijdens school bij lessen?  

PR ja nee valt wel mee. Ik heb dan toevallig filosofie en daar hebben we sowieso wel vaak 

debatten met z’n allen en dan gaat het er ook wel veel over. En maatschappijleer heb ik niet 

meer. En ja biologie, mijn docent is heel erg- die staat heel erg voor het klimaat dus die vindt 

het leuk om daarover te vertellen, maar verder niet echt nee.  

OND en bijvoorbeeld bij jou thuis?  

PR ja, en ik denk ook wel dat ik er daardoor een beetje in ben beland. Want mijn moeder die is 

daar ook wel heel erg actief mee bezig. Dus via thuis ben ik er ook al wel heel veel mee bezig 

dus misschien dat ik het daarom ook wel nastreef of zo  

OND en zijn er dingen in jouw dagelijkse leven die je doet voor een beter klimaat?  

PR ja sowieso eet ik vegetarisch, en ja ik vlieg ook wel gewoon heel veel dus ja dat is misschien 

wel een beetje hypocriet maar ja. En mijn moeder kookt voor ons allemaal vegetarisch en ja ik 

let ook op korter douchen en zo, ik weet niet of dat soort dingen echt helpen maar ja en wij 

hebben trouwens ook wel gewoon zonnepanelen en we hebben een elektrische auto dus op die 

manier zijn we er wel echt actief mee bezig.  

OND ja mooi, dus jullie zijn er allemaal wel actief mee bezig. En denk je dat daar ook de 

oplossing van het klimaatprobleem ligt?   

PR ja sowieso alle beetjes helpen. Maar ik denk niet dat als iedereen een elektrische auto 

aanschaft dat het probleem dat opgelost is. Want het klimaatprobleem is wel iets groter dan dat. 

Dus daarom denk ik dat de politiek ook wel iets moet doen. En ja gewoon, dingen zoals 

vliegtaks. Dat soort dingen maar- ja ik weet niet of al die kleine dingen het gaat verhelpen.  

OND en heb je een idee over een oplossingen die wel echt op grote schaal iets kan veranderen?  

PR ja ik denk dat de vleesindustrie sowieso een hele grote factor is daarin. Want je ze zeggen 

ook wel van ja één stuk vlees daar kan je wel een maand van douchen. En dan denk ik echt van 

hoe kan het zo’n groot issue zijn. En nog steeds is het niet echt normaal als je geen vlees meer 

eet. Ik word echt raar aangekeken als ik zeg dat ik geen vlees eet. Terwijl dat is eigenlijk een 
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hele makkelijke stap. Bij mij is het er eigenlijk ook gewoon ingegroeid. Mn moeder ging 

gewoon steeds minder vlees klaarmaken en op een gegeven moment zijn we gewoon met z’n 

allen vegetarisch gaat eten. En ik mis het eigenlijk ook echt totaal niet of zo. Dus dan denk ik 

van als meer mensen dat zouden doen dan zou echt echt al een heel groot verschil zijn.  

OND en zijn er maatregelen die jij in de toekomst zou willen nemen in je eigen leven, dus 

bijvoorbeeld extreem: nooit meer vliegen?  

PR ja dat vind ik wel lastig eigenlijk want bijvoorbeeld afgelopen zomer ben ik met school naar 

Tanzania geweest en dat vind ik wel heel erg leuk, om andere plekken te zien en zo en nieuwe 

dingen en nieuwe culturen en zo maar het lijkt me wel heel lastig om dat dan op te geven voor 

het klimaat. En misschien is dat dan wel een beetje kinderachtig, maar ja ik eet ook geen vlees 

dus ja sommige mensen doen er ook helemaal niks aan. Je moet ook een beetje een balans 

vinden over wat je wilt doen.  

OND en als we teruggaan naar die klimaatmars, kan je een beetje omschrijven hoe die sfeer 

was?  

PR nou die eerste keer had het echt een hele grote indruk op me gemaakt. Wij gingen- wij 

pakten gewoon de trein vanuit Nijmegen naar Den Haag, en dat is best wel een stukje. Dus we 

gingen eerst naar Utrecht, en dan daar overstappen naar Den Haag. En in Nijmegen was het al 

superdruk en dat hadden we niet echt gedacht en toen vanaf Utrecht was ook echt chaos gewoon. 

En toen stonden we op de trein te wachten en echt het hele perron stond vol. En toen gingen we 

de trein in, ik was blij dat we nog pasten want toen we wegreden stonden er nog evenveel 

mensen op het perron te wachten dan daarvoor. En dat was gewoon gekkenhuis en overal 

werden ong borden gemaakt en dat soort dingen. En dtoen kwamen we aan in Den Haag en we 

hadden niet eens de rotue nodig want iedereen liep naar dezelfde plek. En toen voegde we ons 

gewoon bij de stroom mensen- en ze waren al aan het lopen want we waren iets te laat. En toen 

kwamen we erbij en zagen we dat de groep met wie we op het perron stonden- dat was echt nog 

niks zeg maar. En iedereen liep met van die borden en iedereen riep leuzen zoals CO2 weg 

ermee! En ja dat was echt vet. En ook echt gewoon overal waar je keek waren mensen. En dat 

was echt super vet. En de tweede keer in Amsterdam was het wel wat kleiner, maar het was nog 

steeds een hele grote groep. De hele dam stond vol. En dat maakte vooral een hele grote indruk, 

van dat idee van we zijn niet alleen. Want met z’n allen vormden we wel een hele grote  groep 

ja.  

OND en voelde je je echt onderdeel van die groep?  

PR ja zeker. Je kende echt helemaal niemand maar toch- dat gevoel dat je dan met z’n allen 

deelt. Dat vond ik wel heel leuk.  
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OND dat je echt met hetzelfde doel daar stond? 

PR ja 

OND en heb je na de klimaatmars nog contact onderhouden met mensen die je daar hebt leren 

kennen, of andere dingen gedaan?  

PR nee dat niet persé nou ja op een gegeven moment was er nog wel het idee om het in 

Nijmegen te organiseren maar daar voelde ik me niet echt betrokken bij en ja verder volg ik 

gewoon dat instagram account en dat ja 

OND is dat een actief account?  

PR ja best wel. Ze kondigen ook aan wanneer de volgende staking is en zo en nou ja vorige 

week was er dus een in Utrecht maar toen kon ik echt niet want ik had een se.  

OND was je anders wel gegaan?  

PR ja ik denk het wel op zich, wan tja sowieso vond ik het beide keren ook gewoon heel leuk 

en daarbij denk ik ook gewoon dat het m in de herhaling zit want ik denk dat elke keer dat je 

gaat met z’n allen het wel meer uitstraalt dan wanneer je maar één keer gaat met z’n allen. En 

dat het dan zo is van laat ook maar weer of zo  

OND dus volgens jou mag het wel vaker plaats vinden?  

RP ja bijvoorbeeld wat ze in Brussel doen vind ik super vet. Dat je dan echt laat zien van wij 

staan ergens voor en dat het dan zo principieel is, dat werkt denk ik wel beter.  

OND en denk je dat het in Nederland ook mogelijk is? Dat er een toekomst in zit?  

PR uhm ja nou ik denk het neit echt. Op het begin hebbe nze dat wel gezegd. Maar dat viel al 

wel snel in elkaar. En nu eens in de maand vind ik ook wel prima.  

OND en wat denk je dat het effect is van zo’n klimaatstaking?  

PR nou het roept sowieso al veel op onder de mensen- de samenleving zeg maar. En wat het in 

de politiek doet weet ik nog niet goed maar de afgelopen tijd hebben we wel veel verkiezingen 

gehad en ik denk dat GroenLinks, deels door dit, ook wel veel meer aandacht heeft gekregen. 

Het werd ook echt de klimaatverkiezingen genoemd. Dus ik denk dat het daar ook wel mee te 

maken heeft dat als we niet met 15000 jogneren daar hadden gestaan, dat het niet zon ding was 

geworden. Het heeft het wel onder de aandacht gebracht zeg maar.  

OND en wanneer zouden de klimaatstakingen niet meer nodig zijn denk je?  

PR ik denk als- ja- als dep politiek gewoon echt dingen doorzet van- dat ze echt maatregelen 

gaan nemen waarmee bepaalde doelstellingen behaald worden en dat ze echt zeggen van oké 

voor 2050 dit en dat. En je ik weet niet echt hele concrete dingen maar er is wel één zo’n clubje 

die het allemaal regelt en ik denk dat die wel alles- ja gewoon een beetje in de gaten houden 

wat de overheid wel en niet doen en zij zijn ook al een paar keer in discussie gegaan met Mark 
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Rutte en zij hebben wel echt concrete dingen voor ogen waarvan ze denken van ja dat wat wij 

hebben gevraag is ingevoerd.  

OND en speelt politiek en politieke partijen nog een rol binnen de organisatie of de jongeren? 

Is het zo dat Youth For Climate achter een politieke partij staat of iets dergelijks?  

PR nou dat zou ik eigenlijk niet weten eerlijk gezegd. Ik weet wel dat ze met verschillende 

partijen in gesprek zijn gegaan, maar meer weet ik eigenlijk niet of ze zich echt ergens bij aan 

sluiten.  

OND en jullie worden klimaatspijbelaars genoemd, wat vind je van die term?  

PR ja wel terecht want dat is ook eigenlijk wat het is, ja. Wat we zijn want we zin aan het 

spijbelen voor het klimat. Maar het werd wel echt een beladen ding van- op een gegeven 

moment leek het alsof het op ons werd afgeschoven en het leek wel alsof het onze schuld was 

van- ja zij hebben lekker een dagje vrij en zo en dat vond ik wel gewoon kinderachtig. Want ja 

alle generaties voor ons hebben niks gedaan en als jullie wel iets hadden gedaan dan hadden 

wij hier nu niet gestaan. Tuurlijk er zullen echt wel een paar mensen bij zitten van ja dagje vrij, 

heel leuk, ik vond het ook heel leuk. En het is ook niet erg om daar heen te gaan omdat je het 

leuk vindt, het hoeft ook geen chagrijnige boel daar te zijn. Maar je kan gewoon er iets leuks 

van maken terwijl je voor iet leuks staat zeg maar.  

OND en wat denk jij dat de houding is van de meeste mensen 

PR ja ik weet niet wat de meeste ervoor doen zeg maar, maar de meeste mensen vinden het 

denk ik wel een belangrijk issue. Want ja kijk je mist wel gewoon uren die je moest inhalen. Ik 

moest 16 uur inhalen. Snap je dus ja ik dacht- ja ik vind het leuk om daar heen te gaan maar ik 

heb ook gewoon les en die uren moest ik gewoon inhalen. En ik zat die donderdagavond wel 

gewoon opnieuw wiskunde te maken zeg maar. Dus ja, het is niet het één of het ander.  Dus ik 

denk van ja sommige mensen- ja weetje powniews pakt er dan ook weer die mensen uit die 

zonder reden meelopen. En het is ook kinderachtig om voor de Mac te gaan staan en die mensen 

te interviewen en te opwachten. Het is niet alsof- als wij daar moeten staan wij ook het perfecte 

voorbeeld moeten geven. We stonden daar ook juist om- van grote bedrijven moeten worden 

aangepakt. Ja- dus op die manier vond ik het misschien wel kinderachtig, maar de term 

klimaatspijbelaars snap ik wel.  

OND en wat denk jij dat de reden is dat jongeren nu ineens hun stem laten horen. 

PR ja dat heb ik mezelf ook al wel afgevraagd want tien jaar geleden waren er ook problemen. 

Maar ik denk ook dat omdat er al zolang dingen worden beloofd die nog steeds niet gedaan 

zijn- en het nu ook gewoon is van er is nog steeds niks gebeurt, en dat er ook steeds meer 

klimaatwetenschappers zijn die zeggen dat we het niet gaan halen. En dat daardoor kinderen 
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het ook wel steeds meer beseffen van oké het is nu of nooit eigenlijk. En ja misschien- het was 

vroeger ook al wel natuurlijk- ik weet eigenlijk verder niet zo goed hoe het is gekomen.  

OND hoe is het voor jou persoonlijk zo gekomen denk je?  

PR ja beetje meegegaan ook wel met de hype. Niet dat ik daarvoor- ik was al wel bezig met het 

klimaat maar niet dat ik had bedacht van oh ja ik ga hiervoor spijbelen maar ja ik denk dat het 

ook een soort kettingreactie is geworden op een gegeven moment, en ja. Ik wee tniet of dat 

persé slecht Is want daardoor komen er wel steeds meer mensen in actie. En vriendinnen van 

mij die meegingen, die hadden het eerst nooit bedacht maar toen zijn ze er toch wel over gaan 

nadenken. Dus ja een beetje op die manier.  

OND dus je inspireert elkaar ook wel. En merk je dan dat je na die klimaatstaking er ook meer 

over gaat praten?  

PR  ja heel erg. De dag erna kwam ik op school en iedereen gelijk vragen van hoe was het en 

zo en sowieso- die tweede keer wilde ik alweer gaan, en een ander meisje ook. Maar toen 

dachten we van- gaan we dan met z’n tweeën en toen hebben we heel veel mensen 

meegevraagd. En nog steeds waren er heel veel mensen van ik heb geen zin, maar daardoor 

kwam je ook wel een beetje in gesprek van waarom zou je wel of niet gaan, en toen kwam er 

daardoor ook wel een discussie of staken zin had, en ook over het klimaat.  

OND het heeft dus sowieso hier al iets op gang gezet. En werd het vanuit school gesteund?  

PR ja ik ben niet afwezig gemeld, wan we hadden het geregeld met de afdelingsleider. Het 

werd verder niet gesteund, maar het was ook geen probleem als je wilde gaan. Het stond niet in 

een nieuwsbrief of zo, het is eigenlijk wel een beetje stil gebleven maar toen zijn wij een dag 

van tevoren naar de afdelingsleider gegaan en hebben we gewoon gezegd van wij willen gaan 

en ja wat vinden jullie ervan? Ja en toen moesten we een motivatiebrief schrijven en een foto 

sturen van die dag zelf, dat we er ook echt zijn geweest.  

OND en je zei al dat je je echt onderdeel voel de van de groep. En denk je dat daar een toekomst 

in zit?  

PR ja op zich wel. Het wordt sowieso op de kaar gezet. En verder, ja ik weet het niet, het is wel 

zo dat we over een paar jaar mogen stemmen en als we dan allemaal op GroenLinks gaan 

stemmen dan krijg je wel een hele andere regering natuurlijk. Dat verandert al wel veel 

natuurlijk maar ik weet niet of wij nu op dit moment al veel bereiken eigenlijk. Ja ik denk wel 

dat we mensen aan het denken hebben gezegd. Ook mensen die niet met het klimaat bezig 

waren hebben nu gezien dat jongeren er wel mee bezig zijn en die kunnen dan gaan denken 

van, wat doe ik eigenlijk voor het klimaat? Wat vind ik ervan? Want ik ken ook wel mensen 
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die zeggen van gaaf dat jullie zijn gegaan, maar mij boeit het niet. Maar we kunnen wel veel 

mensen bereiken natuurlijk.  

OND en voorzie jij dan ook een grote verandering in de politiek over een paar jaar?  

PR ja ik weet niet hoe relatief dat kan zijn maar ik- ik zie wel een hele grote groep, en ik zie 

wel ja generatie klimaat, dat we dan de politiek gaan veranderen. En ik denk in ieder geval van 

ook al verandert er nu toch niks, wij hebben er wel in ieder geval gestaan en we hebben wel 

echt iets geprobeerd dan. En Ik denk- ja we kunnen ook niet heel veel meer doen dan- we 

kunnen ook wel met z’n allen stoppen met vliegen, maar daarmee ga je het klimaat ook niet 

tegenhouden.  

OND en wat denk jij dat er nu moet gebeuren?  

PR ja ik denk sowieso dat Europa nu moet gaan samenwerken. Dus daarom denk ik ook dat 

afgelopen verkiezingen belangrijk waren. Want ja iedereen zegt van- ja dat hoor ik ook vaker, 

van alsof Nederland iets kan doen, maar daarom moeten we het juist met z’n allen doen. We 

moeten samenwerken met Frankrijk en Duitsland en dan kunnen we een verschil maken. Want 

ik snap ook wel dat alleen Nederland niet het kan oplossen maar als Europa sancties gaat leggen 

op dingen en daarmee de VS ook aanspreekt. Want voor grootmachten moeten dingen gaan 

veranderen. Ik vond het afgelopen vrijdag ook echt vet. Dat het in zo veel landen een ding is 

geworden, ja echt hel goed. Dat in 125 landen geprotesteerd is. En dat is ook wel een ding, je 

kan het nu niet meer negeren. Je kan niet zoveel mensen naar een malieveld laten gaan en dan 

niks ervan zeggen. Want dat had Rutte eerst ook gedaan, maar je kak niet meer al die kinderen 

daar laten staan en dan geen reactie geven.  

OND en wat vond je ervan dat ze bij Rutte mochten komen?  

PR ja dat vond ik wel heel vet. Dat ze dat alweer voor elkaar hebben gekregen. Denk dat dat 

clubje sowieso wel trots op zichzelf mogen zijn. en dat ze dan ook echt in gesprek mochten met 

Rutte, dat is wel echt een soort eer of zo.  

OND ga je in de toekomst nog meer staken?  

PR ja zeker in de toekomst wil ik wel weer gaan staken. Maar ik hoop wel dat het dan ook wat 

oplevert. Maar ja ik vond het sowieso ook wel heel vet, dus ik zou echt nog wel een keer gaan 

ja.  
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